
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  12021, 12056
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα, το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Κόνιτσας Ιωαννίνων, το 39ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρι-
σας, το Βούρειο Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδίων Χίου και το Σχο-
λικό Κέντρο Καρδαµήλων Χίου και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Χανίων, σελ. 12029, 12035, 12042, 12047

3. Αναφορά στην απόφαση της Κυβέρνησης για την επι-
στράτευση των εκπαιδευτικών, σελ. 12022, 12024

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 12025, 12026
5. Επί του Κανονισµού, σελ. 12026, 12030, 12038, 12057,

12058, 12059, 12060, 12061, 12064
6. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του  Λαϊκού

Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, σελ. 12026
7. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το νόµο περί "Ποινικής ευθύνης των Υπουργών",
όπως ισχύει, δικογραφίες που αφορούν, πρώτον, στον
πρώην Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Γ. Αλογο-
σκούφη, στον πρώην Υφυπουργό Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών κ. Ν. Λέγκα και στον πρώην Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Α. Κοντό και δεύτερον, στο δια-
τελέσαντα Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ.
Δ. Αβραµόπουλο, σελ. 12035

8. Ανακοινώνεται ότι η Παµποντιακή Οµοσπονδία Ελλάδος
κατέθεσε ψήφισµα µε το οποίο αιτείται τη διεθνή αναγνώριση
της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου, σελ. 12051

9. Αναφορά στην 19η Μαΐου,  ηµέρα µνήµης της Γενοκτο-
νίας του Ποντιακού Ελληνισµού, σελ. 12051

10. Ανακοινώνεται απόφαση της ολοµέλειας της Βουλής
των Ελλήνων, σχετικά µε την "ρύθµιση θεµάτων που αφορούν
στην αεροπορική µετακίνηση των Βουλευτών της Επαρχίας",
σελ. 12051

11. Αναφορά στο ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώσεων
και του κατοχικού δανείου, σελ. 12056, 12057, 12059

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-

πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την  απόσυρση του σχεδίου
νόµου για την καταπολέµηση του ρατσισµού και της ξενοφο-
βίας, σελ. 12022

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ελά-
φρυνση των ελληνικών νοικοκυριών από την επιβολή των
υπέρογκων φόρων, σελ. 12025

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την ένταξη έργων του Νοµού Τρικάλων στο Πρό-
γραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής», σελ. 12026

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i) σχετικά µε τον καθορισµό των αποδοχών των εργαζοµέ-

νων στις Αστικές Συγκοινωνίες, σελ. 12029
ii) σχετικά µε την υλοποίηση των οδικών έργων των τµηµά-

των Κορίνθου - Πάτρας της Ολυµπίας Οδού, της Ιονίας Οδού
και του  Άξονα Ακτίου - Αµβρακίας, σελ. 12030

iii) σχετικά µε την τουριστική ανάπτυξη των νησιών του Αρ-
γοσαρωνικού και της ευρύτερης περιοχής Αργολίδας και Ερ-
µιονίδος, σελ. 12032

ε) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας:

i) σχετικά µε τα προβλήµατα των εργαζοµένων στην αλυ-
σίδα σούπερ µάρκετ ‘’SCONTO’’ στην Κέρκυρα, σελ. 12033

ii) σχετικά µε την ανάγκη καταβολής των δεδουλευµένων
των εργαζοµένων στη ΜΕΒΓΑΛ στο υποκατάστηµα της Αθή-
νας, σελ. 12035

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη απο-
κοµιδής των απορριµµάτων ώστε να διασφαλιστεί η δηµόσια
υγεία στους δήµους Ερµιονίδας και Τρίπολης, σελ. 12037

2. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς / Ενωτικού Κοινωνικού
Μετώπου, προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερικών και Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε τη διαχείριση των απορριµµάτων, σελ. 12041-12066

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς / Ενωτικού Κοινωνικού Μετώ-
που κ. Αλέξης Τσίπρας, και οι Βουλευτές του Κόµµατός του,
κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Για την κατάργηση της πολιτι-
κής επιστράτευσης εργαζοµένων πριν και µετά την κήρυξη
απεργίας», σελ. 12051

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12021-12041
ΚΟΛΛΙΑ –ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 12041-12050
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12050-12066

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην απόφαση της Κυβέρνησης για
την επιστράτευση των εκπαιδευτικών:

ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 12024
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 12022

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12025, 12026
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 12025, 12026

Γ. Επί του Κανονισµού:
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 12026
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12058
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12026, 12038
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 12038
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 12057
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12057, 12064
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 12030, 12060
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 12061
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 12059, 12064

Δ. Επί της αναφοράς στην 19η Μαΐου, ηµέρα µνήµης της
Γενοκτονίας του Ποντιακού Ελληνισµού:

ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12051

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Ε. Επί της αναφοράς στο ζήτηµα των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων και του κατοχικού δανείου:

ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 12056
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 12057
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 12059

ΣΤ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 12037, 12038
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 12026, 12027, 12028
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 12025
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 12029, 12030, 12031, 

12032, 12033
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 12035, 12036, 12037
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 12038, 12039
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 12033, 12034, 12035
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 12034, 12035, 12036, 12037
ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 12022, 12024, 12025
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 12027, 12028
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 12022, 12023
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 12030, 12031
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 12029, 12030
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 12032, 12033

Ζ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 12047
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 12044, 12062, 12064
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12058
ΔΙΩΤΗ Η. , σελ. 12043
ΖΑΧΑΡΙΑΣ Κ. , σελ. 12046
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 12048, 12050, 12051, 

12063, 12064, 12065
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 12041, 12042, 12062
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 12056, 12060, 12064, 12065
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 12057
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 12045
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 12042
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 12060
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 12061
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 12059, 12060



Αθήνα, σήµερα στις 17 Μαΐου 2013, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-5-2013
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΗ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
16 Μαΐου 2013, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµων:

1. «Κύρωση της Συµφωνίας συνεργασίας για Δορυφορική
Πλοήγηση µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών-
Μελών της, αφ’ ενός, και του Βασιλείου της Νορβηγίας, αφ’ ετέ-
ρου».

2. «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης και
του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης
(Ο.Ο.Σ.Α.), µε τα συναφή Παραρτήµατα Α και Β σχετικά µε την
αµοιβαία διοικητική συνδροµή σε φορολογικά θέµατα και του
Πρωτοκόλλου Τροποποίησης αυτής»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 20
Μαΐου 2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1403/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη
προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε την αντιπυρική θωράκιση και την πυροσβεστική προ-
στασία του Νοµού Λακωνίας.

2. Η µε αριθµό 1412/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεόδωρου Δρίτσα προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την κατάργηση των Αστυνοµικών Τµηµάτων του Πειραιά, αλλά
και άλλων περιοχών της Αττικής, ως κέντρα πολύµηνης κράτη-
σης αλλοδαπών.

3. Η µε αριθµό 1409/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Βασιλείου Καπερ-
νάρου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις και
την άδεια εκτέλεσης της απόφασης του Διστόµου.

4. Η µε αριθµό 1414/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τον
πόλεµο που µαίνεται στη Συρία.

5. Η µε αριθµό 1417/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Σπυρίδωνος
Λυκούδη προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη και Τουρισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων λειτουργίας στον αερολιµένα της Ζακύνθου.

6. Η µε αριθµό 1422/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Θεοδοσίου Κωνσταντινίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων των απολυµένων –ανέργων που ήταν ενταγ-
µένοι σε πρόγραµµα ειδικής επιδότησης ανεργίας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1404/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αντωνίου Μπέζα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων που έχει δηµιουργήσει η
εφαρµογή του ν. 4061/2012 για τη µίσθωση ακινήτων που προ-
ορίζονται για βόσκηση σε κατά κύριο επάγγελµα κτηνοτρόφους.

2. Η µε αριθµό 1413/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Επικρατείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεανούς Φωτίου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε τις διαδικασίες συγχώνευσης των
φορέων «ΟΣΚ Α.Ε.» –«ΔΕΠΑΝΟΜ Α.Ε.» – «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑ-
ΣΤΙΚΗ Α.Ε.» και µετατροπής τους σε «ΚΤΗΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ
Α.Ε.».

3. Η µε αριθµό 1418/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερί-
νης Μάρκου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την εφαρµογή
της ισχύουσας νοµοθεσίας στον τοµέα των φαρµάκων.

4. Η µε αριθµό 1423/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη νοµοθετική κατοχύρωση
της κυριακάτικης αργίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1410/14-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο κ. Αλεξίου Τσίπρα προς τον Υπουργό Δικαιο-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων σχετικά µε την
απόσυρση του σχεδίου νόµου για την καταπολέµηση του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Ρουπακιώτης.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη

ερώτησή σας.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, αισθάνθηκα την ανάγκη να µην απευθυνθώ
κατ’ ιδίαν σε εσάς, για να πληροφορηθώ για ένα µείζον ζήτηµα,
για όλα όσα έχουν δει το φως της δηµοσιότητας τις τελευταίες
ηµέρες, σχετικά µε την πρόθεση της Κυβέρνησης να παγώσει,
αν µη τι άλλο- ψάχνω να βρω την καταλληλότερη έκφραση- ένα
σχέδιο νόµου, το οποίο εσείς είχατε ετοιµάσει και, εξ όσων γνω-
ρίζουµε, είχατε δώσει στα κόµµατα της συγκυβέρνησης. Εκτός
των άλλων, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου αφορά και υποχρέ-
ωση της χώρας προς τους διεθνείς και ευρωπαϊκούς θεσµούς. 

Αισθάνθηκα λοιπόν την ανάγκη να σας ζητήσω όχι κατ’ ιδίαν,
αλλά δηµοσίως και ανοιχτά, στο Κοινοβούλιο, να ενηµερώσετε
τη Βουλή των Ελλήνων και τον ελληνικό λαό, διότι έχουµε την αί-
σθηση ότι εδώ βρισκόµαστε µπροστά σε µεθοδεύσεις που ξε-
περνούν τα όρια κάποιων µικροκοµµατικών αντιπαραθέσεων.

Κύριε Υπουργέ, τα τελευταία τρία χρόνια, τα χρόνια που η
χώρα βρίσκεται κάτω από αυτήν την πίεση της δηµοσιονοµικής
προσαρµογής, τη σκληρή επιτήρηση, την κηδεµονία, κάτω από
το µνηµονιακό ζυγό, θα έλεγα, το µεγαλύτερο θύµα είναι η ίδια
η δηµοκρατία. 

Επιστρατεύσεις, προληπτικές επιστρατεύσεις, νοµοσχέδια και
άρθρα που δεν γράφονται από τους Υπουργούς και τα κυβερνη-
τικά στελέχη, δεκάδες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, υπο-
βάθµιση της λειτουργίας της Βουλής -θα γνωρίζετε φαντάζοµαι
τα στοιχεία σε σχέση µε την ανταπόκριση των συναδέλφων σας
στις ερωτήσεις που γίνονται από Βουλευτές και της Συµπολίτευ-
σης και της Αντιπολίτευσης- υποκατάσταση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου από µία άτυπη συνάντηση πολιτικών Αρχηγών, παρά-
καµψη του ίδιου του Συντάγµατος, κράτος εκτάκτου ανάγκης και
νοµίζω ότι αυτός ο κατάλογος δεν έχει τέλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο)

Πολύ φοβούµαι ότι µε αυτήν τη λογική τελειώνει το οξυγόνο
της δηµοκρατίας. Θέλω να σας ρωτήσω και να πάρω συγκεκρι-
µένες απαντήσεις στα εξής: Ποιος νοµοθετεί, κύριε Υπουργέ;
Ποιος έχει την ευθύνη για τα νοµοσχέδια σε αυτήν την Κυβέρ-
νηση; Ο αρµόδιος Υπουργός ή ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργικού Συµβουλίου; 

Τι ακριβώς έχει συµβεί µε το νοµοσχέδιο που καταθέσατε;
Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία που παρά τις όποιες αντιρρή-
σεις και εµείς µπορεί να έχουµε -γιατί ξέρετε, δεν πιστεύουµε
πως κανένας νόµος µπορεί να λύσει τέτοιου είδους προβλήµατα,
γκρίζες ζώνες σχετικά µε τα ζητήµατα που αφορούν τις ελευθε-
ρίες του λόγου- από την πρώτη στιγµή δηλώσαµε την πρόθεσή
µας να τη στηρίξουµε, ακριβώς διότι θεωρούµε ότι αποτελεί και
υποχρέωση της χώρας -αναφέρεται στη Διεθνή Σύµβαση του
ΟΗΕ, στην απόφαση του Συµβουλίου της Ευρώπης, της Ευρω-
παϊκής Ένωσης- αλλά κυρίως διότι πιστεύουµε ότι τα φαινόµενα
της ρατσιστικής βίας, της ξενοφοβίας, της µισαλλοδοξίας είναι
παρόντα και απειλητικά για την κοινωνική συνοχή και τη δηµο-
κρατία. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε καλύτερα από εµένα φυσικά ποιες είναι
οι πραγµατικές αιτίες που έχουν οδηγήσει την Κυβέρνηση σε
αυτές τις παλινωδίες. Ξέρετε καλύτερα από εµένα ποιοι είναι
αυτοί και γιατί βάζουν τρικλοποδιές σε αυτήν την πρωτοβουλία.
Θα ήθελα να δώσετε συγκεκριµένες και ειλικρινείς απαντήσεις.

Τα ερωτήµατα που σας κατέθεσα, έχουν να κάνουν κυρίως µε
το τι έχει συµβεί έως τώρα. Θα προσέθετα όµως και ένα ακόµη.
Σε ποιες ενέργειες σκοπεύετε να προβείτε, ώστε να θωρακιστεί
πολιτικά και νοµικά η χώρα απέναντι σε κρούσµατα ρατσιστικής
βίας και µίσους απέναντι σε κάθε διαφορετικότητα, διότι αποτε-

λεί προσβολή προς τον κοινοβουλευτικό θεσµό, προς την κοινο-
βουλευτική λειτουργία να γινόµαστε καθηµερινά µάρτυρες από
αυτό εδώ το Βήµα, πολιτικών κηρυγµάτων µίσους και µισαλλο-
δοξίας. Και επιτέλους ας φροντίσουµε όλοι µας, ώστε το Κοινο-
βούλιο να απαλλαγεί ή να προστατευθεί από τέτοιου είδους
διαδικασίες. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής: Θα τους επιτρέψετε και µε
τη δική σας ανοχή, να συνεχίζουν να χαϊδεύουν ακροδεξιά αυτιά
και θαυµαστές του Χίτλερ σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα;

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα, κλείνοντας, να
σας πω ότι, παρά τις πολιτικές διαφορές, έχουµε εµπιστοσύνη
στην εντιµότητά σας και τη νοµική σας επάρκεια. Θα ήθελα ειλι-
κρινά να µου απαντήσετε αν αυτή η µεθόδευση της αναστολής,
του παγώµατος, της απόσυρσης του νοµοσχεδίου έχει να κάνει
µε νοµικές ατέλειες που είχε το σχέδιο που ετοιµάσατε ή µε πο-
λιτικές διαφωνίες. 

Εκεί είναι το ζητούµενο για εµάς, αν υπάρχει πολιτικός λόγος
που οδηγεί σε αυτές τις παλινωδίες και στην απόσυρση ενός νο-
µοσχεδίου, που θα µπορούσε να βρει σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα
ευρύτατη πλειοψηφία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ (Υπουργός  Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ που µου δίνετε τη δυνατότητα να βεβαιώσω εσάς, το
Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό, στο µέτρο που µας παρακο-
λουθεί, για τα εξής πράγµατα:

Το νοµοσχέδιο κατά του ρατσισµού και της ξενοφοβίας δεν
αποσύρεται. Είναι η πολιτική βούληση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού και των δύο κοµµάτων που συµµετέχουν στην Κυβέρνηση.
Οι επικοινωνίες µαζί τους είναι τέτοιες, ώστε να µου δίνουν το
δικαίωµα και τη δυνατότητα να διαβεβαιώσω εσάς, τους κυρίους
και τις κυρίες Βουλευτές, ότι το νοµοσχέδιο θα προωθηθεί στη
Βουλή.

Ετοιµάσαµε ως Υπουργείο Δικαιοσύνης ένα σχέδιο νόµου,
κύριε Πρόεδρε, το οποίο συνέταξα µε τη δική µου πολιτική ευ-
θύνη και τη συµµετοχή µιας οµάδας πέντε αξιοτάτων δικαστών,
τους οποίους έχει ορίσει το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο, µε τα
δικά του επιστηµονικά και θεσµικά κριτήρια. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, επειδή ξέρουµε ότι πρέπει µε ιδιαίτερη
προσοχή να υπερασπιστεί τους πολίτες και τη δηµοκρατία κατά
του µισαλλόδοξου ρατσιστικού λόγου και πρέπει ταυτόχρονα, να
διαφυλάξει τα όρια ελευθερίας του λόγου και της έκφρασης, από
την άποψη αυτή –και θα ήταν τιµή για εµάς να ακούσουµε τις
απόψεις και όλων εσάς και όλων των κυρίων Βουλευτών- επιδέ-
χεται πάντα τις παρεµβάσεις. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο είναι, ότι την προηγούµενη Παρασκευή, ως είχα
χρέος, απέστειλα το σχέδιο, τα προηγούµενα σχέδια και την αι-
τιολογική έκθεση στον κύριο Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης,
στον κύριο Υπουργό Επικρατείας και στους Προέδρους των δύο
άλλων κοµµάτων, του ΠΑΣΟΚ και της Δηµοκρατικής Αριστεράς.
Αυτό επέβαλε η πολιτική τάξη και αυτό επέβαλε και το πολιτικό
ήθος, το οποίο υπερασπίζοµαι µε ιδιαίτερη ένταση.

Κατά τα άλλα, µετά την Παρασκευή τίποτα απολύτως από την
πλευρά µας δεν έγινε, γιατί πράξαµε αυτό που οφείλαµε να πρά-
ξουµε. Χθες τυποποιήσαµε ακριβώς αυτήν την πολιτική µας συµ-
περιφορά και τη θεσµική µας υποχρέωση, αποστέλλοντας εκ
νέου στον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης το ίδιο υλικό µε το
συνοδευτικό έγγραφο για τα περαιτέρω. Αυτό επέβαλε η τάξη.

Είναι φληναφήµατα φθηνής επικοινωνιακής πολιτικής ότι δεν
κατετέθη στη Βουλή. Και πώς θα ήταν δυνατόν να κατατεθεί ένα
νοµοσχέδιο στη Βουλή, αν προηγουµένως δεν απεστέλλετο στη
Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης, αν προηγουµένως δεν το
εξέταζε η κεντρική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, αν προηγου-
µένως δεν δινόταν σε διαβούλευση, αν προηγουµένως δεν το
εξέταζε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους;

Άρα κάποιες ανακοινώσεις, που δεν ξέρω τι θέλουν να υπηρε-
τήσουν, είναι ως να ανοίγουν ανοιχτά παράθυρα, ως να παραδί-
δουν µαθήµατα πρώτης δηµοτικού. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης κι εγώ, προσωπικά, µάλλον έχουµε
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περάσει την πρώτη δηµοτικού.
Εποµένως οι όποιες επικοινωνιακού χαρακτήρα ανακοινώσεις

όχι µόνο µας προσβάλλουν, αλλά και δεν ενδυναµώνουν ακριβώς
αυτήν την απόφαση του Πρωθυπουργού και τις αποφάσεις των
άλλων δύο Προέδρων, για να προωθηθεί το νοµοσχέδιο.

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ περισ-
σότερο. Θα παρακαλέσω όµως να δεχθείτε τη διαβεβαίωση ότι
το Υπουργείο Δικαιοσύνης µε τη συλλογική άσκηση της διοίκη-
σης -µε τον Υφυπουργό, µε τους Γενικούς Γραµµατείς, διαφορε-
τικών µάλιστα κοµµατικών αναφορών- επιχειρούµε να υπερα-
σπιστούµε τη νοµιµότητα έναντι παντός.

Άρα είµαστε υποχρεωµένοι να υπερασπιστούµε, στο µέτρο
της δικής µας λειτουργικής αρµοδιότητας –και δεν ήλθαµε εδώ
να πούµε ότι είµαστε οι µόνοι- τη δηµοκρατική τάξη, το Σύνταγµα
και τη νοµιµότητα από ένα µεγάλο κίνδυνο, τον κίνδυνο του νεο-
ναζισµού που έρχεται να αµφισβητήσει θεµελιώδη στοιχεία της
δηµοκρατίας µας και να προσβάλει τους θεσµούς µε ένα οξύ
ρύγχος που θέλει να διατρήσει κατακτήσεις, πολιτισµικές παρα-
δόσεις και δικαιώµατα. 

Θα ήθελα να πω ότι τούτο το νοµοσχέδιο δεν έχει ταυτότητα.
Δεν κατευθύνεται εναντίον κανενός. Δεν ηρωοποιεί κανένα.
Τώρα, αν µέσα στις ρυθµίσεις κάποιοι αναζητούν και βρίσκουν
τον εαυτό τους, ως πρόσωπα, ως οµάδες, ως κόµµατα, είναι
θέµα δικό τους. Σε εµάς το νοµοσχέδιο έχει οριοθετήσεις. Η υπε-
ράσπιση των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Η υπεράσπιση ποίων;
Εκείνων, οι οποίοι βάλλονται µε την εκποµπή του µισαλλόδοξου
ρατσιστικού λόγου, για λόγους που έχουν να κάνουν µε την
εθνική τους καταγωγή, µε την εθνοτική καταγωγή, τη θρησκεία,
τις γενεαλογικές καταβολές, το σεξουαλικό προσανατολισµό.
Και δεν αγγίζει καν τα όρια, τα οποία διασφαλίζουν την ελευθερία
της έκφρασης, τις πολιτικές ή τις ιδεολογικές αναφορές.

Ωστόσο παρακαλώ, ως πολίτης, να δεχθείτε ότι αυτός ο κίν-
δυνος που διαχέεται σε όλη την Ευρώπη, δεν µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί, κύριε Πρόεδρε, µε δύο νόµους ή τρείς ή πέντε νόµους.
Πρώτα πρέπει να δούµε τις αιτίες και όλοι µαζί να τις πολεµή-
σουµε. Όλοι µαζί. Και δεύτερον, να αντιληφθούµε ότι σε επίπεδο
θεσµών και υπεράσπισης της δηµοκρατίας -σας ζητώ συγγνώµη,
κύριε Πρόεδρε, δεν δίνω συµβουλές, ως πολίτης παρίσταµαι
ενώπιον όλων σας- εάν δεν υπάρξουν συγκλίσεις των κοµµάτων
του δηµοκρατικού τόξου, να αναζητηθούν οι αναγκαίες εκείνες
θεσµικές επιλογές, θα µου επιτρέψετε να πω ότι ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης όσο και πλήρες να είναι, δεν φαί-
νεται να µπορεί να έχει τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ κ. Τσίπρας.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσω µαζί σας
ότι τέτοιου είδους ζητήµατα δεν λύνονται µε νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις και µόνο. Χρειάζεται καλλιέργεια συνείδησης στην πλει-
οψηφία της κοινωνίας. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, επιτρέψτε µου να σας πω ότι η
δηµοκρατία σήµερα δεν απειλείται µονάχα από όλους όσοι είδαν
φως και µπήκαν, από αυτούς τους µισαλλόδοξους που µέχρι
προχθές µας έλεγαν ότι είναι τα παιδιά των ηττηµένων του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου και σήµερα ξαφνικά άλλαξαν τροπάρι και
µας λένε ότι είναι τα παιδιά των νικητών του εµφυλίου, σπέρνον-
τας µίσος και διχασµό στη χώρα. Αλλά η δηµοκρατία απειλείται
και από αυτούς που την έχουν µετατρέψει, µε πρόσχηµα την
έκτακτη ανάγκη, σε δηµοκρατία α λα καρτ, από αυτούς που
έχουν κάνει τις πολιτικές επιστρατεύσεις πασατέµπο, για να αν-
τιµετωπίσουν κάθε κοινωνική αντίδραση. Και πολύ φοβάµαι ότι
βρισκόµαστε σε µία περίοδο που δεν έχουµε κίνδυνο να γυρί-
σουµε στο αλήστου µνήµης «Ελλάς Ελλήνων χριστιανών», αλλά
στο «Ελλάς Ελλήνων επιστρατευµένων», κύριε Υπουργέ.

Εγώ θα ήθελα να κρατήσω αυτό που είπατε, ότι το νοµοσχέδιο
δεν αποσύρεται. Όµως να σας πω ότι το ζήτηµα είναι, όχι να µην
αποσυρθεί τυπικά, αλλά να µην αποσυρθεί επί της ουσίας. 

Γι’ αυτό επικαλούµενος και τη νοµική σας επάρκεια -ξέρετε

γράµµατα παραπάνω από µαθητή δηµοτικού- σας καλώ να µη
δεχθείτε επί της ουσίας αλλοίωση, πολιτική αλλοίωση, στο
πνεύµα του νοµοσχεδίου.

Με τη δηµοκρατία δεν µπορούµε να παίζουµε σε αυτήν τη
χώρα. Και επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό που ενόχλησε και
ενοχλεί δεν είναι κάποιες αναφορές ή κάποιοι νοµικοί όροι που
θα µπορούσαν να είναι έτσι ή διαφορετικά. Άλλωστε όλα τα νο-
µοσχέδιο τίθενται σε διαβούλευση και στην αρµόδια επιτροπή
και όλα τα κόµµατα µπορούν να παρέµβουν επ’ αυτών των ζητη-
µάτων. Αυτό το οποίο ενόχλησε τον σκληρό πυρήνα του κόµµα-
τος της Νέας Δηµοκρατίας είναι, ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό επί
της ουσίας σµπαραλιάζεται, συνθλίβεται, ένα σχέδιο, µία θεωρία,
µία ανιστόρητη και ανυπόστατη θεωρία: η θεωρία των δύο
άκρων, δηλαδή ότι σε αυτόν εδώ τον τόπο όλοι είναι ίσοι και
όµοιοι, ότι αυτοί που αγωνίστηκαν για τη δηµοκρατία και για την
ελευθερία είναι στο ίδιο τσουβάλι µε τους νοσταλγούς του Χίτ-
λερ.

Η θεωρία των δύο άκρων ήταν επικίνδυνη, ανιστόρητη, ανυπό-
στατη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο) 

Και ενδεχοµένως κάποιοι φοβούνται ότι ήρθε η στιγµή και τυ-
πικά να εκπνεύσει αυτό το ιδεολόγηµα. Και βεβαίως δεν θέλω -
αλλά δεν µπορώ να µην το κάνω- να υπενθυµίσω ότι υπάρχουν
κάποιες εκλεκτικές συγγένειες, κάποιες επιλεκτικές συµφωνίες
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, διότι µιλάτε για την ανάγκη σύµπλευ-
σης των δυνάµεων του συνταγµατικού τόξου.

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να καταλάβω πώς θα µπο-
ρέσουµε εµείς µε την κουλτούρα και τη δηµοκρατική παράδοση
της Αριστεράς να συµπλεύσουµε και να προστατεύσουµε τη δη-
µοκρατία µε ανθρώπους των οποίων η ιστορία έχει καταγραφεί.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βο-
ρίδης ήταν επικεφαλής της νεολαίας της ΕΠΕΝ µε εντολή του
δικτάτορα Παπαδόπουλου από τη φυλακή. Τι είδους συνταγµα-
τικό τόξο λοιπόν να κάνουµε εµείς και πόσο να υπερασπιστούµε
τη δηµοκρατία; 

Δεν είναι τυχαίο ότι σ’ αυτό εδώ το Σώµα ο υποψήφιος της
Χρυσής Αυγής –ο οποίος είναι στο πυρ το εξώτερο από το συ-
στηµικό κοµµάτι του πολιτικού συστήµατος, αλλά, κατά την
άποψή µας, είναι το µακρύ χέρι του συστήµατος- ψηφίστηκε µε
σαράντα τρεις ψήφους. Πού ήταν αυτές οι σαράντα τρεις ψήφοι;
Από το ΣΥΡΙΖΑ ή µήπως από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας; 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μπορεί και από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Ο Γραµµατέας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κεφαλογιάννης ψήφισε κατά της άρσης ασυλίας του Κασιδιάρη
για την περιβόητη υπόθεση της βιαιοπραγίας απέναντι στην κ.
Κανέλλη και την κ. Δούρου. Τι είδους εκλεκτικές συγγένειες είναι
αυτές; 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να µη δεχθείτε
αλλοίωση του πνεύµατος του σχεδίου νόµου και µάλιστα µ’
αυτόν τον ταπεινωτικό τρόπο που υποβαθµίζει και υποβιβάζει την
πορεία σας, ως έγκριτου νοµικού, για το ότι δήθεν έχει ατέλειες
ο νόµος. 

Τέλος επιτρέψτε µου να εκµεταλλευθώ την ευκαιρία και το γε-
γονός ότι θεωρώ πως εσείς τουλάχιστον, δεν πρόκειται ελαφρά
τη καρδία να αποκηρύξετε θέσεις και άρθρα σας του πρόσφατου
παρελθόντος, για να ανακοινώσω και σε εσάς και στο Σώµα ότι
σε λίγη ώρα η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θα καταθέσει
πρόταση νόµου για την κατάργηση αυτού του άθλιου θεσµού
που µας έχει µείνει από παλιές εποχές, από την εποχή της δικτα-
τορίας, της πολιτικής επιστράτευσης. 

Και πάνω σ’ αυτήν την πρόταση θα κριθούν όλοι, κύριε Υπουρ-
γέ. Και το ΠΑΣΟΚ -και ελπίζω να θυµάται ότι πριν από πέντε χρό-
νια είχε καταθέσει ανάλογη πρόταση- αλλά και η Δηµοκρατική
Αριστερά που λέει ότι διαφωνεί µε τις επιστρατεύσεις. 

Εµείς λέµε «ως εδώ µε τη βία και την τροµοκρατία» απέναντι
στην κοινωνία και απέναντι στους εργαζοµένους. Λέµε ότι µια
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κοινωνία δεν µπορεί να λειτουργήσει µε εκβιασµούς και επιστρα-
τεύσεις. Λέµε «ως εδώ µε την τροµοκρατία» απέναντι σε όλους
τους εργαζοµένους στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Επίσης λέµε ότι αυτή η τρίτη συνεχόµενη πολιτική επιστρά-
τευση θα είναι η τελευταία είτε ψηφίσουν είτε δεν ψηφίσουν εδώ,
κύριε Υπουργέ. Εµείς δεν πρόκειται να ανεχθούµε να συνεχίζεται
αυτή η φάµπρικα. Έχουµε ευθύνη να προστατεύσουµε τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς και τους εργαζοµένους και όχι να τους
στείλουµε σαν Ιφιγένειες στη σφαγή. Δεν θα επιλέξει η Κυβέρ-
νηση την ηµέρα και την ώρα της σύγκρουσης. Θα προστατεύ-
σουµε τους αγώνες. 

Σεβόµαστε την αυτονοµία του εργατικού και συνδικαλιστικού
κινήµατος. Όµως αυτό δεν είναι προειδοποίηση, αλλά ενηµέ-
ρωση µε αίσθηση ευθύνης ότι από εδώ και στο εξής θα υπερα-
σπιστούµε µε όλα τα µέσα –µέσα που µας δίνει το Σύνταγµα και
οι δηµοκρατικές παραδόσεις του τόπου- τους εργαζοµένους
στον ιδιωτικό και το δηµόσιο τοµέα και το συνταγµατικό τους δι-
καίωµα να απεργούν, να αγωνίζονται και να διεκδικούν. 

Και η επόµενη σύγκρουση και απεργία δεν θα έχει µπροστά
συνδικαλιστές, θα είναι πολιτική απεργία και θα έχει µπροστά τις
δυνάµεις του δηµοκρατικού τόξου, αν πράγµατι αισθάνονται ότι
είναι δυνάµεις του δηµοκρατικού τόξου, για να υπερασπιστούν
τα κοινωνικά δικαιώµατα και το Σύνταγµα.

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός, για τη δευτερολογία του.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ (Υπουργός  Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, προ-
έρχοµαι από ένα µεγάλο δηµοκρατικό ρεύµα –και το λέω µε τη
συγκίνηση της συµµετοχής µου ως νέος- από το ρεύµα της Ενι-
αίας Δηµοκρατικής Αριστεράς και ο εκ δεξιών σας καθήµενος
γνωρίζει ότι στις δύσκολες, πολύ περισσότερο από σήµερα, στιγ-
µές αναζητούσαµε συγκλίσεις σε όλους τους πολιτικούς χώ-
ρους, γιατί ο κίνδυνος για τη δηµοκρατία, τους θεσµούς και τα
ανθρώπινα δικαιώµατα ήταν µείζων. 

Αναµφισβήτητα δεν έχουµε ταυτότητα εποχών και συνθηκών.
Δεν κάνω τέτοια ιστορικά λάθη. Ωστόσο έχουµε και σήµερα ένα
µείζονα κίνδυνο, όχι µόνο ως Ελλάδας εν γένει των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και των κατακτήσεων των εργαζοµένων, αλλά κίν-
δυνο σε βάρος του στενού πυρήνα της δηµοκρατίας και των θε-
σµών. 

Θα επαναλάβω την παράκλησή µου, ως πολίτης αυτής της
χώρας, πως εάν δεν αναζητηθούν συγκλίσεις µεταξύ των κοµµά-
των του δηµοκρατικού τόξου, παρά τις πολιτικές και ιδεολογικές
διαφορές, κανένα νοµοσχέδιο δεν µπορεί να αντικρούσει αυτόν
τον κίνδυνο.

Δεύτερον, το Σύνταγµα του 1952, κύριε Πρόεδρε –σας ζητώ
συγγνώµη και πάλι δεν κάνω διδασκαλία- ήταν το Σύνταγµα µετά
τον Εµφύλιο και οι πολίτες υπερασπιστές της δηµοκρατίας και
τα κόµµατα επικαλούνταν ένα και µόνο άρθρο το 114 τίποτε
άλλο, σύµφωνα µε το οποίο η τήρηση αυτού του Συντάγµατος
επαφίετο στον πατριωτισµό των Ελλήνων, µόνο που αυτό το σκέ-
φθηκαν όλες οι δυνάµεις της χώρας µετά την κατάλυση της Δη-
µοκρατίας, όταν βρέθηκαν δεσµώτες στο Πικέρµι.

Και ερωτώ: Πώς τότε συνέκλιναν οι πάντες και αι πάσαι και
είχαν το πολιτικό θάρρος και την πολιτική ευθύνη να συγκλίνουν
πριν την κήρυξη της δικτατορίας και την ανατροπή του δηµοκρα-
τικού πολιτεύµατος, επικαλούµενοι –επαναλαµβάνω- ένα και
µόνο άρθρο;

Τρίτον, κύριε Πρόεδρε, οι νοµικές µου σκέψεις έχουν καταχω-
ρησθεί σε ό,τι αφορά την επιστράτευση σε ανύποπτο χρόνο και
εννοείται ότι δεν δικαιούµαι να αποστώ από αυτές. Είµαι Υπουρ-
γός της Κυβέρνησης, την προνοµία την έχει ο Πρωθυπουργός,
αποφάσισε το Συµβούλιο της Επικρατείας και ως Υπουργός Δι-
καιοσύνης δεν σχολιάζω την όποια απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέταρτον, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, θα συµφωνήσουµε ότι είναι πιο εύκολο από τον άνθρωπο

να αξιοποιεί τα ακατέργαστα υλικά του και να συναντάει δυνά-
µεις βίας, παρά να υπηρετεί τους θεσµούς, γιατί η υπηρέτηση
της δηµοκρατίας είναι θητεία ισόβια, είναι θέµα αγωγής, είναι
θέµα πίστης, είναι θέµα θυσιών!

Από την άποψη αυτή θα παρακαλέσω ιδιαιτέρως σε µια κρί-
σιµη κοινωνική και οικονοµική εποχή να γίνει αντιληπτό ότι είναι
πολύ µεγαλύτερος ο κίνδυνος κατάργησης των θεσµών ή αµφι-
σβήτησης ακριβέστερα, του στενού πυρήνα της δηµοκρατίας,
εάν δεν αντιληφθούµε ότι αυτά τα ακατέργαστα υλικά υπάρχουν
και τα οποία µπορεί να ωθήσουν σε συναντήσεις πολιτικών σχη-
µατισµών που και µέσα στο Κοινοβούλιο υµνούν τον Χίτλερ,
κύριε Πρόεδρε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Ευτυχώς σε ό,τι αφορά την καταπολέµηση του µισαλλόδοξου

ρατσιστικού λόγου, την καταπολέµηση των φυλετικών διακρί-
σεων, αυτή έχει ξεκινήσει από µακριά και το ξέρετε, από το 1966
µε την από 7-3-1966 Διεθνή Σύµβαση του ΟΗΕ, που πρέπει να
πω ότι την είχαν δεχθεί, κύριε Πρόεδρε, και οι Ηνωµένες Πολι-
τείες και η Σοβιετική Ένωση τότε.

Δεύτερον, δυστυχώς σε αυτή την Σύµβαση, θα λέγαµε ότι εί-
χαµε το δύσµορφο ότι ψηφίστηκε και ενσωµατώθηκε στην ελλη-
νική νοµοθεσία µε το ν.δ. 494/1970 επί δικτατορίας, ωστόσο
επικαιροποιήθηκε µε το ν. 927/1999, που θεωρήθηκε ότι είναι
σταθερή αναφορά κατά των φυλετικών διακρίσεων και της έκ-
φρασης του µισαλλόδοξου λόγου και για άλλα κράτη της Ευρώ-
πης. 

Στη συνέχεια η νοµοθεσία µας εµπλουτίστηκε µε νόµους του
1984, του 2005 και του 2008, έτσι ώστε να τιµωρείται η διάκριση
λόγω φυλετικών διακρίσεων για τη θρησκεία, στη συνέχεια στον
τοµέα εργασίας και τέλος σε ό,τι αφορά το γενετήσιο προσανα-
τολισµό. 

Τούτο το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, έρχεται ακριβώς να ανα-
δείξει την ανάγκη υπεράσπισης του πολίτη µε τις αναφορές τις
οποίες έκανα θρησκεία, εθνικότητα, εθνότητα, γενεαλογικές κα-
ταβολές, χωρίς να ακουµπάει –το τονίζω ιδιαιτέρως- στα όρια έκ-
φρασης της ελευθερίας της γνώµης, γιατί πρέπει να σεβαστεί τα
άρθρα 10 και 17 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, να σεβαστεί τα άρθρα 5, 14, 16 και 25 του Συντάγµατος,
να σεβαστεί τα άρθρα 19 και 21 του Διεθνούς Συµφώνου για τα
Ατοµικά και Πολιτικά Δικαιώµατα του ΟΗΕ, άρα να σεβαστεί τον
Χάρτη Δικαιωµάτων του Ανθρώπου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εποµένως ό,τι ακούγεται ότι µπορεί να φτάσει το νοµοσχέδιο
αυτό έστω και στις παρυφές αµφισβήτησης της ελευθερίας του
λόγου και της ανάπτυξης δράσης των πολιτικών κοµµάτων, θα
είναι ασεβές, ανιστόρητο, ιστορική ασυγχρονία.

Τέλος εµείς δεν είµαστε αλαζόνες να πούµε ότι το νοµοσχέδιο
έχει την απόλυτη πληρότητα. Κάθε νοµοσχέδιο γι’ αυτό ακριβώς
δίδεται στη διαβούλευση, για να διατυπώνονται απόψεις από νο-
µικούς, από κόµµατα, από πολίτες, γι’ αυτό έρχεται στη Βουλή.
Έχει όµως αυτό το νοµοσχέδιο ένα ιστορικό προηγούµενο. 

Επειδή είµαστε υποχρεωµένοι από την οδηγία πλαίσιο –µε
ηµεροµηνία 28 Νοεµβρίου του 2008- του Συµβουλίου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης να την έχουµε ενσωµατώσει στη δική µας νοµο-
θεσία –η προθεσµία ήταν έως τις 30 Νοεµβρίου του 2010- είχε
ετοιµαστεί νοµοσχέδιο από τον τότε Υπουργό κ. Καστανίδη και
ολοκληρώθηκε από τον κ. Παπαϊωάννου. Είχε κατατεθεί στη
Βουλή και είχε ψηφιστεί, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή, µόνο
που ανακόπηκε στην πορεία του προς την Ολοµέλεια για κάποι-
ους λόγους.

Αυτό λοιπόν επικαιροποιηµένο έρχεται ξανά. Στηρίζεται σε µε-
γάλο βαθµό στο νοµοσχέδιο ακριβώς του κ. Παπαϊωάννου, σε
συνεργασία που κάναµε και µε τη Δηµοκρατική Αριστερά και µε
το ΠΑΣΟΚ, αλλά και µε ιδέες που µας έδωσαν –επιτρέψτε µου
να σας το πω- και Βουλευτές του κόµµατος σας, αλλά οφείλω να
πω και άλλοι Βουλευτές. 

Αυτά εµείς τα αξιοποιήσαµε και τα εντάξαµε µέσα σε αυτές
τις ρυθµίσεις µε την προσδοκία ότι εσείς, όλοι οι Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου, θα το συµπληρώσετε. Άρα δεν διεκδι-
κούµε την τελειότητα κανενός νοµοσχεδίου.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Στο ίδιο νοµοσχέδιο Παπαϊωάννου προβλεπόταν ότι νοµικά
πρόσωπα -όποιας µορφής- εάν παραβιάσουν τον νόµο, θα έπρεπε
να έχουν κυρώσεις και επειδή δεν είναι φυσικά πρόσωπα, γίνεται
αντιληπτό ότι προβλεπόταν -όπως προβλεπόταν- η επιβολή προ-
στίµου. Αυτό επαναλαµβάνεται και τώρα. Συνεπώς όσα γράφον-
ται παραδείγµατος χάριν, ότι µπορεί να αµφισβητηθούν οι
δράσεις προσώπων ή ενός προσώπου ή κοµµάτων, είναι επιεικώς
ασεβή προς το ό,τι προβλέπεται στο νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Υποθέτω ότι θα έχουµε την ευκαι-
ρία στη Βουλή να τα συζητήσουµε αυτά. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ (Υπουργός  Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
σας παρακαλέσω ιδιαιτέρως να µου δώσετε ένα λεπτό ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, συνεχίστε. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΡΟΥΠΑΚΙΩΤΗΣ (Υπουργός  Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πρώτον, επαναφέρω τη διαβεβαίωση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού, του κ. Κουβέλη και του κ. Βενιζέλου ότι αυτό θα προωθηθεί. 

Δεύτερον, δεν χρειάζονται δηλώσεις για το τι θα δεχθώ ή τι
δεν θα δεχθώ. Θα κάνω το αυτονόητο, θα υπηρετήσω δηλαδή τη
θεσµική λειτουργία και την ενωτική τάξη, µε την έννοια ότι θα
ακούσουµε όλες τις απόψεις στην ανάρτηση, στην κεντρική νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή και εσάς, όλους τους Βουλευτές.
Θα συµπληρωθεί το νοµοσχέδιο, χωρίς να εγκαταλειφθεί καµµία
από τις βασικές αρχές, κανένας από τους βασικούς άξονες που
το προσδιορίζουν. 

Σε ό,τι αφορά τον εαυτό µου -µιας και κάποιοι συνεχώς τόσο
αστόχαστα λησµονούν ότι αυτή είναι Κυβέρνηση τριών κοµµάτων
και όχι ενός- µε τη δύναµη που δίνει η στήριξη του κόµµατος και
ο Πρόεδρος που µε έχουν προτείνει εδώ, οφείλω να δηλώσω ότι
το Υπουργείο Δικαιοσύνης θα υπερασπιστεί και υπερασπίζεται
το Σύνταγµα, τους θεσµούς, τα δικαιώµατα. 

Ο Υπουργός δεν είναι διατεθειµένος να αποστεί, πρώτον, γιατί
βαθύτατα θέλει να υπερασπιστεί τη δέσµη ιδεών που τον προσ-
διορίζουν µια ζωή και δεύτερον, γιατί ξέρει ότι το Υπουργείο του
και η καρέκλα του δεν έχει κόλλα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. 

Προχωρούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τέταρτη µε
αριθµό 1419/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Μαγνησίας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Πα-
ναγιώτη Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την ελάφρυνση των ελληνικών νοικοκυριών από την επιβολή των
υπέρογκων φόρων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μαυ-
ραγάνης. 

Παρακαλώ ησυχία. 
Ο κ. Ηλιόπουλος έχει το λόγο για δυο λεπτά, για να αναπτύξει

την επίκαιρη ερώτησή του. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας αφήσω για λίγο σε δεύ-

τερη µοίρα, κύριε Υπουργέ –και θα ήθελα για λίγο την ανοχή του
Προεδρείου- για να απαντήσω σε κάποια πράγµατα που ακού-
στηκαν σε µια ερώτηση-«σούπα» που προετοιµάζει τον mister
Alexis για Πρωθυπουργό, ο οποίος mister Alexis κοιµάται τον
ύπνο του δικαίου και περιµένει να ξυπνήσει Πρωθυπουργός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βουλευτά, ...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θέλετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µε ακούσετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν θέλω να σας ακούσω.

Θέλω να ακούσετε εσείς την απάντησή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όχι, κύριε Βουλευτά,

θα µε ακούσετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί να σας ακούσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα µε ακούσετε. Η

συζήτηση διεξάγεται σε έναν χώρο, που η λειτουργία του διέπε-
ται από Κανονισµό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτά που λέτε, είναι

υβριστικά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι υβριστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βουλευτά, θα

µε ακούσετε. Θα ακούσετε το Προεδρείο του Σώµατος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτά που λέτε, είναι

υβριστικά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο είναι υβριστικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Υπάρχει άρθρο…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι στα Πρακτικά. Ποιο είναι

το υβριστικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτά που λέτε, είναι

υβριστικά και εκτός θέµατος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι είναι υβριστικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακούστε µε. Ηρεµή-

στε και ακούστε µε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µου τι είναι υβριστικό απ’

αυτά που είπα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτά που είπατε, οι

χαρακτηρισµοί για Πρόεδρο κόµµατος, για επίκαιρη ερώτηση
που προηγήθηκε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν έχετε κανένα δι-

καίωµα να χαρακτηρίζετε µία επίκαιρη ερώτηση, η οποία απα-
σχόλησε το Κοινοβούλιο, «σούπα». 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορείτε, αν θέλετε,

να αναπτύξετε για δύο λεπτά τη δική σας επίκαιρη ερώτηση και
τίποτε άλλο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Περιµένετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Περιµένετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όλα τα άλλα είναι

υβριστικά. Σας ενηµερώνω ότι υπάρχει άρθρο στον Κανονισµό
της Βουλής που προβλέπει συγκεκριµένες ενέργειες και κυρώ-
σεις για Βουλευτές που συµπεριφέρονται υβριστικά προς το
Σώµα, µεταξύ των οποίων είναι και η αποβολή από την Αίθουσα. 

Σας καλώ στα δυο λεπτά να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή
σας, διαφορετικά θα ληφθούν µέτρα µε βάση τον Κανονισµό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βγάλτε και τις χειροπέδες!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά που θέ-

λετε να εφαρµόσετε στην κοινωνία µε αυτά τα νοµοσχέδια, δεν
θα τα εφαρµόσετε στην Έδρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ τον κύριο
Φρούραρχο να έρθει στην Αίθουσα της Βουλής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιον Φρούραρχο, κύριε Πρό-
εδρε; Σοβαρά µιλάτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ τον κύριο
Φρούραρχο να έρθει στην Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ) 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Χειροκροτήστε γίδια! Χειροκρο-

τήστε!  Χειροκροτήστε γίδια! Χειροκροτήστε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ τον κ.

Ηλιόπουλο...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέτε, κύριε Πρόεδρε; Ας

έλθει να µε πάρει ο Φρούραρχος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): ....είτε να αναπτύξει

την επίκαιρη ερώτησή του είτε θα του αφαιρέσω το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά, σοβαρά µιλάτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σοβαρότατα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε πριν ο κ. Τσίπρας,

κύριε Πρόεδρε, στη Χρυσή Αυγή και τον Κασιδιάρη και δεν θα
απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν έχετε το δι-
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καίωµα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάει εδώ για εµφύλιους και

δεν θα απαντήσω; 
Ποιον Φρούραρχο; Φέρτε και τον… Τι λέτε, κύριε; Αν είναι προ-

σβλητικό το «mister Alexis» να µας απαντήσει ο κ. Τσίπρας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακούστε, κύριε Ηλιό-

πουλε.
Εδώ δεν είστε σε καµµία συµµορία, σε καµµία παρέα που µπο-

ρείτε να κάνετε ό,τι θέλετε και να λέτε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµµορία είναι ο ΣΥΡΙΖΑ που

ανήκετε εσείς! 
Κύριε Πρόεδρε, συµµορία είναι το «απόκοµµα» που ανήκετε

εσείς. 
(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Αλήτη!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµµορία είναι το «αποκόµµα»

που ανήκετε εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µη γράφεται…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ) 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Άντε, ρε ξεφτίλες! Άντε, ρε ξε-

φτιλισµένοι! Άντε που µιλάτε!
Κύριε Πρόεδρε, αν  µου αφαιρέσετε το λόγο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Τροµοκράτες!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Εσείς υποστηρίζετε τροµοκράτες! Νού-

µερα! 
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δολοφόνοι, αντεροβγάλτες!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Άντε, ρε ξεφτιλισµένοι!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω.
Ας θέλετε εσείς να παλέψετε για το δηµοκρατικό τόξο. Εµείς

θα παλέψουµε για το ελληνικό τόξο και για τον ελληνικό λαό.
Εσείς πείτε ό,τι θέλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ελληνικό τόξο απάντησε στο δηµοκρατικό σας τόξο. Και αυτά

που λέτε θα τα κρίνει ο ελληνικός λαός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακούστε. Αυτά θα τα

λέτε...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε..
(Στο σηµείο αυτό εγείρεται από την Προεδρική Έδρα ο Δ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. Ιωάννης Δραγασάκης)
Καλά. Καθίστε, κύριε Πρόεδρε. Καθίστε κάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σοβαρά µιλάτε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καθίστε κάτω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σοβαρά µιλάτε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας αφαιρώ το

λόγο…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε σε αυτό που συµ-

φωνείτε όλοι. Τον εθνικισµό δεν θα τον νικήσετε µε κανένα νο-
µοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας αφαιρώ το
λόγο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε σε αυτό που είπε
ο κ. Τσίπρας και σε αυτό που είπε ο κ. Ρουπακιώτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας αφαιρώ το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά, αφαιρέστε ό,τι θέλετε.

Αφαιρέστε τον εαυτό σας από την Έδρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας αφαιρώ το

λόγο…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά, αφαιρέστε ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κλείστε του το µι-

κρόφωνο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα συµφωνήσουµε µε αυτό ...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µην ακούγεται το

µικρόφωνό του. Να µην ακούγεται. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος είσαι εσύ που θα ακου-

στείς πάνω από εµένα; Σοβαρά µιλάς; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εάν δεν σταµατήσει
ο κύριος που µιλά, να µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά, µέχρι
να µπορέσω να µιλήσω και να ακουστώ, για να µιλήσω για την

εφαρµογή του Κανονισµού που διέπει αυτό το Σώµα. 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής

Αυγής)
Μπορείτε να σταµατήσετε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς θα φύγουµε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έτσι µπράβο! Κύριε

Παππά, είναι µια καλή πρωτοβουλία. Φύγετε, για να µη σας
διώξω µε έναν άλλον τρόπο, αφού δεν σέβεστε τον Κανονισµό. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής
και από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ) 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ξεφτίλες! Καλή συγκυ-
βέρνηση! Αυτό αποδεικνύει πόσο ξεφτίλες είστε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Βγάλε και το πιστόλι να µας πυροβολή-
σεις! Χάιλ Χίτλερ!

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής αποχωρούν
από την Αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, ησυχία!

Το Προεδρείο, µετά από όσα συνέβησαν, εφαρµόζοντας το
άρθρο 80 και το άρθρο 81 παράγραφος 2, επιβάλλει στον κ.
Ηλιόπουλο για τη συµπεριφορά του τη µοµφή. Κατ’ αρχάς, τον
καλέσαµε να σταµατήσει να µιλάει. Εν συνεχεία, εφαρµόζοντας
τον Κανονισµό της Βουλής, του επιβάλαµε τη µοµφή και την απο-
βολή από την Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας,
του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ και της ΔΗΜΑΡ)

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1402/14-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Τρικάλων της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Ηλία Βλαχογιάννη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ένταξη έργων του Νο-
µού Τρικάλων στο πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός κ. Τσαυτάρης.

Ο κ. Βλαχογιάννης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πριν ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να αναφερθώ και εγώ, πρώτον, σε αυτό που συνέβη στην
προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση. Δυστυχώς, το Προεδρείο άρ-
γησε –πιστεύω- να εφαρµόσει τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε,
και πρέπει προς αυτήν την κατεύθυνση να κινηθούµε.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι, ότι ο αξιότιµος Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αναφέρθηκε στον Κοινοβουλευτικό
µας Εκπρόσωπο και στο τι έκανε στα φοιτητικά του χρόνια. Πι-
στεύω ότι το τι έκανε ο καθένας από εµάς πριν από είκοσι πέντε
ή τριάντα χρόνια, δεν είναι θέµα σηµερινό. Ο λαός σήµερα έχει
µιλήσει και έχει τάξει τον καθένα µας στη θέση στην οποία τον
έχει τάξει.

Κύριε Υπουργέ, εκτιµώ κατ’ αρχάς την ευαισθησία σας να έρ-
θετε να απαντήσετε σε αυτήν την επίκαιρη ερώτηση για τη µη
ένταξη έργων στο Νοµό Τρικάλων του προγράµµατος «Αλέξαν-
δρος Μπαλτατζής». Ξέρετε ότι, ως Νοµός Τρικάλων και ως Νο-
µάρχης Τρικάλων και ως Νοµαρχία Τρικάλων, ήµασταν οι πιο
έτοιµοι από όλες τις νοµαρχίες την περίοδο 2007-2008, όταν άρ-
χισε να υλοποιείται αυτό το πρόγραµµα και είχαµε την ετοιµό-
τητα να εντάξουµε τότε πολλά έργα στο πρόγραµµα «Αλέξαν-
δρος Μπαλτατζής». Κι ενώ περιµέναµε ότι αυτά θα υλοποιηθούν,
όλως αιφνιδίως µε την κυβερνητική αλλαγή που έγινε το 2009, η
µετέπειτα Υπουργός κ. Μπατζελή απένταξε όλα τα έργα του προ-
γράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» του Νοµού Τρικάλων. 

Και όλως περιέργως από το 2009 µέχρι σήµερα, ο µόνος
νοµός ο οποίος είχε ώριµα έργα το 2008 και το 2009, δεν ενέταξε
κανένα έργο στο πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» και εν-
τάχθηκαν νοµοί που µετά από δύο, τρία ή τέσσερα χρόνια είχαν
ετοιµότητα και ωριµότητα µελετών. Εάν αυτό έγινε για καθαρά
κοµµατικούς λόγους, επειδή εγώ δεν ήµουν προσκείµενος στην
κυβερνητική κατάσταση του 2009-2011, δεν πρέπει να τιµωρηθεί
ο νοµός. Εάν για τα έργα, επειδή είχαν ενταχθεί επί υπουργίας
του κ. Χατζηγάκη, έπρεπε να τιµωρηθεί όλος ο νοµός, πάλι δεν
είναι πρέπον. 

Ξέρετε ότι λόγοι δικαιοσύνης επιβάλλουν να αντιµετωπίζονται
ίσα οι αγρότες, ίσα οι περιοχές, τουλάχιστον εκείνες που έχουν
ωριµότητα και ετοιµότητα µελετών και περιµένω από εσάς να
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αποκαταστήσετε µία αδικία που είναι ξεκάθαρη και την έχετε
αναγνωρίσει. Από το σύνολο των έργων που είχαµε εντάξει, του-
λάχιστον τα τέσσερα που ήταν ενταγµένα από τον Ιούνιο του
2009, το αγρόκτηµα Κάτω Ελάτης, Φήκης, Γοργογυρίου, Ελευ-
θεροχωρίου, Λιλής, η κατασκευή υπογείων αρδευτικών δικτύων
στο Δήµο Βασιλικής, η βελτίωση της λειτουργικότητας υφιστα-
µένων αντλιοστασίων και η κατασκευή λιµνοδεξαµενής στο Πα-
λαιοµονάστηρο, τέσσερα έργα συνολικού προϋπολογισµού 6
εκατοµµυρίων ευρώ, είναι µία στοιχειώδης υποχρέωση του
Υπουργείου σας να ενταχθούν, έστω και ως overbooking στο
πρόγραµµα. 

Ξέρουµε ότι αυτές οι εργολαβίες δίνουν µεγάλες εκπτώσεις
και υπάρχει περιθώριο να εντάξετε τέτοια έργα. Είναι κρίµα να
αδικείται ένας νοµός, όταν οι γειτονικοί του νοµοί έχουν εντάξει
εκατό χιλιόµετρα υπογειωµένο αρδευτικό δίκτυο στη Λάρισα και
στα Τρίκαλα µηδέν. Δεν είναι λόγοι δικαιοσύνης αυτοί. 

Πιστεύω ότι υπηρετούµε τη νοµιµότητα εδώ µέσα και δεν θέ-
λουµε να αδικήσουµε κανέναν. Δεν ανεχόµαστε όµως και την αδι-
κία που έχει γίνει σε βάρος του Νοµού Τρικάλων.

Στη δευτερολογία µου θα έχω την ευκαιρία να πω περισσό-
τερα πράγµατα για το νοµό. Όµως να σας ακούσω πρώτα και
µετά να τοποθετηθώ, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για τρία λεπτά παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Βλαχογιάννη, που ξανακάνετε
την ερώτηση. 

Ζητώ την κατανόησή σας, γιατί δεν µπόρεσα πραγµατικά την
πρώτη φορά που είχε κατατεθεί να παρευρεθώ στη Βουλή, γιατί
την ίδια στιγµή παρεµπιπτόντως γινόταν µια αντίστοιχη σηµαν-
τική συζήτηση στην Κυβέρνηση πάλι για τα νερά και την άρ-
δευση, ιδιαίτερα για τα ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ.

Εσείς προέρχεστε από την τοπική αυτοδιοίκηση και ξέρετε ότι
οι µεν ΤΟΕΒ έχουν µετατεθεί ως αρµοδιότητα στον Α’ βαθµό το-
πικής αυτοδιοίκησης και στους δήµους, οι δε ΓΟΕΒ στο Β’
βαθµό, δηλαδή στις αντιπεριφέρειες και στις Περιφέρειες. Αυτό
είχε ως αποτέλεσµα αρκετές δυσλειτουργίες. 

Αυτήν την ώρα έχουµε βρει πάρα πολλούς ΤΟΕΒ που κατάφε-
ραν να λειτουργήσουν τα αρδευτικά δίκτυα -τα οποία µελετά,
υλοποιεί η Κυβέρνηση και τους τα παραδίδει µε το κλειδί στο
χέρι- σε άριστο βαθµό. Έχουµε δει όµως και ΤΟΕΒ που δυσλει-
τουργούν και φυσικά πολλά προβλήµατα και στους ΓΟΕΒ.
Έχουµε πάρα πολλά προβλήµατα ειδικά τώρα µε την άνοιξη και
την άρδευση των αγρών. Γι’ αυτό και ήταν πάρα πολύ σηµαντική
εκείνη η συνάντηση και δεν µπορούσα να παρευρεθώ. 

Χαίροµαι, όµως, που επιµένετε, γιατί µας δίνετε την ευκαιρία
εδώ στο Σώµα να συζητήσουµε ένα πολύ σηµαντικό θέµα που
αφορά τα έργα αυτά και ιδιαίτερα το νερό, έναν σηµαντικό πόρο
για τη γεωργία, έναν πόρο που συνεχώς η διαθεσιµότητά του στη
γεωργία συρρικνώνεται και θα συρρικνώνεται, είτε γιατί οι επερ-
χόµενες κλιµατικές αλλαγές θα τον περιορίσουν είτε γιατί οι
επερχόµενες κλιµατικές αλλαγές θα αλλάξουν την κατανοµή
νερού και την κατανοµή των βροχοπτώσεων στη χώρα µας είτε
γιατί στον ανταγωνισµό του νερού, της ύδρευσης των αστικών
κέντρων σε βάρος της άρδευσης των αγρών βλέπουµε να περιο-
ρίζεται το νερό της άρδευσης. Άρα είναι πολύ σηµαντικό να συ-
ζητήσουµε τα συγκεκριµένα θέµατα και χαίροµαι που µου δίδεται
αυτή η ευκαιρία.

Μάλιστα, όπως σας είπα λίγες ηµέρες πριν στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου του Κοινοβουλίου -στην προσπάθειά µας
να ενηµερώσουµε τους Βουλευτές στο πλαίσιο των εξελίξεων
στην Ευρώπη για την νέα ΚΑΠ- πραγµατικά, έρχονται αρκετά
µέτρα. Η Ευρώπη σε µια προσπάθεια να ακολουθήσει τους µε-
γάλους κανόνες του «Ευρώπη 2020» λέει: «Χρησιµοποιήστε τα
κονδύλια της γεωργίας σε αναπτυξιακούς στόχους µε το σκε-
πτικό να αντιµετωπίσετε τις επερχόµενες κλιµατικές αλλαγές». 

Γι’ αυτό, όπως είπα και εκεί, στη νέα ΚΑΠ εµείς κάναµε σηµαν-
τική προσπάθεια να εντάξουµε κονδύλια, να τροποποιήσουµε τον
Κανονισµό 48 στο άρθρο 3, ώστε να επιτρέπει -και αυτό που θα
πω είναι πολύ σηµαντικό για εµάς- όχι µόνον να µελετούµε και
να κατασκευάζουµε νέα αρδευτικά έργα, αλλά να γυρίσουµε

πίσω και να δούµε και τα παλαιότερα αρδευτικά έργα που φτιά-
χτηκαν πώς θα µπορούσαν να βελτιωθούν, πώς θα µπορούσε να
γίνει καλύτερη η διαχείριση του νερού, πώς µπορούµε να πάµε
σε νεότερα συστήµατα άρδευσης όχι µε κατάκλιση, να πάµε σε
στάγδην άρδευση, σε υπόγεια στάγδην άρδευση όπου µπορεί
κανείς µε ένα χιλιοστό του νερού να έχει πολύ καλύτερα αποτε-
λέσµατα.

Τώρα για να απαντήσω και στο ερώτηµά σας -θα επανέλθω,
βέβαια, στη δευτερολογία µου µε πάρα πολλές λεπτοµέρειες- να
σας πω ότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα χρήµατα που διατέθηκαν
και διατίθενται στο πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» δεν
αφορούν µόνο νέα ενταγµένα έργα, τα οποία εντάχθηκαν στο
πλαίσιο του προγράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής».

Αφορούν και µία σειρά έργων, µε τον όρο «γέφυρες», που ξε-
κίνησαν να κατασκευάζονται στην  Γ’ Προγραµµατική Περίοδο
και συνεχίστηκαν –και είναι λογικό, γιατί δεν µπορούσε να µείνει
ένα έργο στη µέση- για να τελειώσουν στην Δ’ Προγραµµατική
Περίοδο, στο πλαίσιο του «Αλέξανδρος Μπαλτατζής». Εσείς
έχετε τέσσερα-πέντε τέτοια έργα ενταγµένα από το –ας πούµε-
Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Θα σας τα διαβάσω για να µην
κάνουµε αυτήν την…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
µήπως σας διευκολύνει να τα πείτε στη δευτερολογία σας, για
να έχετε άνεση να συνεχίσετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ: (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα τα πω, κύριε Πρόεδρε. Σε µισό λεπτό τελει-
ώνω. Ζητώ συγγνώµη.

Λέω, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, ότι θα σας διαβάσω στη δευ-
τερολογία τα έργα κατά δήµο, για να µην έχουµε παρεξηγήσεις.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σε νοµαρχιακό επίπεδο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ: (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας τα διαβάσω όπως µου τα έδωσε η αντί-
στοιχη ειδική γραµµατεία. 

Λέω λοιπόν ότι και ένα µεγάλο έργο, αυτό του φράγµατος, που
είναι 8 εκατοµµυρίων ευρώ, υλοποιείται και µάλιστα µε επιτυχία
αλλά και µία σειρά προηγούµενων έργων τελειώνουν και αυτά µε
επιτυχία, όπως επίσης και εντάχθηκαν και θα σας διαβάσω και
τα έργα που έχουν παραµείνει ενταγµένα κατά δήµο στην πε-
ριοχή σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βλαχογιάννη,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά περί-

µενα σήµερα να είστε πιο ξεκάθαρος. 
Περίµενα να αναγνωρίσετε ένα λάθος που έκανε το Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τιµώρησε µία νοµαρχία,
έναν νοµάρχη κι αν θέλετε όλους τους πολίτες του νοµού που
είχαν την ετοιµότητα κι ωριµότητα µελετών από το 2007, 2008,
αλλά δυστυχώς δεν ήταν µε το ΠΑΣΟΚ το 2009, το 2010 και το
2011. Κι έρχεστε τώρα το 2013 και µας λέτε ότι έχετε ένα έργο-
«γέφυρα» ενταγµένο, το «φράγµα Ληθαίου». Μα, σε αυτό το
«φράγµα Ληθαίου» εγώ κήρυξα έκπτωτο τον ανάδοχο. Πήγαµε
στο δεύτερο, είχαµε µία καθυστέρηση µόνο τεσσάρων µηνών και
µπήκε ο δεύτερος ανάδοχος. Έπρεπε να µείνει το έργο στη µέση; 

Δηλαδή, αυτό που σας ζητάµε, µία λιµνοδεξαµενή, που θα
είναι µόνο 1,5 εκατοµµύριο το κόστος -στην ουσία 800.000 ευρώ-
στο Παλαιοµονάστηρο- αλλά θα έχει χωρητικότητα πάνω από
δύο εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού και θα αρδευτούν δέκα χι-
λιάδες έως δεκαπέντε χιλιάδες στρέµµατα, είναι δυνατόν να µην
εντάξετε αυτό το έργο; Δεν θα εντάξετε επίσης το έργο «Βελ-
τίωση λειτουργικότητας υφισταµένων αρδευτικών δικτύων», µε
το οποίο θέλουµε να τοποθετήσουµε στροφόµετρα για να µη χά-
νουµε νερό; Εµείς αυτό θέλουµε, να βοηθήσουµε τους αγρότες
και να βοηθήσουµε να µη γίνεται σπατάλη νερού. 

Αυτά τα έργα πρωτίστως υπηρετούν το πρόγραµµα «Αλέξαν-
δρος Μπαλτατζής» και θα έπρεπε να τα έχει προτάξει το Υπουρ-
γείο σας, κύριε Υπουργέ.

Θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε. Θέλουµε τώρα την ένταξη,
τη διεκδικούµε, αλλιώς όλος ο Νοµός Τρικάλων θα είναι απέ-
ναντι. Διότι αισθανόµαστε την αδικία του να υπάρχουν εκατό χι-
λιόµετρα αρδευτικού δικτύου στο Νοµό Λαρίσης και κανένα
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χιλιόµετρο υπογείως αρδευτικού δικτύου στο Νοµό Τρικάλων.
Γιατί έγινε αυτό; Αν υπάρχει ευθύνη κάποιων που το πρότειναν
από τη Λάρισα, από την περιφέρεια, να µας το πείτε. 

Δεν µπορεί ο Νοµός Τρικάλων να αισθάνεται την αδικία στο
πετσί του και να ερχόµαστε µε όλη την ευγένεια και όλη τη στοι-
χειώδη λογική που επιβάλλουν τα πράγµατα, να σας ζητάµε µία
αποκατάσταση δικαιοσύνης και να την αρνείστε. Δεν πρέπει να
την αρνηθείτε, κύριε Υπουργέ. 

Πρέπει να βρείτε τον τρόπο να τα εντάξετε, γιατί υπάρχουν
ανακατανοµές χρηµάτων από το ένα πρόγραµµα στο άλλο,
υπάρχουν προβλήµατα απορρόφησης των πόρων του ΕΣΠΑ. 

Εµείς σας έχουµε έργα που σε έξι µήνες θα έχουν απορροφη-
τικότητα και δεν µας τα εντάσσετε. Σαν να λέµε, δηλαδή, ότι δεν
θέλει το Υπουργείο να υλοποιηθούν τα προγράµµατα και να
έχουµε απορροφητικότητα. 

Υπάρχουν κι εκκρεµότητες που ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Για πα-
ράδειγµα, τα ΤΟΕΒ -που είπατε κι έχετε απόλυτο δίκιο- πρέπει
να τα συνενώσετε. Δεν µπορεί κάθε χωριό να έχει ΤΟΕΒ. Τα
ΤΟΕΒ πρέπει να είναι το πολύ κατά καποδιστριακούς δήµους.
Πολλά ΤΟΕΒ µαζί να κάνουν ένα δυνατό ΤΟΕΒ και τα ΓΟΕΒ να
γίνουν πιο λειτουργικά. 

Υπάρχει επίσης το πρόγραµµα εκτατικοποίησης της κτηνοτρο-
φίας. Όταν θέλουµε τον κτηνοτρόφο στο χωριό, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να τον βοηθήσουµε. Από το 2008 έχουν εκκρεµότητα οι
κτηνοτρόφοι µας γιατί το δασαρχείο τις αιτήσεις του  2008 τις
ικανοποίησε στις αρχές του 2012. 

Είναι δυνατόν να απεντάσσουµε αυτόν τον αγρότη, τον κτηνο-
τρόφο, που δεν φταίει σε τίποτα, επειδή το κράτος λειτουργεί µε
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί; Δείξτε µία ανοχή κι εντάξτε
αυτούς τους κτηνοτρόφους, ώστε να µπορέσουν να µείνουν στα
χωριά τους. Προσφέρουν στην εθνική οικονοµία.

Το ίδιο και µε τα προγράµµατα απονιτρορύπανσης. Κάνουµε
δηλαδή προγράµµατα οικολογικά, για να βοηθήσουµε το έδαφος
να µη ρυπαίνεται από τα νιτρικά . Τους αγρότες που εντάχθηκαν
στο πρόγραµµα δεν πρέπει να τους βοηθήσετε, να δώσετε και
παράταση σε αυτούς και το νέο πρόγραµµα να προβλεφθεί, γιατί
υπηρετεί και την οικολογία, αλλά υπηρετεί και τη βιώσιµη ανά-
πτυξη;

Για µια ακόµη φορά απευθύνω έκκληση, κύριε Υπουργέ. Ξέρω
ότι είστε έντιµος άνθρωπος, ξέρω ότι έχετε µια σπουδαία κα-
ριέρα, σας σεβόµαστε και σας εκτιµούµε όλοι. Αποκαταστήστε
µία αδικία. Αλλιώς θα αισθάνοµαι κι εγώ προσωπικά ότι αδική-
θηκα -γιατί ως Νοµάρχης δούλεψα και είχα έτοιµα έργα από το
2007 και το 2008 και εντάχθηκαν έργα το 2012 και το 2013 µε πο-
λιτικές σκοπιµότητες- αλλά και ως νοµός αισθανόµαστε την αδι-
κία. Πρέπει να αποκαταστήσετε το αίσθηµα δικαίου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βλαχογιάννη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας διαβεβαιώσω ως Θανάσης Τσαυτάρης ότι δεν

έχω υπογράψει την ένταξη κανενός έργου από την ώρα που ανέ-
λαβα τα καθήκοντά µου. Θέλω να είµαι καθαρός σε αυτό. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το είπα αυτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεύτερον, πρέπει να ξέρετε ότι τα ενταγµένα
έργα στο πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» είναι τρεις
φορές επάνω από τον προϋπολογισµό που προβλέπεται για τα
έργα αυτά. Έχουµε, δηλαδή, 500 εκατοµµύρια για να κάνουµε
αυτά τα έργα και έχουν ενταχθεί έργα 1,5 δισεκατοµµυρίου. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πότε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θέλετε να παρελθοντολογούµε; Θα παρελθον-
τολογήσω. Επιτρέψτε µου να σας απαντήσω. 

Θα σας διαβάσω, όµως, τα έργα αυτά για να είµαστε εντάξει.
Αναφέρθηκα στο µεγάλο έργο µε τα 8 εκατοµµύρια, δηλαδή το
φράγµα Ληθαίου, για το οποίο αναφερθήκατε και εσείς. Επίσης,
θα σας αναφέρω ότι στο Δήµο Τρικκαίων υπάρχουν τέσσερα εν-
ταγµένα έργα, στο Δήµο Φαρκαδόνας επτά ενταγµένα έργα,

στον Δήµο Καλαµπάκας πέντε και στον Δήµο Πύλης ένα, συνο-
λικού προϋπολογισµού 6 εκατοµµυρίων ευρώ.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στην περιφερειακή ενότητα Τρικά-
λων υπάρχει κανένα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αφήστε µε να ολοκληρώσω. 

Κατανοώ ειλικρινά και σας συγχαίρω για την αγωνία σας. Ο
Βουλευτής είναι ζωντανή δίοδος µεταφοράς των προβληµάτων
του τόπου προς το Κοινοβούλιο, τον Υπουργό, την Κυβέρνηση.
Θα ήθελα να σας συγχαρώ γιατί αυτός είναι ο ρόλος του Βου-
λευτή και τον κάνετε πολύ σωστά. 

Θα ήθελα, όµως, να σας πω κάτι και να σας παρακαλέσω να
µε βοηθήσετε σε αυτό. Επειδή θέλετε να παρελθοντολογείτε,
εγώ πιστεύω ότι πρέπει να υποστηριχθούν αυτά τα έργα. Μακάρι
να βρεθούν κονδύλια και να υλοποιηθούν όλα. Δεν θα υλοποι-
ηθούν όλα γιατί δεν φτάνουν τα χρήµατα. 

Τι είναι εκείνο που περιµένουµε; Υπάρχουν δυο-τρία µεγάλα
έργα σε εξέλιξη, τα οποία έχουν «κολλήσει» στα δικαστήρια για
διάφορους λόγους, νοµικούς, περιβαλλοντολογικούς κ.λπ.. Πε-
ριµένουµε την εξέλιξη αυτή. Αναλόγως µε το αν τα έργα αυτά γί-
νουν ή δεν γίνουν, θα αποδεσµεύσουν κονδύλια τα οποία θα
έχουν ως συνέπεια να καταφέρουµε να πάµε την κόκκινη γραµµή
των υλοποιούµενων ή των ενταγµένων έργων ακόµη λίγο πιο
κάτω. 

Σας διαβεβαιώνω ότι εφόσον αυτό γίνει, θα βοηθήσει την έν-
ταξη νέων έργων στις αρχές Ιουνίου, δηλαδή πολύ σύντοµα.
Πρέπει να παρθεί µία απόφαση ως προς το τέλος. 

Θα ήθελα, όµως, να σας πω κάτι και θα σας παρακαλούσα να
µε βοηθήσετε σε αυτό. Επειδή δεν θέλω να παρελθοντολογώ,
θέλω να επισηµάνω ένα λάθος που γίνεται. Η Θεσσαλία, ο νοµός
σας, έτυχε στην κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, στο παρελ-
θόν, να έχει εξαιρετικούς πολιτικούς άνδρες, υψηλά ιστάµενους
και ισχυρούς. Εσείς είχατε τον κ. Χατζηγάκη, ο Νοµός Καρδίτσας
είχε τον κ. Σιούφα –Υπουργός Ανάπτυξης και µετέπειτα Πρό-
εδρος της Βουλής- η Λάρισα είχε τον κ. Σουφλιά. Είχε, δηλαδή,
ισχυρούς άνδρες οι οποίοι ενέταξαν πάρα πολλά έργα, ίσως πε-
ρισσότερα από όσα αντέχει το πρόγραµµα. 

Εγώ συµφωνώ µε αυτά. Ο κάµπος της Θεσσαλίας χορταίνει
τον τόπο µας ψωµί και µακάρι να έχουµε περισσότερες δυνατό-
τητες να εντάξουµε ακόµη περισσότερα έργα. Θέλω, όµως, να
έρθετε σε αυτό το Βήµα, κύριε Βλαχογιάννη, και να σας ρωτήσω:
θέλετε να δείτε πόσα έργα εντάχθηκαν στο δικό µου δήµο, σε
ένα χωριό της Δράµας; Θέλετε να σας τα διαβάσω; Μηδέν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχουµε πρόβληµα χρόνου και ο κ. Βλαχογιάννης δεν έχει τη δυ-
νατότητα να απαντήσει µετά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θέλετε να σας δείξω πόσα από τα έργα αυτά
αφορούν ολόκληρο τον Νοµό Δράµας; Μηδέν! Είναι λευκή η
λίστα. Δεν υπάρχει ο Νοµός Δράµας σ’ αυτόν τον κατάλογο των
έργων. 

Εάν, λοιπόν, κύριε Βλαχογιάννη, ήσασταν εσείς εδώ σε αυτό
το Βήµα και σας δινόταν η ευκαιρία να περισσέψει 1 εκατοµµύριο
και να βάλετε και κάπου αλλού κάποια έργα, πού θα τα βάζατε;
Θα κάνατε ένα δωδέκατο έργο στα Τρίκαλα ή θα κάνατε έστω
ένα έργο στη Φλώρινα –που αγωνίζονται να ποτίσουν από τη
λίµνη τα φασόλια τους- και στη Δράµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Βλαχογιάννης
δεν µπορεί να απαντήσει, οπότε ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ θέλω να είµαι δίκαιος και θα βοηθήσω γιατί
πιστεύω στη Θεσσαλία. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βλαχογιάννη,

γνωρίζετε ότι από τον Κανονισµό δεν υπάρχει δυνατότητα. Κατά
παρέκκλιση, θα σας δώσω το λόγο για µία φράση µόνο.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλ-
τατζής» θα έπρεπε να έχει υλοποιηθεί χθες. Εµείς είχαµε ώριµα
έργα το 2008, κάποια έργα εντάχθηκαν το 2012 και µας λέει ο
κύριος Υπουργός ότι αποκαθιστά τη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη
ήταν, αυτοί που ήταν έτοιµοι το 2008, αυτοί να εντάξουν έργα.
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Κανένα έργο της πρώην Νοµαρχίας Τρικάλων δεν εντάχθηκε,
κύριε Υπουργέ, στο πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής».
Μπορεί να εντάχθηκαν  κάποια µικρά, των δήµων. 

Εγώ σας µιλάω ως πρώην νοµάρχης για το σύνολο του νοµού
κι όχι για το αν εντάχθηκαν κάποια µικρά των δήµων. Κανένα νο-
µαρχιακό έργο σε επίπεδο νοµαρχίας, περιφερειακής ενότητας
Τρικάλων δεν εντάχθηκε και τιµωρείται ο Βλαχογιάννης και ο Χα-
τζηγάκης. Θέλω να αποκαταστήσετε µία αδικία που έγινε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Βλαχογιάννη. Σας έδωσα το λόγο ακριβώς επειδή υπήρχε µία
προσωπική διάσταση αλλά έχουµε πρόβληµα χρόνου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
δεκαεπτά µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 9ο Δηµοτικό
Σχολείο Βύρωνα, καθώς και δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κόνιτσας Ιωαν-
νίνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 1405/14-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Νοµού Αττικής του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παρασκευής Χριστοφι-
λοπούλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τον καθορισµό
των αποδοχών των εργαζοµένων στις αστικές συγκοινωνίες. 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Χριστοφιλοπούλου θα απαντή-
σει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Σταύρος Καλογιάννης.

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, αν έχω την προσοχή σας, θέλω να ξεκινήσω
την ερώτηση αυτή, την ανάπτυξη του σκεπτικού µου, από ένα
παράδειγµα. Θα φέρω το παράδειγµα δύο οδηγών. 

Κύριε Πρόεδρε, θα περιµένω µέχρι να έχει την ευγενή καλο-
σύνη ο κύριος Υπουργός να µε ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

Συνεχίστε, κυρία συνάδελφε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ξαναρ-

χίζω, λέγοντας ότι το σκεπτικό µου βασίζεται σε ένα παράδειγµα.
Δύο οδηγοί, ο ένας τριάντα ετών και ο άλλος πενήντα πέντε εκτε-
λούν την ίδια εργασία µε βάση το επαγγελµατικό τους προσόν,
που είναι η επαγγελµατική άδεια οδήγησης. Ο ένας εξ αυτών
όταν εισήλθε στις δηµόσιες συγκοινωνίες ήταν προαπαιτούµενο
να έχει απολυτήριο λυκείου κι έχει. Είναι ο τριαντάχρονος. Ο έτε-
ρος εξ αυτών, ο πενηνταπεντάχρονος, εισήλθε µε τις διαδικασίες
αυτές που ήταν τότε στις δηµόσιες συγκοινωνίες. Έχει απολυ-
τήριο δηµοτικού, υποχρεωτικής τότε εκπαίδευσης, διότι έτσι
ήταν τα πράγµατα τότε. 

Σήµερα, λοιπόν, µε βάση το ενιαίο µισθολόγιο, αλλά κυρίως
µε βάση το άρθρο 22 του Συντάγµατος, όπου ίση εργασία πρέπει
να αµείβεται ίσα, θα σκεφτόταν κανείς ότι σε αυτό το ενιαίο µι-
σθολόγιο θα µπορούσαν να υπάρξουν όχι εξαιρέσεις, όχι ειδικές
διευθετήσεις για συντεχνίες, αλλά θα µπορούσαν να υπάρχουν
εκείνες οι ευελιξίες, οι οποίες να επιτρέψουν την ίση και δίκαιη
εφαρµογή του ενιαίου µισθολογίου κατά τρόπο που οι δηµόσιες
επιχειρήσεις, όπως οι επιχειρήσεις στις συγκοινωνίες, να µπο-
ρούν να λειτουργήσουν εύρυθµα και να µη δηµιουργούνται,
κύριε Υπουργέ, αισθήµατα αδικίας στους εργαζόµενους, βάσιµα
αισθήµατα αδικίας. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι κατά την πρόσφατη απεργία των ερ-
γαζοµένων του µετρό ένα πάρα πολύ σηµαντικό κοµµάτι των ερ-
γαζοµένων και των εκπροσώπων τους επέδειξε υψηλό αίσθηµα
ευθύνης και είναι ακριβώς αυτό το αίσθηµα ευθύνης στο συνδι-
καλισµό που χρειάζεται η χώρα σε περιόδους κρίσης, ζητώντας

όµως από την πολιτεία κάτι αυτονόητο. Και δεν είναι µόνον οι
οδηγοί. Έφερα το παράδειγµα των οδηγών, αλλά υπάρχουν και
άλλες ειδικότητες όπου αντίστοιχα µπορεί να πει κανείς ότι ισχύει
το ίδιο πράγµα. Είναι άνθρωποι που έχουν την εξειδίκευση, όπως
και οι άλλοι, έχουν µάλιστα και πολύ περισσότερη εµπειρία από
τους νεότερους συναδέλφους τους, αλλά όταν εισήλθαν στο δη-
µόσιο τοµέα ήταν άλλες οι προϋποθέσεις υποχρεωτικής ή µη
υποχρεωτικής εκπαίδευσης. 

Άρα ένας τεχνικός εξειδικευµένος ή ένας οδηγός στις δηµό-
σιες συγκοινωνίες δεν προσλαµβάνεται για τις γνώσεις που έχει,
για το απολυτήριο λυκείου που έχει ή δεν έχει και δεν αµείβεται
µε αυτό αλλά αµείβεται µε βάση το ποια εργασία παρέχει και
ποια εξειδίκευση χρειάζεται γι’ αυτήν την εργασία.

Θέλω, λοιπόν, να σας ζητήσω και να σας ρωτήσω, διότι πρό-
σφατα στο προηγούµενο νοµοσχέδιο καταθέσαµε µια τροπολο-
γία, η οποία δυστυχώς δεν έγινε δεκτή από την Κυβέρνηση. Και
τι έλεγε αυτή η τροπολογία; Το αυτονόητο. Όπως ακριβώς
υπήρχε µε τον προηγούµενο νόµο τον Μάρτιο του 2012 µία κοινή
υπουργική απόφαση που διευθετούσε αυτά τα ζητήµατα, έτσι να
υπάρξει η δυνατότητα, όχι «να ξηλωθεί κανένα πουλόβερ» ενι-
αίου µισθολογίου, αλλά µε κοινή υπουργική απόφαση να λυθούν
ζητήµατα ίσης αµοιβής για ίσης αξίας εργασία µεταξύ των ερ-
γαζοµένων στις δηµόσιες συγκοινωνίες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Καλογιάννης για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.

Είναι ένα θέµα που µας έχει απασχολήσει και στο παρελθόν.
Γνωρίζετε ότι το Υπουργείο το δικό µας δεν είναι το καταλληλό-
τερο για να ρυθµίσει αυτό το θέµα. Αυτό το οποίο ισχύει για τους
εργαζόµενους στις «Οδικές Συγκοινωνίες Α.Ε.» και «Σταθερές
Συγκοινωνίες Α.Ε.», ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, είναι
ότι το σύνολο του προσωπικού έχει ενταχθεί σε βαθµούς και κλι-
µάκια σύµφωνα µε την εκπαιδευτική τους βαθµίδα. 

Το θέµα το οποίο θέτετε δεν µπορούσε να ρυθµιστεί µε την
έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης. Δεν προβλέπεται κάτι τέ-
τοιο ούτε στο µεσοπρόθεσµο για την περίοδο 2013-2016 ούτε
στα επείγοντα µέτρα εφαρµογής του ν. 4046/2012. Δεν προέβλε-
παν δηλαδή οι σχετικοί νόµοι την έκδοση µιας εξουσιοδοτικής
κοινής υπουργικής απόφασης, η οποία θα µπορούσε να θεσπίσει
εξαιρέσεις στα µισθολόγια ορισµένων κατηγοριών, όπως αυτές
που προαναφέρατε. Για οποιαδήποτε αλλαγή, έτσι ώστε οι ανώ-
τατες τακτικές µηνιαίες αποδοχές των εργαζοµένων να γίνονται
ανά ειδικότητα και όχι ανά βαθµίδα εκπαίδευσης, χρειάζεται νο-
µοθετική ρύθµιση και είναι ένα θέµα το οποίο, αγαπητή κυρία συ-
νάδελφε, το χειρίζονται τα δύο συναρµόδια Υπουργεία Εργασίας
και Οικονοµικών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ήλπιζα

σήµερα ότι θα είχα τουλάχιστον µία θετική απάντηση από τον
Υπουργό ότι θα έρθει νέα ρύθµιση. 

Και να ξεκαθαρίσω κάτι: Εµείς δεν ζητάµε εξαίρεση στο ενιαίο
µισθολόγιο. Εµείς ζητάµε αποτελεσµατική και επιχειρησιακά
ορθή εφαρµογή του ενιαίου µισθολογίου και µάλιστα και συνταγ-
µατικά ορθή. Δεν ζητάµε καµµία εξαίρεση, γιατί ακριβώς, εάν
καλώς κάναµε -που νοµίζω καλώς κάναµε και είναι και µέρος και
των διεθνών υποχρεώσεων της χώρας- και έχουµε υπαγάγει όλες
τις δηµόσιες επιχειρήσεις στο ενιαίο µισθολόγιο, αυτό δεν ση-
µαίνει ότι το ενιαίο µισθολόγιο πρέπει να εφαρµοστεί µε προ-
κρούστεια µέθοδο, µη βλέποντας την εργασία την ίδια, την
εξειδίκευση που απαιτείται στην εργασία και βλέποντας µόνο την
εκπαιδευτική βαθµίδα. Άρα το ενιαίο µισθολόγιο θα πρέπει να
έχει µέσα ασφαλιστικές δικλίδες, έτσι ώστε να µην υπάρχουν σο-
βαρότατες αδικίες οι οποίες δηµιουργούνται σε πολλούς οργα-
νισµούς µε αιχµή του δόρατος, αν θέλετε, αυτήν τη στιγµή τις
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δηµόσιες συγκοινωνίες.
Θέλω να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι την προηγούµενη εύ-

λογη κοινή υπουργική απόφαση είχε υπογράψει όχι µόνο ο ση-
µερινός Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ως Υπουργός Οικονοµικών τότε,
αλλά και ο δικός σας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος -εννοώ της
Νέας Δηµοκρατίας- κ. Βορίδης. Γιατί; Γιατί ήταν το αυτονόητο.
Γνωρίζω επίσης ότι την τροπολογία την οποία καταθέσαµε ως
ΠΑΣΟΚ εχθές τη στηρίζει το µεγαλύτερο µέρος της Βουλής,
διότι ακριβώς είναι το εύλογο και προφανές. Ήλπιζα, λοιπόν, από
εσάς σήµερα να υπάρξει µία δέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα
φέρει δική της ρύθµιση αντίστοιχη της τροπολογίας που κατα-
θέσαµε, για να λυθεί αυτό το θέµα. 

Ξαναλέω ότι δεν ζητάµε εξαίρεση από το ενιαίο µισθολόγιο,
αλλά την ουσιαστικότερη και αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του
σε σχέση µε την εργασία που παρέχεται και µε τη δυνατότητα οι
δηµόσιες συγκοινωνίες να αποτελέσουν επιχειρήσεις όπου το
προσωπικό θα έχει το αίσθηµα δικαιοσύνης και όπου ένας οδη-
γός -ξαναλέω το παράδειγµα και τελειώνω µε αυτό- τριάντα ετών
µε έναν οδηγό πενήντα πέντε ετών, αφού παρέχουν ίση εργασία,
θα πρέπει να έχουν ίση αµοιβή. Δεν λέµε τίποτε άλλο, δεν ζη-
τούµε τίποτε άλλο. Μετά όµως θα λέµε ότι φταίνε οι συντεχνίες.
Στην περίπτωση όµως των δηµόσιων συγκοινωνιών, παρά τις αρ-
χικές οξύνσεις, που ήταν απαράδεκτες, πρυτάνευσε η ευθύνη
του συνδικαλιστικού κινήµατος. Απέναντι σε αυτή την ευθύνη και
απέναντι όµως στις δηµόσιες υποχρεώσεις της η πολιτεία πρέπει
να σταθεί. 

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον τη δέσµευσή σας ότι
στο επόµενο συναφές νοµοσχέδιο θα έρθει ρύθµιση γι’ αυτό το
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για τη δευτερολογία του. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Κύριε πρόεδρε, αυτό που είχα να πω το είπα. Τα
ισχύοντα σήµερα έχουν καθοριστεί από το  νόµο 4024 του 2011,
όπως ξέρετε, κυρία συνάδελφε…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Υπήρξε ΚΥΑ και ο κ. Βο-
ρίδης και ο κ. Βενιζέλος την υπέγραψαν. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Στη συνέχεια εκδόθηκε πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου τον Δεκέµβριο του 2011, δόθηκε εξουσιοδότηση για έκδοση
δύο ΚΥΑ, εκδόθηκαν δύο ΚΥΑ που έδωσαν ορισµένες εξαιρέσεις.
Το θέµα το οποίο θέτετε, είπα και προηγουµένως ότι χρειάζεται
νοµοθετική ρύθµιση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Φέρτε την. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Δεν είναι το δικό µας Υπουργείο το κατάλληλο να κινήσει
αυτήν τη διαδικασία. Προφανώς είναι ένα θέµα, το οποίο βλέ-
πουµε. Το συζητάµε µε τα συναρµόδια Υπουργεία και εκείνα πρέ-
πει να αναλάβουν σχετική πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1415/14-5-2013 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης Φούντα προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε την υλοποίηση των οδικών έργων των τµηµά-
των Κορίνθου-Πάτρας της Ολυµπίας Οδού, της Ιονίας Οδού και
του άξονα Ακτίου-Αµβρακίας. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Καλογιάννης. 
Το λόγο έχει η κ. Φούντα για δύο λεπτά. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους. 
Να χαιρετίσουµε την πρωτοβουλία του Προεδρείου πριν, να

αποµακρυνθεί από την Αίθουσα ο Βουλευτής  της Χρυσής
Αυγής, ο οποίος προέβη σε φρασεολογία που δεν συνάδει µε το
χώρο και θα θέλαµε να επαναλαµβάνεται κάθε φορά που συµ-
βαίνει αυτό, δηλαδή την τήρηση του Κανονισµού. 

Κύριε Υπουργέ, τα παραπάνω έργα, το τµήµα Κόρινθος-
Πάτρα, η Ιονία Οδός και ο αυτοκινητόδροµος Άκτιο-Αµβρακία
δεν είναι µόνο οδικοί άξονες, δεν είναι µόνο συνδετήριες οδοί
για µας. Είναι η αποκατάσταση µέρους της ανισόρροπης ανά-
πτυξης της δυτικής Ελλάδας, που µε συγκεκριµένες πολιτικές
και λάθος χειρισµούς πολλών ετών έχει βυθίσει την Αιτωλοακαρ-
νανία και την Ήπειρο σε βαθιά φτώχεια. Σύµφωνα µε στοιχεία,
τα οποία γνωρίζετε καλύτερα από εµένα –είστε Βουλευτής Ιωαν-
νίνων άλλωστε- η Αιτωλοακαρνανία και η Ήπειρος είναι από τις
πιο φτωχές περιοχές της Ευρώπης και η Αιτωλοακαρνανία έχει
τον πολύ «µεγάλο» τίτλο της υψηλότερης παιδικής φτώχειας
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. 

Να πούµε ότι εµείς θέλουµε αυτοί οι δρόµοι να θεωρούνται ως
µια ενότητα. Και είναι και κάποιοι δρόµοι, οι οποίοι θα µπορού-
σαν δυνητικά να ενώνουν δύο πολύ σηµαντικά λιµάνια της χώρας
µας, τα οποία θεωρούνται και πύλες της προς τη Δυτική Ευρώπη
και προς όλο τον ανεπτυγµένο κόσµο. 

Τα ποικίλα προβλήµατα που εδώ και χρόνια παρουσιάζονται
στην εκτέλεση των παραπάνω έργων οφείλονται τόσο σε έργα
παραχώρησης, που δηµοπρατήθηκαν ανώριµα, χωρίς απαλλο-
τρίωση, µε βάση προκαταρκτικές και όχι οριστικές µελέτες, σε
λανθασµένες επιλογές στο σχεδιασµό, αλλά κυρίως στην οικο-
νοµική κρίση που  βιώνουµε όλοι τα τελευταία τρία χρόνια. 

Η επανεκκίνηση των έργων του τµήµατος Κόρινθος-Πάτρα της
Ολυµπίας Οδού έγινε προ ηµερών. Με βάση τον αρχικό σχεδια-
σµό, όµως, το τµήµα έπρεπε να ήταν ολοκληρωµένο στις αρχές
του 2013. Σε αυτήν τη φάση είναι ολοκληρωµένη η εκσκαφή και
µόνο των σηράγγων κατά 62%, σύµφωνα µε στοιχεία του ιστό-
τοπου της εταιρείας «Ολυµπία Οδός Α.Ε.». 

Όσον αφορά την κατασκευή της Ιονίας Οδού, η επανεκκίνηση,
σύµφωνα και µε δηλώσεις του Υπουργείου, αναµένεται σε όλο
το µήκος του υπό κατασκευή αυτοκινητόδροµου.  Ωστόσο, λόγω
της εκκρεµοδικίας που υπάρχει µε την αίτηση ακυρώσεως της
142128/25-7-2005 ΚΥΑ, µε την οποία εγκρίθηκαν οι περιβαλλον-
τικοί όροι του  έργου « Ιονία Οδός, Αντίρριο-Κεφαλόβρυσο» στο
Συµβούλιο της Επικρατείας, παραµένει σε εκκρεµότητα η οριστι-
κοποίηση της χάραξης του αυτοκινητόδροµου στην περιοχή της
Κλόκοβας. Η καθυστέρηση ενέχει τον κίνδυνο το «πολύπαθο» και
άκρως επικίνδυνο αυτό τµήµα της Ιονίας Οδού τελικά να µην πε-
ριληφθεί στην παρούσα προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ, κάτι
που θα ήταν καταστροφικό για την ευρύτερη περιοχή της δυτι-
κής Ελλάδας. 

Επιπλέον, καθυστερήσεις παρατηρούνται στο τµήµα του αυ-
τοκινητόδροµου Άκτιο-Αµβρακία. Γνωρίζουµε τις πολύ µεγάλες
προσπάθειες που έχετε κάνει και θα θέλαµε µια επιπλέον ενηµέ-
ρωση. 

Επειδή η δυτική Ελλάδα είναι, λοιπόν, εξαιρετικά υποβαθµι-
σµένη, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε: 

Υπάρχει νέο, εγκεκριµένο και επικαιροποιηµένο χρονοδιά-
γραµµα εργασιών για την κατασκευή του τµήµατος Κόρινθος-
Πάτρα της Ολυµπίας Οδού, της Ιονίας Οδού στο σύνολό της
αλλά και του τµήµατος Άκτιο-Αµβρακία και ποια είναι η ηµερο-
µηνία ολοκλήρωσης των εργασιών;

Υπάρχει πρόβλεψη για την κατοχύρωση των θέσεων εργασίας
των εργαζοµένων σ’ αυτά; 

Επιπλέον, υπάρχει εγγυηµένη απάντηση για την παραµονή
στην τρέχουσα προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ του τµήµατος
της Ιόνιας Οδού που αφορά την περιοχή της Κλόκοβας; 

Θα υπάρξει άµεση επανεκκίνηση των έργων, στη βάση µελέ-
της βέβαια, που δεν θα αντιβαίνει την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι πολλά τα θέµατα τα οποία θέτει η αγαπητή συνάδελφος.
Θα προσπαθήσω να δώσω όσο πιο συγκεκριµένες απαντήσεις
µπορώ. 
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Θα αρχίσω µε τις συµβάσεις παραχώρησης, µε την Ολυµπία
και την Ιόνια Οδό. 

Γνωρίζετε ότι τα αρχικά χρονοδιαγράµµατα δεν τηρήθηκαν για
το βασικό λόγο ότι ουσιαστικά οι τράπεζες σταµάτησαν τη χρη-
µατοδότηση των έργων εξαιτίας πολλών λόγων, σηµαντικότερος
εκ των οποίων ήταν η πολύ σηµαντική µείωση της κίνησης στους
αυτοκινητόδροµους. Τα στοιχεία, τα οποία επανειληµµένα έχω
καταθέσει στη Βουλή, δείχνουν ότι έχουµε µειώσεις στην κίνηση
στους αυτοκινητόδροµους µετά το 2008 και µέχρι το 2012 της
τάξεως του 45% κατά µέσο όρο. Και επειδή τα έργα των συµβά-
σεων παραχώρησης χρηµατοδοτούνται κατά 30% περίπου και
από τις εισπράξεις των διοδίων, καταλαβαίνετε ότι δηµιουργή-
θηκε ένα σοβαρότατο πρόβληµα σε ό,τι αφορά τη χρηµατοδό-
τηση των έργων. 

Τα έργα σταµάτησαν στις συγκεκριµένες συµβάσεις παραχώ-
ρησης επί σχεδόν δύο χρόνια. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι κάναµε µια τιτάνια προσπάθεια για
να µπορέσουµε να ξαναβάλουµε µπροστά τα συγκεκριµένα
έργα. Έχουµε πετύχει συµφωνίες µεταξύ ελληνικού δηµοσίου
αφ’ ενός και κατασκευαστή και παραχωρησιούχου αφ’ ετέρου,
οι οποίες βασίζονται απολύτως στις συµβάσεις παραχώρησης,
βάσει των οποίων επανεκκίνησαν οι εργασίες.  

Πριν από δεκαπέντε µε είκοσι ηµέρες περίπου επισκεφθήκαµε
τα σχετικά εργοτάξια και µπορώ να σας βεβαιώσω κατηγορηµα-
τικά ότι οι εργασίες συνεχίζονται. Διότι άκουσα διάφορα σχόλια
από ορισµένους συναδέλφους και διάβασα στον Τύπο, ότι στα-
µάτησαν τα εργοτάξια, ότι πήγαµε µια ηµέρα, είδαµε σε πολύ
συγκεκριµένα σηµεία ένα εργοτάξιο να κινείται και στη συνέχεια
τα εργοτάξια σταµάτησαν. Δεν έχουν σταµατήσει τα εργοτάξια.
Κινούνται. Αυτή είναι η συµφωνία την οποία έχουµε κάνει. Και,
βεβαίως, είµαστε στην τελική ευθεία για να έρθουν οι τροποποι-
ηµένες συµβάσεις παραχώρησης να κυρωθούν από το ελληνικό
Κοινοβούλιο. 

Σε ό,τι αφορά την Ιόνια Οδό: Γνωρίζετε το θέµα της Κλόκοβας
πολύ καλά. Κι εγώ το γνωρίζω πολύ καλά. Περνάµε από εκεί σχε-
δόν κάθε εβδοµάδα. Η υφιστάµενη εγκεκριµένη χάραξη προβλέ-
πει αφ’ενός µεν την κατασκευή γέφυρας στο ένα ρεύµα, αφ’
ετέρου βελτίωση, διαπλάτυνση της υφιστάµενης οδού στο άλλο
ρεύµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Θα παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, να µου δώσετε ακόµη µισό
λεπτό.

Επί της εγκεκριµένης χαράξεως έχουν κατατεθεί από τον Απρί-
λιο του 2009 στο Συµβούλιο της Επικρατείας αιτήσεις ακυρώ-
σεως επί της κοινής υπουργικής απόφασης βάσει της οποίας, το
2005, εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι του συγκεκριµένου
κοµµατιού. Ακόµα δεν έχουµε απάντηση από το Συµβούλιο της
Επικρατείας. 

Σε κάθε περίπτωση -θέλω να σας διαβεβαιώσω- το Υπουργείο,
σε συνεργασία µε τον παραχωρησιούχο, ακριβώς όπως προβλέ-
πεται στις συµβάσεις παραχώρησης, κινεί κάθε διαδικασία βελ-
τιστοποίησης της χάραξης και στο συγκεκριµένο τµήµα και στο
υπόλοιπο τµήµα µέχρι τα Γιάννενα. 

Αυτό το οποίο µας ενδιαφέρει και οφείλουµε να κάνουµε µέσα
στην τρέχουσα προγραµµατική περίοδο, µέχρι 31-12-2015, είναι
να έχουµε ολοκληρώσει ει δυνατόν –όσο αυτό είναι εφικτό- το
σύνολο των αξόνων. Είµαστε στο 2013. Γίνεται αγώνας δρόµου.
Θα πρέπει να παραδώσουµε αυτοτελή και λειτουργικά κοµµάτια
µέσα σε δυόµισι χρόνια από τώρα. 

Θα κάνω µια ειδικότερη αναφορά στο κοµµάτι Άκτιο - Αµβρα-
κία στη δευτερολογία µου.  

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Κυρία Φούντα, έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πολύ χαίροµαι µε την ηµεροµηνία που µας δώ-

σατε. Δεν µου απαντήσατε, βέβαια, για τις θέσεις των εργαζοµέ-
νων. Ξέρω ότι είναι πάρα πολλά τα ερωτήµατα. Αν θέλετε, πείτε
µας πόσοι προβλέπονται κατά µήκος αυτών των αξόνων.

Ρωτηθήκατε γι’ αυτό και χθες. Γνωρίζουµε ότι εκκρεµεί στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Είναι πάγια θέση µας ότι δεν πρέπει
να γίνεται οποιαδήποτε άλλη µελέτη και να τρέχει κατά τη διάρ-
κεια της εκκρεµοδικίας. Όπως όµως, σας ανέφερε και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ χθες, στη χρηµατοδότηση
του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων του µήνα Απριλίου για
την εκτροπή του Αχελώου έχουν προβλεφθεί 500.000 ευρώ για
µελέτες στα έργα αυτά. 

Να πούµε µόνο ότι σε πολλά υπό κατασκευή τµήµατα των ανα-
φερόµενων αυτοκινητόδροµων είχαν ανασταλεί οι εργασίες κατά
βάσει λόγω της αργής εκτέλεσης των απαλλοτριώσεων. Γι’ αυτό
δεν έχουµε πάρει καµµία ενηµέρωση. Η µη έγκαιρη, δηλαδή,
απόδοση των χώρων, καθυστέρησε δραµατικά την πρόοδο των
κατασκευαστικών εργασιών µε αποτέλεσµα την αδυναµία τήρη-
σης ουσιαστικά των συµβατικών προθεσµιών ολοκλήρωσης των
έργων. Έτσι, προκλήθηκε ένα ντόµινο, τρόπον τινά, το οποίο
ακολούθως οδήγησε σε διακοπή χρηµατοδότησης των έργων
από τις τράπεζες, όπως αναφέρατε.

Σύµφωνα µε τα τωρινά δεδοµένα καταβάλλονται στους ανα-
δόχους πολλά εκατοµµύρια ευρώ βάσει των προηγούµενων διεκ-
δικήσεων. Και οι Έλληνες πολίτες συνεχίζουν και πληρώνουν τα
διόδια σε ένα δρόµο που θα έπρεπε –επιτρέψτε µου το σαρκα-
σµό- να πληρώνεσαι για ψυχική οδύνη που τον διασχίζεις. 

Εν τω µεταξύ, στην Ιόνια Οδό και στο τµήµα Ε65 έχει περάσει
ένας µήνας από την υπογραφή των συµφωνιών αποζηµίωσης και
οι τράπεζες δεν έχουν δώσει ακόµα αυτό το πράσινο φως. Θα
θέλαµε να µας ενηµερώσετε γι’ αυτό. Ελπίζουµε το θέµα να είναι
απλά τυπικό. 

Μας είπατε ότι τα εργοτάξια λειτουργούν κανονικά. Όποιος
διασχίζει το δρόµο, δεν το βλέπει αυτό. Θα θέλαµε να είστε λίγο
πιο συγκεκριµένος και να µας πείτε ποια είναι αυτά τα τµήµατα
τα οποία είναι σε λειτουργία αυτήν τη στιγµή κατά µήκος του
τµήµατος Πάτρα - Κόρινθος.

Αναφορικά µε τον αυτοκινητόδροµο Άκτιο - Αµβρακία αναµέ-
νουµε και την τοποθέτησή σας. Είναι ένα σηµαντικό έργο που
ενώνει την Ιονία Οδό µε το αεροδρόµιο Ακτίου, ενώ δίνει νόηµα
και στην υποθαλάσσια σήραγγα του Ακτίου -Πρέβεζας, που σή-
µερα δυστυχώς δεν έχει δώσει τα αναµενόµενα. 

Οι προβληµατισµοί και οι ανησυχίες είναι διάχυτες και έντονες,
καθώς το έργο παραµένει κατασκευαστικά αποµονωµένο και
ανενεργό.

Θα πρέπει να αποσαφηνιστεί, λοιπόν, τι θα γίνει µε τις συγκε-
κριµένες προβληµατικές εργολαβίες. Μόνο µία από τις τέσσερις
κινείται αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ. Αφ’ ενός, λοιπόν, έχει κα-
θυστερήσει δραµατικά η κατασκευή και ολοκλήρωση του έργου,
αφ’ ετέρου παρατείνεται η ανησυχία των εργαζοµένων για το
µέλλον τόσο της εργασίας τους όσο και των δεδουλευµένων
τους. Είναι µήνες απλήρωτοι. 

Τέλος, η Ιονία Οδός στο σύνολό της θα αποτελέσει το συνδε-
τικό άξονα µεταξύ της γέφυρας του Αντιρρίου και του κόµβου
της Εγνατίας Οδού στα Ιωάννινα µε τεράστια σηµασία για την
αδικηµένη, όπως είπαµε, κοινωνικά και αναπτυξιακά δυτική Ελ-
λάδα. Με την ολοκλήρωσή της -τονίζω, όµως, συνολικά και ενιαία
και όχι αποσπασµατικά- θα αναβαθµιστούν σηµαντικά αστικά και
αγροτικά κέντρα όπως είναι τα Γιάννενα, η Άρτα, το Αγρίνιο, ενώ
ταυτόχρονα συνδέονται τα λιµάνια της Πάτρας, του Αστακού και
κατ’ επέκταση µέσω της Εγνατίας Οδού το λιµάνι της Ηγουµενί-
τσας.

Θα θέλαµε πραγµατικά –και ξέρουµε ότι έχετε προσωπική
έγνοια, να το πω έτσι, για αυτό- να γίνει το καλύτερο δυνατό για
να έχουµε και τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων αυτήν τη φορά
και για να µπορέσουµε να πούµε ότι η δυτική Ελλάδα έχει επιτέ-
λους οδικούς άξονες και εθνική οδό. Εν έτει 2013 αυτά που λέµε
πρέπει να είναι τα αυτονόητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μετά και την προσω-

πική διάσταση που έδωσε η κ. Φούντα, κύριε Υπουργέ, να ακού-
σουµε και την απάντησή σας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
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κτύων): Θα επιχειρήσω να απαντήσω σε όσο το δυνατόν περισ-
σότερα θέµατα έχει θέσει η αγαπητή συνάδελφος. Είναι πάρα
πολλά τα ζητήµατα.

Σε ό,τι αφορά την Ολυµπία Οδό, ξεκινώντας από Αθήνα προς
την Πάτρα, θα έλεγα ότι εάν ταξιδέψετε σήµερα, µπορείτε πολύ
εύκολα να διαπιστώσετε τα εργοτάξια που υπάρχουν για παρά-
δειγµα στο Κιάτο, στις µεγάλες σήραγγες που γίνονται στα
Μαύρα Λιθάρια, στον Πλάτανο κ.ο.κ. µέχρι την Αχαΐα. Σας δίνω
πολύ συγκεκριµένα σηµεία, όπου µπορεί καθένας -όχι µόνο εσείς
προφανώς- να διαπιστώσει, να δει τα µεγάλα εργοτάξια τα οποία
είναι σε κίνηση αυτήν τη στιγµή.

Μια αναφορά θα κάνω µόνο στα διόδια και θα πω ότι στην Ιόνια
Οδό στο τµήµα Αντίρριο-Ιωάννινα δεν υπάρχουν διόδια. Τµήµατα
της Ιόνιας Οδού είναι η παράκαµψη της Άρτας και η παράκαµψη
του Αγρινίου, οι οποίες έχουν δοθεί στο κοινό, στους πολίτες,
στους συµπολίτες µας εδώ και πολλά χρόνια. Μάλιστα, στην
Άρτα ο κόµβος είχε µείνει ηµιτελής εδώ και δύο χρόνια, αλλά τον
δηµοπρατήσαµε ξανά κι έχουν ξεκινήσει ήδη οι εργασίες και
εκτελούνται.

Το έργο του άξονα Ακτίου - Αµβρακίας είναι ένα έργο πολύ-
παθο. Υλοποιείται µε τέσσερις εργολαβίες συνολικού προϋπο-
λογισµού 340 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου. Στο πρώτο τµήµα
µήκους είκοσι δύο χιλιοµέτρων, όπου ανάδοχος εταιρεία είναι η
ΑΕΓΕΚ, έχει υλοποιηθεί περίπου το 27%. Στο δεύτερο τµήµα,
που είναι µικρότερο, περίπου πέντε χιλιόµετρα, όπου ανάδοχος
είναι η Ιόνιος, το ποσοστό υλοποίησης είναι δυστυχώς αντί-
στοιχο. Στο τρίτο τµήµα, µήκους οκτώ χιλιοµέτρων -επίσης ο
ίδιος ανάδοχος, η «ΙΟΝΙΑ Α.Ε.»- το ποσοστό υλοποίησης είναι
16%. Το τέταρτο τµήµα µήκους δεκατεσσάρων χιλιοµέτρων, που
το υλοποιεί η εταιρεία «ITALIMPREZE», έχει υλοποιηθεί σε ποσο-
στό 31%. 

Από τον Αύγουστο του 2012 πέρυσι µέχρι φέτος, µε δύο δικές
µας αποφάσεις, δώσαµε στους εργαζόµενους 1.200.000 ευρώ,
ακριβώς διότι υπήρχε πολύ µεγάλη αδυναµία από τον ανάδοχο. 

Πρέπει να πω ότι ουσιαστικά οι τέσσερις εταιρείες που έχουν
αναλάβει το συγκεκριµένο έργο, είναι στον ίδιο κατασκευαστικό
όµιλο ο οποίος αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα. 

Από τον Σεπτέµβριο του 2012, αφού πληρώσαµε τους εργα-
ζόµενους, οι οποίοι ήταν απλήρωτοι για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα –πληρώσαµε ως Υπουργείο, αντί του αναδόχου- κάναµε
ειδική πρόσκληση στον ανάδοχο ο οποίος επανεκκίνησε τις ερ-
γασίες µετά από έναν µήνα. 

Τον Ιανουάριο του 2013 ο ρυθµός υλοποίησης των εργασιών
έπεσε και µέσα στον Μάρτιο σταµάτησαν οι εργασίες. Αναφέρο-
µαι στο πρώτο τµήµα. 

Στα υπόλοιπα τµήµατα οι ανάδοχοι κηρύχθηκαν έκπτωτοι,
βάσει της διαδικασίας που προβλέπει ο Κώδικας Δηµόσιων
Έργων. 

Στη συνέχεια -επίσης όπως προβλέπεται, όπως δίνεται η δυ-
νατότητα στον Κώδικα- ήρθαν οι ανάδοχοι κι έδωσαν βεβαιώσεις
από τράπεζες ότι βρίσκονταν στα πρόθυρα να πάρουν δάνεια τα
οποία θα έδιναν στο έργο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα παρακαλούσα πολύ, κύριε Πρόεδρε, να έχω µισό λεπτό
ακόµα. Ευχαριστώ πολύ.

Έγινε άρση της έκπτωσης στο δεύτερο, τρίτο και τέταρτο
τµήµα από πλευράς Υπουργείου. Δυστυχώς, όµως, οι ανάδοχοι
δεν ανταποκρίθηκαν στις υποχρεώσεις τους. 

Στις 23 Απριλίου, πριν από είκοσι µέρες, επιδόθηκαν στους
ανάδοχους ειδικές προσκλήσεις οι οποίες λήγουν στις 23 Μαΐου,
την ερχόµενη εβδοµάδα. Εφόσον οι ανάδοχοι δεν ανταποκρι-
θούν, θα κηρυχθούν οριστικά έκπτωτοι από το Υπουργείο και θα
ακολουθηθεί για τα συγκεκριµένα έργα η διαδικασία η οποία
προβλέπεται από τη νοµοθεσία.

Θέλω να πω κάτι ακόµα και να κλείσω. Πρόκειται για  ένα θέµα
που το έχει θέσει και ο συνάδελφος κ. Μωραΐτης πολλές φορές.
Από το Υπουργείο διαθέτουµε ένα εκατοµµύριο ευρώ -είναι στη
διαδικασία δηµοπράτησης- έτσι ώστε να συντηρηθεί το κοµµάτι
από το Αντίρριο µέχρι τα όρια των νοµών Αιτωλοακαρνανίας και
Άρτας και από το κοµµάτι Αµφιλοχία προς Άκτιο, διότι πράγµατι

είναι σε πολύ άσχηµη κατάσταση και εγκυµονεί κινδύνους για
την οδική ασφάλεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 1416/14-5-2013 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Θωµά Ψύρρα προς τους Υπουργούς Τουρι-
σµού και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε την τουριστική ανάπτυξη των νησιών
του Αργοσαρωνικού και της ευρύτερης περιοχής Αργολίδας και
Ερµιονίδος. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Καλογιάννης.
Κύριε Ψύρρα, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη

ερώτησή σας. Χαίροµαι που είστε από τη Λάρισα και ενδιαφέρε-
στε και για την εδώ περιοχή. 

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι κοινός τόπος όταν µιλούµε για τη γοργή ανάπτυξη, κύριε

Υπουργέ, να σκεφτόµαστε τον τουρισµό και τον πρωτογενή
τοµέα. Στην πραγµατικότητα η γοργή ανάκαµψη θα πρέπει,
εκτός των άλλων, να βγάλει από πάνω της µια σειρά από αγκάθια
τα οποία τώρα υπάρχουν, κάποια στοιχεία τα οποία εµποδίζουν
αυτές τις απλές διαδικασίες που θα έπρεπε να τρέξουν, για να
βοηθηθούν οι άνθρωποι στο χώρο στον οποίο δουλεύουν και να
υπάρξει αυτή η περιπόθητη ανάπτυξη που λέµε.

Το παράδειγµα του Αργοσαρωνικού είναι χαρακτηριστικό. Και
όταν µιλάµε για τα νησιά του Αργοσαρωνικού, πρέπει να σκεφτό-
µαστε σταθερά ότι πρόκειται για το µπαλκόνι της Αθήνας. Ο του-
ρισµός των νησιών έχει υποστεί καθίζηση. Και η τουριστική
καθίζηση δεν είναι αποτέλεσµα µόνο της κρίσης αυτής καθαυ-
τής. Είναι κι αποτέλεσµα κάποιων άλλων στοιχείων, τα οποία
πραγµατικά εµποδίζουν την τουριστική ανάπτυξη. 

Τέτοια στοιχεία για παράδειγµα είναι: 
Πρώτον, η αδυναµία να υπάρχει συγκοινωνία και επικοινωνία

ανάµεσα στα ίδια τα νησιά. Ένας τουρίστας ο οποίος θα βρεθεί
στην Ύδρα, δεν µπορεί να πάει στον Πόρο. Πρέπει να κατέβει
στον Πειραιά για να πάει µετά στο άλλο νησί. Τα νησιά µεταξύ
τους δεν επικοινωνούν κι αυτό είναι ένα πελώριο πρόβληµα.

Το δεύτερο στοιχείο έχει να κάνει µε τη µεταφορά του αερο-
δροµίου του Ελληνικού στα Σπάτα. Εδώ πέρα υπάρχει µια σειρά
από πελώρια προβλήµατα. Κυρίως είναι προβλήµατα που αφο-
ρούν την τιµολογιακή πολιτική του αεροδροµίου. Κατ’ αρχάς,
είναι ένα απ’ τα πιο ακριβά αεροδρόµια της Μεσογείου. 

Έχω στα χέρια µου µια µελέτη που εκπόνησε η εταιρεία «HOS-
PITALITY & TOURISM» για το Σύνδεσµο των Νησιωτικών Δήµων
του Αργοσαρωνικού. Σε αυτήν τη µελέτη µπορείτε να δείτε ότι
πλέον τα στοιχεία έχουν χειροτερέψει αντί να καλυτερεύουν. Τα
στοιχεία αυτά δείχνουν ότι είναι ανάµεσα στα πιο ακριβά αερο-
δρόµια της Μεσογείου, µε αποτέλεσµα να µην είναι δυνατόν να
γίνουν πτήσεις χαµηλού κόστους. Αυτό έχει ως συνέπεια οι του-
ρίστες -των µεσαίων κυρίως εισοδηµάτων- που διακινούνται µε
τέτοιου είδους πτήσεις να µη φτάνουν ποτέ στην Αθήνα και στην
περιοχή. 

Πρέπει, λοιπόν, να παρθούν πολύ συγκεκριµένα µέτρα και
πάρα πολύ γρήγορα, ώστε να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, διότι
η κατάσταση του τουρισµού στα νησιά του Αργοσαρωνικού δεν
πάει άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, θα δώσω ορισµένα στοιχεία σε ό,τι
αφορά το διεθνή αερολιµένα Αθηνών. Βεβαίως, ένα µεγάλο κοµ-
µάτι της ερώτησής σας απευθύνεται και στο συναρµόδιο Υπουρ-
γείο Τουρισµού. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να µείνω σε θέµατα
που αφορούν το δικό µας Υπουργείο. 

Όπως γνωρίζετε, ο αερολιµένας Αθηνών έχει κατασκευαστεί
µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα µε ποσοστά 55% και
45% αντίστοιχα. Οι όροι της σύµβασης έχουν κυρωθεί µε το ν.
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2338/1995. Η διάρκεια της σύµβασης είναι µέχρι τον Ιούνιο του
2026, οπότε το αεροδρόµιο περιέρχεται στην πλήρη και αποκλει-
στική κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου. 

Η κατασκευή του αεροδροµίου έχει γίνει µέσω τραπεζικού δα-
νεισµού και µέσω ιδίων κεφαλαίων, που διέθεσαν οι µέτοχοι της
εταιρείας. Η απόσβεση και των επενδύσεων και κάθε είδους δα-
πάνης και δανείου, όπως προβλέπεται στη σύµβαση, καλύπτον-
ται αποκλειστικά από τα έσοδά του, χωρίς καµµία επιβάρυνση
του κρατικού προϋπολογισµού. Αυτό είναι σηµαντικό. 

Ο καθορισµός των αεροπορικών τελών προβλέπεται από δια-
τάξεις της ευρωπαϊκής και της εθνικής νοµοθεσίας. Είναι η Οδη-
γία 2009/2012 και το π.δ. 52/2012 και από τη σύµβαση. 

Ο διεθνής αερολιµένας συνεισφέρει το 75% των αποδόσεών
του στον κύριο µέτοχο, δηλαδή στο ελληνικό δηµόσιο. Το ελλη-
νικό δηµόσιο έχει εισπράξει την περίοδο 2002-2011, 871 εκατοµ-
µύρια ευρώ, ποσό που αντιστοιχεί σε 15 ευρώ ανά αναχωρούντα
επιβάτη. 

Οι χρεώσεις των αεροδροµίων αντιστοιχούν περίπου στο 4%
έως 7% του άµεσου λειτουργικού κόστους µιας εταιρείας. 

Αυτά όσον αφορά το ερώτηµά σας αν είναι φθηνό ή ακριβό το
αεροδρόµιο.

Σήµερα στο αεροδρόµιο λειτουργούν δώδεκα εταιρείες χαµη-
λού κόστους, που εξυπηρετούν είκοσι δύο διεθνείς προορισµούς
και αντιστοιχούν στο 11% της διεθνούς κίνησης του αεροδρο-
µίου. 

Σύµφωνα µε τη σύµβαση ανάπτυξης -ένα θέµα που αναφέρε-
ται στο κείµενο της ερώτησής σας- σε µια ακτίνα εκατό χιλιοµέ-
τρων από το αεροδρόµιο δεν µπορεί να κατασκευαστεί µε τη
συµβολή του ελληνικού δηµοσίου και να λειτουργήσει νέο αερο-
δρόµιο, δεδοµένου ότι το ελληνικό δηµόσιο µετέχει ως βασικός
µέτοχος στο συγκεκριµένο αεροδρόµιο, στον αερολιµένα Αθη-
νών. Σε περίπτωση µονοµερούς τροποποίησης της σύµβασης
είναι βέβαιο ότι ο διεθνής αερολιµένας θα στρεφόταν εναντίον
του ελληνικού δηµοσίου για διαφυγόντα κέρδη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ο κ. Ψύρρας έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Αντιλαµβάνοµαι τα προβλήµατα, τα οποία

απορρέουν από τις συµβάσεις που έχουν υπογραφεί. Ωστόσο,
πρέπει να αναζητήσουµε, ιδιαίτερα σε τέτοιες περιόδους, λύσεις.
Είναι πολύ σηµαντικό πράγµα να κατανοήσουµε το εξής. Το αε-
ροδρόµιο της Αθήνας είναι ακριβότερο κατά 55% από το αντί-
στοιχο της Βαρκελώνης και της Μαδρίτης, κατά 75% ακριβότερο
από την Κωνσταντινούπολη και κατά 230% από της Ρώµης και
του Μιλάνου.

Αυτό δεν ευνοεί τον ερχοµό τουριστών στη χώρα µας. Και
όµως, υπάρχουν λύσεις. 

Μία λύση, που θα έπρεπε να γίνει ίσως και σε συνεννόηση και
µε τον διεθνή αερολιµένα, είναι να υπάρξει ένα ξεχωριστό termi-
nal για low cost πτήσεις –ξεχωριστό!- που να εξυπηρετεί µόνο
συγκεκριµένες πτήσεις. 

Επίσης, θα πρέπει τα τέλη του συγκεκριµένου αεροδροµίου
να εξισωθούν, αν είναι δυνατόν, µε τα τέλη των υπόλοιπων αε-
ροδροµίων της Ελλάδος, για να µην υπάρχει µια τέτοια διαφορά. 

Ακόµη, θα πρέπει να αναζητήσουµε λύσεις, ώστε αυτός ο πε-
ριβόητος όρος της σύµβασης που λέει ότι δεν µπορεί να λειτουρ-
γεί κανένα αεροδρόµιο σε ακτίνα εκατό χιλιοµέτρων -δηλαδή,
δεν µπορεί να λειτουργήσει ούτε η Ελευσίνα ούτε η Τρίπολη- να
αναθεωρηθεί κατά κάποιο τρόπο ή να βρεθεί µια λύση στις κρί-
σιµες στιγµές που περνάµε. 

Κι αν τίποτα από όλα αυτά δεν είναι δυνατόν, υπάρχει κάτι
ακόµη πιο απλό για να εξυπηρετηθούν τα νησιά: να υπογραφεί
γρήγορα η ΚΥΑ για τα υδροπλάνα, ούτως ώστε να έρχονται στην
Καλαµάτα και από την Καλαµάτα γύρω-γύρω να φτάνουν οι του-
ρίστες στα νησιά του Αργοσαρωνικού. 

Δυστυχώς, οι όροι της σύµβασης που υπογράφτηκε για το αε-
ροδρόµιο των Σπάτων µάς µπλοκάρουν. Πρέπει να ξεµπλοκαρι-
στούν, όµως, κατά κάποιο τρόπο. Δεν είναι δυνατόν να παραµέ-
νουν µε τον ίδιο τρόπο, ιδίως όταν γίνεται η συζήτηση για να απο-
κρατικοποιηθούν αεροδρόµια κ.λπ.. Θα αποκρατικοποιηθούν µε

τα ίδια προβλήµατα, για να µετατεθούν εν συνεχεία και να πολ-
λαπλασιαστούν αύριο-µεθαύριο; Υπάρχει ένα πελώριο ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, σας είπα και προηγουµένως ότι υπάρχουν
εταιρείες χαµηλού κόστους, οι οποίες πετούν προς τον διεθνή
αερολιµένα. Προτάσεις, όπως αυτή που καταθέτετε, να υπάρχει
ξεχωριστό terminal για αυτές τις εταιρείες χαµηλού κόστος,
πράγµατι µπορούν να εξεταστούν. Το σηµείωσα ήδη. Μπορούµε
να συνεννοηθούµε µε τον αερολιµένα Αθηνών και σε οτιδήποτε
µπορεί να προχωρήσει, προσωπικά είµαι πολύ θετικός σε αυτό. 

Να δώσω δύο στοιχεία για τα υδατοδρόµια, για τα οποία πράγ-
µατι, όπως τονίστηκε και στο νοµοσχέδιο στη συζήτηση που
έγινε στη Βουλή µε αφορµή το συγκεκριµένο θέµα προ ολίγων
εβδοµάδων, στο ν. 4146/2013, προβλέπεται ότι µε κοινή υπουρ-
γική απόφαση των συναρµόδιων Υπουργών δηµιουργείται η Επι-
τροπή Υδατοδροµίων, στην οποία µετέχει και εκπρόσωπος της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας. Είναι θέµα ηµερών η έκδοση
της σχετικής κοινής υπουργικής απόφασης. 

Παράλληλα, έχει προωθηθεί και η αντίστοιχη κοινή υπουργική
απόφαση, η οποία καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική για τις πτή-
σεις µε υδροπλάνα. Εκτιµώ ότι είµαστε πάρα πολύ κοντά στο να
εκδοθούν οι συγκεκριµένες κοινές υπουργικές αποφάσεις, έτσι
ώστε να µπορεί να καταστεί λειτουργικό το συγκεκριµένο ζή-
τηµα. Μπορεί να προσφέρει πάρα πολλά. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι υπάρχει µια θετική εµπειρία µε τις
πτήσεις υδροπλάνων όχι µόνο στα νησιά του Αργοσαρωνικού,
αλλά και στην ηπειρωτική χώρα. Για παράδειγµα, τα Γιάννενα
συνδέονταν µέσω της λίµνης. Είχαµε προσνήωση  υδροπλάνου
που έκανε το δροµολόγιο µε την Κέρκυρα και µάλιστα µε µεγάλη
επιτυχία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 1421/14-5-2013 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε τα προβλήµατα των εργαζοµένων στην αλυ-
σίδα σουπερµάρκετ «SCONTO» στην Κέρκυρα.

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Παναγιωτόπουλος.

Ο κ. Μωραΐτης έχει το λόγο για δυο λεπτά να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάνω από ένα χρόνο δεκάδες εργαζόµενοι

στην αλυσίδα του σουπερµάρκετ «SCONTO» στην Κέρκυρα είναι
απλήρωτοι. Τους χρωστάνε δεδουλευµένα από το 2012 και το
2013. 

Βέβαια αυτή η αλυσίδα σουπερµάρκετ προσπαθεί µε κάθε
τρόπο να εκβιάσει τους εργαζόµενους µε διάφορες µεθοδεύ-
σεις. Μια από αυτές είναι να µεταθέτει αυτούς τους εργαζόµε-
νους από το ένα µέρος του νησιού στο άλλο και όχι µόνο αυτό.
Προσπαθεί να καταργήσει κατακτήσεις. Εφαρµόζει το εξαήµερο
αντί του πενθήµερου και το κύριο, κατά τη γνώµη µας, είναι ότι
θέλει να καταρρακώσει όχι µόνο οικονοµικά, αλλά πάνω απ’ όλα
ηθικά αυτούς τους εργαζόµενους. Προσπαθεί να τους αναγκάσει
σε οικειοθελή αποχώρηση, για να πάρουν τη µισή αποζηµίωση
της απόλυσης. Αλλά και σε περίπτωση που δικαιούνται αυτήν τη
µισή απόλυση, όταν έλθει η ώρα να πληρωθούν, όχι µόνο δεν
παίρνουν την αποζηµίωση, αλλά δεν παίρνουν ούτε τα δεδουλευ-
µένα. Βέβαια, τελευταία έχουµε απλήρωτο και το δώρο του
Πάσχα. 

Η δικαιοσύνη δεν συγκινείται µπροστά σε αυτήν την κατά-
σταση. Βέβαια δεν είναι µια τυχαία επιχείρηση. Η ίδια εταιρεία
που έχει τα σουπερµάρκετ είναι µια τεράστια επιχείρηση, η οποία
δεν πλήττεται από την κρίση, γιατί είναι κάτοχος της διακίνησης
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των λαχανικών και των φρούτων σε όλο το νησί. Είναι ο µεγαλο-
µέτοχος της ποδοσφαιρικής οµάδας της Κέρκυρας. Επίσης η
ίδια εταιρεία ενοικιάζει στο ελληνικό δηµόσιο µια σειρά από χώ-
ρους όπου στεγάζονται υπηρεσίες του δηµοσίου, είναι η επιχεί-
ρηση που έχει στην κατοχή της ένα υπερσύγχρονο ξενοδοχείο
στην Κέρκυρα, το οποίο έχει κατασκευαστεί, έχει ανακαινιστεί µε
χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου και άλλα παρόµοια. Με λίγα
λόγια τής χρωστάει αρκετά χρήµατα το ελληνικό δηµόσιο. 

Εµείς σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε για να
πληρωθούν τα δεδουλευµένα σε αυτούς τους εργαζόµενους. Αν
η εταιρεία αρνηθεί να τους πληρώσει, σας ζητάµε να γίνει παρα-
κράτηση, όπως ανέφερα, των χρηµάτων που χρωστάτε για ενοί-
κια στο συγκεκριµένο επιχειρηµατία, για να πληρωθούν οι
εργαζόµενοι. 

Επίσης, ζητάµε όλοι οι απολυµένοι εργαζόµενοι να πάρουν
αποζηµίωση, να µπουν στο ταµείο ανεργίας για όλο το χρονικό
διάστηµα που θα είναι άνεργοι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο Υπουργός κ. Παναγιωτόπουλος έχει το λόγο, προκειµένου

να απαντήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, υπο-
θέσεις σαν αυτή -πολλές τώρα τελευταία σε όλη την Επικράτεια-
γίνονται αντικείµενο κοινοβουλευτικού ελέγχου, µε υποχρέωση
βέβαια της πολιτείας να δώσει τεκµηριωµένη απάντηση για ένα
µόνο λόγο. Για να δούµε κατά πόσο η πολιτεία µε τα ελεγκτικά
της όργανα ελέγχει τέτοιου είδους επιχειρήσεις για εφαρµογή ή
όχι ή καταστρατήγηση της εργατικής νοµοθεσίας. Εποµένως
µόνο σε αυτήν τη βάση µπορώ να απαντήσω και αυτό θα κάνω. 

Ξέρετε, το έχω πει πλέον εκατοντάδες φορές από αυτό το
Βήµα, ότι ο ελεγκτικός βραχίονας του Υπουργείου Εργασίας
είναι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας. Τα όργανά του σε όλη
την Ελλάδα ελέγχουν εάν κάποιος εργοδότης εφάρµοσε ή κατα-
στρατήγησε την εργατική νοµοθεσία όσον αφορά τις νόµιµες
υποχρεώσεις του. 

Η παρούσα συγκυρία είναι βέβαια πολλές φορές αφορµή για
πολλούς –δεν το λέω για τον συγκεκριµένο, αλλά κάνω ένα γε-
νικό σχόλιο- να χρησιµοποιήσουν την κρίση ως ευκαιρία ή αφορ-
µή, αν θέλετε, και να προχωρήσουν σε καταχρηστικές συµπερι-
φορές. Εδώ είµαστε εµείς µε τα όργανά µας για να σταθµίσουµε,
να αξιολογήσουµε και να επιβάλουµε τα προβλεπόµενα από το
νόµο, όπου προκύπτουν. 

Εδώ, λοιπόν, το αρµόδιο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών
Σχέσεων Κέρκυρας πραγµατοποίησε στις 9 Απριλίου 2013 εργα-
τική διαφορά, παρουσία του Προέδρου του Σωµατείου Ιδιωτικών
Υπαλλήλων Κέρκυρας, που εκπροσωπούσε τους µισθωτούς της
συγκεκριµένης εταιρείας. 

Δεν παρέστη κανένας εκπρόσωπος της επιχείρησης. Η δια-
φορά διενεργήθηκε κατόπιν αιτήσεως τριάντα τεσσάρων µισθω-
τών. Το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων στις 12
Απριλίου 2013 προέβη σε µήνυση εναντίον της εταιρείας, ζητών-
τας την ποινική δίωξη του νοµίµου εκπροσώπου της επιχείρησης,
λόγω του ότι δεν είχαν καταβληθεί τα οφειλόµενα. 

Μέχρι σήµερα, δεν έχει διαβιβαστεί κανένα έγγραφο από την
αλυσίδα αυτή του σουπερµάρκετ στην Κέρκυρα, σχετικά µε γνω-
στοποίηση διαδικασίας οµαδικών απολύσεων στις αρµόδιες δι-
ευθύνσεις του Υπουργείου Εργασίας.

Όπως ξέρετε, υπάρχει συγκεκριµένη νοµοθεσία για τις οµα-
δικές απολύσεις. Εάν διαπιστωθεί κάτι, φυσικά, θα επιβληθούν
οι προβλεπόµενες κυρώσεις. Το πρώτο πράγµα που θα κάνει το
Υπουργείο Εργασίας –όπως το έχει πράξει στο παρελθόν- είναι
να κηρυχθούν αυτές, ανάλογα µε το τι συµβαίνει, παράνοµες. 

Έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας γρήγορα, για
να αφήσουµε και κάποια στοιχεία για τη δευτερολογία. 

Η υπαγωγή στην επιδότηση τακτικής ανεργίας πραγµατοποι-
είται βάσει συγκεκριµένων κριτηρίων ασφάλισης, όπως αυτά πε-
ριγράφονται στο σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, το
ν. 1836/1989, ο άνεργος µπορεί να λάβει επίδοµα ανεργίας και

ευρισκόµενος σε επίσχεση εργασίας, εφόσον συντρέχουν οι νό-
µιµες προϋποθέσεις κι αυτός ενεργεί σύµφωνα µε τη διαδικασία
που προβλέπει ο νόµος. 

Η διάρκεια της επιδότησης ανεργίας εξαρτάται από το πόσες
µέρες εργασίας έχει πραγµατοποιήσει ο ασφαλισµένος στα κρί-
σιµα χρονικά διαστήµατα, δηλαδή ή δεκατετράµηνο ή δωδεκά-
µηνο ή διετία.

Το επίδοµα επίσχεσης, που εξοµοιώνεται µε επίδοµα ανεργίας,
µπορεί να καταβληθεί για διάρκεια µέχρι δώδεκα µηνών. Ο ευρι-
σκόµενος σε επίσχεση, δηλαδή ο απλήρωτος εργαζόµενος –
αυτός είναι ο κύριος λόγος- µπορεί να υποβάλει σχετικό αίτηµα
στον ΟΑΕΔ και να πάρει επίδοµα επίσχεσης που θα διαρκέσει
µέχρι δώδεκα µήνες. Αυτή είναι η διαδικασία. 

Έχουµε πολλές φορές λειτουργήσει βοηθητικά κι έχουµε κα-
ταβάλει µεγάλες προσπάθειες, προκειµένου εργαζόµενοι που ευ-
ρίσκονται σε επίσχεση εργασίας για διάφορους λόγους -κυρίως
για µη καταβολή δεδουλευµένων από πλευράς εργοδοσίας- να
πάρουν το επίδοµα επίσχεσης. Δυστυχώς, το επίδοµα αυτό δεν
κρατάει για πάντα. Ενδεχοµένως δεν κρατάει για όσο διαρκεί το
πρόβληµα. Ασκούµε, όµως, κάθε πίεση που µπορούµε από τις
προβλεπόµενες διαδικασίες, προκειµένου να επιλυθούν τέτοιου
είδους καταστάσεις. 

Θα έλεγα ότι αυτή δεν είναι καθόλου εύκολη υπόθεση. Σας πε-
ριέγραψα, µάλιστα, κάποιες συνθήκες, στις οποίες ενθαρρύνον-
ται καταχρηστικές συµπεριφορές. Αυτό το υπογραµµίζω, γιατί
το βλέπω –να το πω έτσι- χωρίς να έχω παρωπίδες. 

Από εκεί και πέρα, όµως, όπου πρέπει να επιβληθούν κυρώ-
σεις, όπως ορίζει ο νόµος, αυτές επιβάλλονται µε αίσθηµα δι-
καιοσύνης, χωρίς προκαταλήψεις, σύµφωνα πάντα µε τις προ-
βλεπόµενες κατά το νόµο διαδικασίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ.

Μωραΐτης για τη δευτερολογία του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε επί

της ουσίας σε κανένα από τα αιτήµατα των εργαζοµένων ούτε
στα δικά µας ερωτήµατα. Δεν περιµέναµε να απαντήσετε άλλω-
στε, γιατί όλη η Ελλάδα είναι µια απέραντη Μανωλάδα. Απλήρω-
τοι εργαζόµενοι υπάρχουν παντού. Και στην προηγούµενη
ερώτηση, που αναφερόταν στους οδικούς άξονες, υπάρχουν
απλήρωτοι αλλά και παντού. 

Δεν απαντήσατε, γιατί η πολιτική σας είναι βαθιά ταξική και
χτυπάει κάθε εργασιακό δικαίωµα, κατεδαφίζει κατακτήσεις που
κερδήθηκαν µε αγώνες δεκαετιών από τους εργαζόµενους. Φτιά-
χνετε νόµους και οπλοστάσιο, το οποίο χρησιµοποιούν οι επιχει-
ρηµατίες, πατάνε πάνω σε αυτό και σαρώνουν πραγµατικά τα
πάντα, κύριε Υπουργέ.

Η απλήρωτη εργασία παίρνει µορφή χιονοστιβάδας. Δεν είναι
κεραυνός εν αιθρία κατά τη γνώµη µας αυτή η κατάσταση. Η
συγκεκριµένη επιχείρηση που λειτουργεί στην Κέρκυρα δεν απο-
τελεί εξαίρεση. Η συµπεριφορά της µεγαλοεργοδοσίας είναι ίδια
παντού, είναι ίδια σε κάθε χώρο δουλειάς. 

Αυτό το οποίο, όµως, πρέπει να γίνει ξεκάθαρο στους εργαζό-
µενους είναι ότι δεν ευθύνονται αυτοί για την όποια χασούρα
έχουν κάποιοι επιχειρηµατίες µέσα από τον αδυσώπητο ανταγω-
νισµό των καπιταλιστών. Οι ενδοκαπιταλιστικές αντιθέσεις, οι αν-
ταγωνισµοί είναι αυτοί που πραγµατικά κλείνουν τα εργοστάσια
και όχι οι αγώνες των εργατών, που προσπαθείτε εσείς, αλλά και
η εργοδοσία, να περάσετε στους εργαζόµενους. 

Τα εργοστάσια, τις επιχειρήσεις, κύριε Υπουργέ, τις κλείνουν
τα αφεντικά όταν δεν έχουν το προσδοκώµενο κέρδος. Γι’ αυτό
η εργοδοσία και η συγκεκριµένη στην Κέρκυρα αποκαλεί «ολέ-
θρια κίνηση» τον αγώνα των εργαζοµένων που αναπτύχθηκαν τον
προηγούµενο διάστηµα και που θα γίνουν και το επόµενο διά-
στηµα. 

Εµείς, όµως, θεωρούµε όλεθρο αυτήν την πολιτική, που οδηγεί
τους εργαζόµενους στη φτώχεια, στην εξαθλίωση, στη µιζέρια
και τέτοιοι είναι οι εργαζόµενοι στην επιχείρηση αυτή στην Κέρ-
κυρα. Είναι αυτή η πολιτική που καταδικάζει στη φτώχεια και
απολύει χιλιάδες εργαζόµενους.

Εµείς θέλουµε να στείλουµε ένα µήνυµα στους εργαζόµενους
ότι πρέπει να βγάλουν συµπεράσµατα και ότι ο µόνος δρόµος
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που τους αποµένει απέναντι σ’ αυτήν τη σκληρή, τη βάρβαρη πο-
λιτική είναι να συνταχθούν µε το ταξικό κίνηµα, να διεκδικήσουν
τα δεδουλευµένα. Λέµε καθαρά ότι δεν πρόκειται µέσα από τους
νόµους ή από αυτά που επικαλεστήκατε να πάρουν τα δεδου-
λευµένα. Μόνο µέσα από τον αγώνα τους θα τα πάρουν. Και τους
καλούµε σ’ αυτήν την κατεύθυνση και τους καλούµε, όπως ανέ-
φερα, να βγάλουν συµπεράσµατα. Έχουν τώρα αρκετή εµπειρία
και µπορούν να το κάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, είστε
υπερβολικός όταν λέτε ότι όλη η Ελλάδα είναι µία απέραντη Μα-
νωλάδα. Η Μανωλάδα είναι µία πολύ ειδική περίπτωση, µε πάρα
πολύ ειδικές συνθήκες και εκεί, βέβαια, έχουµε πολλά να πούµε
και πολλά να κάνουµε. Νοµίζω ότι µε κάποιο συγκεκριµένο σχέ-
διο, που εµπλέκει πάντα όχι µόνο το Υπουργείο Εργασίας, αλλά
περισσότερα Υπουργεία - και το Υπουργείο Εσωτερικών και το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης- µπαίνουν σε µία σειρά τα ερωτήµατα που αφορούν
στην απασχόληση παρανόµως διαµενόντων αλλοδαπών ή στην
απασχόληση εποχικώς απασχολουµένων σε αγροτικές καλλιέρ-
γειες, ιδίως κατά την περίοδο της συγκοµιδής το επόµενο διά-
στηµα. Όπως είπα χθες, από αυτό εδώ το Βήµα, θα µπορούµε
να πούµε πολύ πιο συγκεκριµένα και ενδιαφέροντα πράγµατα.

Από εκεί και πέρα, όµως, ξέρετε ποια είναι η διαφορά µας; Ότι
εγώ, ως πολιτική ηγεσία ή εκπρόσωπος πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Εργασίας, σταθµίζοντας τα πράγµατα, αξιολογών-
τας χωρίς παρωπίδες και χωρίς φόβο και πάθος, µπορώ να έλθω
εδώ πέρα µια µέρα και να πω «ναι, υπάρχουν καταχρηστικές συµ-
περιφορές κάποιες φορές από την πλευρά της εργοδοσίας στην
αντιµετώπιση των εργαζόµενων».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κάποιες φορές. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εσείς θα έλθετε ποτέ,
αξιολογώντας τα πράγµατα µε την ίδια νηφαλιότητα, να πείτε ότι
έχουν υπάρξει καταχρηστικές συµπεριφορές από πλευράς συν-
δικαλιστικών εκπροσώπων, ας πούµε, των εργαζόµενων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ασφαλώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν νοµίζω. Δεν το έχω
ακούσει µέχρι τώρα τουλάχιστον. Εγώ έρχοµαι και το λέω. Ας τα
βλέπουµε όλα.

Δεν θέλω να κάνω αναφορές -µην παρεξηγηθώ- ούτε  υπονοώ
αναφορές στη συγκεκριµένη υπόθεση. Η συγκεκριµένη υπόθεση
έχει να κάνει µε µία εταιρεία που δεν πληρώνει τους εργαζόµε-
νούς της. Δεν είναι η µόνη και δεν µπορώ να ξέρω τις ειδικές συν-
θήκες που επικρατούν. Αν έχει παραβεί την εργατική νοµοθεσία,
θα αντιµετωπίσει τις κυρώσεις σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες
διαδικασίες. Έχουν ήδη υποβληθεί µηνύσεις. Δεν υπάρχει άλλος
τρόπος αυτήν τη στιγµή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Η διαδικασία του αυτόφωρου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όµως, οι µηνύσεις και
οι συµφιλιωτικές διαδικασίες και οι διαδικασίες εργατικής δια-
φοράς πολλές φορές ως µέσα πίεσης αποδίδουν αποτέλεσµα.
Έχει συµβεί αυτό στο παρελθόν. 

Θα εξαντλήσουµε και εδώ τα µέσα που έχουµε στη διάθεσή
µας. Δεν µπορούµε να γίνουµε εµείς εργοδότης στη θέση αυτού
του ιδιώτη εργοδότη. Μπορούµε, όµως, να του πούµε τι λέει ο
νόµος και ότι πρέπει να εφαρµόζει το νόµο.

Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, οι συνθήκες είναι γνωστές.
Δεν µπορούµε να υποκαταστήσουµε τον εργοδότη στις αποφά-
σεις που παίρνει. Δεν είναι αυτός ο ρόλος του Υπουργείου Ερ-
γασίας. Είναι διαµεσολαβητικός. 

Να σας πω και κάτι ακόµα; Δεν είναι το Υπουργείο Εργασίας
όχηµα των επιδιώξεων -ενδεχοµένως και καταχρηστικών κάποιες
φορές- των εργοδοτών υπό τις παρούσες συνθήκες. Γραµµή
άµυνας είναι και µάλιστα ισχυρή, κατά την άποψή µας, αλλά
ισχνή, κατά τη δική σας άποψη. Αυτό είναι θέµα οπτικής γωνίας.
Όµως, είναι γραµµή άµυνας και ως γραµµή άµυνας λειτουργεί

και φέρνει και αποτελέσµατα ασκώντας πιέσεις.
Νοµίζω ότι θα έχουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση τη δυ-

νατότητα να κάνουµε και δύο σχόλια επ’ αυτού,. Πάντως, αυτό
που θέλω να µείνει, για να το κλείνω και να µη µακρηγορώ, είναι
ότι όπου διαπιστώνεται ότι καταστρατηγείται η εργατική νοµο-
θεσία, γίνεται η σχετική διαδικασία και επιβάλλονται οι σχετικές
κυρώσεις µε τη µέγιστη δυνατή αυστηρότητα και δικαιοσύνη. Αν
προκύψει κάτι αντίστοιχο εδώ, φυσικά το ίδιο και θα γίνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία πενήντα µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευ-
τικοί-συνοδοί τους από το 39ο Δηµοτικό Σχολείο Λαρίσης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.
3126/2003 για την ποινική ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύει,
δικογραφίες που αφορούν πρώτον, στον πρώην Υπουργό Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Γ. Αλογοσκούφη, στον πρώην Υφυ-
πουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Ν. Λέγκα και στον πρώην
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Α. Κοντό και,
δεύτερον, στον διατελέσαντα Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Δ. Αβραµόπουλο. 

Επόµενη είναι η έκτη µε αριθµό 1420/14-5-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
ανάγκη καταβολής των δεδουλευµένων των εργαζοµένων στη
«ΜΕΒΓΑΛ» στο υποκατάστηµα της Αθήνας. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε άλλη µία επίκαιρη ερώτηση για τη

µη καταβολή δεδουλευµένων από τη «ΜΕΒΓΑΛ». Είπατε προ-
ηγουµένως ότι δεν είναι η Ελλάδα Μανωλάδα. Και εδώ είναι πάµ-
πολλες οι επίκαιρες ερωτήσεις που έχουν έρθει για συζήτηση µε
θέµα τη µη καταβολή δεδουλευµένων στους εργαζόµενους. 

Στη συγκεκριµένη, λοιπόν, εταιρεία, στο υποκατάστηµα της
Αθήνας, οι εργαζόµενοι βρίσκονται σε απεργιακές κινητοποι-
ήσεις. Σήµερα είναι η εικοστή δεύτερη µέρα. 

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Αν εσείς δεν είχατε πληρωθεί για
τέσσερις µήνες, τι θα κάνατε απέναντι σε αυτόν τον εργοδότη,
που λέτε ότι πολλές φορές οι συνδικαλιστές το παρατραβάνε;
Πείτε µου τι θα κάνατε, εάν δεν είχατε να δώσετε γάλα στα παι-
διά σας, εάν οι τράπεζες σας έστελναν εξώδικα για το δάνειο
που έχετε πάρει για το σπίτι σας, εάν δεν είχατε να πάρετε φάρ-
µακα για τα παιδιά σας, εάν δεν είχατε να επιβιώσετε. 

Τι θα κάνετε, λοιπόν, ως προς αυτό; Τι απαντάτε µονίµως;
Απαντάτε «εµείς έχουµε το µόνο εργαλείο, τους ελεγκτικούς µη-
χανισµούς, το ΣΕΠΕ και µε αυτούς προσπαθούµε να πιέσουµε,
ώστε να έχουµε αποτέλεσµα». 

Και τι λέει, λοιπόν, ο εργοδότης; Ξέρετε τι λέει ο λαός µας;
«Και χέστηκε η φοράδα στ’ αλώνι!». Ας πάει το ΣΕΠΕ να βάλει το
πρόστιµο. Προτιµά να πληρώσει το πρόστιµο παρά να καταβάλει
τα δεδουλευµένα στους εργαζόµενους, γιατί είναι πολύ µικρό-
τερο το πρόστιµο. Προτιµά να έχει τη µήνυση από το ΣΕΠΕ.
Γιατί; Γιατί λέει «έχω άκρες στη δικαιοσύνη». Έτσι λέει ο εργο-
δότης. Και τι βλέπουµε και εµείς όταν κάθε εργοδότης πάει στη
δικαιοσύνη; Βλέπουµε ότι πράγµατι έχει άκρες. Ο εργαζόµενος
δεν βρίσκει το δίκιο του, δυστυχώς. 

Η «ΜΕΒΓΑΛ», λοιπόν –έχει ήδη κάνει και τριµερή συνάντηση
στο Υπουργείο Εργασίας- δεν πληρώνει, αρνείται και ο επιχειρη-
µατίας της εταιρείας είναι ένας από τους επιχειρηµατίες που ο
κ. Σαµαράς, ο Πρωθυπουργός, πήρε µαζί του στην Κίνα. Είναι
ένας υγιής επιχειρηµατίας, ο οποίος πήγε µε τον Πρωθυπουργό
να επεκτείνει τις δραστηριότητές του, ενώ εδώ έχει να πληρώσει
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τους εργαζόµενους πάνω από τέσσερις µήνες. 
Τι έχετε, λοιπόν, να πείτε για αυτό; Τι θα κάνετε για αυτούς

τους εργαζόµενους; 
Κατ’ αρχάς, πρέπει να πληρωθούν τα δεδουλευµένα τους και

βέβαια, µέχρι να πληρωθούν, δεν πρέπει να τους κάνουν εξώ-
σεις, να τους κόβουν το ρεύµα, δεν πρέπει να έχουν αυτά τα προ-
βλήµατα της επιβίωσης που σήµερα αντιµετωπίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Πρώτα από όλα, κύριε
συνάδελφε, παρ’ ότι µπαίνω σε χωράφια άλλου Υπουργείου, νο-
µίζω ότι είναι παρακινδυνευµένη η κρίση ότι οι εργοδότες έχουν
άκρες µε τη δικαιοσύνη και πέφτουν στα µαλακά. Αν παρατηρή-
σετε τα δικαστήρια που διενεργούν εργατικές διαφορές, ακόµα
και τα ποινικά που εκδικάζουν µηνύσεις, θα δείτε ότι κατά πάγια
τακτική αποφαίνονται πάντα λίγο υπέρ του εργαζοµένου και όχι
του εργοδότη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα στην ελληνική δι-
καιοσύνη. Μέχρι εκεί είναι το σχόλιό µου για αυτό. Άρα νοµίζω
ότι αυτό που είπατε δεν είναι σωστό. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά την ερώτησή σας, αναπόφευ-
κτα θα αναφέρω τα στοιχεία που µας προσκόµισαν τα ελεγκτικά
µας όργανα, δηλαδή το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας. 

Έγινε µία τριµερής συνάντηση µε τους εργαζοµένους στη
«ΜΕΒΓΑΛ» τη Μεγάλη Πέµπτη. Δεν ξέρω αν έχει γίνει ξανά στα
χρονικά Μεγάλη Πέµπτη διενέργεια τριµερούς, αλλά αυτό έγινε
για να δείξουµε ως Υπουργείο Εργασίας ότι –εν πάση περιπτώ-
σει- µας ακουµπά το πρόβληµα και θέλουµε να διευκολύνουµε
τη διαδικασία. 

Βέβαια, δεν µπόρεσα να παραστώ, ήρθα µόνο στο τέλος και
είχα µόνο µια συζήτηση στα όρθια µε τους εκπροσώπους της ερ-
γοδοσίας και κάποιους εκπροσώπους του συνδικαλιστικού φο-
ρέα, αλλά, όπως καταλαβαίνετε, διενεργήθηκε από τους αρµό-
διους υπηρεσιακούς παράγοντες και, φυσικά, θα έχει και συνέ-
χεια, προκειµένου να ξαναέρθουµε και να δούµε σε µερικές
µέρες πού βρισκόµαστε και τι έχει γίνει στο µεταξύ. 

Η «ΜΕΒΓΑΛ» έχει έδρα τα Κουφάλια Θεσσαλονίκης, υποκατά-
στηµα στη Μενεµένη –είναι περιοχές αρµοδιότητας του Τµήµα-
τος Κοινωνικής Επιθεώρησης Σίνδου- και υποκατάστηµα στον
Ασπρόπυργο Αττικής. Απασχολεί συνολικά εκατόν εξήντα εργα-
ζοµένους. Στο κεντρικό κατάστηµα οφείλονται δεδουλευµένα
των µηνών Μαρτίου και Απριλίου του 2013. Έχουν ήδη υποβλη-
θεί και µηνύσεις από το Τµήµα Κοινωνικής Επιθεώρησης Σίνδου
για οφειλές δεδουλευµένων Οκτωβρίου, Νοεµβρίου και Δεκεµ-
βρίου του 2012 και Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου του 2013. Πρόκει-
ται για καταβολές έναντι, τµηµατικές, από εδώ και από κει.
Υπάρχουν οφειλές. Έχουν κατατεθεί µηνύσεις.

Όσον αφορά το υποκατάστηµα Ασπροπύργου, εκεί οφείλονται
δεδουλευµένα µηνών Ιανουαρίου, Φεβρουαρίου, Μαρτίου και
Απριλίου του 2013, τεσσάρων µηνών, δηλαδή, συνολικά, όπως
σωστά είπατε. Εκεί ακόµα δεν έχει υποβληθεί καταγγελία εργα-
ζοµένου όσον αφορά το θέµα αυτό. Έχει, όµως, διενεργηθεί
έλεγχος στις 15 Μαΐου και η επιχείρηση βρέθηκε κλειστή, διότι
οι εργαζόµενοι ήταν συγκεντρωµένοι στην είσοδο αυτής, ευρι-
σκόµενοι στην εικοστή ηµέρα απεργίας, λόγω καθυστέρησης δε-
δουλευµένων. Επίσης, έχει σταλεί πρόσκληση στα κεντρικά της
επιχείρησης στη Θεσσαλονίκη για διενέργεια εργατικής διαφο-
ράς στις 20 Μαΐου 2013. Θα δούµε τι θα µας προκύψει εκεί. Η
συµφιλιωτική, όπως σας είπα, πραγµατοποιήθηκε στις 2 Μαΐου,
τη Μεγάλη Πέµπτη, στο Υπουργείο Εργασίας. Οι εκπρόσωποι
της εταιρείας προσήλθαν και δήλωσαν ότι προτεραιότητά τους
είναι η συνέχιση της λειτουργίας του εργοστασίου, ώστε να µην
απειληθούν οι θέσεις εργασίας και ότι βρίσκονται σε προσπάθεια
εξεύρεσης χρηµάτων µέσω τραπεζικού δανεισµού, κάτι που είναι
δύσκολο στις µέρες µας. 

Από εκεί και πέρα στη δευτερολογία µου θα µου επιτρέψετε
να τοποθετηθώ εν συντοµία στο τι προβλέπεται για το κοινωνικό
κοµµάτι, αν θέλετε, της συνδροµής των ανέργων, που κυρίως
αφορά τα τιµολόγια των κοινωφελών υπηρεσιών, δηλαδή νερό,
φως, ΔΕΗ, ΕΥΔΑΠ κ.λπ.. Όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορεί κά-
ποιος να πει «να µην πληρώσω τίποτα». Γίνονται διακανονισµοί,

γίνονται εκπτώσεις, µε κοινωνικά κριτήρια, και οπωσδήποτε
υπάρχουν ελαφρύνσεις. Αυτή είναι η εκπεφρασµένη και υλοποι-
ηµένη πολιτική της Κυβέρνησης. Πολιτική κυβερνητική είναι. Από
εκεί και πέρα, όπως σας είπα, θέµα πλειστηριασµών δεν υπάρχει.
Λεπτοµέρειες θα αναφέρω στη δευτερολογία µου. Νοµίζω ότι
είναι χρήσιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Κατσώτης έχει
το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι εδώ συζη-
τάµε ένα θέµα που αφορά άµεσες λύσεις που πρέπει να δοθούν
για τους ίδιους τους εργαζοµένους. Είναι απλήρωτοι. Είναι σε
εξαθλίωση. Αυτό πρέπει να αντιµετωπίσει το Υπουργείο Εργα-
σίας. 

Είπατε προηγουµένως ότι η εταιρεία ψάχνει να βρει δάνεια,
αλλά είναι δύσκολο στις µέρες µας. Πρέπει να σας πω, κύριε
Υπουργέ, και το ξέρετε αυτό πολύ καλά, ότι έχει ένα δάνειο που
είναι στις τράπεζες, ύψους 5.000.000 ευρώ. Οι τράπεζες ζητούν
να προσηµειώσουν ακίνητα του εργοδότη, ο  οποίος, όµως, αρ-
νείται την προσηµείωση. Τι κάνει; Δεν πληρώνει. Σου λέει: «Έτσι
κι αλλιώς τι θα µου κάνουνε; Δεν πληρώνω τα δεδουλευµένα.». 

Υπήρχε, λοιπόν, η διαδικασία του αυτοφώρου. Την έχετε κα-
ταργήσει. Η ταξική πολιτική σας, που υπηρετεί την εργοδοσία,
κατάργησε αυτό το µέτρο, που πίεζε τους εργοδότες.

Τώρα έχετε τους πλειστηριασµούς. Οι εργαζόµενοι ήταν στην
πρώτη, στη δεύτερη θέση και τώρα πάνε στην τελευταία θέση,
µε την τροπολογία που περάσατε πριν από ηµέρες. 

Τι θα κάνουν, λοιπόν, αυτοί οι εργαζόµενοι; Και όχι µόνο αυτό. 
Όταν, λοιπόν, κινητοποιούνται οι εργαζόµενοι, κραδαίνετε το

νόµο και την τάξη. Στη  «ΜΕΒΓΑΛ» πριν από τρεις ηµέρες πήγαν
οι δυνάµεις της Αστυνοµίας και της Ασφάλειας στη 1.00’ η ώρα,
για να µπουν σαν ράµπο µέσα στο κτήριο –απ’ έξω ήταν κάποιοι
απεργοί, οι υπόλοιποι είχαν πάει στη Θεσσαλονίκη, για να συζη-
τήσουν-, οδηγώντας τα αυτοκίνητα –δεν ξέρω σίγουρα, µάλλον
ήταν της Ασφάλειας-, τα έβγαλαν έξω, µε προϊόντα φορτωµένα
πριν από δεκαεπτά ηµέρες, και δεν ξέρω πού πήγαν και τι έλεγ-
χος έγινε σε αυτά. Μπορεί και να πήγαιναν στα σουπερµάρκετ.
Αυτό κάνατε εσείς. Συνεργαστήκατε µε τον εργοδότη, όχι για να
λύσετε το πρόβληµα των εργαζοµένων, για να µπορούν να πά-
ρουν τους µισθούς, τα δεδουλευµένα τους, αλλά για να σπάσετε
την απεργία τους. Να βγάλετε έξω τα φορτηγά, των οποίων οι
οδηγοί ήταν απ’ έξω, απεργούσαν. 

Το κράτος, λοιπόν, στην υπηρεσία του εργοδότη. Αυτή είναι η
πολιτική σας, µια πολιτική µε αυταρχισµό, µε καταστολή, µια πο-
λιτική δίπλα στην εργοδοσία, για να µπορέσει να καταργήσει ό,τι
έχει αποµείνει ακόµη απ’ αυτά τα δικαιώµατα που κατέκτησαν οι
εργαζόµενοι. 

Ε, λοιπόν, αυτό θα πρέπει να το βλέπουν οι εργαζόµενοι και
να κάνουν τις επιλογές τους. Και οι επιλογές δεν είναι τίποτε
άλλο παρά από την ανατροπή αυτής της πολιτικής. Όσο πιο γρή-
γορα συγκεντρώνονται δυνάµεις για την ανατροπή αυτής της πο-
λιτικής και οποιασδήποτε άλλης που στηρίζει την εργοδοσία,
τόσο οι εργαζόµενοι θα οικοδοµήσουν µια άλλη κοινωνία, όπου
ο πλούτος που θα παράγεται θα γυρνάει πάλι στους ίδιους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο Υφυπουργός κ.
Παναγιωτόπουλος έχει το λόγο για να δευτερολογήσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, θα
προσπαθήσω να µιλήσω µε όρους ρεαλιστικούς –πραγµατιστικά,
δηλαδή- και να εντοπίσω την κατάσταση σε σχέση µε παραγωγι-
κές µονάδες σαν τη «ΜΕΒΓΑΛ», που παράγουν γάλα –που, όπως
ξέρετε, είναι ένα ευπαθές προϊόν- όταν προκύπτουν τέτοιες κα-
ταστάσεις, απεργίες,  δικαιολογηµένες ενδεχοµένως, για µη κα-
ταβολή δεδουλευµένων, οι οποίες στην ουσία έχουν ως συνέπεια
να διακοπεί η παραγωγική λειτουργία. 

Τι γίνεται, λοιπόν, όταν διακόπτεται η παραγωγική λειτουργία
αυτού του εργοστασίου; Διακόπτεται η παραγωγή γάλακτος, δια-
κόπτεται η τροφοδοσία της αγοράς σε τακτά διαστήµατα. Εγώ
έτσι ερµηνεύω την είσοδο κατά τις νυχτερινές ώρες, προκειµέ-
νου να φύγουν κάποια φορτηγά και να τροφοδοτήσουν την
αγορά. Όταν διακόπτεται η τροφοδοσία της αγοράς, µετά από
λίγο διακόπτεται κάθε επαφή µε το πελατολόγιο. Οι πελάτες στα
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σουπερµάρκετ στρέφονται σε άλλες λύσεις…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τα δικαιολογείτε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι, δεν δικαιολογώ. Πε-
ριγράφω την κατάσταση. Περιµένετε, δείτε την εξέλιξη του συλ-
λογισµού. Στρέφονται σε άλλες λύσεις, χάνεται το µερίδιο της
αγοράς και στο τέλος απαξιώνεται καθαρά η επιχείρηση. Εποµέ-
νως οδηγούµαστε σε πλήρες αδιέξοδο. 

Άρα έχει σηµασία για την επιχείρηση να κρατηθεί σε λειτουρ-
γία η παραγωγή. Να παράγεται, δηλαδή, γάλα. Έχει σηµασία για
τους εργαζόµενους, γιατί µόνο µια τέτοια παραγωγή θα οδηγή-
σει σε κάποια ροή εσόδων, κάποιες εισπράξεις. Από εκεί και
πέρα δικός µας ρόλος είναι να εξασφαλίσουµε ότι κάποιες απ’
αυτές τις εισπράξεις -και σαν δείγµα καλής θέλησης του εργο-
δότη, αν θέλετε- θα πρέπει να πάνε για την καταβολή δεδουλευ-
µένων. Διότι αλλιώς ο εργαζόµενος έχει κάθε δίκιο να συνεχίζει.
Δεν λέω κάτι διαφορετικό, αλλά εδώ πρέπει να καταλάβουµε πώς
πρέπει να λειτουργήσουµε συνολικά, να συνεργαστούµε, να πιέ-
σουµε εµείς από την πλευρά µας, προκειµένου να γίνει τι; Να
εξακολουθεί αυτή η εταιρεία να παράγει, να λειτουργεί, να ει-
σπράττει, να πληρώνει. Όχι βέβαια να εισπράττει και να µην πλη-
ρώνει. Εκεί συµφωνώ µαζί σας. Όχι να εισπράττει και να µην
πληρώνει! Όµως, πολύ φοβούµαι µια απεργία, ιδίως σε µια τέ-
τοια παραγωγική µονάδα ενός τέτοιου βαθµού προϊόντος, θα
οδηγήσει κάποια στιγµή σε πλήρη κατάρρευση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τέσσερις µήνες που δεν γινόταν η
απεργία, δεν εισέπραττε; Γιατί δεν πλήρωνε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τη δικαιολογώ, διότι,
όταν κάποιος είναι απλήρωτος µήνες, πολλές φορές αισθάνεται
ότι δεν έχει τι άλλο να κάνει. Απλά αναρωτιέµαι αν θα οδηγήσει
σε κάτι καλύτερο ή σε κάτι χειρότερο συνολικά. Και λέω ότι όλοι
πρέπει να καθίσουν στο τραπέζι -αυτό τους είπα και όταν τους
είδα εκεί µετά την τριµερή, αυτό θα τους πω και αν τους δω µε-
θαύριο- και η µεν εργοδοσία να εξασφαλίσει ότι όποια ροή εσό-
δων εισρεύσει στο εργοστάσιο θα καταβληθεί κατά κύριο και
πρώτο λόγο στην πληρωµή δεδουλευµένων, έτσι ώστε να προ-
σέλθουν οι εργαζόµενοι, να στοιχηθούν ξανά στην παραγωγική
διαδικασία, οι δε εργαζόµενοι να καταλάβουν ότι ο µόνος τρόπος
είναι αυτός. Εάν υπάρχει κάποιος άλλος τρόπος, είµαι πρόθυµος
να τον ακούσω. Όχι να προσέλθουν απλήρωτοι, όχι να προσέλ-
θουν χωρίς καµµία διαβεβαίωση και χωρίς κανένα δείγµα καλής
θέλησης εκ µέρους της εργοδοσίας. 

Ισχυρίζονται όλοι ότι χρειάζονται ένα κεφάλαιο κίνησης για να
ξεκινήσουν ξανά να λειτουργούν. Αυτό φυσικά έχει να κάνει µε
το τραπεζικό κοµµάτι, το δανειοδοτικό κοµµάτι. Όχι µε τη δική
µας παρέµβαση. Δεν µπορούµε εµείς να σηκώσουµε το τηλέ-
φωνο να πάρουµε τον χι, ψι, ωµέγα διοικητή τραπέζης να πούµε
δανειοδότησε τον τάδε. Αυτά δεν γίνονται. Ενδεχοµένως κάποτε
να γίνονταν, τώρα δεν γίνονται. Αυτό είναι, όµως, κοµµάτι της
επιχειρηµατολογίας της επιχείρησης σχετικά µε ένα σχέδιο βιω-
σιµότητάς της. Αλλά εγώ πρέπει να εστιάσω στο εργασιακό κοµ-
µάτι και αυτή είναι η πάγια θέση µου όποτε πηγαίνουµε και
διαβουλευόµαστε στο πλαίσιο της συµφιλιωτικής διαδικασίας.
Χρειάζεται και ένα δείγµα καλής θέλησης από την πλευρά της
εργοδοσίας. Χρειάζεται όµως και οι εργαζόµενοι να καταλά-
βουνε ότι τα πράγµατα αν βρίσκονται τώρα σε ένα άλφα αδιέ-
ξοδο,  αύριο-µεθαύριο µπορεί να οδηγηθούν σε ένα οριστικό
αδιέξοδο. 

Αν όλοι έχουν κατά νου πώς να διασώσουν την επιχείρηση και
ο καθένας να παίξει το ρόλο του σ’ αυτό και να διασφαλίσει το
κοµµάτι του, δηλαδή ο εργοδότης τη συνέχιση ύπαρξης της επι-
χείρησής του, ο εργαζόµενος τη διατήρηση της θέσης εργασίας
του, τότε νοµίζω ότι µπορεί να βρεθεί λύση. 

Εµείς απλά από την πλευρά µας µεσολαβούµε και πιέζουµε µε
κάθε καλή και συµφιλιωτική διάθεση. Από εκεί και πέρα βέβαια
εφαρµόζουµε ή διασφαλίζουµε την εφαρµογή της εργασιακής
νοµοθεσίας, µε όποιες ευχέρειες µας δίνει ο νόµος αυτήν την
ώρα. Κυρώσεις; Αυτές που προβλέπονται. Μηνύσεις; Αυτές που
προβλέπονται. Τιµωρία; Αυτή που προβλέπεται. Τίποτα λιγότερο,
τίποτα περισσότερο.

Είδα σε µία αποστροφή της ερώτησής σας το εξής: «ακόµη
και η ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας.». Η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας είναι γραµµή αµύνης. Είχαµε το σθένος να πούµε
προχθές «όχι» στο αίτηµα κάποιας εταιρείας για οµαδικές απο-
λύσεις, µε τις οποίες στην ουσία θα έκλειναν από τη µία µέρα
στην άλλη ένα εργοστάσιο. Εποµένως δεν µπορείτε να λέτε ότι
παίρνουµε συνέχεια ένα συγκεκριµένο µέρος µονόπαντα. Το κά-
νουµε. 

Γιατί το είπαµε αυτό; Όχι επειδή είµαστε εναντίον των επενδύ-
σεων ή της συνέχισης της πραγµατοποίησης νέων επενδύσεων
στην Ελλάδα, αλλά γιατί είµαστε εναντίον της καταστρατήγησης
της εργατικής νοµοθεσίας. Είπαµε στο συγκεκριµένο εργοδότη:
«Ναι, κύριε, θες να κάνεις αυτό; Θα το κάνεις όµως όπως το λέει
ο νόµος στην Ελλάδα…»

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μεγαλύτερη καταστρατήγηση από …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): «...αλλιώς εµείς θα
πούµε όχι». Αυτό είπαµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Η τρίτη µε αριθµό 1406/14-05-013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Κερκύρας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος κ. Αγγελικής Γκερέκου προς τον Υπουργό Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά
µε την κατάργηση της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας, δεν συζη-
τείται λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1411/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Αθανασίου
Πετράκου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την επιστράτευση των εκ-
παιδευτικών, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η έκτη µε αριθµό 1407/14-5-2013 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Δη-
µητρίου (Μίµη) Ανδρουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την ανάγκη εισαγωγής νέων µεθόδων παροχής ρευ-
στότητας προς τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Σηµειώνω πάντως µε ικανοποίηση ότι έχουµε µία πρόοδο,
αφού επί συνόλου δώδεκα επικαίρων ερωτήσεων, συζητούνται
οι εννιά και µάλιστα η µία που διαγράφηκε είναι απλώς θέµα
αναρµοδιότητας. 

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 1401/14-5-2013 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Ανδριανού προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη αποκοµιδής των απορριµµάτων,
ώστε να διασφαλιστεί η δηµόσια υγεία στους δήµους Ερµιονίδας
και Τρίπολης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Λυκουρέντζος.
Το λόγο έχει ο κ. Ανδριανός για να αναπτύξει την επίκαιρη

ερώτησή του. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτησή µου έχει ως θέµα ένα

εξαιρετικά επείγον πρόβληµα, που πλήττει τόσο την Ερµιονίδα
στην Αργολίδα, όσο και την Τρίπολη στην Αρκαδία. 

Τους τελευταίους µήνες είχε διακοπεί η αποκοµιδή απορριµ-
µάτων. Σήµερα η αποκοµιδή έχει ξαναρχίσει, όµως η συσσώ-
ρευση των απορριµµάτων δηµιούργησε σοβαρά προβλήµατα
στη δηµόσια υγεία. 

Υπενθυµίζω ότι στις 13 Μαρτίου 2013, µετά την αυτοψία του
ΚΕΕΛΠΝΟ στην Τρίπολη, εξεδόθη υγειονοµική διάταξη από το
Υπουργείο Υγείας και βεβαίως στη συνέχεια η κοινή υπουργική
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής για τη µεταφορά των
απορριµµάτων εκτός Περιφέρειας Πελοποννήσου. 

Κατόπιν υπογράφηκε από τον Γενικό Γραµµατέα Αποκέντρω-
σης Διοίκησης Αττικής η απόφαση νοµιµοποίησης της απόφασης
του ειδικού διαβαθµικού συνδέσµου Αττικής για τη σύναψη προ-
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γραµµατικών συµβάσεων µε τους Δήµους Ερµιονίδας και Τριπό-
λεως, για τη διάθεση των εκεί παραγοµένων απορριµµάτων στις
εγκαταστάσεις του ΧΥΤΑ Φυλής. 

Την υπερβολική καθυστέρηση στην αποκοµιδή απορριµµάτων
διαπιστώνει και το ΚΕΕΛΠΝΟ µε νέα αυτοψία στις 3 Απριλίου
στην Τρίπολη, σύµφωνα µε την οποία η επικρατούσα κατάσταση
στην πόλη της Τρίπολης κρίνεται ως επισφαλής για τη δηµόσια
υγεία, ενώ συνιστάται η άµεση και δίχως καµµία περαιτέρω κα-
θυστέρηση αποκοµιδή και ορθολογική διάθεση των απορριµµά-
των, προκειµένου να διασφαλιστεί η δηµόσια υγεία. Αντίστοιχο
πρόβληµα, η ίδια εικόνα υπήρχε και στην Ερµιονίδα.

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, και γνωρίζοντας την προσω-
πική σας ευαισθησία για θέµατα δηµόσιας υγείας, θέλω να µε
ενηµερώσετε για το τι µέτρα έχετε λάβει και τι µέτρα προτίθεστε
να λάβετε για να τηρηθεί η κείµενη νοµοθεσία, για να διασφαλι-
στεί η δηµόσια υγεία στην Πελοπόννησο και ειδικότερα στην Ερ-
µιονίδα και την Τρίπολη, περιοχές που αναφέρω στην ερώτησή
µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, να µας πείτε σε τι περαιτέρω ενέργειες θα προβείτε,

σε συνεργασία µε τους συναρµόδιους Υπουργούς, προκειµένου
να διασφαλιστεί η άµεση αποκοµιδή των συσσωρευµένων απορ-
ριµµάτων αλλά και να λυθεί οριστικά το σοβαρό πρόβληµα της
διαχείρισης αυτών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Το λόγο έχει ο Υπουργός για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Κύριε Πρό-

εδρε, σας ευχαριστώ.
Πριν απαντήσω στην ερώτηση του αξιότιµου συναδέλφου κ.

Ιωάννη Ανδριανού, θεωρώ υποχρέωσή µου ως Βουλευτής και
Υπουργός, µε αφορµή όσα προηγήθηκαν της σηµερινής συζή-
τησης, την εφαρµογή του Κανονισµού προς κάθε κατεύθυνση µε
δικαιοσύνη και αυστηρότητα, όπως προβλέπεται από τις διατά-
ξεις του. 

Ύβρεις, τραµπουκισµοί, προπηλακισµοί και προσβολή των δη-
µοκρατικών κανόνων δεν νοούνται στην Αίθουσα του Κοινοβου-
λίου, όπως επίσης συµπεριφορές και πρακτικές οι οποίες
υποβαθµίζουν την ιδιότητα του Εκπροσώπου του έθνους, στο
όνοµα της επαναστατικότητας ή της αµφισβήτησης των δηµο-
κρατικών θεσµών, απάδουν της αισθητικής και της αγωγής του
ελληνικού λαού και στην περίπτωση αυτή υπάρχουν διατάξεις
που µπορεί να εφαρµοστούν από το Προεδρείο της Βουλής. 

Το ελληνικό Κοινοβούλιο δεν είναι χώρος ελευθεριακών συνα-
θροίσεων ούτε πεδίο εκδήλωσης βιαιοτήτων και βίαιων συγκρού-
σεων. Το ελληνικό Κοινοβούλιο, το οποίο υπηρετούµε µε εντολή
του ελληνικού λαού, κύριε Πρόεδρε, είναι ο κορυφαίος θεσµός
δηµοκρατίας και οφείλουµε να υπηρετούµε την ιδιότητα του εκ-
προσώπου του έθνους µε ήθος, ευθύνη και αξιοπρέπεια, διότι οι
εντυπώσεις, οι οποίες δηµιουργούνται στην ελληνική κοινωνία,
αποτελούν πλήγµα για την ίδια τη λειτουργία της δηµοκρατίας.
Αν κάποιος θέλει να αµφισβητήσει µε τη συµπεριφορά του τους
δηµοκρατικούς θεσµούς, καλό είναι να το πράττει εκτός της αι-
θούσης του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, ευ-

χαριστώ για το σχόλιό σας, διότι κάνουµε το αυτονόητο. 
Εκείνο που ήθελα, όµως, να πω, αν µου επιτρέπετε, είναι ότι

εκείνο που έκανε το Προεδρείο -κι εγώ ως Προεδρεύων- δεν
ήταν η τιµωρία κάποιου, αλλά ο αυτοσεβασµός του Κοινοβου-
λίου. Υπάρχει ένα θέµα αισθητικής. Δεν µπορούµε εδώ να ανε-
χόµαστε συµπεριφορές που µετατρέπουν το Κοινοβούλιο σε
τσίρκο. Δεν έχει κανείς δικαίωµα να µας επιβάλλει τέτοια υπο-
χρέωση. Εποµένως συνεχίζουµε µε βάση τους κανόνες που διέ-
πουν τη λειτουργία µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το πρόβληµα, το οποίο δηµιουργήθηκε
οφείλεται σε διαχρονική αδυναµία των οργάνων της διοίκησης
να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα της δηµιουργίας, στην Περιφέ-
ρεια Πελοποννήσου, εργοστασίου µονάδος επεξεργασίας των
απορριµµάτων. Υπερβαίνει αυτή η αδυναµία ή η απραξία –όπως
θέλετε χαρακτηρίστε το- τη δεκαετία. 

Μπροστά στο πρόβληµα, το οποίο δηµιουργήθηκε και µε τη
δική σας πρωτοβουλία και των άλλων συναδέλφων των δύο εκλο-
γικών περιφερειών –αλλά τονίζω τη δική σας πρωτοβουλία- και
προ της συνεδρίασης στην Τρίπολη του δηµοτικού συµβουλίου,
την 13η Μαρτίου 2013, εξέδωσα υγειονοµική διάταξη. 

Είναι στη δικαιοδοσία του εκάστοτε Υπουργού Υγείας να µπο-
ρεί να εκδώσει µία υγειονοµική διάταξη για λόγους δηµόσιας
υγείας, προστασίας της δηµόσιας υγείας, αφού προηγουµένως
είχα δώσει εντολή στο κλιµάκιο του ΚΕΕΛΠΝΟ να επισκεφτεί την
Τρίπολη και την Ερµιονίδα, να κάνει την έκθεσή του ως οφείλει
και να δώσει τη δυνατότητα στον Υπουργό να εκδώσει την υγει-
ονοµική διάταξη. 

Ακολούθως, οι συνάδελφοι, µεταξύ των οποίων ο παριστάµε-
νος κ. Καλαφάτης ως Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
και ο Υπουργός Εσωτερικών, εξέδωσαν κοινή υπουργική από-
φαση µε την οποία επιτρέπεται η µεταφορά των σκουπιδιών σε
άλλη διοικητική περιφέρεια της χώρας κατ’ εξαίρεση, λόγω της
ανάγκης προστασίας της δηµόσιας υγείας. Ενηµερώθηκαν οι
συµπολίτες σας και οι συµπολίτες µου εγκαίρως, ούτως ώστε να
αποφευχθούν έκρυθµες καταστάσεις.

Είχαµε φτάσει, κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά σε οριακές στιγ-
µές σε ό,τι αφορά την κοινωνική οµαλότητα και στην Τρίπολη και
στην εκλογική περιφέρεια του κ. Ανδριανού, διότι οι συµπολίτες
µας ήταν µπροστά στο θέαµα της συσσώρευσης των απορριµ-
µάτων µέσα στις πόλεις και στις γειτονιές και αυτό είχε ως απο-
τέλεσµα να ξεκινήσουν οι διαδικασίες για τη µεταφορά των
απορριµµάτων στο ΧΥΤΑ της Φυλής. 

Υπήρξαν καθυστερήσεις, όχι όµως οφειλόµενες στον Υπουργό
Υγείας ή στους συναδέλφους, οι οποίοι εκλήθησαν να εκδώσουν
την κοινή υπουργική απόφαση. 

Ευτυχώς, µετά από λίγες εβδοµάδες ευρίσκοµαι στην ευχάρι-
στη θέση να σας ανακοινώσω ότι δεν υπάρχει κίνδυνος για τη
δηµόσια υγεία ούτε στην Ερµιονίδα ούτε στην Τρίπολη. Υπάρ-
χουν, όµως, πολλά να γίνουν. Και αν οι έχοντες την αρµοδιότητα
–και αναφέροµαι στα περιφερειακά όργανα του κράτους της το-
πικής και της περιφερειακής αυτοδιοίκησης- δεν σπεύσουν να
αντιµετωπίσουν την κατάσταση, ο χρόνος θα κυλά καθηµερινά
σε βάρος της προοπτικής επίλυσης του ζητήµατος και λυπούµαι,
αλλά θα ξαναβρεθούµε στην ίδια δυσάρεστη κατάσταση. 

Γι’ αυτό ζητώ τη συµπαράσταση και τη δική σας και του κ. Ζα-
χαριά, του συναδέλφου από την Αρκαδία και όλων των συναδέλ-
φων της Περιφέρειας Πελοποννήσου, να συνεργαστούµε µε τα
αρµόδια περιφερειακά όργανα και να υποχρεωθούν εκείνοι που
πρέπει να πάρουν τις αποφάσεις, να τις πάρουν εγκαίρως. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Ανδριανέ,

έχετε το λόγο. 
Χαίροµαι, διότι συγκυριακά µετά από τη δική σας επίκαιρη

ερώτηση ακολουθεί επερώτηση για το θέµα των απορριµµάτων
γενικότερα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Το πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε, είναι
σηµαντικό, είναι δεδοµένο. Νοµίζω ότι και η επερώτηση αυτό κα-
ταδεικνύει, όπως και η δική µου επίκαιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακριβώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για την

απάντησή σας. 
Η συµπαράσταση η δικιά µου -και πιστεύω όλων των συναδέλ-

φων- για ένα τέτοιο σηµαντικό πρόβληµα είναι δεδοµένη. 
Η επίλυση αυτού του προβλήµατος της διάθεσης των απορ-

ριµµάτων και της διαχείρισής τους είναι ζήτηµα όχι απλώς ποι-
ότητας ζωής για τους κατοίκους και τους επισκέπτες της
Πελοποννήσου, της Ερµιονίδας και της Τρίπολης, αλλά ζητήµατα
δηµόσιας υγείας. Είναι ένα πρόβληµα που γίνεται ολοένα και
οξύτερο όσο πλησιάζει το καλοκαίρι µε τις θερµοκρασίες να ανε-
βαίνουν αλλά και τη συγκέντρωση των ανθρώπων να γίνεται µε-
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γαλύτερη καθώς αρχίζει η τουριστική περίοδος. 
Θέλω µε την ευκαιρία αυτή να θίξω το απολύτως συσχετιζό-

µενο θέµα του δεµατοποιητή απορριµµάτων που βρίσκεται στο
Σταυρό Διδύµων στο Κρανίδι, στην είσοδο δηλαδή προς Ερ-
µιόνη, Κρανίδι, Πόρτο Χέλι. Όπως έχω επισηµάνει και µε προ-
ηγούµενη ερώτησή µου, ο χώρος έχει πλέον µετατραπεί σε µία
ιδιότυπη χωµατερή, λόγω της µη λειτουργίας του δεµατοποιητή
από την χύδην απόθεση απορριµµάτων. Ο κίνδυνος, λοιπόν, για
τη δηµόσια υγεία αλλά και για την εικόνα της περιοχής που κάθε
χρόνο προσελκύει µεγάλο αριθµό τουριστών, είναι οξύτατος και
το πρόβληµα πρέπει να αντιµετωπιστεί άµεσα. 

Θέλω, λοιπόν, να µε ενηµερώσετε και να µας πληροφορήσετε,
σχετικά µε τις πολιτικές που έχετε αποφασίσει, µε τις δράσεις
που έχει αναλάβει και σκοπεύει να αναλάβει στο µέλλον η Κυ-
βέρνηση καθώς και το σχετικό χρονοδιάγραµµά τους, για την αν-
τιµετώπιση του οξύτατου αυτού προβλήµατος που έχει ανακύψει
από τη διαχείριση των απορριµµάτων. 

Είναι, πραγµατικά, κρίµα υποδοµές που δηµιουργούνται ως
µεταβατικό στάδιο για την καλύτερη διαχείριση των απορριµµά-
των ή υποδοµές που αποτελούν µέρος µιας συνολικής και ορι-
στικής λύσης στο σοβαρό αυτό πρόβληµα, τελικά να συντείνουν
στη µεταφορά του προβλήµατος σε τοπικό επίπεδο και µάλιστα
σε χώρο ανεξέλεγκτης χωµατερής. Βέβαια, δεν είναι δικό σας
αυτό καθ’ αυτό το θέµα αλλά επειδή είναι και θέµα δηµόσιας
υγείας και έχει παρατηρηθεί και µόλυνση στην ευρύτερη πε-
ριοχή, γι’ αυτό σας το θέτω κύριε Υπουργέ. 

Είναι, λοιπόν, επικίνδυνο για τη δηµόσια υγεία και για την ει-
κόνα της περιοχής αυτή η κατάσταση, καθώς και εδώ το χρονικό
όριο είναι το καλοκαίρι για να αποφύγουµε επιπλέον µολύνσεις
και άλλες δυσάρεστες και επικίνδυνες επιπτώσεις. 

Είµαι σίγουρος ότι θα αναλάβετε προσωπικά δράση, ώστε να
δοθεί κάποια λύση µε τους συναρµόδιους Υπουργούς και τους
φορείς που εµπλέκονται –γιατί είναι πολλοί οι φορείς- σε αυτό
το σηµαντικό πρόβληµα. 

Με την ευκαιρία, επειδή µου αποµένει λίγος χρόνος –και νο-
µίζω ότι κι από το Προεδρείο έχω την ανοχή- θέλω να σας θέσω
και ένα θέµα το οποίο µου έθεσε κάποιος από την Αργολίδα πριν
από λίγο, όπου πήγε στο Κέντρο Υγείας του Κρανιδίου µε πόνους
στην κοιλιακή χώρα, µε ένα οξύ πρόβληµα και δεν υπήρχε µηχά-
νηµα υπερήχων. 

Θέλω να δείτε, λοιπόν, τις ελλείψεις τόσο στο Κέντρο Υγείας
του Κρανιδίου, όσο και στις υπόλοιπες δοµές υγείας της Αργο-
λίδας και στα Νοσοκοµεία Άργους και Ναυπλίου και του Κέντρου
Υγείας στο Λιγουριό. Το δηµοσιονοµικό πρόβληµα είναι δεδο-
µένο. 

Όµως η υγεία είναι υπέρτατο αγαθό. Γνωρίζοντας, λοιπόν, τη
δική σας ευαισθησία, πιστεύω να δείτε τα προβλήµατα στο Νο-
σοκοµείο της Αργολίδας και στα κέντρα υγείας, ώστε να µην πα-
ρατηρούνται τέτοια φαινόµενα, τα οποία είναι εις βάρος της
υγείας των πολιτών. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας επισηµάνω κάτι που έχω πει
και άλλη φορά και έχει σχέση µε το ότι το ΕΚΑΒ Αργολίδας βρί-
σκεται και λειτουργεί στο προαύλιο του Νοσοκοµείου του Ναυ-
πλίου. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µε τη συνεργασία σας  να
βρούµε µια λύση, ώστε οι εργαζόµενοι αλλά και τα ασθενοφόρα
να µπορούν να στεγάζονται σε χώρο που θα είναι ανάλογος για
τέτοιου είδους δοµές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε συνάδελφε, θα επαναλαµβάνω σε κάθε περίπτωση και

χωρίς δισταγµούς και όπου απειλείται η δηµόσια υγεία την έκ-
δοση υγειονοµικής διάταξης, η οποία είναι στη δικαιοδοσία του
Υπουργού Υγείας. Και δεν αναφέροµαι µόνο στις περιπτώσεις
της µη αποκοµιδής απορριµµάτων, αλλά σε κάθε απειλή και σε
κάθε κίνδυνο που υπάρχει για τη δηµόσια υγεία. Γι’ αυτό άλλω-
στε και κάτι τέτοιο ανήκει στη δικαιοδοσία του εκάστοτε Υπουρ-
γού Υγείας. Και αυτό δεν συµβαίνει γιατί εµείς εκλεγόµεθα στην

Αργολίδα και στην Αρκαδία. Άλλωστε, έχει υπάρξει ανάλογη έκ-
δοση υγειονοµικής διάταξης και για την Αθήνα από τον προκά-
τοχό µου Υπουργό κ. Λοβέρδο αλλά και για κάθε περιοχή της
χώρας, χωρίς να υπάρχουν άλλοι υπολογισµοί και σκοπιµότητες
και χωρίς να µας ενδιαφέρει ποιες θα είναι, ενδεχοµένως, οι αν-
τιδράσεις. 

Αυτό, το οποίο προστατεύσαµε µε αυτήν την υγειονοµική διά-
ταξη –και θέλω να το γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε- ήταν να µην
ανοίξουν οι παλιές χωµατερές, γιατί έτσι θα επιβαρύναµε το πε-
ριβάλλον των τοπικών κοινωνιών, οι οποίες βρίσκονται πολύ
κοντά σε αστικά κέντρα της Αρκαδίας και της Αργολίδας. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα µε τους δεµατοποιητές, δεν είµαι
ο πλέον κατάλληλος για να σας απαντήσω, διότι είναι θέµατα, τα
οποία αναφέρονται στις αρµοδιότητες άλλων συναδέλφων. Είναι
εδώ ο Υπουργός κ. Καλαφάτης και φαντάζοµαι ότι στη συνέχεια,
στην επερώτηση, θα αναπτύξει την επιχειρηµατολογία του και
θα δώσει απαντήσεις στις αξιότιµες κυρίες και κυρίους συναδέλ-
φους που την έχουν υποβάλει. 

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι προβληµατίζοµαι σχετικά µε
το πώς είναι δυνατόν η χώρα µας µετά από περισσότερο από
δυόµισι δεκαετίες να µη µπορεί να δώσει απάντηση σε ένα τέτοιο
θέµα ζωτικής σηµασίας. Συνηθίζουµε οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες να αγνοούµε ότι εµείς παράγουµε τα απορρίµµατα. Αν δεν
βρούµε τον τρόπο να τα διαχειριστούµε, θα τα βρίσκουµε στην
αυλή µας, στο σπίτι µας. 

Μάλιστα, σε ορισµένες περιπτώσεις οι αντιδράσεις της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης ακύρωσαν επιλογές και έστειλαν την επίλυση
του ζητήµατος χρόνια πίσω. Μ’ αυτόν τον τρόπο τα χρόνια πέ-
ρασαν. Σας είπα και προηγουµένως ότι η Πελοπόννησος έχει εµ-
πλακεί σ’ αυτήν τη διαδικασία για πάνω από δέκα χρόνια και λύση
δεν έχει εξευρεθεί. 

Για τους λόγους αυτούς επιβάλλεται σε όλους όσους µετέ-
χουµε της σηµερινής Κυβερνήσεως µε οποιανδήποτε ιδιότητα -
και ιδιαίτερα µε την ιδιότητα του Υπουργού Υγείας και των συ-
ναρµοδίων Υπουργών- να πάρουµε πρωτοβουλίες –και σας βε-
βαιώνω ότι θα πάρουµε αυτές τις πρωτοβουλίες- και να καλέ-
σουµε και τους αιρετούς περιφερειάρχες και τους γενικούς
γραµµατείς των διευρυµένων περιφερειών, ώστε να αντιµετωπί-
σουµε ριζοσπαστικά το πρόβληµα, το οποίο έχει δηµιουργηθεί
και το οποίο ενδεχοµένως στο µέλλον να γίνει οξύτερο. 

Και στο λίγο χρόνο που αποµένει, θα ήθελα να πω µια φράση
σε σχέση µε τις ελλείψεις που υπάρχουν σε περιοχές, στις
οποίες υπάρχουν νοσηλευτικές µονάδες του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. 

Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να σας πω ότι λυπούµαι για το
συγκεκριµένο περιστατικό και ότι θα ζητήσω από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου να ελέγξουµε για ποιον ακριβώς λόγο υπήρχε
αδυναµία λειτουργίας του συγκεκριµένου µηχανήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ωστόσο, κύριε συνάδελφε, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι υπάρ-
χουν και οι διοικήσεις των νοσοκοµείων. Δεν µπορεί κάθε θέµα
να άπτεται από την πρώτη στιγµή της αρµοδιότητας του Υπουρ-
γού. Υπάρχει ιεραρχία. Υπάρχει διοίκηση στο Νοσοκοµείο Ναυ-
πλίου, διοίκηση στο Νοσοκοµείο Άργους και διοίκηση σε κάθε
νοσοκοµείο της χώρας. Γι’ αυτό, άλλωστε, ορίζονται και αµείβον-
ται οι διοικητές των νοσοκοµείων και οι διοικήσεις, για να µην
έχουµε τέτοιου είδους περιστατικά. 

Με συγχωρείτε που τα λέω αυτά. Δεν καταλογίζω ευθύνες
στους δύο διοικητές και δεν το λέω µ’ αυτόν τον τρόπο, αλλά γε-
νικότερα. Οι συνάδελφοι όλοι µε καταλαβαίνετε. Αν, λοιπόν, κά-
ποιος διοικητής απλώς καταγράφει τα προβλήµατα που εκδηλώ-
νονται στο πεδίο της αρµοδιότητός του µε τη µορφή που τα πε-
ριγράφουν και τα προβάλλουν οι δηµοσιογράφοι, εν τέλει δεν
ασκεί τα καθήκοντά του. Όταν έχεις ένα πρόβληµα, πρέπει να
ασχολείσαι µε αυτό και να προσπαθείς να εξεύρεις τη λύση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το ΕΚΑΒ, η εγκατάσταση των µονάδων
του ΕΚΑΒ ανά την Επικράτεια είναι ένα θέµα που επίσης µας
απασχολεί. Άλλωστε, δεν είναι καλύτερες οι συνθήκες στο Πα-
ναρκαδικό Νοσοκοµείο, δεδοµένου ότι απαιτούνται αυξηµένοι
πόροι, οι οποίοι δεν υπάρχουν. 
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Προσπαθούµε να λειτουργήσουµε το ΕΚΑΒ µέσα από τις ση-
µερινές δυνατότητες και νοµίζω -διερµηνεύοντας τα αισθήµατα
όλων των συναδέλφων και των πτερύγων της Βουλής- ότι αξίζει
να επαινέσουµε το ΕΚΑΒ και το Υπουργείο Άµυνας για τον τρόπο
που αντέδρασαν στο τελευταίο ατυχές περιστατικό στην Κρήτη,
που είχε ως τραγικό θύµα έναν εντεκάχρονο επισκέπτη µας, φι-
λοξενούµενο, νεαρό Ρώσο, κατά το οποίο η αντίδραση του κρά-
τους υπήρξε αξιόπιστη και αποτελεσµατική. Και µε την ευκαιρία
θέλω να επαινέσω τους γιατρούς, τους νοσηλευτές και τη διοί-
κηση του Νοσοκοµείου «Αγλαΐα Κυριακού» όπως και του «Βενι-
ζελείου» στην Κρήτη που αντέδρασαν αµέσως και εκπλήρωσαν
µε πίστη τα καθήκοντά τους και παρακολουθούν από κοντά το
συγκεκριµένο, πολύ δυσάρεστο συµβάν.

Κύριε Πρόεδρε, αυτό δεν αλλάζει σε τίποτε τις σχέσεις µας
και τα αισθήµατά µας µε τον φίλο ρωσικό λαό, αλλά και τον φίλο
ολλανδικό λαό. Ακραία και µεµονωµένα περιστατικά δεν µπορούν
να µεταβάλλουν τις σχέσεις των χωρών και των λαών και, κυρίως,
δεν µπορούν να αποτελέσουν ευκαιρία στον οποιονδήποτε να
πλήξει τη χώρα µας, ιδιαίτερα ενόψει της καλοκαιρινής, τουρι-
στικής περιόδου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων

ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 34/25/9-4-2013 επίκαιρη επερώτηση
των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, των κυ-
ρίων Χαράς Καφαντάρη, Σοφίας Σακοράφα, Ηρούς Διώτη, Λί-
τσας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Γεωργίου Πάντζα, Κωνσταντί-
νου Ζαχαριά, Αθανασίου Αθανασίου, Παναγιώτη Κουρουµπλή,
Δηµητρίου Τσουκαλά, Νικολάου Βούτση, Αποστόλου Αλεξόπου-
λου, Νικολάου Συρµαλένιου, Ευσταθίου Γεωργόπουλου-Σαλ-
τάρη, Ιωάννη Σταθά, Ευγενίας Ουζουνίδου, Ειρήνης Αγαθο-
πούλου, Αφροδίτης Σταµπούλη, Θεοδώρου Δρίτσα, Μαρίας
Τριανταφύλλου, Χρήστου Μαντά, Μαρίας Μπόλαρη, Βασιλείου
Κυριακάκη, Χρήστου Καραγιαννίδη, Ανδρέα Ξάνθου, Δέσποινας
Χαραλαµπίδου, Δηµητρίου Γάκη, Ευαγγέλου Διαµαντόπουλου,
Μαρίας Διακάκη, Δηµητρίου Στρατούλη, Ειρήνης (Ρένας) Δού-
ρου, Αϊχάν Καρά Γιουσούφ, Μιχαήλ Κριτσιωτάκη, Παναγιώτας
Δριτσέλη, Δηµητρίου Κοδέλα, Αναστασίου Κουράκη, Γεωργίου
Σταθάκη, Αθανασίου Πετράκου,  προς τους Υπουργούς Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερικών και Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε τη διαχείριση των απορριµµάτων.

Το λόγο έχει η πρώτη από τους επερωτώντες Βουλευτές κ. Κα-
φαντάρη, για δέκα λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε το θέµα της διαχείρισης
των απορριµµάτων. Σήµερα, περισσότερο από ποτέ, η διαφύ-
λαξη του περιβαλλοντικού πλούτου και των φυσικών πόρων, σε
συνδυασµό µε την ορθολογική διαχείρισή τους και µε κύριο
άξονα τον αναντικατάστατο ρόλο του δηµόσιου τοµέα, µπορεί
να είναι ο βασικότερος παράγοντας για την ανάπτυξη. Μπορεί,
επίσης, να αποτελέσει τη ραχοκοκαλιά µιας βιώσιµης ανάπτυξης
και παραγωγικής ανασυγκρότησης µέσα στο πλαίσιο µιας νέας
ανθρωποκεντρικής οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Η διαχείριση των απορριµµάτων είναι µια δηµόσια υπόθεση.
Τα απορρίµµατα εν δυνάµει αποτελούν σηµαντικό πόρο, πηγή
πρώτων υλών και ενέργειας. Η ορθολογική διαχείρισή τους µπο-
ρεί να εξασφαλίσει µόνιµες θέσεις εργασίας. Όµως, το καπιτα-
λιστικό µοντέλο ανάπτυξης που ακολουθείται επί δεκαετίες,
έχοντας ως κυρίαρχες κατευθύνσεις την υπερπαραγωγή, υπερ-
κατανάλωση και κατασπατάληση φυσικών πόρων, έχει ως συνέ-
πεια και την καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος. Η
οικολογική και οικονοµική κρίση, όµως, συνδέονται και αλληλο-
τροφοδοτούνται. 

Οι πολιτικές που ακολουθήθηκαν στη διαχείριση των απορριµ-
µάτων όλα αυτά τα χρόνια από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ που επικράτησαν στη χώρα µας, ήταν
κοντόφθαλµες, επιζήµιες, χωρίς κανένα µελλοντικό σχεδιασµό.
Διακρίνονται, δε, στη λειτουργία ανεξέλεγκτων χωµατερών από
τις οποίες πολλές βρίσκονται ακόµη σε λειτουργία, πράγµα που
οδηγεί τη χώρα µας σε µία ακόµη καταδίκη από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο. Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις αυτής της διαχείρι-
σης είναι τεράστιες. Η ταφή απορριµµάτων σε χωµατερές ρυ-
παίνει τα εδάφη, τον υδροφόρο ορίζοντα ενώ συγχρόνως
επιτρέπει την έκλυση τεραστίων ποσοτήτων αερίων του θερµο-
κηπίου στην ατµόσφαιρα σε µία εποχή που η κλιµατική αλλαγή
επελαύνει.

Υπό την πίεση της εκρηκτικής κατάστασης που δηµιουργήθηκε
µε τους ΧΑΔΑ και τις τραγικές παραβιάσεις της περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας, η διαχείριση των απορριµµάτων που επιβλήθηκε
µέσα από νοµαρχιακούς στην αρχή και στη συνέχεια περιφερει-
ακούς σχεδιασµούς, βασίστηκε στις απαιτήσεις των εργολάβων
για τη δηµιουργία δεκάδων ΧΥΤΑ και ΧΥΤΥ σε όλη την Ελλάδα,
απορρίπτοντας ουσιαστικά τις κατευθύνσεις αλλά και την εµπει-
ρία πολλών χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που κατέδειξε ότι
στην κορυφή της ιεραρχίας των τρόπων διαχείρισης των απορ-

ριµµάτων βρίσκεται η πρόληψη και ακολουθούν η επαναχρησι-
µοποίηση, η ανακύκλωση, η ανάκτηση και τέλος η διάθεση.

Με αυτές τις πολιτικές φτάσαµε στο επίπεδο να κατασπατα-
λήσουµε εκατοµµύρια κοινοτικών και εθνικών πόρων, να φυ-
τεύουµε νέους ΧΥΤΑ-ΧΥΤΥ παντού, ανεβάζοντας τους τζίρους
των εργολάβων, προκαλώντας συγχρόνως τεράστια κοινωνικά
και περιβαλλοντικά προβλήµατα. Η δε λειτουργία των ΧΥΤΑ πολ-
λές φορές έχει καταγγελθεί για παραβιάσεις των προδιαγραφών.

Ενδεικτικά θα αναφέρω µόνο κραυγαλέες περιπτώσεις επικίν-
δυνων χωροθετήσεων ΧΥΤΑ-ΧΥΤΥ: Ο ΧΥΤΑ Ζακύνθου όπου συ-
νεχίζεται το πρόβληµα και µε σηµαντικές ευθύνες και της νυν
δηµοτικής αρχής, ο ΧΥΤΑ δυτικής Σάµου, Λευκίµµης, ο ΧΥΤΑ
Μαυροράχης, ο ΧΥΤΑ Ξερόλακκα, ο ΧΥΤΑ Παπανικολού στην Αι-
γιαλεία που είναι έργα σε εξέλιξη και αντιδρά και η τοπική κοι-
νωνία και τέλος, το µεγάλο θέµα του ΧΥΤΑ Γραµµατικού που
εξαιτίας αυτού επισηµαίνουµε -και θα γνωρίζει ο κύριος Υπουρ-
γός- ότι στο τέλος του µήνα αναµένεται στην Αθήνα επίσκεψη
διερευνητικής επιτροπής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για να
εξετάσει καταγγελίες πολιτών, µετά από σχετικές παρεµβάσεις
στην επιτροπή αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου από
τον Ευρωβουλευτή µας το Νίκο Χουντή.

Και βέβαια, παραµένει το µεγάλο σκάνδαλο, ένα έγκληµα που
συνεχίζεται να συντελείται και φέρει το όνοµα «Ολοκληρωµένη
Διαχείριση Απορριµµάτων στα Άνω Λιόσια Φυλής», ο ΟΕΔΑ
Φυλής. Πρόκειται για το χωροταξικό ρατσισµό για το Θριάσιο και
τη δυτική Αττική που διαιωνίζεται και ολοκληρώνεται µε την εσαεί
υπερσυγκέντρωση της διαχείρισης πάνω του 90% των απορριµ-
µάτων, ακόµα κι επικίνδυνων, σε µία περιοχή όπου έχουν εξαντ-
ληθεί τα όρια περιβαλλοντικής υποβάθµισης και κοινωνικής
ανοχής.

Αυτά τα σχέδια διαχείρισης αποβλήτων όπως εφαρµόστηκαν,
τελικά έφεραν την κατασπατάληση των εγχώριων και κοινοτικών
κονδυλίων προς όφελος εργολαβικών επιχειρήσεων και την πα-
ράλληλη δροµολόγηση εκχώρησης δηµόσιων υποδοµών και
πόρων σε επιχειρηµατικά συµφέροντα. Στήθηκε µία τεραστίων
διαστάσεων επιχείρηση κερδοσκοπίας σε βάρος του ελληνικού
λαού και του περιβάλλοντος, εφαρµόζοντας µία πολιτική που
υποβιβάζει το σχεδιασµό διαχείρισης σε έναν κατάλογο έργων
προς χρηµατοδότηση, ερήµην των πολιτών, µε αποσπασµατική
θεώρηση και απουσία διαδικασιών ελέγχου και αξιολόγησης, ενώ
προωθούνται ελλιπώς τεκµηριωµένες τεχνολογικές επιλογές.

Τέτοιες είναι και οι τεχνολογίες της καύσης, µία θερµική µέ-
θοδος µε πολλά µειονεκτήµατα. Είναι µία ιδιαίτερα ακριβή µέθο-
δος, η οποία, όµως, παράγει τέφρα που είναι επικίνδυνο
απόβλητο και απαιτεί ειδικό χειρισµό. Παράγονται, επίσης, επι-
κίνδυνοι, αµφίβολης διαχειρισιµότητας αέριοι ρύποι, σωµατίδια,
οξείδια αζώτου, θείου, διοξίνες κ.λπ..

Τι λέει ο ΟΗΕ, όµως; Η καύση και η ταφή των απορριµµάτων
οδηγεί στην αλλαγή του κλίµατος από την απελευθέρωση αερίων
του θερµοκηπίου. Αυτές οι µέθοδοι διάθεσης στερεών αποβλή-
των στερούν απ’ την οικονοµία πρώτες ύλες, υλικά που µπορεί
να επαναχρησιµοποιούνται, να ανακυκλώνονται και να µετατρέ-
πονται ακόµα και σε λιπάσµατα. Παράλληλα, τροφοδοτούν µια
συνεχή κατανάλωση ενέργειας, µια συνεχιζόµενη σπατάλη φυ-
σικών πόρων και µε τον τρόπο αυτό ενισχύουν ένα µη βιώσιµο
τρόπο παραγωγής και αυξηµένης κατανάλωσης. Οι µεταφορές
ακόµα κι από το εξωτερικό τεραστίων σκουπιδιών προς καύση
επιδεινώνουν την κατάσταση, επιβαρύνοντας το περιβάλλον.
Ισχύει κι εδώ.

Επιβεβαιώνεται έτσι η εξάρτηση από µεγάλα επιχειρηµατικά
συµφέροντα, ακολουθείται τυφλά ο δρόµος της ιδιωτικοποίησης,
του επιχειρηµατικού κέρδους και ο προσανατολισµός και οι δε-
σµεύσεις της µνηµονιακής Συγκυβέρνησής σας, της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ, στις επιταγές της τρόικας
που δήλωσε προτεραιότητα στη διαχείριση των απορριµµάτων
µαζί µε τον τοµέα της ενέργειας και των φυσικών πόρων.

Η συγκυβέρνησή σας µε την επίκληση του αδιεξόδου που η
ίδια δηµιούργησε -και οι πολιτικές των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας, βέβαια, µας έφτασαν εδώ- ουσια-
στικά προχωρά σε εθνικό επίπεδο και µε επείγουσες διαδικασίες
στη µέθοδο των ΣΔΙΤ, σύµπραξης δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα
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και µάλιστα, µε διαδικασία ανταγωνιστικού διαλόγου, µετατρέ-
ποντας έτσι την τοπική αυτοδιοίκηση σε καθαρά εισπρακτικό µη-
χανισµό στην υπηρεσία επιχειρηµατικών συµφερόντων που
ετοιµάζονται να λεηλατήσουν το δηµόσιο πλούτο, τα λαϊκά εισο-
δήµατα και µε τη διαχείριση των απορριµµάτων και –προσέξτε-
εκτοξεύοντας τα δηµοτικά τέλη στα ύψη.

Αυτό είναι για τους δηµότες και για τους κατοίκους! 
Υπό τις εντολές του Φούχτελ και της Task Force για εχεµύθεια,

όλοι οι διαγωνισµοί γίνονται µέσα σε καθεστώς απόλυτης και
αδιαφανούς εποπτείας από την Κυβέρνησή σας, µέσω της ειδι-
κής γραµµατείας ΣΔΙΤ και του Υπουργού. 

Είναι αυτήν τη στιγµή σε εξέλιξη, συνάδελφοι και συναδέλφισ-
σες, ΣΔΙΤ σε όλη την Ελλάδα. Συγκεκριµένα: διαχείριση απορ-
ριµµάτων στη δυτική Μακεδονία, στην Πελοπόννησο, στις Σέρ-
ρες, στην Ηλεία, στην Αιτωλοακαρνανία, στην Αχαΐα, στην Ήπει-
ρο, στην Κέρκυρα και βέβαια οι τέσσερις διαγωνισµοί σύµµει-
κτων απορριµµάτων –το τονίζω- στην Αττική. 

Αποκαλυπτικό για τους όρους των ΣΔΙΤ –ανεξαρτήτως του
τρόπου επιλογής αναδόχου, µε ή χωρίς ανταγωνιστικό διάλογο-
είναι το σχέδιο σύµβασης που ετοιµάζεται να υπογράψει η «ΔΙΑ-
ΔΥΜΑ Α.Ε.», δηλαδή η Διαχείριση Απορριµµάτων Δυτικής Μακε-
δονίας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη Σύµβαση µαζί µε ένα CD που πε-
ριλαµβάνει τη σύµβαση και περιµένουµε από την Κυβέρνηση
απαντήσεις και βέβαια να ενηµερωθούν όλοι οι συνάδελφοι στη
Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα Καφαντάρη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα σύµβαση και το συ-
νοδευτικό cd, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Διασφαλίζεται µέσα από αυτήν τη σύµβαση, συνάδελφοι και
συναδέλφισσες, το δηµόσιο συµφέρον όταν αυτή αναφέρει ότι
στην περίπτωση που η συνολική ποσότητα συµβατικών αποβλή-
των που παραδόθηκαν στα προκαθορισµένα σηµεία είναι µικρό-
τερη από την ελάχιστη εγγυηµένη ποσότητα, η «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.»
θα αποζηµιώνει τον ιδιωτικό φορέα σύµπραξης για απώλεια εσό-
δων; Επίσης, η «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» και οι ΟΤΑ δεν έχουν το δικαίωµα
να συνάψουν σύµβαση – συµφωνία µε τρίτο πρόσωπο για την πα-
ροχή στην  εξυπηρετούµενη περιοχή υπηρεσιών που ταυτίζονται
µε τις υπηρεσίες του έργου. Σε διαφορετική περίπτωση θα απο-
ζηµιώνεται ο ιδιωτικός φορέας σύµπραξης. 

Στο κυβερνητικό σχέδιο για τη ΣΔΙΤ και µε τη µέθοδο του αν-
ταγωνιστικού διαλόγου ρυθµιστής είναι ο επενδυτής και ως προς
τη µέθοδο διαχείρισης και ως προς τους όρους. Παραδίδεται
στα χέρια των επενδυτών όλο το σύστηµα διαχείρισης, δηλαδή
εγγύηση του κράτους για τα λεγόµενα επενδυτικά ρίσκα, συγκε-
κριµένη ποσότητα απορριµµάτων για την τροφοδοσία των µονά-
δων, εγγυηµένη χρηµατοδότηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. Έχετε και στη δευτερολογία σας άλλα πέντε
λεπτά. 

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, σε
ένα λεπτό. 

Υπάρχει, όµως, σοβαρό ζήτηµα να αµφισβητηθεί η χρηµατο-
δότηση από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Καταθέτω για τα Πρακτικά την πρόσφατη ειδική έκθεση  του
Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου µε αριθµό 20, για να ενηµε-
ρωθούν οι συνάδελφοι και να απαντήσει η Κυβέρνηση. Για λό-
γους οικονοµίας δεν αναφέρω ενδεικτικά τι λέγεται σ’ αυτήν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα Καφαντάρη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ- Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο έχουµε
καταθέσει ολοκληρωµένη πρόταση στηριζόµενη στην ευρωπαϊκή
οδηγία και την εµπειρία χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε
βάση τη συγκεκριµένη ιεραρχία. Είναι µια πρόταση που στηρίζε-
ται στο δηµόσιο χαρακτήρα, τον κοινωνικό έλεγχο και την απο-
κέντρωση δράσεων σε επίπεδο δήµων, όµορων δήµων κ.λπ..
Είναι µια πρόταση που συνεκτιµά τα ιδιαίτερα κοινωνικοπολιτικά

χαρακτηριστικά σε τοπικό περιφερειακό επίπεδο, αναγνωρίζει
ρόλο και λόγο στις τοπικές κοινωνίες, δηµιουργεί προϋποθέσεις
ανάπτυξης σε όφελος του κοινωνικού συνόλου, δηµιουργεί θέ-
σεις εργασίας και δεν συνεπάγεται πρόσθετα βάρη για τους δη-
µότες. 

Καταθέτω την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για τα Πρακτικά και θα µι-
λήσω αναλυτικά στη δευτερολογία µου. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρά Καφαντάρη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το Βούρειο Δηµοτικό Σχολείο
Λιβαδιών Χίου και από το Σχολικό Κέντρο Καρδαµύλων Χίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Σοφία Σακοράφα. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό

Κοινωνικό Μέτωπο διατυπώθηκαν από τη συνάδελφό µας οι θέ-
σεις και η συνολική πρότασή µας για τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων. 

Είναι µια πρόταση που στις παρούσες συνθήκες της σφοδρό-
τατης οικονοµικής κρίσης -την οποία καλείται να την πληρώσει
εξ ολοκλήρου ο ελληνικός λαός- αποκτά ένα πρόσθετο ενδιαφέ-
ρον, ένα ενδιαφέρον αναπτυξιακού τύπου. 

Η διαφύλαξη των φυσικών πόρων, σε συνδυασµό µε την εξορ-
θολογισµένη διαχείρισή τους και µε κεντρικό το ρόλο του δηµό-
σιου τοµέα, αποτελεί για µας ένα βασικότατο πυλώνα βιώσιµης
ανάπτυξης. 

Η πρότασή µας συµπληρώνεται και από δυο στοιχεία, τα οποία
αποτελούν µονόδροµο στις παρούσες οικονοµικές συνθήκες: τη
δηµιουργία θέσεων εργασίας και τη µη επιβάρυνση των συµπο-
λιτών µας από πρόσθετα οικονοµικά βάρη. 

Πολλές φορές, εντός και εκτός αυτής της Αίθουσας, έχουµε
ακούσει από την Κυβέρνηση να γίνεται λόγος για την περιβόητη
ανάπτυξη. Το ταξίδι του Πρωθυπουργού στην Κίνα δίνει τον τόνο
αυτής της ανάπτυξης. Ο κύριος Σαµαράς µαζί µε τους καλύτε-
ρους πελάτες των Κινέζων, τους Έλληνες εφοπλιστές, οι οποίοι
όµως δεν έχουν καµµία συµβολή στη στήριξη της ελληνικής οι-
κονοµίας, αφού απολαµβάνουν προκλητικές για τον υπόλοιπο
ελληνικό λαό φοροαπαλλαγές, ενώ επενδύουν τεράστια χρηµα-
τικά ποσά στα κινέζικα ναυπηγεία, θα µιλήσουν και θα κλείσουν
µπίζνες. Δίπλα µας η ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη του Περάµα-
τος είναι ένα φάντασµα, όπως φαντάσµατα για τούτη την Κυβέρ-
νηση είναι και οι άνεργοι της ζώνης µαζί µε τις οικογένειές τους. 

Αυτό ακριβώς το µοντέλο της ανάπτυξης, που για να ακριβο-
λογούµε δεν είναι ανάπτυξη αλλά µεγέθυνση των κερδών του κε-
φαλαίου, επιχειρείται εδώ και χρόνια και στον τοµέα των απορ-
ριµµάτων.  

Τα τελευταία χρόνια, λοιπόν και µετά από τη λειτουργία ανε-
ξέλεγκτων χωµατερών σε  ολόκληρη τη χώρα, µε τις γνωστές πε-
ριβαλλοντικές καταστροφικές συνέπειες, η διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, όπως επιβλήθηκε µέσα από τον περιφερειακό σχεδια-
σµό, βασίστηκε στις απαιτήσεις που άκοπα επέβαλαν οι εργολά-
βοι για τη δηµιουργία δεκάδων ΧΥΤΑ σε ολόκληρη τη χώρα. 

Ενώ, λοιπόν, κατασπαταλήθηκαν τεράστια ποσά εθνικών και
κοινοτικών πόρων προς όφελος πάντα των εθνικών µας εργολά-
βων και εις βάρος του περιβάλλοντος, αγνοήθηκε, επιµελώς, ο
στρατηγικός σχεδιασµός που προβλέπει την επαναχρησιµοποί-
ηση, την ανακύκλωση, την ανάκτηση και τελικά τη διάθεση. 

Στρατηγικός στόχος όλων αυτών των χρόνων υπήρξε η δια-
πλοκή µέσα από την πλήρη ικανοποίηση των απαιτήσεων των µε-
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γάλων εργολάβων, οι οποίοι µε τη σειρά τους και µε τις άλλες
ιδιότητές τους στήριζαν τους πολιτικούς τους συνεργάτες. Αυτό
το πάρτι το συνόδευσαν όργια παραβιάσεων της ευρωπαϊκής νο-
µοθεσίας, όργια καταστολής της φωνής των τοπικών κοινωνιών,
όργια κακοτεχνιών και κατασκευαστικών λαθών σε ολόκληρη τη
χώρα απ’ άκρη σε άκρη. 

Και φτάνουµε στο σήµερα, στην Ελλάδα των µνηµονίων και
την τρικοµµατική Κυβέρνηση, η οποία επικαλούµενη το αδιέξοδο
που η ίδια παρήγε χρόνια ολόκληρα, ως µονοκοµµατικές βέβαια
κυβερνήσεις, περνάει σε µια νέα φάση διαχείρισης των απορριµ-
µάτων. Και βέβαια αυτή η νέα φάση είναι στενά συνδεδεµένη µε
τις αναγκαιότητες και τις σκοπιµότητες των µνηµονίων. Αυτή η
νέα φάση υπηρετεί τρεις στόχους. 

Ο πρώτος στόχος είναι η εγκατάσταση εισαγόµενης τεχνολο-
γίας µονάδων µεγάλης κλίµακας για την επεξεργασία σύµµει-
κτων απορριµµάτων µε σκοπό την παραγωγή ενέργειας, ανοίγο-
ντας δρόµο στην καύση. Ο πρώτος, λοιπόν, στόχος είναι η
καύση. 

Η τρικοµµατική Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται για το παρωχη-
µένο της διαδικασίας. Δεν ενδιαφέρεται για την αδικαιολόγητη
περιβαλλοντική επιβάρυνση. Δεν ενδιαφέρεται αν η επιλογή αυτή
αποκλείει σε βάθος εικοσιπενταετίας τη διαλογή στην πηγή, την
ανακύκλωση χρήσιµων υλικών. Η τρικοµµατική Κυβέρνηση δεν
ενδιαφέρεται αν η µέθοδος που επιλέγει θεωρείται η πλέον επι-
κίνδυνη για τον άνθρωπο και το περιβάλλον λόγω των εκπεµπό-
µενων ρύπων. Η τρικοµµατική Κυβέρνηση πετάει στον κάλαθο
των αχρήστων την αρνητικότατη εµπειρία που µεταφέρουν
χώρες, οι οποίες είχαν πρωτοστατήσει στην επιλογή της καύσης
ως µεθόδου διαχείρισης των αποβλήτων, όπως η Σουηδία και η
Δανία. 

Η τρικοµµατική Κυβέρνηση ενδιαφέρεται µόνο για την ιδιωτι-
κοποίηση της διαχείρισης των απορριµµάτων. Και µε τη λογική
αυτή ανοίγει το δρόµο σε δύο εγκλήµατα. Το πρώτο είναι οφθαλ-
µοφανώς περιβαλλοντικό και, βέβαια, βρίσκεται σε πλήρη από-
κλιση από την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
ευρωπαϊκή κοινωνία της ανακύκλωσης. 

Το δεύτερο είναι οικονοµικό. Το οικονοµικό έγκληµα κινείται
στα όρια του οικονοµικού σκανδάλου. Είναι σκάνδαλο -και µάλι-
στα στις µέρες µας τεραστίου µεγέθους- η εξυπηρέτηση των
συµφερόντων γερµανών επενδυτών που ενδιαφέρονται να ασχο-
ληθούν µε την προσοδοφόρα επιχείρηση των αποβλήτων σε συ-
νεργασία µε ντόπια συµφέροντα και ιδίως τον εθνικό εργολάβο. 

Η Κυβέρνηση συζητάει µε τους επιχειρηµατίες, τους τραπεζίτες
και την τρόικα, τον γνωστό σε όλους µας κ. Φούχτελ, κάθε πτυχή
της διαχείρισης απορριµµάτων ακριβώς για να είναι κερδοφόρες
οι τεράστιες επενδύσεις. Η αντίληψή µας περί σκανδάλου δεν
είναι ούτε ιδεοληπτική ούτε συνιστά απλοϊκή αντιπολιτευτική
γραµµή. 

Είναι σκανδαλώδες σήµερα το δηµόσιο και ο λαός µας να υπο-
χρεωθούν να πληρώσουµε για την κατασκευή, τη λειτουργία και
την εκµετάλλευση των φαραωνικών αυτών έργων.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν διαπραγµα-
τεύεται µια συνεργασία µεταξύ του δηµόσιου και του ιδιωτικού
τοµέα, αλλά ξεκάθαρα µια ληστρική σχέση των ιδιωτών έναντι
του δηµοσίου και των πολιτών, αφού αυτού του είδους οι φαρα-
ωνικές επενδύσεις θα αποµυζήσουν τεράστια κεφάλαια για την
εγκατάσταση και θα επαυξήσουν υπέρµετρα το κόστος διαχεί-
ρισης το οποίο θα κληθούν να πληρώσουν οι πολίτες. 

Ο µηχανισµός για τη δουλειά αυτή είναι πανέτοιµος, αφού η
τρικοµµατική Κυβέρνηση ακυρώνει µεθοδικά και στοχευµένα το
θεσµικό και κοινωνικό ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης. Τη µε-
τατρέπει σε εργαλείο εφαρµογής της µνηµονιακής πολιτικής και
σε εισπρακτικό µηχανισµό στην υπηρεσία των επιχειρηµατικών
συµφερόντων, που ετοιµάζονται να λεηλατήσουν το δηµόσιο
πλούτο και τα λαϊκά εισοδήµατα και µε τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, εκτοξεύοντας στα ύψη τα δηµοτικά τέλη. 

Αυτό θα είναι το χαράτσι της νέας εποχής. Και λέµε στους πο-
λίτες ότι αυτό το χαράτσι θα βγαίνει από τη τσέπη τους και θα
µπαίνει απευθείας στις τσέπες των Γερµανών επιχειρηµατιών και
των ντόπιων συνεργατών-εργολάβων, όπως συµβαίνει δηλαδή
µε τις περικοπές που έχει υποστεί ο λαός µας µέχρι σήµερα, οι

οποίες πηγαίνουν απευθείας στις αµαρτωλές τσέπες των χρηµα-
τοπιστωτών. Αυτό το χαράτσι θα πηγαίνει απευθείας σε αυτούς
που δεν θα ρισκάρουν δεκάρα επενδυτική, αλλά θα αποµυζούν
τον παραγόµενο πλούτο και ό,τι έχει αποµείνει από το λαό µας. 

Αυτός είναι ο δεύτερος στόχος της Κυβέρνησης. Λόγια παχιά,
που τελικά ταυτίζουν το ξεπούληµα µε την ανάπτυξη, λόγια ψεύ-
τικης ελπίδας, που τελικά ταυτίζουν τη ληστρική επιδροµή µε τη
βελτίωση της οικονοµίας, λόγια –το µόνο εργαλείο αυτής της Κυ-
βέρνησης- για να περιβάλλει µε το µανδύα της θετικής αναγκαιό-
τητας την επιδροµή, στην κυριολεξία, στις πηγές από τις οποίες
µπορεί να παράξει πλούτο ο λαός µας και η πατρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραπάνω διαδικασία της
πλήρους ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης των απορριµµάτων,
την οποία τη βλέπουµε να εξελίσσεται σε όλες τις δράσεις της
τοπικής αυτοδιοίκησης, στην υγεία, στην παιδεία, την κοινωνική
πρόνοια, τις κοινωνικές δοµές συνολικότερα, θα έχει ένα ακόµη
θύµα: πέρα από τις συνέπειες στο περιβάλλον, πέρα από τις συ-
νέπειες στην υγεία των πολιτών, πέρα από την εκτόξευση των
δηµοτικών τελών, το επόµενο θύµα  θα είναι οι εργαζόµενοι στην
καθαριότητα, οι οποίοι µε µαθηµατική ακρίβεια θα οδηγηθούν
στο δρόµο των αθρόων απολύσεων. 

Η µεθόδευση είναι συγκεκριµένη. Και αυτός είναι ο τρίτος στό-
χος. Με την κατάργηση οργανικών θέσεων, θα περάσουµε σε γε-
νικευµένες απολύσεις. Γι’ αυτό και εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο από την πρώτη στιγµή που τέθηκε το ζήτηµα
της ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης των απορριµµάτων, κάναµε
λόγο σαφή και ξεκάθαρο για µνηµονιακή υποτέλεια. 

Κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών, που σήµερα δεν µας τιµή-
σατε µε την παρουσία σας, ούτε εσείς ούτε ο Υφυπουργός σας,
αρκετές φορές σας έχω εγκαλέσει ως µνηµονιακό εντολοδόχο
και τότε µε το Παρατηρητήριο που αντανακλά όλο το βάθος της
διάλυσης, της µετατροπής των δήµων µας σε ανώνυµες εται-
ρείες και σήµερα µε το ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµµά-
των. 

Συνηθίζετε εσείς, οι κυβερνητικοί, να λέτε κάθε φορά που ο
ΣΥΡΙΖΑ εγγυάται ως αυριανή κυβέρνηση ότι θα ακυρώσει τους
υποτακτικούς σχεδιασµούς και τις ληστρικές σας δεσµεύσεις,
ότι µε αυτόν τον τρόπο κλονίζουµε τα θεµέλια της ανάπτυξης. 

Εγώ σήµερα εδώ θα το επαναλάβω. Κύριε Υπουργέ, σε µία κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ οι απορρέουσες από το µνηµόνιο τυχοδιωκτικές
εντολές, ναι, θα αποτελέσουν παρελθόν, µαζί µε το πρόγραµµα
συνολικά των µνηµονίων. Και γνωρίζετε, βέβαια, πολύ καλά ότι
οι µόνοι που κλονίζονται από αυτού του είδους τις δεσµεύσεις,
είναι όσοι, ξένοι και ντόπιοι, επιθυµούν να µετατρέψουν την Ελ-
λάδα σε αποικία και το λαό µας σε λεηλατηµένο ιθαγενή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Σακοράφα.

Η κ. Ηρώ Διώτη έχει το λόγο.
Θα πάρετε και εσείς το χρόνο της δευτερολογίας σας;
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κυρία

Διώτη.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η υπόθεση της δια-

χείρισης των απορριµµάτων και ο δηµόσιος χαρακτήρας αυτής
δεν είναι θέµα κρίσιµο µόνο για την οικονοµική του διάσταση και
την επιβάρυνση που θα έχουν οι πολίτες, πράγµα πολύ σηµαν-
τικό σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης, ούτε µόνο γιατί µπορεί στα
χέρια της κατάλληλης κυβέρνησης να είναι, όπως ειπώθηκε, ένας
αναπτυξιακός πόρος και όχι χάρισµα σε ιδιωτικά συµφέροντα,
αλλά είναι ένα θέµα κρίσιµο και για έναν ακόµη πολύ σοβαρό
λόγο που λέγεται «δηµόσια υγεία και περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις». 

Όπως επισηµάναµε και στην ερώτησή µας, είναι πολύ γνωστές
αρκετές επικίνδυνες περιπτώσεις χωροθέτησης ΧΥΤΑ µέχρι στιγ-
µής, που δηµιούργησαν σοβαρά προβλήµατα και ρύπανσης και
επιβάρυνσης της δηµόσιας υγείας, γεγονός που αποδεικνύει
ανάµεσα σε άλλα, ότι η πολιτεία ποτέ δεν ενδιαφέρθηκε να λύσει
το πρόβληµα, ούτε ενδιαφέρθηκε ποτέ για τις επιπτώσεις στην
υγεία µας και στο κοινό µας σπίτι, που είναι το περιβάλλον. 
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Για το µόνο για το οποίο ενδιαφέρθηκε, είναι η εξυπηρέτηση
ενός συστήµατος συµφερόντων και διαπλοκής, όπως εξάλλου
και σε πάρα πολλούς άλλους τοµείς. 

Αναφέρθηκαν τα παραδείγµατα από την εισηγήτριά µας, ο
ΧΥΤΑ Ζακύνθου, στο Λαγανά, όπου τοξικά απόβλητα ρύπαναν τη
θαλάσσια περιοχή του εθνικού πάρκου Ζακύνθου. Ο ΧΥΤΑ δυτι-
κής Σάµου, που χτίστηκε σε ακατάλληλο έδαφος και διακόπηκε
η λειτουργία του λόγω καθίζησης. Ο ΧΥΤΑ Γραµµατικού. Και
υπάρχουν πάρα πολλά άλλα παραδείγµατα, όπως τοξικά από-
βλητα στην Κορώνη από του ΧΥΤΑ Μαυροράχης, κίνδυνος στην
τροφική αλυσίδα από τον ΧΥΤΑ Λευκίµµης και πάρα πολλά άλλα.

Τώρα -και µετά την πίεση των προστίµων από την Ευρωπαϊκή
Ένωση- αποφάσισαν να προχωρήσουν στον περιφερειακό σχε-
διασµό, την παράδοση, δηλαδή, αυτού του πόρου σε ιδιωτικά
συµφέροντα και µάλιστα µε σαφή κατεύθυνση µιας συγκεκριµέ-
νης τεχνολογίας, της καύσης, δηλαδή, των απορριµµάτων.

Εδώ προκύπτουν πολύ σοβαρά ζητήµατα. 
Πρώτα - πρώτα ακυρώνεται η ανακύκλωση και ουσιαστικά η

ίδια η ευρωπαϊκή οδηγία που προβλέπει στάδια στη διαχείριση
των απορριµµάτων, τα οποία πρέπει να ακολουθούνται. Εδώ, όλα
τα στάδια συνετής διαχείρισης για µείωση του όγκου των απορ-
ριµµάτων εγκαταλείπονται και πάµε κατευθείαν στην καύση που,
όπως γνωρίζουµε από το ευρωπαϊκό παράδειγµα, για να συµφέ-
ρει τον επενδυτή χρειάζονται τεράστιες ποσότητες σκουπιδιών.
Γι’ αυτό και σε πάρα πολλές περιπτώσεις χωρών που χρησιµο-
ποιούν καύση για διαχείριση απορριµµάτων, εισάγονται σκουπί-
δια από άλλες χώρες.

Ένα επιπλέον ζήτηµα που δηµιουργείται και που αφαιρεί επαγ-
γελµατική δραστηριότητα και εισόδηµα από τους κατοίκους της
χώρας µας, είναι ότι αυτή η τεχνολογία εκτός από πανάκριβη,
είναι και πλήρως εισαγόµενη και ανεξέλεγκτη. Δηλαδή, προσδέ-
νεται η χώρα µε µία συγκεκριµένη τεχνολογία που ούτε την πα-
ράγουµε ούτε µπορούµε να την ελέγξουµε ή να διορθώσουµε
κάποιο πρόβληµα, εφόσον υπάρξει. 

Σε ένα τόσο µεγάλο και σοβαρό ζήτηµα για όλη τη χώρα, δεν
µπορούµε να έχουµε κανέναν έλεγχο, κανέναν τρόπο να προστα-
τέψουµε τους πολίτες.

Ένα άλλο, σηµαντικότατο ζήτηµα είναι οι περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις της καύσης. Όπως έχει ήδη τεκµηριωθεί και από µελέ-
τες, αλλά και απ’ ό,τι έχουµε παρακολουθήσει σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, τα εργοστάσια καύσης αποβλήτων είναι άρρηκτα δε-
µένα µε την έκλυση διοξινών κι εκατοντάδων άλλων τοξικών ου-
σιών. 

Σε παγκόσµιο επίπεδο η καύση των αποβλήτων θεωρείται η
σηµαντικότερη πηγή έκλυσης διοξινών, ενώ ταυτόχρονα ευθύνε-
ται για ένα σηµαντικό ποσοστό των εκλύσεων υδραργύρου στο
περιβάλλον. 

Δεν υπάρχει αξιόπιστος τρόπος µέτρησης, παρά µόνο αµφί-
βολες µέθοδοι που υποβαθµίζουν το πραγµατικό πρόβληµα.
Υπάρχουν εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, το οποίο αποτελεί
το κυριότερο αέριο του θερµοκηπίου που ευθύνεται για τις κλι-
µατικές αλλαγές. 

Ακόµα και µε τις καλύτερες τεχνολογίες, οι αποτεφρωτήρες
εκπέµπουν τοξικά βαρέα µέταλλα, τοξικά απόβλητα µε τη µορφή
τέφρας αλλά και µε την υγρή µορφή, κανονικές τοξικές βόµβες,
δηλαδή, που χρήζουν ιδιαίτερης µεταχείρισης. 

Όλα αυτά θα βρίσκονται στα χέρια κάποιου επενδυτή µε ένα
διαλυµένο κράτος, όπως έχει ήδη φροντίσει η Κυβέρνηση και η
τρόικα, και µία αποδυναµωµένη ή άβουλη αυτοδιοίκηση. Δεν θα
υπάρχει, δηλαδή, κανένας τρόπος ελέγχου. Μία τοξική βόµβα θα
κρέµεται πάνω από τα κεφάλια µας και θα ελπίζουµε στον καλό
χαρακτήρα του ιδιώτη επενδυτή, που, όµως, καλώς ή κακώς,
αυτό που τον ενδιαφέρει είναι το κέρδος. Και στα σκουπίδια, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, τα κέρδη είναι πάνω από τεράστια. 

Εδώ, θα ήθελα να προσθέσω ότι υπάρχει µία µεγάλη κριτική
για το τι θεωρούν οι υποστηρικτές της καύσης ως πιθανές επι-
πτώσεις στη δηµόσια υγεία όταν κάνουν την αξιολόγηση του ρί-
σκου. Υπολογίζουν µόνο την αναπνευστική οδό και όχι άλλους
δρόµους πιθανής έκθεσης σε κίνδυνο όπως είναι το έδαφος, τα
φυτά, η απορρόφηση µέσω του δέρµατος.

Νοµίζω –και µη έχοντας χρόνο για περισσότερη συζήτηση επ’

αυτού- ότι είναι αντιληπτό για τι µιλάµε, χωρίς καθόλου να κιν-
δυνολογούµε. Απλώς δεν αποκρύπτουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι εργαζόµενοι κι οι εργαζόµενες
στην τοπική αυτοδιοίκηση δίνουν τους αγώνες τους ενάντια σε
αυτήν την κακή εξέλιξη, η οποία είναι κακή για το δηµόσιο συµ-
φέρον, κακή για την οικονοµία, κακή για την τσέπη των πολιτών,
κακή για το περιβάλλον, κακή για τη δηµόσια υγεία. 

Αυτήν τη µάχη για τη διαχείριση των σκουπιδιών, µε τρόπο που
να προστατεύεται το δηµόσιο και οι πολίτες, αλλά και µε τρόπο
που να µην διακινδυνεύουµε τη δηµόσια υγεία και να µην αυξά-
νουµε τους όγκους των σκουπιδιών, καταστρέφοντας κάθε προ-
οπτική για ανακύκλωση, κοµποστοποίηση κ.λπ., πρέπει να τη
δώσουµε µαζί µε την κοινωνία. Και θα κάνουµε ό,τι µπορούµε σε
αυτήν την κατεύθυνση, µη αναγνωρίζοντας -αν αύριο ο λαός µας
φέρει στη κυβέρνηση- τις συµβάσεις αυτές, ακυρώνοντας στην
πράξη τις συµβάσεις των ΣΔΙΤ και προτάσσοντας την εναλλα-
κτική –όπως ακούσατε και πριν- ολοκληρωµένη µας πρόταση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Διώτη.

Το λόγο έχει η κ. Λίτσα Αµµανατίδου - Πασχαλίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, των αριστερών κοµµάτων -διότι

τα υπόλοιπα λείπουν- έχουµε αυτήν τη στιγµή σε πανελλαδική
εµβέλεια δώδεκα διαγωνισµούς για συµπράξεις δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα, τα γνωστά ΣΔΙΤ, που αφορούν την διαχείριση
των απορριµµάτων σύµφωνα µε τον εθνικό και περιφερειακό
σχεδιασµό.

Έχουµε, όµως και τον κύριο Υπουργό, τον κ. Καλαφάτη, που
είναι εδώ και εκπροσωπεί την Κυβέρνηση, ο οποίος θεωρεί τον
υπάρχοντα εθνικό και περιφερειακό σχεδιασµό ελλιπή και εξαγ-
γέλλει την αναθεώρησή του. Τι µας λέει, δηλαδή, η Κυβέρνηση;
Μας λέει ότι αφότου ολοκληρωθούν οι διαγωνισµοί και ανατε-
θούν τα έργα, αφότου οι εργολάβοι πιάσουν δουλειά, θα αναθε-
ωρήσει τον κανονισµό που ορίζει τις προϋποθέσεις για την
ανάληψη των έργων.

Θα ρωτήσει κάποιος: έχει άραγε νόηµα µια τέτοια κίνηση; Να,
ακόµη µια αυτονόητη απάντηση. Προφανώς κι έχει νόηµα, γιατί
ο καινούργιος σχεδιασµός θα κοπεί και θα ραφτεί στα µέτρα του
ανάδοχου, ώστε να υπηρετήσετε πιστά τους σκοπούς των εργο-
λάβων, κύριε Υπουργέ.

Ας πάρουµε ένα παράδειγµα περιφερειακού σχεδιασµού, στον
οποίο, βεβαίως, αναφέρθηκε και η ειδική αγορήτριά µας, η κ.
Χαρά Καφαντάρη, το είπαν, όµως, και οι άλλες συντρόφισσες, η
Σοφία η Σακοράφα και η Ηρώ Διώτη µε το δικό τους τρόπο. Στη
δυτική Μακεδονία υπάρχει διαδηµοτική επιχείρηση, η  «ΔΙΑΔΥΜΑ
Α.Ε.», που αποτελεί σύµπραξη των δήµων Γρεβενών, Καστοριάς,
Φλώρινας, Κοζάνης, Πτολεµαΐδας, καθώς και των παλαιών τοπι-
κών ενώσεων δήµων και κοινοτήτων των τεσσάρων νοµών της
δυτικής Μακεδονίας και η οποία αναλαµβάνει το σχεδιασµό, την
υλοποίηση και τη λειτουργία του ΟΣΔΑ της περιοχής.

Η «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.», λοιπόν, ζητά ανάδοχο, ο οποίος θα κατα-
σκευάσει µια ογκωδέστατη µονάδα υποδοχής σύµµεικτων απορ-
ριµµάτων, απ’ ό,τι φαίνεται, αφού στην προκήρυξη ζητείται
εµπειρία του αναδόχου αποκλειστικά σε τέτοιου είδους επεξερ-
γασία, σε αντίθεση µε τις ενδεδειγµένες πρακτικές που προτάσ-
σουν τη διαλογή στην πηγή και που αποτελούν, βέβαια, και τον
επιθυµητό στόχο σύγκλισης στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Είµαστε και πάλι στο ίδιο έργο θεατές, κυρία Πρόεδρε. Βαδί-
ζουµε, δηλαδή, ολοταχώς προς καταδικαστικές αποφάσεις και
πρόστιµα, τα οποία, βεβαίως, θα βγουν από την τσέπη του πο-
λίτη, ο οποίος µε το ένα χέρι θα πληρώνει την ίδια τη ρυπαρή
διαχείριση των σκουπιδιών και µε το άλλο θα πληρώνει τα πρό-
στιµα για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 

Η ελάχιστη εγγυηµένη ποσότητα που πρέπει να φτάνει στους
χώρους υποδοχής του εργολάβου είναι ενενήντα χιλιάδες τόνοι
κατ’ έτος για είκοσι επτά χρόνια. Μάλιστα, η ποσότητα αυτή έχει
υπολογιστεί µε το σκεπτικό ότι -ακούστε, κυρία Πρόεδρε και κυ-
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ρίες και κύριοι Βουλευτές!- η διαρκής άνοδος του βιοτικού επι-
πέδου θα αυξάνει και τον όγκο των απορριµµάτων. Πρόκειται για
έναν απύθµενο κυνισµό. Και επειδή στην πραγµατικότητα τα
σκουπίδια θα µειώνονται, η «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» µε δηµόσιο χρήµα
θα αποζηµιώνει τον ιδιώτη και για τα σκουπίδια που δεν διαχει-
ρίζεται. Μιλάµε για ένα σκάνδαλο! 

Ο δηµόσιος φορέας αναλαµβάνει την υποχρέωση να συλλέγει
και να µεταφέρει όλα τα απορρίµµατα των τεσσάρων νοµών στις
εγκαταστάσεις ενός ιδιώτη, ο οποίος έπειτα θα αποκοµίσει κέρ-
δος από την επεξεργασία τους. 

Το κράτος κρατά τη ζηµιογόνα πλευρά της διαχείρισης, ενώ
την κερδοφορία, βεβαίως, την αναλαµβάνει ο ιδιώτης. Η «ΔΙΑ-
ΔΥΜΑ Α.Ε.» αποτελεί διαδικασία – πιλότο για το παιχνίδι που επι-
χειρεί να στήσει η τρικοµµατική Κυβέρνηση µε τις εταιρείες στην
υπόθεση των απορριµµάτων. 

Άλλωστε, όλοι οι περιφερειακοί σχεδιασµοί είναι πανοµοιότυ-
ποι. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι είναι κάτι περισσότερο από πανοµοι-
ότυποι, ότι είναι ένα copy paste. 

Εσείς είστε από τις Σέρρες, εκεί εκλέγεστε και γνωρίζετε την
εκεί διαχείριση των απορριµµάτων.

Ένα άλλο σηµείο εξίσου πανοµοιότυπο στους περιφερειακούς
σχεδιασµούς είναι η επιβολή τους στις τοπικές κοινωνίες. Η κα-
ταστολή πλέον αποτελεί, µάλιστα, και συµβατική υποχρέωση του
ιδιωτικού φορέα σύµπραξης, όπως διαβάζουµε στο προσχέδιο
της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.». 

Στη Θεσσαλονίκη έχουµε πικρή εµπειρία από τη βίαιη κατα-
στολή µε την οποία η Κυβέρνηση προσπαθεί να επιβάλει τα συµ-
φέροντα των εργολάβων. Στη Θεσσαλονίκη, στο σταθµό µετα-
φόρτωσης απορριµµάτων της Ευκαρπίας, η µέθοδος εφαρµογής
της πολιτικής των εργολάβων είναι ακριβώς ίδια. Καµµία δηµόσια
διαβούλευση. Ανάθεση του φαραωνικών διαστάσεων έργου στον
εργολάβο µε την επίβλεψη της Κυβέρνησης και κάτω από αδια-
φανείς διαδικασίες και µπόλικη καταστολή για όσους δεν θέλουν
καύση απορριµµάτων αλλά ζητούν διαλογή στην πηγή, ανακύ-
κλωση, κοµποστοποίηση, σεβασµό στο περιβάλλον και στη
τσέπη τους. Και µια άλλη χωροθέτηση τους στέλνει στα δικαστή-
ρια. Αυτό συνεχίζεται µε τους κατοίκους και κάθε φορά που
υπάρχει µία κινητοποίηση, έρχονται τα ΜΑΤ και τους καταστέλ-
λουν. Και το στέλνουν, βεβαίως, εκεί που όλοι γνωρίζουµε. 

Για τον ΧΥΤΑ Μαυροράχης τι να πω; Δυστυχώς, δηµιουργούν-
ται σοβαρά προβλήµατα από τη µη ολοκλήρωση συνοδών έργων
αλλά και βασικών λειτουργιών –ειπώθηκε και προηγουµένως- µε
επιπτώσεις µέχρι και στην ήδη επιβαρυµένη λίµνη Κορώνεια,
χωρίς φυσικά την ορθή λειτουργία της ανακύκλωσης και άλλων
που θα έπρεπε να συµβαίνουν και στην περιοχή της Θεσσαλονί-
κης. 

Θα µπορούσε, βέβαια, να αναρωτηθεί κανείς τίνος συµφέ-
ροντα εξυπηρετεί µία Κυβέρνηση που ασκεί αυτήν τη σκληρή πο-
λιτική για να επιβάλει παράλογες επιλογές. Δυστυχώς, δεν είναι
πλέον µυστικό. Το οµολογεί ο ίδιος ο κ. Φούχτελ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Τα σκουπίδια είναι ο θησαυρός της χώρας, θησαυρός για τις

ιδιωτικές εταιρείες, που πάνω στην εκµετάλλευση των απορριµ-
µάτων στήνουν ένα καινούργιο δίκτυο κερδοφορίας, µίας κερδο-
φορίας που προκύπτει από την καταλήστευση όχι µόνο των
εισοδηµάτων του λαού αλλά από την καταλήστευση της δηµό-
σιας υγείας και του περιβάλλοντος γι’ αυτές και για τις επόµενες
γενιές. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Μάλλον η Ελ-

λάδα είναι ένα θησαυροφυλάκιο.
Ο κ. Γεώργιος Πάντζας έχει το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να χρησιµοποι-

ήσω το σύνολο του χρόνου µου που δικαιούµαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Μάλιστα,

κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
πρόσφατα µου τράβηξε την προσοχή µία φράση γραµµένη σε
έναν κάδο απορριµµάτων, η οποία έλεγε: «Τα όνειρά µας βρί-
σκονται εδώ µέσα». 

Αυτό είναι το αποτέλεσµα και το κατάντηµα της πολιτικής σας.
Κάνατε τα όνειρα του Έλληνα σκουπίδια. Μπράβο σας! Σας αξί-
ζει ένα µεγάλο και φαραωνικό «µπράβο», σαν τις µονάδες που
σκοπεύετε να φτιάξετε για να κάνετε στάχτη τα όνειρα της ελ-
ληνικής κοινωνίας που στρέφονται ενάντια στις επιδιώξεις του
κεφαλαίου και πρέπει να καούν. Να καούν όπως κάποτε, σε µία
άλλη εποχή –δεν είναι εδώ κύριοι- όπου οι φούρνοι δούλευαν
ασταµάτητα. 

Τι κάνετε, λοιπόν, σήµερα; Προωθείτε έναν άθλιο και αναχρο-
νιστικό περιφερειακό σχεδιασµό διαχείρισης απορριµµάτων µε
µεγάλα στρατόπεδα συγκέντρωσης σκουπιδιών, µε ογκώδεις µο-
νάδες που καταστρέφουν το περιβάλλον, στραγγίζουν την τσέπη
του δηµότη και επιβαρύνουν την υγεία του. Και είναι όµοιες µε
αυτές στην περιοχή της Φυλής και των Άνω Λιοσίων, εκεί που οι
πολιτικές που ασκήθηκαν εδώ και σαράντα πέντε χρόνια, είχαν
ως αποτέλεσµα να δηµιουργηθεί η µεγαλύτερη καρκινογόνα
βόµβα για τη δηµόσια υγεία του Λεκανοπεδίου, µία βόµβα έτοιµη
να σκάσει σε µία περιοχή που το εξασθενές χρώµιο και ο καρκί-
νος, στην κυριολεξία, κάνουν πάρτι. 

Σας καταθέτω το αίτηµα του Δήµου Φυλής στον ΕΔΣΝΑ, που
ζητά να βγουν στη φόρα όλα τα στοιχεία που αφορούν τον ΟΕΔΑ
Φυλής, γιατί οι πολίτες επιτέλους πρέπει να µάθουν για το έγ-
κληµα αυτό! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πάντζας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν αίτηµα το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντί, λοιπόν, να λάβετε µέτρα να περιορίσετε την καταστροφή,
πάτε να προσθέσετε άλλες δύο ογκώδεις µονάδες, σπέρνοντας
για άλλα είκοσι πέντε χρόνια τον καρκίνο και τις επιδηµιολογικές
ασθένειες στην περιοχή. Για εσάς όµως, η υγεία των κατοίκων
είναι ψιλά γράµµατα, όπως επίσης και το έδαφος, ο υδροφόρος
ορίζοντας, η χλωρίδα και η πανίδα της περιοχής, τα οποία έχουν
µολυνθεί σε τέτοιο βαθµό, που θα χρειαστούν δεκαετίες για να
επανέλθουν, ακόµα κι αν η χωµατερή έκλεινε σήµερα. 

Προτεραιότητα για εσάς είναι η εξυπηρέτηση των οικονοµικών
συµφερόντων. Αυτά σας ενδιαφέρουν. Γι’ αυτά κόπτεστε χρόνια
τώρα. Γι’ αυτά τα συµφέροντα όλες οι ανίκανες και διεφθαρµέ-
νες κυβερνήσεις αλλά και οι τοπικοί άρχοντες, δούλεψαν επιµε-
λώς για να τους εξασφαλίσουν σήµερα την κερδοφόρα µπίζνα
των σκουπιδιών. 

Είναι οι ίδιοι που σας υπαγορεύουν εδώ και χρόνια να δηµι-
ουργήσετε µία µόνιµη βιοµηχανική ζώνη στην περιοχή της
Φυλής, η οποία θα διαχειρίζεται και θα επεξεργάζεται απορρίµ-
µατα και απόβλητα από όλη την Ελλάδα. Και είναι προκλητικό να
οµολογείτε εσείς οι ίδιοι µέσα στις µελέτες σας ότι πάτε στη
Φυλή, γιατί η περιβαλλοντική υποβάθµιση της περιοχής είναι µη
αναστρέψιµη. Αλλά σας λέω ότι αυτός ήταν ο σχεδιασµός σας
εξαρχής, να προωθήσετε δηλαδή για τους µεγαλοεργολάβους
φίλους σας έργα συγκεντρωτικής διαχείρισης των απορριµµά-
των, γνωρίζοντας άριστα πως οι επιδιώξεις τους αυτές συνιστούν
εκτροπή της λογικής, της επιστήµης και του δικαίου. 

Αυτό το κάνατε µε µοναδική µαεστρία όλα αυτά τα χρόνια.
Πρώτα φουσκώσατε επικοινωνιακά το υπαρκτό πρόβληµα των
ανεξέλεγκτων χωµατερών (ΧΑΔΑ) τονίζοντας τα ευρωπαϊκά πρό-
στιµα. Μετά παρουσιάσατε µια συγκεντρωτική πρόταση µεγάλης
κλίµακας µε ΧΥΤΑ-ΕΜΑΚ, βιοξήρανση, καύση κ.λπ., λέγοντας ότι
θα λύσει τελικά το πρόβληµα. Στη συνέχεια κατηγορήσατε όσους
αντιδρούν στις τοπικές κοινωνίες, χαρακτηρίζοντάς τους τοπικι-
στές που θέλουν να στείλουν τα σκουπίδια τους στην πόρτα του
γείτονα. Έτσι, καταφέρατε να πείσετε ότι το πρόβληµα της δια-
χείρισης των απορριµµάτων είναι πρόβληµα χωροθέτησης και
όχι µεθοδολογίας αλλά και να εµποδίσετε τις κοινωνικές αντιστά-
σεις να αποκτήσουν υπερτοπικό χαρακτήρα, έως ότου η κού-
ραση, η καταστολή, η συκοφαντία και η εξαγορά συνειδήσεων
να κάνουν από µόνες τους τη δουλειά. Κάπως έτσι φτάσαµε σή-
µερα να προωθείτε τα σχέδια και τα συµφέροντα των µεγαλοερ-
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γολάβων που βλέπουν το σκουπίδι ως χρυσό.
Αλλά µια και µίλησα νωρίτερα για χωροθέτηση, επιτέλους,

κύριε Υπουργέ, πάρτε θέση για τη χωροθέτηση του ΧΥΤΑ στο
Γραµµατικό. Πάρτε θέση και πείτε µας, αν η επιλογή της θέσης
στο Γραµµατικό για τη δηµιουργία ολοκληρωµένης εγκατάστα-
σης ΟΕΔΑ-ΧΥΤΑ είναι σύννοµη µε την περιβαλλοντική νοµοθεσία
ή αν έχει βασιστεί σε δήθεν επιστηµονικές µελέτες, σε µελέτες
«µαϊµού» δηλαδή, µε αρκετές ασάφειες και εσφαλµένες εκτιµή-
σεις όσον αφορά στα γεωλογικά και υδρογεωλογικά δεδοµένα
της περιοχής, µελέτες, οι οποίες έχουν ακυρωθεί από το πόρι-
σµα των Επιθεωρητών Περιβάλλοντος, δηλαδή τη δική σας υπη-
ρεσία, µελέτες που έχουν επιστηµονικά ακυρωθεί από αντίστοι-
χες των Τµηµάτων Γεωλογίας και Γεωπεριβάλλοντος του Πανε-
πιστηµίου Αθηνών και Μηχανικής Περιβάλλοντος του Πανεπιστη-
µίου Θράκης, µελέτες που, ενώ οι υπηρεσίες σας ΕΥΠΕ και
ΥΠΕΚΑ έβαλαν τις υπογραφές τους, δεν µπήκαν ποτέ στον κόπο
να διερευνήσουν την επάρκεια και την ουσία τους, µε συνέπεια
ακόµα και την παραπλάνηση της δικαιοσύνης και συγκεκριµένα
του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Διότι σας θυµίζω ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας βάσισε τις
αποφάσεις του σε τυπικό µόνο έλεγχο, θεωρώντας ότι η ουσία
των µελετών έχει εξεταστεί ενδελεχώς από την ΕΥΠΕ-ΥΠΕΚΑ. Η
ΕΥΠΕ, όµως, µετά από ερώτησή µας, απάντησε ότι δεν είναι αρ-
µόδια για την αξιολόγηση γεωλογικών µελετών. 

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πάντζας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα ψέµατα, λοιπόν, τελειώνουν εδώ. Και τελειώνουν εδώ, γιατί
τον έλεγχο που θα έπρεπε να κάνετε εσείς εδώ και χρόνια, έρχε-
ται να τον κάνει τώρα, σήµερα, κλιµάκιο της Επιτροπής Αναφο-
ρών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις 28 Μαΐου µετά από
αναφορές και διαµαρτυρίες των κατοίκων.

Και αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ. Τι θα πείτε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή; Ότι έχετε κάνει ΧΥΤΑ πάνω σε ρέµα, µεταξύ των
άλλων; Ή µήπως έχετε κάποιο µαγικό τρόπο και µέχρι τότε θα
εξαφανίσετε το ρέµα και όλες τις παρατυπίες και παρανοµίες
που έχετε διαπράξει στην περιοχή; 

Περιµένω, λοιπόν, µε ενδιαφέρον την τοποθέτησή σας, όπως
περιµένω να µην ακούσω το επιχείρηµα από εσάς ότι θα χαθούν
δήθεν κοινοτικοί πόροι εάν δεν προχωρήσουν τα έργα. Γιατί, αν
θέλετε, η Κυβέρνησή σας και ο κ. Σγουρός είναι οι πρώτοι που
πρέπει να απολογηθούν για την απώλεια πόρων. Διότι, εάν θυ-
µάµαι καλά, στην περιοχή του Ελαιώνα ήταν να δηµιουργηθεί
ένας σταθµός µεταφόρτωσης απορριµµάτων µε προϋπολογισµό
15 εκατοµµύρια ευρώ, χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση που
ποτέ δεν πήραµε, γιατί πολύ απλά το έργο δεν έγινε ποτέ, επειδή
άλλαξε η δυναµικότητα της κατασκευής από χίλιους διακόσιους
τόνους σε τετρακόσιους τόνους ηµερησίως. 

Το περίεργο, όµως, είναι ότι η εκτελεστική επιτροπή της ΕΣΔ-
ΚΝΑ, µε πρόεδρο τον κ. Χιωτάκη, προχώρησε σε καταβολή αντι-
σταθµιστικών οφελών ύψους 2 εκατοµµυρίων ευρώ στο Δήµο
του Αιγάλεω προκαταβολικά για ένα έργο που δεν έγινε ποτέ. 

Σας έχει καταθέσει σχετική ΑΚΕ η συνάδελφος κ. Διώτη από
τον Μάη του 2011 -την οποία καταθέτω στα Πρακτικά- η οποία
εδώ και δύο χρόνια έχει παραµείνει αναπάντητη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πάντζας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Ο περιφερειακός σχεδιασµός είναι
αναχρονιστικός. Είναι ένας σχεδιασµός που δηµιουργήθηκε απο-
κλειστικά για να µοιράσει εργολαβίες. Είναι γέννηµα και θρέµµα
της διαπλοκής τόσο στη µεθοδολογία του όσο και στη λογική
του που θέλει ΣΔΙΤ µε αδιαφανείς διαδικασίες και τεχνολογίες
καύσης. 

Ελπίζω, λοιπόν, να µην ταυτιστείτε µε τους προκατόχους σας
και να το αναθεωρήσετε συνολικά, εκτός κι αν είναι στόχος σας
η Αττική να σπάσει όλα τα ρεκόρ σε καρκίνους. 

Όπως και να έχει όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ θα σταθεί απέναντι στα

εργολαβικά συµφέροντα και δεν θα επιτρέψει παρεµβάσεις προς
αυτήν την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε, κύριε Πάντζα. 

Ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάς έχει το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα

πάρω όλο το χρόνο που µου παραχωρείται. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µια εβδοµάδα η πολι-

τική ηγεσία της Περιφέρειας Πελοποννήσου ανακοίνωσε τη λήξη
του ανταγωνιστικού διαλόγου στο διεθνή διαγωνισµό για την
ολοκληρωµένη διαχείριση απορριµµάτων στην Περιφέρεια Πε-
λοποννήσου µε ΣΔΙΤ, δηλαδή µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτι-
κού φορέα. 

Τώρα µπαίνουµε σε µια νέα φάση υλοποίησης του έργου, στην
υποβολή των δεσµευτικών προσφορών από τους µεγαλοεργο-
λάβους επενδυτές.

Δέκα ολόκληρα χρόνια πέρασαν από την έναρξη των διαδικα-
σιών για τη διαχείριση των απορριµµάτων ερήµην των πολιτών,
χωρίς ίχνος δηµόσιας διαβούλευσης και ενηµέρωσης. Και ολο-
κληρώθηκε ο ανταγωνιστικός διάλογος χωρίς διάλογο -αυτή η
αντίφαση πρέπει να αναδειχθεί- µε απούσα την κοινωνία, χωρίς
καν να ενηµερωθούν ή να συµµετέχουν οι αιρετοί εκπρόσωποι
των δήµων ή της περιφέρειας. Είναι ένας στυγνός αποκλεισµός
στην κατ’ όνοµα διαβούλευση που υπήρχε. 

Οι πολίτες δεν γνωρίζουν αυτό που τους αφορά άµεσα ούτε
τη µέθοδο, δηλαδή, και τον τρόπο της τελικής διαχείρισης των
απορριµµάτων ούτε τον τρόπο επεξεργασίας και απόθεσης ούτε
ακόµη περισσότερο και κυρίως πόσο θα πληρώσουν, πόσο θα
επιβαρυνθούν µέσα από τα δηµοτικά τέλη. 

Όλα τα στοιχεία, τουλάχιστον κατά τη θεµατική Αντιπεριφε-
ρειάρχη κ. Νικολάκου, της Περιφέρειας Πελοποννήσου, θεω-
ρούνται τεχνικά και απόρρητα και συζητιούνται µόνο σε συσκέ-
ψεις της ηγεσίας της Περιφέρειας µε εκπροσώπους των Υπουρ-
γείων Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, µε στελέχη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και της task force του κ. Φούχτελ. 

Κι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό και προ-
κύπτει µέσα από έγγραφες απαντήσεις σε ερωτήµατά µας, ότι
τα στοιχεία που αφορούν τους διαγωνισµούς των περίφηµων
ΣΔΙΤ κρατούνται απόρρητα. Γιατί; 

Πρώτον, γιατί αφανίζουν την τοπική αυτοδιοίκηση, τη βάζουν
στη γωνία, τη φιµώνουν, τη µετατρέπουν αποκλειστικά σε ένα
εργαλείο εφαρµογής της πολιτικής, σε εισπρακτικό µηχανισµό
στην υπηρεσία των επιχειρηµατικών συµφερόντων. Εκτοξεύουν
τα δηµοτικά τέλη και ετοιµάζονται να λεηλατήσουν τα λαϊκά ει-
σοδήµατα µε τη µέθοδο της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Δεύτερον, κρατούνται απόρρητα, γιατί αποκρύβονται, όπως
είπαµε, οι µέθοδοι διαχείρισης, καθώς και η χωροθέτηση. Προ-
βλέπονται και πιθανές περιβαλλοντικές εξαιρέσεις. Όταν για την
παραµικρή επενδυτική δραστηριότητα χρειάζεται περιβαλλοντι-
κός σχεδιασµός και µελέτη, τι θα λέγαµε για ένα  εργοστάσιο
καύσης -γιατί περί αυτών πρόκειται βέβαια- σύµµεικτων απορ-
ριµµάτων, µε όλες τις επιπτώσεις στο περιβάλλον, στο υπέδαφος
και τελικά στην υγεία των ανθρώπων που κατοικούν εκεί; Τι θα
λέγαµε;

Γι’ αυτό κρατούνται απόρρητα, γιατί θα αντιδράσουν ενδεχό-
µενα οι πολίτες που θα επιβαρυνθούν. 

Κρατούνται, επιπλέον, απόρρητα, διότι όπως αποκαλύπτεται,
η προκήρυξη και η διαδικασία της ΣΔΙΤ έχει καταστρατηγήσει
την ευρωπαϊκή Οδηγία 18/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
Αυτό προκύπτει από την αποδοχή του φακέλου αναφοράς που
κατέθεσε ο Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χουντής στην Επι-
τροπή Αναφορών, η οποία µε τη σειρά της εκτίµησε ότι ο διαγω-
νισµός χειραγωγήθηκε. Επιπλέον, η Διεύθυνση Εσωτερικής
Αγοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης έκρινε ότι το ζήτηµα χρήζει πε-
ραιτέρω ερεύνης και γι’ αυτό έρχονται οι Ευρωβουλευτές επιτό-
πια, για να έχουν άποψη. 

Επιπλέον, κρατούνται απόρρητα, διότι γνωρίζουν οι Υπουργοί,
ο κ. Καλαφάτης που υπέγραψε και ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης.
Υπέγραψαν, παραδείγµατος χάριν, για την Περιφέρεια Πελοπον-
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νήσου χορήγηση 10 εκατοµµυρίων ευρώ χωρίς αιτιολόγηση από
ένα σύνολο 58,5 εκατοµµυρίων για την Περιφέρεια Πελοποννή-
σου, δυτικής Ελλάδας και Ιονίων Νήσων καταστρατηγώντας και
το όριο των 50 εκατοµµυρίων που προβλέπεται από τους κωδι-
κούς γι’ αυτές τις περιπτώσεις για την περιφέρεια χωρίς να οριο-
θετούν τις δράσεις αυτής της περιφέρειας.

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην Πελοπόννησο είµαστε σε ένα
οριακό σηµείο,  µε λειτουργία ανεξέλεγκτων  χωµατερών. Ο Τύ-
πος λέει ότι είναι είκοσι. Όµως πού πάνε τα σκουπίδια της Πελο-
ποννήσου; Πού πάνε σε όλη την Ελλάδα που υποτίθεται ότι έκλει-
σαν οι χωµατερές; Πού πηγαίνουν και πού διατίθενται;

Να σας πω ότι στις χωµατερές σήµερα είτε αυτόµατα είτε µετά
από εµπρησµούς, υπάρχουν σωρεία πυρκαγιών. Θα σας θυµίσω
το θάψιµο των απορριµµάτων που λέγεται για την Ηλεία αλλά και
την επ’ αυτοφόρω σύλληψη του συνεργείου που έθαψε τα σκου-
πίδια του Δήµου Τρίπολης στη Μεγαλόπολη. Θα σας θυµίσω
τους δεµατοποιητές, αυτές τις περιφερόµενες φορητές χωµατε-
ρές, που δηµιουργήθηκαν ακριβώς για να µεταφέρουν τα υλικά
αυτά σε ένα µελλοντικό εργοστάσιο πάλι καύσης και έχουν επι-
βαρύνει τα πράγµατα σε τέτοιο βαθµό, που τουλάχιστον σε µια
περίπτωση στην Πελοπόννησο, στα Δίδυµα –αναφέρθηκε και επί-
καιρη ερώτηση προηγούµενα- δηµιούργησαν µεγάλο περιβαλ-
λοντικό πρόβληµα και µια ανεξέλεγκτη χωµατερή. 

Τέλος, θα ολοκληρώσω µε την εµπειρία µου από τον Δήµο Τρί-
πολης, όπου πάνω από δυο µήνες είχαµε σωρούς, λοφίσκους
σκουπιδιών και αναγκάστηκε το Υπουργείο να βγάλει ειδική διά-
ταξη για τη δηµιουργία νέας µικρής χωµατερής, γιατί η µεγάλη
χωµατερή έκλεισε µε δικαστική απόφαση. Μεταφέρονται τα
σκουπίδια µας αυτήν τη στιγµή εκτός περιφέρειας. 

Αυτές οι δηµιουργίες καινούργιων χωµατερών, η µεταφορά
απορριµµάτων, αυτά τα περιβαλλοντικά εγκλήµατα µε τις µεγά-
λες επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων πρέπει να σταµατή-
σουν. Μέχρι στιγµής δεν ακούσαµε στις περιφέρειες ούτε λέξη
για την πρόληψη, τη µείωση του όγκου των απορριµµάτων, για
την ανακύκλωση, για την επαναχρησιµοποίηση, την επανάκτηση
και τη λειτουργία ΧΥΤΥ. Πουθενά δεν γίνεται συζήτηση, ενώ
υπάρχουν οι ανεξέλεγκτες χωµατερές, για τη δηµιουργία ΧΥΤΥ
µε ένα σωστό και επιστηµονικά τεκµηριωµένο τρόπο µε τη δηµι-
ουργία κυττάρων υποδοχής. Στον ΧΥΤΑ Παπανικολού –και η Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κανελλοπούλου το έχει καταγγείλει-
χείµαρροι µικροί και µεγαλύτεροι ρέουν στον κοίλο του ΧΥΤΑ.
Είναι περιβαλλοντικά εγκλήµατα για τα οποία, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να απαντήσετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι εννιά µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί –
συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Αθανασίου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι θαυµαστής

του µότο της βρετανικής εφηµερίδας «THE GUARDIAN»: «Τα
σχόλια είναι ελεύθερα αλλά τα γεγονότα είναι ιερά». Και θα
ήθελα να αναφερθώ σε γεγονότα και µόνο σε γεγονότα, γιατί
στην Ελλάδα τα γεγονότα τα κρύβουµε, τα διαστρεβλώνουµε, τα
περιφρονούµε. 

Θα µιλήσω υπό µορφή ερωτοαποκρίσεων. Αληθεύει, κύριε
Υπουργέ, ότι εγκρίθηκε από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας η δη-
µιουργία εργοστασίου παραγωγής ενέργειας στον Βόλο µε
καύση απορριµµάτων τα οποία θα εισάγονται από την Ιταλία µε
ρυθµό 720.000 τον τόνο; Και τι σηµαίνει συγκεκριµένα; Η απάν-
τηση είναι ναι. Θα σας καταθέσω την ειδική µελέτη. 

Είναι τροµακτικό να βλέπει κανείς ότι έχουν σκαρίφηµα της
διαδροµής των σκουπιδιών. Είναι η εταιρεία «ECO-LAUTUS» από
τη Νάπολη, η οποία δεν είναι µόνο πατρίδα της Σοφίας Λόρεν

αλλά και ορισµένων άλλων «φυντανιών». Θα έρχονται µε πλοίο
στον Αστακό και από εκεί θα πηγαίνουν στο Θριάσιο και στον
Βόλο. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. Αυτό βρίσκεται στη σε-
λίδα 9.

Αληθεύει, κύριε Υπουργέ, ότι ο ιδιοκτήτης αυτής της εταιρείας
που προανέφερα είναι ο επιχειρηµατίας, κ. Γιώργος Αλεξάκης;
Η απάντηση είναι ναι και θα σας καταθέσω την επίσηµη απόφαση
της ΡΑΕ. 

Αληθεύει, κύριε Υπουργέ, ότι ο γνωστός όµιλος εταιρειών, µε
ισχυρή παρουσία και στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ο ίδιος
όµιλος που πρωτοστατεί στην κατασκευή των τεσσάρων εργο-
στασίων στην Αττική, έλαβε άδεια για την κατασκευή εργοστα-
σίου παραγωγής ενέργειας από καύση απορριµµάτων στο Νοµό
Θεσσαλονίκης; Η απάντηση είναι ναι, Νοµός Θεσσαλονίκης, όχι
απλώς δυτική Μακεδονία. Θα σας καταθέσω την επίσηµη άδεια
της ΡΑΕ. Μήπως θέλετε να σας διαβάσω και τη µετοχική σύν-
θεση είναι η εξής: ΗΛΕΚΤΩΡ 48%, ΤΕΡΝΑ 48%, ΜΕΛ 4%.

Αληθεύει, κύριε Υπουργέ, ότι το κόστος διαχείρισης των τεσ-
σάρων εργοστασίων στην Αττική θα τετραπλασιάσει το αντί-
στοιχο οικονοµικό βάρος για τους πολίτες; Η απάντηση είναι ναι
και προκύπτει από µελέτες τις οποίες γνωρίζετε. Ωστόσο, εγώ
θα σας τις καταθέσω. Νοµίζω και ελπίζω να το αποδείξω, ότι
έχετε χαρτιά τα οποία δεν τα διαβάζετε προσωπικά. 

Αληθεύει ότι η είσπραξη των υπέρογκων αυτών ποσών, των τε-
τραπλάσιων, δηλαδή τα 40 ανά τόνο, µπορεί να φτάσουν τα 200
ανά τόνο; Θα γίνεται υποχρεωτικά µέσω λογαριασµών της ΔΕΗ,
πράγµα που σηµαίνει ένα νέο χαράτσι, υπέρ των ιδιωτικών συµ-
φερόντων; Η απάντηση είναι ναι. Το ψηφίσατε στο µεσοπρόθε-
σµο. 

Αληθεύει ότι οι επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων της Φυλής
είναι δραµατικές, εξαιτίας της παράνοµης λειτουργίας του εκεί
αποτεφρωτήρα νοσοκοµειακών αποβλήτων; Είναι για όλη την Ελ-
λάδα. Η απάντηση είναι ναι και θα καταθέσω τη µηνυτήρια ανα-
φορά του Περιφερειακού Συµβούλου Αττικής, κ. Γαλανού στην
Εισαγγελέα Περιβάλλοντος, κ. Βίδρα. 

Αληθεύει ότι όλα όσα µεθοδεύετε, παραβιάζουν κατάφορα την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της διαχείρισης
των απορριµµάτων; Νοµίζω ότι είναι το πιο σηµαντικό και θα
ήθελα να µου δώσετε µια κάποια προσοχή. Θα ήθελα να βρίσκε-
ται εδώ και ο κύριος Υπουργός, γιατί ξέρετε έχω µπερδευτεί µε
τις αρµοδιότητες. Τα λεφτά είναι πολλά, τα έργα είναι µεγάλα
από πλευράς κόστους και δεν ξέρω πραγµατικά, δεν µπορώ να
καταλάβω, ποιος είναι ο αρµόδιος. Κατά τη γνώµη µου η απάν-
τηση είναι ναι και θα καταθέσω τι αναφέρει εγγράφως ο Επίτρο-
πος Περιβάλλοντος, κ. Ποτότσνικ, σε αναφορά που κατέθεσε
πάλι ο Περιφερειακός Σύµβουλος, κ. Γαλανός. 

Αληθεύει –και αυτό το ξέρω προσωπικά, ως Περιφερειακός
Σύµβουλος- ότι ενώ και οι µικρότερης σηµασίας περιβαλλοντικές
µελέτες περνούν για γνωµοδότηση από το Περιφερειακό Συµ-
βούλιο Αττικής, το συµβούλιο δεν έχει γνωµοδοτήσει για καµµία
από τις δέκα περιβαλλοντικές µελέτες που αφορούν τον ΧΥΤΑ
Φυλής και ότι της έφεραν για υπογραφή µόνο στον αρµόδιο
Υπουργό; Θα σας πω έναν ενδεικτικά και θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά. Ο κ. Παπακωνσταντίνου. Καµµία περιβαλλοντική µε-
λέτη. Μια υπογραφή ο κ. Παπακωνσταντίνου. Να µία µεγάλη
«επένδυση». Αυτά είναι γεγονότα και λέω ένα απλό ναι, δεν κάνω
αξιολογική κρίση. 

Θα µιλήσω για λίγο πιο παλιά, για το 1998. Αληθεύει ότι ο κύ-
ριος «ΑΛΕΚΤΩΡ», έχοντας ήδη την εκµετάλλευση του βιοαερίου
του ΧΥΤΑ Άνω Λιοσίων και του παλαιού ΧΑΔΑ Άνω Λιοσίων, κα-
τόρθωσε να πάρει το δικαίωµα εκµετάλλευσης του βιοαερίου και
στον ΧΥΤΑ Φυλής, µε προφορική πλειοδοτική δηµοπρασία; Ήταν
προφορική η δηµοπρασία, όµως ήταν πραγµατικά τα εκατοµµύ-
ρια. Τη σύµβαση, την οποία θα σας καταθέσω, την υπέγραψε το
2008 ο κ. Χιωτάκης, Πρόεδρος της ΕΣΔΚΝΑ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πρέπει να ολο-
κληρώσετε, κύριε συνάδελφε. Είναι ενδιαφέροντα τα όσα λέτε,
αλλά πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι ο επίλογος. 
Και να έρθω σε κάτι στο οποίο αναφέρθηκε και η συνάδελφος,

κ. Χαρά Καφαντάρη, στην έκθεση 20.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 17 ΜΑΪΟΥ 2013 12047



Αληθεύει ότι η ευρωπαϊκή νοµοθεσία στην ουσία απαγορεύει
–και θα έχετε µια έκπληξη την επόµενη εβδοµάδα- τη χρηµατο-
δότηση µέσω ΕΣΠΑ εργοστασίων διαχείρισης σύµµεικτων απορ-
ριµµάτων; Η απάντηση είναι, ναι και προβλέπεται σε αυτήν την
ειδική έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου. Διότι, τι
λέει αυτή η έκθεση; Θα πρέπει να την ξαναδιαβάσετε, διότι θα
ανατραπούν τα σχέδιά σας. 

Αυτή η έκθεση λέει ότι οδεύουµε στην κοινωνία της ολικής
ανακύκλωσης, ότι η Ευρώπη ζητεί ως το 2020 να απαγορευθεί η
ταφή των απορριµµάτων και να καταργηθεί η επιδότηση για την
καύση τους, διότι η καύση λειτουργεί ως αντικίνητρο στην πολι-
τική της ανακύκλωσης. Η καύση είναι ο θάνατος της ανακύκλω-
σης. Αυτά ζητεί να γίνουν η Ευρώπη έως το 2020.

Φοβούµαι, όµως, ότι εµείς αντί να πηγαίνουµε στο 2020, πη-
γαίνουµε στο 1920, εκατό χρόνια πίσω. Πάλι καλά!

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Α. Αθανασίου καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής, κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, πολύ
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγνωρίζω ότι το σηµερινό
θέµα της συζήτησης αποτελεί για κάποιους από τους συναδέλ-
φους ευεπίφορο έδαφος για συνθηµατολογία, για µία τοποθέ-
τηση που αφορά καταγγελίες µε βαρύγδουπες και µεγαλόστο-
µες εκφράσεις. Άκουσα δεκάδες χαρακτηρισµούς, κατά τη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία όµως, ανυποστήρικτοι και ατεκµηρίω-
τοι.

Επιτρέψτε µου να αντιπαρέλθω τους χαρακτηρισµούς και τη
µεγάλη πλειονότητα από αυτά που άκουσα, για διαπλοκές, µε-
γαλοσυµφέροντα, τοξικές βόµβες, διασπορά καρκίνου και να
πάω στην ουσία του ζητήµατος. Γιατί ακριβώς σήµερα συζητάµε
ένα ζήτηµα που ταλανίζει επί δεκαετίες την ελληνική πολιτεία,
την ελληνική κοινωνία θα έλεγα και θα ήθελα να αξιοποιήσω,
πραγµατικά, αυτήν την πρώτης τάξης ευκαιρία, ώστε από την
πλευρά µου τουλάχιστον ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης και
να τοποθετηθώ στα ουσιαστικά ζητήµατα που αφορούν αυτό το
κοµβικής και κεφαλαιώδους σηµασίας θέµα και από την άλλη βε-
βαίως να συνεισφέρω. 

Διότι, αυτή είναι η πρόθεση της πολιτείας και της Κυβέρνησης,
όχι να συνθηµατολογήσει ούτε να κερδίσει εντυπώσεις και ούτε
να παίξει µε την επικοινωνία αλλά να έρθει κοντά στην κοινωνία.
Και αυτό το κάνουµε µε συγκεκριµένες πολιτικές και µε συγκε-
κριµένες τεκµηριωµένες απαντήσεις που φιλοδοξώ να σας δώσω
στα επόµενα λεπτά της τοποθέτησής µου.

Είναι γεγονός ότι η διαχείριση των αποβλήτων στη χώρα µας
δεν έχει φτάσει ακόµα στα επιθυµητά επίπεδα. Δυστυχώς, η Ελ-
λάδα δεν έχει καταφέρει ακόµα να εξαλείψει την ανεξέλεγκτη
διάθεση των αποβλήτων και αντιµετωπίζει εξαιτίας αυτού, κίν-
δυνο σοβαρών κυρώσεων. Ακόµα δεν θεωρείται δεδοµένο να
έχει πρόσβαση στο κατάλληλο σύστηµα διαχείρισης ο κάθε πο-
λίτης και ο κάθε παραγωγός αποβλήτων που φέρει την ευθύνη
των αποβλήτων του. 

Μέχρι τώρα η χώρα δεν προχώρησε όπως έπρεπε στην πρό-
ληψη και τη µείωση της παραγωγής των αποβλήτων και συνεπώς
ούτε στην αξιοποίηση των πόρων του που τα απόβλητα αντιπρο-
σωπεύουν. Περιορίζονται έτσι τα οικονοµικά οφέλη από την ορθή
διαχείριση των απορριµµάτων, καθώς και οι ευκαιρίες απασχό-
λησης και ανάπτυξης υγιούς επιχειρηµατικότητας.

Έχουµε, λοιπόν, σηµαντικό περιθώριο βελτίωσης µέσω των
σχεδιασµών και της προώθησης βιώσιµων πρακτικών και µεθό-
δων διαχείρισης δεδοµένου ότι η Ελλάδα βασίζεται σε κυρίαρχο
βαθµό στην υγειονοµική ταφή. Πρέπει να προχωρήσουµε συστη-
µατικά, προσεκτικά και µε επιµονή, χτίζοντας πάνω σε ό,τι έχου-
µε πετύχει µέχρι σήµερα, συµπληρώνοντας, βελτιώνοντας αλλά

και διορθώνοντας όπου χρειάζεται.
Για να αποκτήσουµε, λοιπόν, συναντίληψη της κατεύθυνσης

στην οποία κινούµαστε, θα ήθελα να δώσω κάποιες βασικές δι-
ευκρινίσεις που αφορούν τις αρµοδιότητες τους σχεδιασµούς
και τους τρόπους υλοποίησης των έργων και δράσεων διαχείρι-
σης αστικών αποβλήτων, που πιστεύω ότι θα βοηθήσουν στην
προώθηση του διαλόγου.

Πρώτον, οι κύριες νοµοθετικές κατευθύνσεις και το θεσµικό
πλαίσιο στον τοµέα του περιβάλλοντος και στη χώρα µας δια-
µορφώνονται σε µεγάλο βαθµό µε βάση την ευρωπαϊκή πολιτική.
Με αφετηρία τις κοινοτικές πολιτικές για το περιβάλλον, η περι-
βαλλοντική νοµοθεσία στην Ελλάδα έχει βελτιωθεί αισθητά σε
σχέση µε παλαιότερα. Η ενσωµάτωση των οδηγιών στο εθνικό
Δίκαιο πρέπει να αξιοποιηθεί ως ευκαιρία για ουσιαστικό εκσυγ-
χρονισµό του συστήµατος περιβαλλοντικής διοίκησης και διαχεί-
ρισης και αυτό παραµένει το µεγάλο στοίχηµα. 

Η εφαρµογή της Οδηγίας 2008/98 που ενσωµατώθηκε πριν
ένα χρόνο µε το ν.4042/2012 αποτελεί µια τέτοια ευκαιρία. Το
κοινοτικό και εθνικό Δίκαιο προβλέπουν ως θεµελιώδη αρχή ότι
πρώτον, η ευθύνη της διαχείρισης των αποβλήτων είναι του
παρα- γωγού και κατόχου του αποβλήτου -δηλαδή κάθε φυσικού
ή νοµικού προσώπου του οποίου οι δραστηριότητες παράγουν
απόβλητα ή στην κατοχή του οποίου βρίσκονται τα απόβλητα-
και δεύτερον, ότι ο ρυπαίνων πληρώνει. 

Δεύτερον, η διαχείριση των αστικών αποβλήτων στο εθνικό δί-
καιο αποτελεί ευθύνη και αρµοδιότητα της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Πιο συγκεκριµένα, µε βάση τους νόµους 3852/2010 και
4071/2012 η αρµοδιότητα συλλογής και µεταφοράς, δηλαδή
αποκοµιδής, ανήκει στους δήµους ενώ η αρµοδιότητα µεταφόρ-
τωσης, ανάκτησης και διάθεσης ανήκει στους φορείς διαχείρι-
σης στερεών αποβλήτων, στους ΦΟΔΣΑ. Οι ΦΟΔΣΑ συγκρο-
τούνται ως σύνδεσµοι ή ανώνυµες εταιρείες των δήµων σε κλί-
µακα περιφέρειας. Μόνο στην Αττική ο σύνδεσµος είναι διαβαθ-
µιδικός, δηλαδή συµµετέχει στο διοικητικό συµβούλιο και η
περιφέρεια. Οι φορείς αυτοί, δηλαδή η τοπική αυτοδιοίκηση,
είναι πλέον αρµόδιοι για την εκπόνηση των περιφερειακών σχε-
διασµών διαχείρισης αποβλήτων, που αποτελούν τα εξειδικευ-
µένα επιχειρησιακά σχέδια διαχείρισης για τα απόβλητα κάθε
περιφέρειας προς υλοποίηση των στόχων και κατευθύνσεων της
νοµοθεσίας και του εθνικού σχεδιασµού.

Η κεντρική διοίκηση, χαράσσει την εθνική πολιτική διαχείρισης
αποβλήτων, νοµοθετεί, εκπονεί τα εθνικά σχέδια πρόληψης και
σχέδια διαχείρισης µε τη µορφή στρατηγικού και επιτελικού σχε-
διασµού. Ακόµη, γνωµοδοτεί για τους περιφερειακούς σχεδια-
σµούς, εκδίδει περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων  της ανάλο-
γης κατηγορίας και χρηµατοδοτεί έργα, προγράµµατα και δρά-
σεις διαχείρισης αστικών αποβλήτων, που σχεδιάζουν, προτεί-
νουν και υλοποιούν οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Τέλος,
ελέγχει την ορθή τήρηση των περιβαλλοντικών όρων και της πε-
ριβαλλοντικής νοµοθεσίας κατά την υλοποίηση και λειτουργία
των έργων. 

Συνεπώς, η διαχείριση των αστικών αποβλήτων αποτελεί κα-
τεξοχήν πεδίο ευθύνης και δραστηριοποίησης της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, η οποία και εισπράττει από τους πολίτες
ανταποδοτικά τέλη για τις υπηρεσίες διαχείρισης που παρέχει.
Ο δηµόσιος χαρακτήρας της διαχείρισης των αστικών αποβλή-
των είναι άλλωστε συνταγµατικά κατοχυρωµένος και προφανώς
δεν συναρτάται από τον τρόπο υλοποίησης και λειτουργίας των
επί µέρους εγκαταστάσεων και δράσεων, που προβλέπονται
στους οικείους περιφερειακούς σχεδιασµούς. Είτε πρόκειται για
πρόγραµµα διαλογής στην πηγή είτε για δηµοτική κοµποστοποί-
ηση είτε για πράσινο σηµείο είτε για κεντρική µονάδα επεξεργα-
σίας, φορέας σχεδιασµού, υλοποίησης και λειτουργίας
παραµένει ο κατά περίπτωση αρµόδιος δηµόσιος φορέας της το-
πικής αυτοδιοίκησης και αυτό παραµένει ως θεµελιώδης αρχή.

Πρώτο σηµείο, λοιπόν, είναι ότι για να διαµορφωθεί και να υλο-
ποιηθεί ένα αποτελεσµατικό σχέδιο δράσης σε εθνικό και περι-
φερειακό επίπεδο, πρέπει να συνεκτιµώνται, µεταξύ άλλων, οι
περιβαλλοντικοί στόχοι που συνδέονται µε απαιτήσεις της ευρω-
παϊκής νοµοθεσίας και τα οικονοµικά και κοινωνικά δεδοµένα.

Η νέα κατεύθυνση της ευρωπαϊκής περιβαλλοντικής πολιτικής
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σχετίζεται µε τις εισροές πόρων, πρώτες ύλες, ενέργεια κ.λπ.,
στην οικονοµία στις περιβαλλοντικές τους επιπτώσεις και τις
στρατηγικές για την αύξηση της αποδοτικότητας των πόρων.
Ταυτόχρονα, αναγνωρίζονται όλο και περισσότερο οι δυνατότη-
τες που δίνονται από τα οικονοµικά εργαλεία και κίνητρα, όπως
πράσινοι φόροι, τέλη, στοχευµένες επιδοτήσεις και εµπορεύσι-
µες άδειες, για την επίτευξη στόχων περιβαλλοντικής πολιτικής,
επιπλέον των παραδοσιακών ρυθµίσεων.

Η Οδηγία - πλαίσιο 2008/98 για τα απόβλητα διευκρινίζει πολ-
λές έννοιες, εισάγει νέες αρχές στα θέµατα σχεδιασµού και δια-
χείρισης των αποβλήτων, διατηρώντας, όµως, ταυτόχρονα
προηγούµενες βασικές υποχρεώσεις. 

Όσον αφορά τις βασικές κατευθύνσεις της Οδηγίας - πλαίσιο
του 2008 και του ν.4042/2012, θα σας αναφέρω κάποιες για την
οικονοµία του χρόνου. Το πεδίο της εφαρµογής, συµπεριλαµβά-
νει το σύνολο των ρευµάτων αποβλήτων, δηλαδή αστικά κ.λπ. µη
επικίνδυνα καθώς και επικίνδυνα απόβλητα και απόβλητα έλαια
για τα οποία ίσχυαν επιµέρους οδηγίες που καταργήθηκαν.

Ο παραγωγός και ο κάτοχος των αποβλήτων θα πρέπει να δια-
χειρίζονται τα απόβλητα κατά τρόπο που να εξασφαλίζει υψηλό
επίπεδο προστασίας του περιβάλλοντος και της ανθρώπινης
υγείας µε εφαρµογή της κατευθυντήριας αρχής «ο ρυπαίνων
πληρώνει». Απαιτείται η κατάρτιση και εφαρµογή σχεδίων διαχεί-
ρισης αποβλήτων µετά από ευρεία διαβούλευση. Τα σχέδια κα-
λύπτουν µόνα τους ή συνδυασµένα το σύνολο των ρευµάτων
αποβλήτων σε όλη τη γεωγραφική επικράτεια της χώρας. 

Έως το 2015 -γιατί τίθενται και συγκεκριµένοι και ποσοτικοί
στόχοι- καθιερώνεται χωριστή συλλογή τουλάχιστον για τα ακό-
λουθα: χαρτί, µέταλλο, πλαστικό και γυαλί. Λαµβάνονται µέτρα
για να εξασφαλιστεί η επίτευξη ως το 2020 αύξησης της προ-
ετοιµασίας για επαναχρησιµοποίηση και ανακύκλωση αποβλή-
των. Τα ποσοστά για το χαρτί, το µέταλλο, το πλαστικό και το
γυαλί από τα νοικοκυριά ανέρχονται κατ’ ελάχιστο στο 50% του
συνολικού βάρους. Επίσης, αναφέρεται και µία σειρά άλλα τέ-
τοια ζητήµατα.

Ταυτόχρονα, όµως η Οδηγία 2008 αναφέρει ρητά και στο
άρθρο 16. Τα κράτη – µέλη, λαµβάνουν τα αναγκαία µέτρα για
να δηµιουργήσουν ολοκληρωµένο και κατάλληλο δίκτυο εγκατα-
στάσεως διάθεσης αποβλήτων και εγκαταστάσεων για την ανά-
πτυξη και την ανάκτηση σύµµεικτων αστικών αποβλήτων, τα
οποία συλλέγονται από νοικοκυριά λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις βέλ-
τιστες διαθέσιµες τεχνικές. 

Επίσης στο άρθρο 28 παράγραφος 5, αναφέρεται ότι τα σχέ-
δια διαχείρισης αποβλήτων είναι σύµφωνα προς τις απαιτήσεις
σχεδιασµού περί αποβλήτων, που ορίζονται στο άρθρο 14 της
Οδηγίας 9462 για τις συσκευασίες, και προς τη στρατηγική για
την υλοποίηση της µείωσης των βιοαποδοµήσιµων αστικών απο-
βλήτων τα οποία προορίζονται για χώρους υγειονοµικής ταφής,
που αναφέρεται στο άρθρο 5 της Οδηγίας 99/31. 

Εποµένως, η ίδια οδηγία-πλαίσιο δεν αναιρεί ή ακυρώνει, αν-
τιθέτως απαιτεί την τήρηση βασικών υποχρεώσεων από ισχύου-
σες ειδικότερες οδηγίες για τα απόβλητα, που σε µεγάλο βαθµό
έχουν προσδιορίσει τη στοχοθεσία του ισχύοντος εθνικού σχε-
διασµού µη επικίνδυνων αποβλήτων και των ΠΕΣΔΑ. Τέτοιες υπο-
χρεώσεις, είναι η υποχρέωση εκτροπής-περιορισµού βιοαποδο-
µήσιµων αποβλήτων από την ταφή και η επίτευξη στόχων της
ανακύκλωσης συσκευασιών και άλλων ειδικών ρευµάτων. 

Δεύτερο σηµείο που πρέπει να κατανοήσουµε, είναι ότι η ορ-
θολογική αντιµετώπιση της διαχείρισης απορριµµάτων δεν έγ-
κειται στη µοναδικότητα µίας ορθής λύσης, παραδείγµατος
χάριν, µόνο η ανακύκλωση ή µόνο η ανάκτηση ενέργειας αλλά
στην συµπληρωµατικότητα των δράσεων µε γνώµονα βέβαια
πάντα την αειφορική διαχείριση των πόρων.

Ο προγραµµατισµός του ΥΠΕΚΑ για την επίτευξη των βασικών
στόχων της Οδηγίας 2008/98 έχει ξεκινήσει και ενδεικτικά ανα-
φέρω. Η εκπόνηση του νέου εθνικού σχεδίου αποβλήτων µε
βάση τις κατευθύνσεις της Οδηγίας 2008/98 βρίσκεται ήδη σε
εξέλιξη και θα ολοκληρωθεί µέσα στο 2013. Επίσης, ξεκίνησε και
η σύνταξη του Εθνικού Προγράµµατος Πρόληψης Παραγωγής
Αποβλήτων µε στόχο την ολοκλήρωσή της εντός του 2013. 

Παράλληλα, ενόψει και του σχεδιασµού της νέας προγραµµα-

τικής περιόδου έχει ζητηθεί η αξιολόγηση των Περιφερειακών
Σχεδίων Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων προκειµένου να προ-
ωθηθεί η προσαρµογή τους σύµφωνα µε την Οδηγία-πλαίσιο
2008/98. Η αξιολόγηση και επικαιροποίηση των περιφερειακών
σχεδιασµών αποτελεί µια πρώτης τάξης ευκαιρία, κατά την
άποψή µου, για να επανεξετασθούν θέµατα, όπως παραδείγµα-
τος χάριν το συνολικό κόστος των υπηρεσιών διαχείρισης των
απορριµµάτων σε σχέση µε τα εφαρµοζόµενα τέλη, παράµετρος
κρισιµότατη για τη βιωσιµότητα οποιουδήποτε συστήµατος δια-
χείρισης. 

Τα αναθεωρηµένα σχέδια θα πρέπει να περιλαµβάνουν, µε-
ταξύ άλλων, την εκτίµηση των αναγκών για νέα προγράµµατα
συλλογής, την ολοκληρωµένη κοστολόγηση των υπηρεσιών δια-
χείρισης απορριµµάτων, τον σχεδιασµό πρόσθετων υποδοµών
και προγραµµάτων διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και τις σχετι-
κώς απαιτούµενες επενδύσεις. 

Για την επίτευξη των στόχων της χωριστής συλλογής βιοαπο-
βλήτων έχουµε ήδη εκπονήσει και διανείµει οδηγό διαχείρισης
και προχωρούµε σε έκδοση πρόσκλησης από το ΕΠΕΡΑ για τη
χρηµατοδότηση προγραµµάτων διαλογής στην πηγή και εγκα-
ταστάσεων κοµποστοποίησης µε ορίζοντα ολοκλήρωσης το
2015. 

Έχουµε ήδη συµφωνήσει µε την Ελληνική Εταιρεία Ανακύκλω-
σης για την επέκταση της εφαρµογής της χωριστής συλλογής
του γυαλιού και τη στοχευµένη επέκταση της ανακύκλωσης συ-
σκευασιών, ειδικότερα στις περιοχές που σήµερα διατηρούν
ενεργούς ΧΑΔΑ. 

Έχουµε αναπτύξει στενή συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρε-
σίες της Γενικής Διεύθυνσης Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής προκειµένου, αντλώντας από καλές πρακτικές κρα-
τών µελών και την τεχνογνωσία του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Πε-
ριβάλλοντος σε θέµατα στα οποία εµείς υστερούµε, όπως η
πρόληψη παραγωγής αποβλήτων, η χρήση οικονοµικών εργα-
λείων κ.λπ., να κερδίσουµε λίγο από τον χαµένο χρόνο. 

Στόχος µας είναι να αντιµετωπίσουµε τις παθογένειες του πα-
ρελθόντος µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, παράλληλα όµως, µε
προοπτική και έµφαση στο µέλλον που αντιπροσωπεύει η ολο-
κληρωµένη διαχείριση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντιµετώπιση προβληµάτων,
όπως οι ΧΑΔΑ και η προβληµατική λειτουργία παλαιών ΧΥΤΑ
είναι ζήτηµα αναµφισβήτητα πρώτης προτεραιότητας, τόσο για
λόγους περιορισµού και αποφυγής κυρώσεων αλλά κυρίως γιατί
είναι σαφές ότι η παύση της παραβατικής συµπεριφοράς στη
διάθεση των απορριµµάτων απελευθερώνει οικονοµικούς πό-
ρους και δυνάµεις. Πρέπει πάση θυσία, να κερδίσουµε το στοί-
χηµα της κοινωνικής συναίνεσης και υποστήριξης. Και ο µόνος
τρόπος για να γίνει αυτό είναι µε ενηµέρωση, διαβούλευση και
δηµιουργία καλών πρακτικών. 

Πιστεύω πως οι εγκαταστάσεις διαχείρισης αποβλήτων που
έχουν δροµολογηθεί µέσω ΣΔΙΤ θα αποτελέσουν βάση για καλές
πρακτικές, σε συνδυασµό µε αποτελεσµατικά και εύχρηστα συ-
στήµατα ανακύκλωσης στην πηγή ή δίκτυα επαναχρησιµοποί-
ησης. Η τεχνική ανάλυση της διαδικασίας υλοποίησης των έργων
διαχείρισης απορριµµάτων µέσω συµπράξεων δηµοσίου και ιδιω-
τικού τοµέα  ανήκει στο µεγαλύτερο βαθµό βεβαίως, όπως αντι-
λαµβάνεστε, στο αρµόδιο Υπουργείο Ανάπτυξης. Εκ µέρους του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και ως τακτικό µέλος της διυπουρ-
γικής επιτροπής ΣΔΙΤ, θέλω να σας µεταφέρω τους λόγους για
τους οποίους στηρίζουµε τη δροµολόγηση των περιβαλλοντικών
αυτών υποδοµών στην παρούσα φάση µε τη διαδικασία αυτή, εγ-
κρίνοντας τις σχετικές προτάσεις των αρµόδιων φορέων της το-
πικής αυτοδιοίκησης.

Κατ’ αρχάς, αποδεικνύεται στην πράξη ότι επιτέλους προχω-
ρούν στην πράξη στη χώρα µας έργα αναπτυξιακά για την προ-
στασία του περιβάλλοντος, σχεδιασµένα ώστε να εξυπηρετούν
το συµφέρον του πολίτη. Όλα τα έργα ΣΔΙΤ στη διαχείριση απορ-
ριµµάτων έχουν σχεδιαστεί σύµφωνα µε τους περιφερειακούς
σχεδιασµούς και αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα ενός συνολι-
κού περιφερειακού σχεδίου ολοκληρωµένης διαχείρισης των
απορριµµάτων. Με τον τρόπο αυτό, οι δυναµικότητες των εγκα-
ταστάσεων έχουν καθοριστεί σε συνάρτηση µε τους στόχους
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εκτροπής βιοαποδοµήσιµων από την ταφή και τους στόχους ανα-
κύκλωσης συσκευασιών µε διαλογή στην πηγή. 

Επίσης, έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι παράγοντες και οι δράσεις
που οδηγούν στον περιορισµό της παραγωγής σύµµεικτων
απορριµµάτων, όπως η προώθηση προγραµµάτων διαλογής
στην πηγή βιοαποβλήτων και η ενίσχυση της ανακύκλωσης στην
πηγή. Το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο των ΣΔΙΤ κατοχυρώνει τον
ισχυρό ρόλο του δηµοσίου σε µακροπρόθεσµο ορίζοντα.

Στις συµβάσεις σύµπραξης, το δηµόσιο διατηρεί ισχυρότατο
εποπτικό και ρυθµιστικό ρόλο, µε µέριµνα τη διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος και της κοινωνικής διάστασης του κάθε
έργου. Δεν χαρίζεται τίποτα στον ιδιώτη, ο οποίος δεσµεύεται
από αυστηρούς συµβατικούς όρους, σύµφωνα µε τους οποίους
αναλαµβάνει µακροχρόνια και ενοποιηµένη ευθύνη για τη µελέτη
και κατασκευή του έργου, καθώς και τη λειτουργία, συντήρηση
και την τεχνική του διαχείριση.

Η αµοιβή του αναδόχου είναι συνδεδεµένη µε την ποιότητα
των παρεχόµενων υπηρεσιών και αποπληρώνεται στη βάση λε-
πτοµερούς µηχανισµού πληρωµών µε τον οποίο αξιολογείται η
ποιότητα του έργου και των προσφερόµενων υπηρεσιών καθ’
όλην τη διάρκεια της σύµβασης. Χαµηλή ποιότητα υπηρεσιών
συνεπάγεται µείωση της πληρωµής. Διασφαλίζεται, λοιπόν,
ισχυρό κίνητρο για τη µακροπρόθεσµη διατήρηση ενός άρτιου
τεχνικά -και παροχή υπηρεσιών υψηλού επιπέδου- έργου. 

Η διαδικασία που έχει επιλεγεί για τη δηµοπράτηση των έργων
είναι αυτή του ανταγωνιστικού διαλόγου. Σύµφωνα µε την Οδη-
γία 2004/18, όπως έχει ενσωµατωθεί και στο εθνικό µας δίκαιο,
η αναθέτουσα αρχή µπορεί κατά την πρώτη φάση της διαδικα-
σίας να προεπιλέξει κατ’ ελάχιστον τρεις υποψηφίους. Η πρα-
κτική που προτείνεται από την ειδική γραµµατεία ΣΔΙΤ και που
εφαρµόζεται µέχρι τώρα από τις αναθέτουσες αρχές, είναι να
προεπιλέγεται διπλάσιος αριθµός υποψηφίων, δηλαδή να προ-
επιλέγο- νται έξι, εφόσον υπάρχει ικανός αριθµός κατάλληλων
υποψηφίων, προκειµένου να εξασφαλίζεται ικανοποιητικός βαθ-
µός ανταγωνισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Οι τεχνικές και χρηµατοοικονοµικές πτυχές των έργων είναι
αντικείµενο του ανταγωνιστικού διαλόγου. Στόχος του διαλόγου
είναι να ληφθούν υπ’ όψιν οι σκέψεις και οι απόψεις της αγοράς.

Με τον τρόπο αυτό, το δηµόσιο είναι σε θέση να διαµορφώσει
τους τελικούς όρους των διαγωνισµών µε γνώµονα την επίτευξη
του βέλτιστου περιβαλλοντικού αποτελέσµατος, το οποίο θα
είναι χρηµατοδοτήσιµο από την αγορά µε τη µικρότερη επιβά-
ρυνση για τον πολίτη. 

Συνηθισµένη πρακτική σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης είναι να αποκλείονται διαγωνιζόµενοι και κατά το στάδιο του
ανταγωνιστικού διαλόγου µε αποτέλεσµα, τελικά, µικρότερος
αριθµός υποψηφίων να συµµετέχει στην τελευταία φάση της
υποβολής των δεσµευτικών προσφορών.

Στους διαγωνισµούς που εξελίσσονται στην Ελλάδα, όλοι οι
προεπιλεγέντες υποψήφιοι καλούνται να υποβάλουν δεσµευτικές
προσφορές, εντείνοντας τον ανταγωνισµό κατά την κρίσιµη αυτή
φάση του διαγωνισµού.

Ο ανταγωνιστικός διάλογος δεν έχει στόχο τον αποκλεισµό
των υποψηφίων αλλά τη συµµετοχή τους µε ιδέες και τη διερεύ-
νηση των νοµικών, χρηµατοοικονοµικών και τεχνικών παραµέ-
τρων των έργων, ώστε τελικά η αναθέτουσα αρχή –δηλαδή, η
τοπική αυτοδιοίκηση- να διαµορφώνει τα τελικά τεύχη του δια-
γωνισµού. 

Το τέλος χρήσης ανά τόνο απορριµµάτων καθορίζεται από την
τελική φάση του διαγωνισµού και είναι το βασικότερο κριτήριο
επιλογής του αναδόχου. Επιπλέον, ο ανάδοχος θα έχει αποµει-
ώσεις στην αµοιβή του, εάν δεν επιτυγχάνει το σύνολο των περι-
βαλλοντικών και άλλων στόχων που προβλέπονται στη σύµβαση. 

Ο ανάδοχος, αποπληρώνεται στη βάση λεπτοµερούς µηχανι-
σµού πληρωµών µε τον οποίο αξιολογείται η ποιότητα του έργου
και των προσφερόµενων υπηρεσιών καθ’ όλην τη διάρκεια της
συµβάσεως. 

Χαµηλή ποιότητα υπηρεσιών συνεπάγεται µείωση της πληρω-
µής. Εποµένως, διασφαλίζεται ισχυρό κίνητρο για τη µακροπρό-

θεσµη διατήρηση ενός τεχνικά άρτιου έργου, όπως είπα προ-
ηγουµένως. 

Οι υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι απολύτως ενή-
µερες για τη διαδικασία και υποστηρίζουν την επιτάχυνση των
διαγωνισµών των έργων ΣΔΙΤ διαχείρισης απορριµµάτων, προ-
κειµένου να δοθεί µόνιµη λύση στο πρόβληµα. 

Ο σχεδιασµός των έργων είναι απολύτως σύµφωνος µε τους
στόχους της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και η µέθοδος δηµοπρά-
τησής τους σύµφωνη µε τις αρχές που διέπουν τις διαδικασίες
ανάθεσης δηµοσίων συµβάσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση  και
στη χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ήθελα να πάρω λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία µου,
γιατί αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, ότι το ζήτηµα είναι κοµβι-
κής σηµασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Προσπαθήστε να ολο-
κληρώσετε. Θα τα πείτε στη δευτερολογία σας, για να τα πείτε
καλύτερα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα προσπαθήσω
να ολοκληρώσω όσο πιο σύντοµα γίνεται.

Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, υποστηρίζει έµπρακτα τα
έργα έχοντας συµφωνήσει ήδη επί της αρχής στη χρηµατοδό-
τηση του πρώτου έργου ΣΔΙΤ, διαχείρισης απορριµµάτων, στη
δυτική Μακεδονία. 

Τονίζω όµως, ότι σε όλες τις συµβάσεις ΣΔΙΤ ορίζεται ότι ο
ανάδοχος αποπληρώνεται στη βάση λεπτοµερούς µηχανισµού
πληρωµών µε τον οποίο αξιολογείται η ποιότητα του έργου. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ένα βασικό κριτήριο επιλογής,
το οποίο θα είναι το χαµηλότερο τέλος χρήσης που θα κληθεί να
καταβάλει ο δηµότης, παράλληλα µε την επίτευξη όλων των πε-
ριβαλλοντικών στόχων. 

Επίσης, µε την εφαρµογή του µοντέλου ιδιωτικής και κοινοτι-
κής χρηµατοδότησης διασφαλίζεται η απρόσκοπτη χρηµατοδό-
τηση και υλοποίηση των έργων, µε περαιτέρω µείωση του
κόστους για τους πολίτες. 

Τέλος, οι διαγωνιστικές διαδικασίες επιτρέπουν όλες τις τε-
χνολογίες, οι οποίες έχουν δοκιµαστεί εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και που εγγυώνται την επίτευξη όλων των περιβαλλον-
τικών στόχων, προκειµένου να επιλεγεί εκείνη η τεχνολογία που
προσφέρει το πιο επιθυµητό αποτέλεσµα. 

Θέλω, επίσης, να υπογραµµίσω ότι ο θεσµικός ρόλος και οι
αρµοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης στις διαδικασίες ΣΔΙΤ
είναι απολύτως διασφαλισµένες. Τον κύριο ρόλο στη διαδικασία
ανάθεσης και διαµόρφωσης των όρων της σύµβασης ΣΔΙΤ έχουν
οι αναθέτουσες αρχές. Η κεντρική κυβέρνηση µέσω της ειδικής
γραµµατείας ΣΔΙΤ έχει αναλάβει την υποστήριξη και επικουρία
των αναθετουσών αρχών στα θέµατα της αρµοδιότητάς της.

Κατ’ αρχάς, προκειµένου να εξεταστεί ένα έργο διαχείρισης
απορριµµάτων ως έργο ΣΔΙΤ, απαιτείται να υποβληθεί στην ει-
δική γραµµατεία πρόταση από τον αρµόδιο φορέα. Η επιλογή,
λοιπόν, της διαδικασίας –διότι είναι επιλογή των δηµοτικών και
περιφερειακών αρχών της χώρας- και τα τεύχη δηµοπράτησης
εκδίδονται από τους αρµόδιους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης που αναλαµβάνουν και το ρόλο της αναθέτουσας αρχής. Η
τελική σύµβαση υπογράφεται από τους εκπροσώπους των αρ-
µόδιων δηµοτικών ή περιφερειακών αρχών. 

Ο κοινωνικός έλεγχος και η προστασία του περιβάλλοντος, της
δηµόσιας υγείας και των συµφερόντων του λαού δεν περιορίζον-
ται από τις διαδικασίες υλοποίησης των δηµόσιων συµβάσεων
για τη δηµιουργία εγκαταστάσεων επεξεργασίας µέσω ΣΔΙΤ. Θα
έλεγα ότι συµβαίνει το αντίθετο.

Τα έργα διαχείρισης απορριµµάτων µέσω ΣΔΙΤ έχουν σχεδια-
στεί µε τρόπο ώστε να λύνουν περιβαλλοντικά, κοινωνικά και οι-
κονοµικά προβλήµατα και όχι να δηµιουργούν νέα.

Οι προδιαγραφές όλων των έργων διαχείρισης απορριµµάτων
µέσω ΣΔΙΤ έχουν τεθεί σύµφωνα µε τις απαιτήσεις και τους πε-
ριβαλλοντικούς στόχους των κοινοτικών οδηγιών, καθώς και σύµ-
φωνα µε την εθνική νοµοθεσία, σε ό,τι αφορά τη διαχείριση
απορριµµάτων και την περιβαλλοντική διαχείριση.
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Τα στερεά απόβλητα –και κλείνω- θα αξιοποιούνται µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο, ώστε να επιτυγχάνονται προκαθορισµένοι
περιβαλλοντικοί στόχοι, για να έχουµε καθαρό περιβάλλον και
να είµαστε εναρµονισµένοι µε την ευρωπαϊκή και εθνική νοµοθε-
σία. 

Άλλωστε, η υλοποίηση µονάδων δηµοτικής κοµποστοποίησης,
η προµήθεια εξοπλισµού διαλογής στην πηγή ή η εγκατάσταση
πράσινων σηµείων δεν θα πρέπει να γίνει µέσω δηµόσιων συµ-
βάσεων από κάποιο µικρό ή µεγάλο εργολάβο και προµηθευτή;
Ειδικά στην περίοδο οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης που
ζούµε, όπου συζητάµε για την αναγκαιότητα αναδιοργάνωσης
και συµπύκνωσης του δηµοσίου τοµέα είναι, κατά τη γνώµη µου,
άδικο και παραπλανητικό να υποσχόµαστε στους πολίτες δια-
σφαλισµένες θέσεις εργασίας από το δηµόσιο χαρακτήρα της
διαχείρισης απορριµµάτων.

Σε κάθε περίπτωση, µε τις προωθούµενες εγκαταστάσεις επε-
ξεργασίας η χώρα µας έχει την ευκαιρία να αποκτήσει ένα νέο
κλάδο οικονοµικής δραστηριότητας, µια πράσινη βιοµηχανία µε
διττό σκοπό: την προστασία του περιβάλλοντος και της δηµόσιας
υγείας και την αναζωπύρωση της τοπικής και εθνικής ανάπτυ-
ξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ ολοκληρώστε. Δεν θα σας δοθεί άλλος χρόνος. Για λόγους
ισονοµίας έναντι των Βουλευτών, θα κρατήσω το χρόνο σας από
τη δευτερολογία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε.

Κατά την κατασκευή των έργων, τα επόµενα δύο χρόνια υπο-
λογίζεται να δηµιουργηθούν περίπου δύο χιλιάδες εξακόσιες θέ-
σεις εργασίας, ενώ µετά την κατασκευή και στη φάση της
λειτουργίας εκτιµάται ότι θα δηµιουργηθούν πάνω από δυόµισι
χιλιάδες µόνιµες νέες θέσεις εργασίας. Προβλέπεται να δηµι-
ουργηθούν επιπλέον πέντε χιλιάδες τριακόσιες θέσεις έµµεσης
εργασίας στις επιχειρήσεις που θα δηµιουργηθούν στο νέο
αυτόν κλάδο της οικονοµίας, συµβάλλοντας σηµαντικά στη λύση
του προβλήµατος της ανεργίας.

Δεν αντιλαµβάνοµαι, λοιπόν, γιατί αυτές οι θέσεις εργασίας,
που θα δηµιουργηθούν κατά την υλοποίηση και λειτουργία των
περιβαλλοντικών υποδοµών, δεν είναι επιθυµητές.

Αυτά προς το παρόν, κύριε Πρόεδρε, και θα επανέλθω αφού
ακούσω τους συναδέλφους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα επανέλθετε στη δευ-

τερολογία σας µε πολύ λιγότερο χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Παµποντιακή Οµοσπονδία Ελλάδος κατέθεσε ψή-
φισµα µε το οποίο αιτείται τη διεθνή αναγνώριση της Γενοκτο-
νίας των Ελλήνων του Πόντου. 

Το ψήφισµα κατατίθεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Θα ήθελα, όµως, να σας υπενθυµίσω ότι, όπως όλοι γνωρί-
ζουµε, στις 24 Φεβρουαρίου του 1994 η Βουλή µε οµόφωνη από-
φασή της είχε αναγνωρίσει την 19η Μαΐου ως ηµέρα µνήµης της
Γενοκτονίας του Ποντιακού Ελληνισµού. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας υπενθυµίσω ότι τη Δευτέρα πριν από
την ηµερήσια διάταξη, µε εκπροσώπους όλων των κοµµάτων η
Βουλή θα τιµήσει τη Γενοκτονία των Ποντίων. Μην ξεχνάτε ότι
πάνω από πενήντα Έλληνες νυν Βουλευτές έχουν ποντιακή κα-
ταγωγή. Θα ήθελα, λοιπόν, να τους προσκαλέσω όλους να είναι
εδώ τη Δευτέρα.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου, κ. Αλέξης Τσίπρας, και οι Βουλευτές του
Κόµµατός του, κατέθεσαν πρόταση νόµου «Για την κατάργηση
της πολιτικής επιστράτευσης εργαζοµένων πριν και µετά την κή-
ρυξη απεργίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επιπλέον, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν του Σώµατος την οµό-

φωνη απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, από 16-5-2013,
µε την οποία δίδεται το δικαίωµα στους κυρίους Βουλευτές και
Ευρωβουλευτές να εκχωρούν προς τις Κοινοβουλευτικές τους
Οµάδες έναν αριθµό αεροπορικών εντολών από αυτές που δι-
καιούνται ετησίως. Η εκχώρηση αυτή θα γίνεται µε ανέκκλητη
δήλωση του κυρίου Βουλευτή.

Επίσης, ρυθµίζονται διάφορα άλλα τεχνικά θέµατα, που έχουν
ανακύψει από την εφαρµογή των ισχυουσών διατάξεων.

Παρακαλώ το Σώµα να εγκρίνει τη σχετική απόφαση.
ΟΛΟΙ  ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Σώµα εγκρίνει.
Συνεπώς, το Σώµα ενέκρινε οµόφωνα την απόφαση αυτή, η

οποία καταχωρείται στα Πρακτικά.
(Η προαναφερθείσα απόφαση έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση της
απόφασης αυτής.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-

Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής για δώ-
δεκα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επ’ ευκαιρία
της αναφοράς σας στη Γενοκτονία του Ποντιακού Ελληνισµού,
θα ήθελα να απευθύνω µία έκκληση και στην Κυβέρνηση και στα
κόµµατα, αλλά και στην Εκκλησία της Ελλάδος να εξαντληθούν
όλα τα περιθώρια προστασίας των χριστιανικών πληθυσµών, που
σήµερα βιώνουν µαρτυρικές στιγµές στην αιµατοχυσία στη
Συρία. 

Πριν µπω στο επίδικο ζήτηµα που συζητούµε σήµερα µε την
Κυβέρνηση, θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής να εκφράσω την
ευχή µου για καλή επιτυχία σε όλους τους µαθητές που διαγω-
νίζονται αυτές τις ηµέρες. Βέβαια, ταλανίζει τη σκέψη µου πόσα
από αυτά τα παιδιά θα µπορέσουν να συνεχίσουν, αφού είναι σί-
γουρο ότι τα περισσότερα θα έχουν πετύχει, διότι η δωρεάν παι-
δεία επί της ουσίας έχει καταργηθεί. 

Ένα ακόµα ζήτηµα που ήθελα να θέσω, ιδιαίτερα στο Προ-
εδρείο της Βουλής, και θα ήθελα να µε παρακολουθήσετε, κύριε
Πρόεδρε, είναι το εξής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Βεβαίως. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Υπάρχουν ορισµένες πληρο-

φορίες που µεταδόθηκαν χθες σε µεγάλο κανάλι από τις Βρυ-
ξέλλες ότι η γερµανική κυβέρνηση απορρίπτει ασυζητητί το
ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώσεων και του κατοχικού δα-
νείου. 

Ωστόσο, η Βουλή των Ελλήνων έχει µία εκκρεµότητα, κύριε
Πρόεδρε. Είχε συµφωνήσει η Κυβέρνηση -και βλέπω µία δυστο-
κία στο να προχωρήσει- στη συγκρότηση διακοµµατικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής, η οποία παράλληλα µε την Κυβέρνηση
θα στηρίξει αυτό το εθνικό ζήτηµα. Πιστεύω ότι ο ρόλος της ελ-
ληνικής Βουλής ιδιαίτερα σε αυτό το ζήτηµα διά της κοινοβου-
λευτικής διπλωµατίας µε απευθύνσεις στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, ακόµα και στο γερµανικό Κοινοβούλιο, θα είναι κρίσιµη
και χρήσιµη. 

Θα κλείσω τα ζητήµατα που ήθελα να θέσω πριν µπω στο επί-
δικο, όπως ανέφερα, ζήτηµα µε ένα έντονα κοινωνικό ζήτηµα που
αφορά τρεις χιλιάδες κατάκοιτους ανθρώπους, οι οποίοι ζουν σε
πενήντα κοινωνικού χαρακτήρα ιδρύµατα της χώρας και οι οποίοι
αντιµετωπίζουν τροµακτικό πρόβληµα από την απόφαση της Κυ-
βέρνησης στις 30 ή 31 Ιουνίου να διακόψει το νοσήλιο συντήρη-
σής τους και περίθαλψής τους σε αυτά τα ιδρύµατα. Είναι ένα
ζήτηµα το οποίο όλους πρέπει να µας απασχολήσει, γιατί εδώ
κρίνεται ο πολιτισµός µιας κοινωνίας, µιας κοινωνίας που οφείλει
να υπερασπίζεται την αξιοπρέπεια εκείνων που δεν µπορούν να
υπερασπιστούν λόγω της ιδιαιτερότητας του προβλήµατός τους
την αξιοπρεπή διαβίωσή τους. 

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, συµφωνώ και προσχωρώ στην
άποψή σας να φύγουµε από την πολιτική της επικοινωνίας και να
πάµε στο δίκαιο της κοινωνίας.

Όλοι είµαστε µάρτυρες µιας δεινής και οδυνηρής πραγµατι-
κότητας που έχει να κάνει µε τον τρόπο διαχείρισης των σκουπι-
διών. Μπορεί να αµφισβητήσει κανείς ότι η χώρα τα τελευταία
χρόνια επί της ουσίας ήταν ένας απέραντος σκουπιδότοπος;

Εγώ ειλικρινά, θέλω να σας πω ότι περιοδεύοντας στο Νοµό
µου, στην Αιτωλοακαρνανία, µου περιέγραφαν την εικόνα που
παρουσιαζόταν στα ρέµατα από τις πεταµένες σακούλες ατά-
κτως εδώ και εκεί. 

Δεν θα σας πω, γιατί τα ξέρετε καλύτερα από εµένα, το τι γι-
νόταν µε τις παράνοµες χωµατερές, για τις οποίες υπήρχαν και
πολλά πρόστιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Διερωτάται κανείς:
αυτές τις ευθύνες ποιος τις είχε; Δεν τις είχε η πολιτεία; 

Σας άκουσα, όµως, µε πολλή προσοχή που µεταφέρατε πολύ
έξυπνα τις ευθύνες στην τοπική αυτοδιοίκηση. Να το δεχτώ,

αλλά στην τοπική αυτοδιοίκηση οι εκάστοτε κυβερνήσεις µετέ-
φεραν αρµοδιότητες, χωρίς να µεταφέρουν πόρους. Έτσι, λοι-
πόν, κυριάρχησε όλα αυτά τα χρόνια επί της ουσίας το δόγµα
«θάβονται όλα». 

Αργότερα έγινε και στους ΧΥΤΑ ένα χονδρό παιχνίδι, διότι σας
λέω µόνο ότι στην ιδιαίτερη πατρίδα µου προγραµµατίστηκαν και
επιχειρήθηκε να κατασκευαστούν τρεις ΧΥΤΑ και στο τέλος απο-
δεικνυόταν ότι δεν µπορούσαν να λειτουργήσουν, γιατί δεν είχαν
σκουπίδια για να λειτουργήσουν, δεν είχαν τον επαρκή αριθµό
σε τόνους σκουπιδιών για να λειτουργήσουν. 

Ποιος εξυπηρετήθηκε και µας εγκαλείτε ότι µιλούµε για εργο-
λάβους; Ποιος εξυπηρετήθηκε από τέτοιου είδους δραστηριό-
τητες, επειδή δεν υπήρξε ένας σχεδιασµός, ο οποίος, πραγµα-
τικά, να συνδέει την παραγωγή σκουπιδιών µε τον καθορισµό του
αριθµού των ΧΥΤΑ;

Έτσι, λοιπόν, ερχόµαστε στη νέα σηµερινή πραγµατικότητα. 
Δεν έχει κανένας τη διάθεση, κύριε Υπουργέ, να αντιδικεί µε

την Κυβέρνηση. Η Αντιπολίτευση –και ειδικά η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση- προσπαθεί µε εναλλακτικές προτάσεις να προσεγγί-
σει αυτού του είδους τα ζητήµατα και να δώσει διέξοδο και
απαντήσεις. 

Σας άκουσα, λοιπόν, να µιλάτε για διαλογή στην πηγή, για ανα-
κύκλωση, για κοµποστοποίηση. Όλες αυτές, όµως, οι περιπτώ-
σεις είναι επιλεκτικές.

Γιατί, λοιπόν, δεν φέρνετε εδώ το εθνικό σχέδιο -το οποίο λέτε
ότι θα επαναπροσδιορίσετε, αλλά θα το επαναπροσδιορίσετε
µετά τους διαγωνισµούς- τώρα, να καθίσουµε κάτω, να το συζη-
τήσουµε, να δούµε πώς µπορούµε πραγµατικά να το οργανώ-
σουµε, να εξαντλήσουµε τους διαθέσιµους πόρους, ώστε
πραγµατικά να προστατεύσουµε πρωτίστως το περιβάλλον, σε
µία χώρα που προσδοκά τα επόµενα χρόνια να ζήσει από το φυ-
σικό περιβάλλον της; Μέσα από το φυσικό περιβάλλον αυτής της
χώρας και την αισθητική του, την οποία κακοποιούµε, µπορεί να
αναπτυχθεί ακόµη περισσότερο η βαριά βιοµηχανία της χώρας,
που είναι ο τουρισµός.

Ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο, πραγµατικά, έχει να κάνει µε το
µέλλον της χώρας, είναι η ποιότητα του νερού της. Έλεγε κάποτε
ένας παλιός πολιτικός ότι η Ελλάδα µπορεί να ζήσει τα επόµενα
διακόσια χρόνια από το νερό, την ποιότητα του νερού της. Δεν
βλέπω, όµως, να το προστατεύουµε, µε όλες αυτές τις επιλογές
που προωθούµε κάθε φορά. 

Ας καθίσουµε, λοιπόν, κάτω να δούµε πώς µπορούµε να προ-
ωθήσουµε τέτοιου είδους πολιτικές, οι οποίες πραγµατικά θα
συµβάλλουν και στην προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και
δεν θα φορτώσουν, στο όνοµα της εξυπηρέτησης ιδιωτικών κερ-
δών, όλο αυτό το κόστος στον πολίτη. 

Δεν άκουσα να µας πείτε περίπου –πείτε µας περίπου- ποιο θα
είναι το κόστος εάν αντικατασταθεί η πολιτική του δόγµατος –ας
µου επιτραπεί η έκφραση-  «όλα τα θάβουµε», µε την πολιτική
«όλα τα καίµε». Φοβούµαι ότι προς τα εκεί πάει η υπόθεση. Δεν
το λέτε, αλλά προς τα εκεί πάει, όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι,
εάν προωθηθεί ένα οργανωµένο, συντεταγµένο, επεξεργασµένο
πρόγραµµα, το οποίο θα ενηµερώνει τον πολίτη, µέσα από την
κοινωνική διαφήµιση, εάν θέλετε, που υποχρεούνται να προβάλ-
λουν και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ώστε να προχωρήσουµε
στη διαλογή στην πηγή, στην κοµποστοποίηση, στην ανακύ-
κλωση, µόνο το 25% των απορριµµάτων, όπως λένε οι πλέον ει-
δικοί και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, θα φτάσει σε τελική
επεξεργασία. 

Αντί, λοιπόν, να προχωρήσουµε σε ένα τέτοιο πρόγραµµα, προ-
σπαθούµε να βρούµε λύσεις, τις οποίες φοβούµαι ότι τις υπαγο-
ρεύουν συγκεκριµένα συµφέροντα. Λέγεται, κύριε Υπουργέ, ότι
τα λεφτά είναι πάρα πολλά. Λένε ότι πάνω από 1.000.000.000
ευρώ µπορεί να είναι τα κέρδη από την παραγωγή ρεύµατος που
θα πωλούν οι ιδιώτες -γιατί, επί της ουσίας, για ιδιωτικοποίηση
πλέον µιλούµε-, από τις επιδοτήσεις και από την επιβάρυνση που
θα έχει ο πολίτης. 

Οφείλουµε να πούµε στην ελληνική κοινωνία και να το πείτε
και εσείς ότι λόγω του µνηµονίου και ιδιαίτερα από τις περιγρα-
φές που υπάρχουν στο µεσοπρόθεσµο, ο πολίτης θα επιβαρυν-
θεί µε το κόστος αυτής της υπόθεσης. Οφείλουµε, λοιπόν, να
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πούµε ότι το κόστος από τα 45 ευρώ θα φτάσει στα 150 ο τόνος
και ίσως πάει και στα 200 ευρώ. Αυτά δεν θα τα πληρώνει ούτε η
τοπική αυτοδιοίκηση ούτε η κεντρική διοίκηση. Θα τα πληρώνει
ο πολίτης, όπως πολύ καλά επισηµάνθηκε, µέσω ενός νέου χα-
ρατσιού, το οποίο θα θεσπιστεί διά της ΔΕΗ. Αυτή είναι η σκληρή
πραγµατικότητα, την οποία οφείλουµε να πούµε στην κοινωνία.

Αν λοιπόν, είναι αληθές αυτό που ισχυριστήκατε από του Βή-
µατος της Βουλής -και σας άκουσα µε πολλή προσοχή- ότι πράγ-
µατι πιστεύετε στη διαδικασία που πρέπει να προηγηθεί, όπως
προανέφερα είµαστε και εµείς πρόθυµοι να προσχωρήσουµε σε
µια τέτοια συζήτηση, αλλά να γίνει ένας πραγµατικός διάλογος,
διότι µιλήσατε για ανταγωνιστικό διάλογο και Βουλευτής της πε-
ριοχής Πελοποννήσου τόνισε ότι έγινε ο περίφηµος ανταγωνι-
στικός διάλογος χωρίς να γίνει διάλογος. 

Βλέπουµε ότι προωθείται ένα ολόκληρο πρόγραµµα και µας
εγκαλείτε ότι σας λέµε πως υποκρύπτονται περιρρέοντα συµφέ-
ροντα. Εγώ να δεχθώ ότι µπορεί να είµαστε υπερβολικοί. Ελάτε
λοιπόν και διασκεδάσετε αυτή την ανησυχία µας, λέγοντας ότι
δεν υπάρχουν συµφέροντα, ώστε µέσα από µια τέτοια διαδικασία
να βρούµε τον κοινό τόπο και τον πραγµατικό τρόπο που θα εξυ-
πηρετεί και το περιβάλλον, θα δηµιουργεί θέσεις εργασίας και
θα προωθεί την καλύτερη λύση σ’ αυτό το πολύ µεγάλο ζήτηµα,
στο οποίο υποκρύπτονται πάρα πολύ µεγάλα συµφέροντα. Λένε
ότι τα σκουπίδια είναι ο νέος θησαυρός.

Η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού σε αυτήν την
πολύ δύσκολη συγκυρία ζει µαρτυρικές στιγµές. Φτάσαµε να
έχουµε πλέον µία κοινωνία ζωντανών-νεκρών. Περί αυτού πρό-
κειται. Πρέπει να µπορέσουµε να τους δώσουµε µια προοπτική,
ότι δηλαδή σε αυτόν τον τοµέα τουλάχιστον γίνεται ένας παρα-
γωγικός και δηµιουργικός διάλογος, που µπορεί να δώσει ουσια-
στική προοπτική, η οποία θα προστατεύει και το περιβάλλον και
την κοινωνία και θα δίνει µία ελπίδα τουλάχιστον εναλλακτικής
πρότασης, σε σχέση µε αυτά που γίνονταν µέχρι σήµερα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ και
ευχαριστούµε µάλιστα που ήσασταν συνεπής στο χρόνο σας.

Το λόγο έχει, κατόπιν συµφωνίας µε τους άλλους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους, ο συνάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μαριάς για έξι λεπτά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε και ευχαριστώ και τους συναδέλφους για τη διευκόλυνση
γιατί πρέπει να αναχωρήσω, ενόψει και του γεγονότος ότι έχει
καθυστερήσει πολύ η συζήτηση, µιας και είχαµε συγκεκριµένες
εξελίξεις σ’ αυτήν την Αίθουσα, όπως είδαν όλοι οι Έλληνες που
παρακολούθησαν τηλεόραση. 

Θα ξεκινήσω µε αυτό το θέµα γιατί προτιµούµε να τοποθετη-
θούµε επ’ αυτού εντός της Αιθούσης και όχι στα τηλεοπτικά πα-
ράθυρα. Κύριε Πρόεδρε, η βασική µας θέση είναι ότι επιθυ-
µούµε, ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, ο Κανονισµός να εφαρµόζεται.
Έχουµε κάνει παρεµβάσεις, κριτικές, παρατηρήσεις στο Προ-
εδρείο, όταν κατά τη γνώµη µας δεν εφαρµοζόταν ο Κανονισµός,
κατά τη διάρκεια αυτής της θητείας και όταν θεωρούσαµε ότι πα-
ραβιάζονταν δικαιώµατά µας που προβλέπονται στον Κανονισµό.

Να πούµε όµως ταυτόχρονα ότι αν δεν εφαρµοστεί ο Κανονι-
σµός και σε σχέση µε τον τρόπο λειτουργίας και παρεµβάσεων
των Βουλευτών, δεν θα µπορέσουµε να λειτουργήσουµε σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα. Ο δικός µας στόχος είναι να αναδείξουµε τα
ζητήµατα και όχι να τα συγκαλύψουµε.

Εποµένως, απαιτούµε, η εφαρµογή του Κανονισµού να γίνεται
προς όλες τις κατευθύνσεις και προς τους Υπουργούς και προς
τους Βουλευτές και φυσικά και το ίδιο το Προεδρείο να τηρεί τον
Κανονισµό σε σχέση µε πολλές διαδικασίες, όπως είναι και το ζή-
τηµα των τροπολογιών. 

Συµπεριφορές, λοιπόν, που δυναµιτίζουν και είναι απέναντι
στην εφαρµογή του Κανονισµού και οι οποίες απαξιώνουν το Κοι-
νοβούλιο, µας βρίσκουν αντίθετους και στη βάση αυτή το έχουµε
πει, ότι δεν επιθυµούµε την οποιανδήποτε απαξίωση του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου. Να εφαρµόζεται, λοιπόν, ο Κανονισµός σε όλα
τα επίπεδα και σε όλη του την έκταση. Από εκεί και πέρα, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Να σας διακόψω, κύριε
συνάδελφε, και θα κρατήσω το χρόνο σας.

Είναι σίγουρο ότι και το Προεδρείο συµφωνεί απόλυτα µε αυτά
που λέτε. Είµαστε αποφασισµένοι –και τη λέξη «αποφασισµένοι»
την τονίζω- να εφαρµόσουµε κατά γράµµα τον Κανονισµό προς
όλες τις κατευθύνσεις και ο Κανονισµός εφαρµόζεται. Αν καµµιά
φορά υπάρχει µία διασταλτική ανοχή, αυτή είναι ανοχή που επι-
τρέπουν όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές. Χαίροµαι –και το τονίζω-
ότι το Προεδρείο µε αποφασιστικότητα θα εφαρµόζει προς κάθε
κατεύθυνση τον Κανονισµό.

Συνεχίστε, κύριε Μαριά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Να πω, λοιπόν, κύριε

Πρόεδρε, ότι είµαστε υπέρ της εφαρµογής του Κανονισµού,
όπως έγινε και στη συγκεκριµένη περίπτωση µε τους Βουλευτές
της Χρυσής Αυγής. Θεωρούµε ότι πρέπει να πάψουν αυτά τα
φαινόµενα µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα. 

Από εκεί και πέρα, να επισηµάνουµε και το εξής, κύριε Πρό-
εδρε, διότι σ’ αυτήν την Αίθουσα ακούγονται ανεπίτρεπτα πράγ-
µατα, όπως είναι η εξύµνηση του ναζισµού και του φασισµού. Και
το λέω για να υπενθυµίσουµε περισσότερο σε αυτούς που µας
ακούν ότι ο ναζισµός στην Ελλάδα είχε ως αποτέλεσµα ενάµισι
εκατοµµύριο νεκρούς, τουλάχιστον διακόσια ολοκαυτώµατα, την
εκτέλεση των αθώων στη Βιάννο, στην Κάντανο, στα Κερδύλλια,
στα Καλάβρυτα, στο Δίστοµο και σε άλλες περιοχές και ότι η
ιστορία «ναζισµός και φασισµός» έληξε ιστορικά και πολιτικά µε
τη νίκη των δυνάµεων το 1945. 

Αν κάποιοι επιθυµούν να αναβιώσουν τέτοιες ιστορίες, να ανα-
βιώσουν τον ρατσισµό σ’ αυτήν εδώ τη δηµοκρατική κοινωνία,
εµάς θα µας βρουν αντίθετους. Να καταλάβουν αυτοί οι κύριοι,
που επιθυµούν ως νεοναζιστικό µόρφωµα να διαµορφώσουν µία
πολιτική, ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες όπως έχει πει και ο Πρό-
εδρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων, ο Πάνος Καµµένος σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα είναι αντίθετοι. 

Να θυµίσουµε, µάλιστα, τη στιγµή που διεκδικούµε -όπως είπε
ο συνάδελφος κ. Κουρουµπλής- τις γερµανικές αποζηµιώσεις και
το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο, ότι ο βασικός υπαίτιος αυτής
της ιστορίας είναι ο ναζισµός. 

Σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα όταν µερικοί µιλούν -όπως µιλούµε
εµείς και κριτικάρουµε- για τη συµπεριφορά της «SIEMENS», να
υπενθυµίσουµε ότι η «SIEMENS» το 1932 ήταν αυτή που χρηµα-
τοδότησε τον Χίτλερ και το ναζιστικό κόµµα. Και όλα αυτά τα
στοιχεία τα έχω φέρει και τα έχω καταθέσει στη Βουλή, µε
αφορµή τη συζήτηση για τη «SIEMENS». 

Άρα, λοιπόν, να κλείσει αυτή η ιστορία. Εµείς θα είµαστε αντί-
θετοι σε όποια νεοναζιστική, φασιστική, ρατσιστική ιδεολογία,
πολιτική και πρακτική είτε σ’ αυτήν την Αίθουσα είτε έξω από την
Αίθουσα. Και τα λέω αυτά, γιατί καλύτερα να τα πούµε σ’ αυτήν
την Αίθουσα, παρά να τρέχουµε στα «παράθυρα» των τηλεορά-
σεων. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, το θέµα το οποίο συζη-
τούµε είναι σοβαρότατο. Θεωρούµε ότι η πρωτοβουλία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι σηµαντική. Θα πρέπει να συζητηθεί αυτό το σηµαντικό
ζήτηµα. Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό, ο οποίος είχε την ευκαι-
ρία να εκθέσει τις απόψεις της Κυβέρνησης. 

Θα θέλαµε, όµως, να παρατηρήσουµε ότι ο κύριος Υπουργός
παρέλειψε στην οµιλία του ορισµένα πράγµατα. Δεν µας είπε ότι
το ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµµάτων είναι µέσα στο
µνηµόνιο, ότι εκεί εµπεριέχονται συγκεκριµένες δεσµεύσεις και
πολιτικές, ότι εκεί γίνεται µία διασύνδεση της πολιτικής σε σχέση
µε τα απορρίµµατα και την ενέργεια, ότι υπάρχει συµφωνία -και
το ξέρουµε όλοι- της κ. Μέρκελ που ήρθε εδώ και συναντήθηκε
µε τον Πρωθυπουργό, τον κ. Σαµαρά. Δεν µας είπε, δηλαδή, ότι
ένα από τα βασικά ζητήµατα για τα οποία ενδιαφέρεται η γερµα-
νική πολιτική είναι η συνεργασία στο θέµα της διαχείρισης των
απορριµµάτων, ότι µάλιστα η κ. Μέρκελ έχει ορίσει και Υπουργό
-δηλαδή τον κ. Φούχτελ- αρµόδιο για τα σχετικά θέµατα, ώστε
να κινηθεί στην Ελλάδα και στην τοπική αυτοδιοίκηση, προκειµέ-
νου να προωθήσει συνεργασία σε τοπικό επίπεδο, σε σχέση µε
τη διαχείριση των απορριµµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 
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Εποµένως, εδώ έχουµε ένα τεράστιο κόστος. Και  η στρατη-
γική των δανειστών και των µνηµονιακών δυνάµεων είναι µε βάση
την αντικειµενική ανάγκη που υφίσταται, να υπάρξει διαχείριση
των απορριµµάτων, µε βάση το γεγονός ότι προβλέπονται ση-
µαντικότατα κονδύλια στο ΕΣΠΑ, µε βάση το γεγονός ότι -όπως
είπατε κι εσείς κύριε Υπουργέ- υπάρχει πρόβλεψη για δανειοδό-
τηση και από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, να συµπίπτει
το γεγονός ότι εκεί που πήγε ο κ. Φούχτελ, όπως είναι η Δυτική
Μακεδονία, είναι και ο χώρος όπου στην ουσία γερµανικά συµ-
φέροντα, µαζί µε τους ντόπιους, να θέλουν να αξιοποιήσουν
αυτά τα κονδύλια. 

Ολοκληρώνω, λέγοντας -και σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
για την ανοχή σας- το εξής: Θεωρούµε ότι όλη η πολιτική στον
τοµέα αυτό, ενώ κατά τη γνώµη µας πρέπει να προχωρεί µε βάση
τις αρχές της πρόληψης, της ανακύκλωσης και της κοµποστο-
ποίησης, έχει µπει στη λογική των δανειστών, στη λογική του µνη-
µονίου, στη λογική της αξιοποίηση κονδυλίων του ΕΣΠΑ για την
Ελλάδα υπέρ εταιρειών που δεν θα αφήσουν καν τεχνολογία και
προστιθέµενη αξία στη χώρα µας, έχει µπει στην υπηρεσία των
δανειστών.  

Στη βάση αυτή, όταν θα έχουµε ευκαιρία µε άλλο νοµοσχέδιο
ή και ενδεχόµενα µε επίκαιρη ερώτηση, θα αναδείξουµε τα ζη-
τήµατα.

Θεωρούµε ότι η πολιτική σας είναι µία πολιτική που δεν βοη-
θάει στην προστασία του περιβάλλοντος, δεν βοηθάει στην ανα-
βάθµιση του τουρισµού και κυρίως, υπηρετεί για άλλη µια φορά
τις εντολές και τις ρυθµίσεις του µνηµονίου, υπέρ της τρόικας
και των δανειστών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ενώ το θέµα που συζητείται, πράγµατι είναι εξαιρετικά σηµαν-

τικό και σοβαρό, νοµίζω ότι η συζήτηση αυτή δεν ξέφυγε από τα
συνήθη: Μηδενισµός, λαϊκισµός και υπερβολές. Τα µεγάλα συµ-
φέροντα, διεφθαρµένες και ανίκανες κυβερνήσεις, ο καρκίνος,
οι πράκτορες, αυτοί που πρακτορεύουν τα συµφέροντα των µε-
γαλοεργολάβων. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να το συνδέσω µε κάτι άλλο, κύριε
Πρόεδρε -µε την άδειά σας- γιατί υπάρχουν φαινόµενα θλιβερά.
Και γι’ αυτά τα θλιβερά φαινόµενα πρέπει όσοι πραγµατικά εν-
διαφέρονται για το πώς εξελίσσονται τα πράγµατα στον τόπο να
αναλογιστούν τη µήτρα τους, την πηγή τους, αλλά και το που
οδηγούν. Και επαναλαµβάνω: Όσοι ενδιαφέρονται για το πως
εξελίσσονται τα πράγµατα στον τόπο και όχι απλώς για το πως
εξελίσσονται τα πράγµατα στα κόµµατά τους! 

Το πρωί ο κ. Τσίπρας έκανε µία ερώτηση. Ρώτησε για το θέµα
του αντιρατσιστικού νόµου. Μια χαρά. Ακούστε τι υπαινίχθη ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ:  Ο κ. Κεφαλογιάννης δεν εψήφισε την
άρση της ασυλίας του Κασιδιάρη. Εγώ έχω την γνωστή ακροδε-
ξιά προϊστορία. Ο κ. Σαµαράς περιβάλλεται από ακροδεξιούς
συµβούλους. Η Νέα Δηµοκρατία δεν στέργει στο αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο. Άρα -αναρωτιέται ο κ. Τσίπρας- τι νόηµα έχει η συ-
νεννόηση; Είναι άραγε η Νέα Δηµοκρατία κόµµα του συνταγµα-
τικού τόξου;

Αυτά λέτε; Αµφισβητείτε τη δηµοκρατικότητα της Νέας Δηµο-
κρατίας; Αµφισβητείτε από τη δική σας την πλευρά τη δηµοκρα-
τικότητα της Κυβέρνησης;

Συζητάµε σήµερα για τα φαινόµενα αυτά, τα απαράδεκτα,
εντός του Ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά έχουµε ζήσει εδώ µέσα,
σεβαστέ κύριε Πρόεδρε, τις ύβρεις που µας ανεβάζουν δοσίλο-
γους, µας κατεβάζουν ταγµατασφαλίτες, µας ανεβάζουν προδό-
τες, µας κατεβάζουν ναζί. Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη
είναι ναζί. 

Το εξώφυλλο σήµερα της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ», κοµµατικού ορ-
γάνου του ΣΥΡΙΖΑ, είναι: «Επιστρατευµένοι στην ακροδεξιά». 

Αυτά λέτε; Αντιλαµβάνεστε που οδηγούν αυτά; Καταλαβαίνετε
τι κάνετε αν αµφισβητείτε τη δηµοκρατική αφοσίωση και προσή-
λωση του µεγαλύτερου κόµµατος στην Ελλάδα, του κόµµατος
που έφερε τη δηµοκρατία; Αυτά λέτε; Αντιλαµβάνεστε ποιος

εκτρέφει τα φασιστικά φαινόµενα; 
Όταν παράγεται πολιτική απονοµιµοποίηση, εσείς τι νοµίζετε;

Ότι εν συνεχεία θα λειτουργεί το κοινοβουλευτικό πολίτευµα
οµαλά; Η πολιτική απονοµιµοποίηση και ο λαϊκισµός, κύριε Πρό-
εδρε, είναι ο προάγγελος του εξτρεµισµού. Αφού απονοµιµοποι-
είται η κοινοβουλευτική διαδικασία, αφού απονοµιµοποιούνται
τα πολιτικά κόµµατα, αφού απονοµιµοποιείται ο κοινοβουλευτι-
σµός, αφού εδώ θέλουµε να λέµε όλες αυτές τις αστήρικτες
πραγµατικά υπερβολές χωρίς ένα στοιχείο συγκροτηµένο, τότε
δεν είναι αυτονόητο ότι στρέφουµε την κοινωνία στα άκρα, τα
άκρα της Δεξιάς και τα άκρα της Αριστεράς; Δεν είναι αυτονόητο
ότι τη στρέφουµε εκεί;

Να αναλάβετε, λοιπόν, τις ευθύνες σας και να συνειδητοποι-
ήσετε ότι δεν µοιράζετε πιστοποιητικά δηµοκρατικής νοµιµότη-
τας. Δεν µοιράζετε τέτοια πιστοποιητικά. Και να καταλάβετε το
εξής: Η Νέα Δηµοκρατία είναι περήφανη για την πολιτική της πα-
ράδοση, για την ταυτότητά της, για τη σύνθεσή της, για την ιδε-
ολογία της. Δεν την εξαρτά από την έγκρισή της. 

Δεν θέλουµε να συµφωνείτε µαζί µας, αλλά είναι σηµαντικό το
να µην παράγεται πολιτική απονοµιµοποίηση. Πιστεύετε ότι σας
βοηθά εκλογικά. Πρόσκαιρα. Οδηγεί στο χαµό, το συνολικό
χαµό! 

Δεν πρόκειται να υπάρξουν ανασυγκροτήσεις µε τέτοιους
όρους. Άρα, λοιπόν, αποφασίστε µε ποια µεριά θέλετε να είστε. 

Και έρχοµαι στην έκκλησή µας, κύριε Πρόεδρε: Το Κοινοβού-
λιο πρέπει να λειτουργεί. Και θα πω το εξής: Πολλές φορές, από
ορισµένες εκφάνσεις του Προεδρείου, υπάρχει κακώς εννοού-
µενη ανοχή στο ύψος των εκφράσεων και της κοινοβουλευτικής
αντιπαραθέσεως. Εκεί πρέπει να υπάρχουν παρεµβάσεις, περιο-
ρισµοί και εφαρµογή του Κανονισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ο Προεδρεύων συµφω-
νεί απόλυτα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έρχοµαι στα συγκεκριµένα θέµατα.
Φωνάζετε, ακούω για καταγγελίες και για σκάνδαλα. Ποια είναι
τα σκάνδαλα; Έχετε να µας πείτε κανένα; Έγιναν και γίνονται κα-
νονικές διαγωνιστικές διαδικασίες. Αρνείστε τα ΣΔΙΤ. Μου εξη-
γείτε από πού θα χρηµατοδοτηθούν αυτά τα έργα; Μου εξηγείτε
πού θα βρεθούν τα χρήµατα ή φαντάζεσθε ότι ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός έχει τόσα χρήµατα ώστε να φτιάξει όλα αυτά τα
έργα ως δηµόσια έργα; Έχετε αναλογιστεί το κόστος της διαχεί-
ρισης τους; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, δεν κατάλαβα για ποιο πράγµα µιλάτε. Εάν έχετε
να πείτε κάτι συγκεκριµένο, δηλαδή ότι ο χι διαγωνισµός ή ο ψι
διαγωνισµός ή η ωµέγα διαγωνιστική διαδικασία είναι διαβλητή,
ελάτε και  πείτε το συγκεκριµένα. Εάν δεν σας αρέσουν αυτού
του τύπου οι διαγωνιστικές διαδικασίες θεσµικά, πείτε µας κά-
ποιες άλλες. Αλλά µην έρχεστε και λέτε: «τα συµφέροντα των µε-
γαλοεργολάβων», «οι τεχνικές εταιρίες». Ε, προφανώς κάποιες
τεχνικές εταιρείες θα τα φτιάξουν. Ποιος θα τα φτιάξει αυτά τα
έργα; Άρα, λοιπόν, κι εδώ ακόµα η γνωστή έωλη, λαϊκίστικη κρι-
τική πέφτει στο κενό.

Λέτε για επιλογή µεθόδων. Δεν µου λέτε: Οι επιλογές µεθόδων
ξέρετε ότι όλες εκπροσωπούν συγκεκριµένα συµφέροντα; Όλες
–όλες!- έχουν από πίσω συγκεκριµένες εταιρείες που τις προ-
ωθούν. Όταν επιλεγείς την άλφα, επιλέγεις ένα συγκεκριµένο
γκρουπ εταιρειών. Όταν επιλέγεις τη βήτα, επιλέγεις άλλο
γκρουπ εταιρειών. Γιατί εσείς επιλέγετε την άλφα; Να κάνω εγώ
την αντίστροφη σκέψη; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Την ανακύκλωση λέτε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όλες. Ακούστε, δεν υπάρχει τεχνική

η οποία να έχει µηδενικό υπόλειµµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Έχει 25%.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, τεχνική µε µηδενικό

υπόλειµµα δεν υπάρχει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Υπάρχει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ελάτε! 
Λοιπόν, τεχνική µε µηδενικό υπόλειµµα δεν υπάρχει. Αυτό είναι

το πρώτο. 
Δεύτερον, διαµαρτύρεστε -κι εγώ έχω διαµαρτυρηθεί κατ’ επα-
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νάληψη, ξέρετε την κριτική που έχω κάνει γι’ αυτό- για τους πολ-
λούς ΧΥΤΑ. Σωστά. Για να κάνουµε λιγότερους ΧΥΤΑ, χρειαζό-
µαστε µικρότερο όγκο απορριµµάτων. Μέχρι να εξελιχθεί και να
φτάσει στον επιθυµητό βαθµό -γιατί όλοι συµφωνούµε στο
στόχο- της µείωσης µέσα από την ανακύκλωση, τι θα τα κάνουµε
τα απορρίµµατα; Θα τα τρώµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Τα συµβόλαια γιατί τα …
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, µέσα σε όλο αυτό το χρονικό

διάστηµα χρειαζόσασταν επιλογή τεχνολογιών. Ποια έπρεπε να
είναι η επιλογή; Ποια τεχνολογία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχετε
δίκιο. 

Δεν θα έπρεπε να είναι αυτή που αφήνει το µικρότερο υπό-
λειµµα; Ποια είναι η τεχνολογία µε το µικρότερο υπόλειµµα; Και
γιατί έρχεστε εσείς και επιλέγετε τις άλφα τεχνολογίες και αφή-
νετε τις βήτα; 

Έπειτα, στα θέµατα της χωροθετήσεως -γιατί βλέπετε ότι ο
Υπουργός ορθώς απήντησε- οι συνδυασµένες τεχνολογικές επι-
λογές -όχι µια- είναι που δίνουν το βέλτιστο αποτέλεσµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και µε αυτό κλείνετε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κλείνω µόνο µε δύο κουβέντες. 
Ακούστε κάτι: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έχω ασκήσει κριτική στον

περιφερειακό σχεδιασµό κατ’ επανάληψη. Χαίροµαι που ακούω
ότι βρισκόµαστε σε µια διαδικασία αναθεωρήσεως, επικαιροποί-
ησεως του περιφερειακού σχεδιασµού, γιατί αυτό είναι βασικό.
Βεβαίως, δεν είναι δυνατόν στην Πελοπόννησο να µην υπάρχει
διαχείριση. Διότι η πραγµατικότητα είναι ότι η Πελοπόννησος έρ-
χεται και θάβει στα Λιόσια και στη Φυλή. Αυτή είναι η αλήθεια. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έτσι είναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και εδώ υπάρχει µια τεράστια αδρά-

νεια από τα θεσµικά όργανα της Πελοποννήσου όλο το χρονικό
διάστηµα. Γιατί λέµε εξιδανικεύσεις και αγιοποιήσεις της τοπικής
αυτοδιοικήσεως. Ποιος φταίει γι’ αυτό; Η κεντρική εξουσία φταίει
γι’ αυτό; Δεν φταίει η τοπική αυτοδιοίκηση γι’ αυτό;  

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Και οι κυβερνήσεις.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Είναι θέµα πόρων.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφήστε τώρα που είναι θέµα πόρων.

Την ιστορία της Πελοποννήσου την ξέρω απ’ έξω και ανακατωτά.
Και σας λέω ότι δεν είναι αυτό θέµα πόρων, αλλά θέµα πολιτικής
βούλησης και αρνήσεως να χωροθετήσουν. Αφήστε το!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κλείσατε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέω όµως, ότι δώσαµε καλά παρα-

δείγµατα στο  θέµα της Κερατέας. Και εκεί, επειδή το βάζετε
µέσα στην επερώτησή σας,  εισακούστηκε η τοπική κοινωνία.

Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρξει και µια  επικαιροποίηση των
περιβαλλοντικών µελετών σε ό,τι αφορά το Γραµµατικό, διότι
εκεί ενδέχεται να υπάρξουν καινούργιες εξελίξεις, οι οποίες δη-
µιουργούν διαφορετικά δεδοµένα. Και αυτό θα πρέπει να εξετα-
στεί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Η συνάδελφος, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, η

κ. Χριστοφιλοπούλου έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα συµφωνήσω µε τον συνάδελφο ότι η πολι-

τική απονοµιµοποίηση και ο λαϊκισµός στρέφουν την κοινωνία και
τις πολιτικές δυνάµεις στα άκρα. Την ίδια στιγµή, όµως, πρέπει
να πω ότι και η πόλωση µπορεί, όταν γίνεται ακραία, να οδηγήσει
κι αυτή σε διχασµό και να εντείνει τον διχασµό.

Άρα, τι χρειάζεται; Εκτός από άλλο εκλογικό νόµο, χρειάζεται
κι εδώ µέσα, στο Κοινοβούλιο, καλύτερη συνεργασία των συν-
ταγµατικών δυνάµεων, του συνταγµατικού τόξου, όχι, όµως,
µόνο, κύριε Πρόεδρε, για να εφαρµοστεί ο Κανονισµός. Και χαί-
ροµαι για τη δική σας τοποθέτηση. Πρέπει να ξέρετε ότι πάρα
πολλές φορές έχουµε θέσει το θέµα στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, γιατί δεν είναι µόνο σήµερα που είδαµε το αποτρόπαιο

πρόσωπο του νεοναζισµού µέσα εδώ. Υπάρχουν δυστυχώς,
πάρα πολλά, παραδείγµατα. Και νοµίζω ότι παλαιότεροι συνά-
δελφοι δεν θα θυµούνται τέτοιες καταστάσεις. Εγώ τουλάχιστον,
όσα χρόνια είµαι εδώ µέσα, δεν θυµάµαι αυτές τις καταστάσεις. 

Χρειάζεται, λοιπόν, νέος, επικαιροποιηµένος Κανονισµός, διότι
το Κοινοβούλιο το δικό µας, κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον, δεν
είχε µέχρι σήµερα αυτά τα ακραία παραδείγµατα. Πρέπει, λοι-
πόν, οι συνταγµατικές δυνάµεις να συνεννοηθούµε. 

Κύριε Πρόεδρε, εµείς προτείνουµε κι αλλαγές στον Κανονι-
σµό. Και πρέπει, βεβαίως, γρήγορα, µαζί µ’ αυτό -γιατί πολλοί
συνάδελφοι το είπαν, συµφωνώ κι εγώ, υπάρχει κι εντός και
εκτός Κοινοβουλίου αυτή η νεοναζιστική πρόκληση- να ψηφιστεί
το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. 

Εµείς έχουµε καταθέσει την πρόταση νόµου. Είναι σε µεγάλο
βαθµό, ένα προηγούµενο νοµοσχέδιο που είχε εκπονηθεί επί Μιλ-
τιάδη Παπαϊωάννου ως Υπουργού Δικαιοσύνης. Ωστόσο, εµείς
θέλουµε να δούµε γρήγορα και να επεξεργαστούµε αυτό το αν-
τιρατσιστικό νοµοσχέδιο που έχει προτείνει ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης.

Δεύτερον, µίλησε ο κ. Κουρουµπλής και θύµισε το θέµα της
διακοµµατικής επιτροπής για τις γερµανικές αποζηµιώσεις.
Κύριε Πρόεδρε, είναι άλλο ένα παράδειγµα -εµείς συµφωνήσαµε
τότε µε την πρόταση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης- όπου οι δηµοκρατικές δυνάµεις του τόπου είναι καλό να συ-
νεργαστούν. Κι αυτή η συνεργασία –το ελπίζω- µπορεί να µας
οδηγήσει και στη µείζονα συνεργασία να συνεργαστούµε στην
κρίση. 

Δυστυχώς, άκουσα από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ εδώ
µέσα, αλλά κι από τον κ. Μαριά, να παραπέµπουν τα πάντα στο
κακό µνηµόνιο και να λένε ότι όλα αυτά, στην υγεία, στην παιδεία,
στα απορρίµµατα, δεν θα υπήρχαν και ότι -άκουσα την κ. Σακο-
ράφα να το λέει πάλι- µε ένα άρθρο θα καταργήσουν το µνηµό-
νιο, λες και το µνηµόνιο είναι η µήτρα όλων των κακών.

Φοβούµαι, όµως, ότι εάν επήρχετο η ώρα να έρθουν ως κυ-
βέρνηση, όχι µόνο θα το τηρούσαν, αλλά θα το τηρούσαν µια
χαρά, γιατί δεν υπάρχει άλλος τρόπος χρηµατοδότησης εντός
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και τουλάχιστον όσο ο ΣΥΡΙΖΑ µας λέει
ότι θέλει να παραµείνει κόµµα το οποίο στηρίζει την ένταξη και
την παραµονή της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εγώ δεν
βλέπω άλλο τρόπο χρηµατοδότησης.

Έρχοµαι, όµως, στο σηµαντικό, πράγµατι, θέµα το οποίο συ-
ζητούµε σήµερα, που αφορά τα απορρίµµατα και ας πούµε, του-
λάχιστον, κι ένα καλό που έγινε. Διότι στη χώρα µας, πράγµατι,
δεν έχουµε την καλύτερη εµπειρία, κύριε Υπουργέ, από τη δια-
χείριση των απορριµµάτων. Ένα καλό που έγινε σχετικά πρό-
σφατα στη χώρα είναι ότι από τις τριακόσιες ενενήντα οκτώ
ανεξέλεγκτες χωµατερές, οι τριακόσιες δέκα οκτώ έκλεισαν.
Αυτό πρέπει να το δούµε. Τουλάχιστον να δούµε τι έχουµε κατα-
φέρει. Υπάρχουν εβδοµήντα οκτώ ανεξέλεγκτες χωµατερές.
Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για να κλείσουν κι αυτές; Ένα
θέµα είναι αυτό.

Το δεύτερο θέµα αφορά τις διαδικασίες αποκατάστασης,
κύριε Υπουργέ. Είστε σε θέση να µας δώσετε στοιχεία για το
κατά πόσο οι περιοχές που είχαν πληγεί από τις ανεξέλεγκτες
χωµατερές αποκαθίστανται;

Τώρα, όµως, στρέφοµαι λίγο και ερωτώ και τους συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και το Υπουργείο, για το ποιες είναι οι διαδι-
κασίες µετάβασης. Γιατί εδώ θα συµφωνήσω ότι χρειαζόµαστε
µια µετάβαση από το σύµµεικτο τρόπο, που είναι ευρωπαϊκά
αποδεκτός, προς την πρόληψη, προς τη διαλογή στην πηγή. 

Άκουσα, κύριε Υπουργέ, που είπατε ότι πάρα πολλές απ’ τις
µελέτες είναι έτοιµες και πως προκηρύσσονται µικρά έργα τοπι-
κής εµβέλειας κοµποστοποίησης. Είναι ανάγκη αυτά τα έργα να
προχωρήσουν, παράλληλα µε τον περιφερειακό σχεδιασµό. Θα
πω µετά και τη δική µου γνώµη, ότι χρειάζεται και αυτός επικαι-
ροποίηση.

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό, η πολιτεία να διευκολύνει την
τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία πράγµατι είναι αρµόδια κι έχει να
επιδείξει κάποια καλά παραδείγµατα, αλλά και πάρα πολλά πα-
ραδείγµατα αποφυγής κόστους, λαϊκισµού και, αν θέλετε, θαψί-
µατος του προβλήµατος κάτω από το χαλί. 
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Είναι πολύ σηµαντικό, λοιπόν, να τρέξουν γρήγορα και τα έργα
κοµποστοποίησης, παράλληλα και µε τα προγράµµατα περιβαλ-
λοντικής συνειδητοποίησης, που υπάρχουν στα σχολειά. Ξέρω
ότι υπάρχει συνεργασία των συναρµοδίων Υπουργείων Περιβάλ-
λοντος και Παιδείας προς το σκοπό αυτό. Πάρα πολλά από τα
προγράµµατα αυτά έχουν πολλή σηµασία, διότι ακόµα και εάν
αύριο το πρωί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλη τη χώρα
υπάρξουν αυτές οι µονάδες που θα διευκολύνουν τη διαλογή
στην πηγή, θα πρέπει και στους πολίτες –σε εµάς τους µεγαλύ-
τερους, διότι στα παιδιά µέσω του σχολειού συµβαίνει αυτό- να
καλλιεργηθεί αυτή η συνείδηση. Υπάρχουν πολίτες αυτήν τη
στιγµή που έχουν γενικώς την προσδοκία να υπάρχει ανακύ-
κλωση, αλλά οι ίδιοι,  οι ίδιες δεν συµµετέχουν όσο θα µπορού-
σαν να συµµετάσχουν. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, πρέπει το
παράδειγµα της Κερατέας –το λέω κι εγώ- να αποτελέσει κατά
κάποιον τρόπο πυξίδα. Το είχα πει και όταν περάσατε τη σχετική
ρύθµιση στη Βουλή. Έχουν δίκιο όσοι µιλούν και υπερασπίζονται
το δικαίωµα των τοπικών κοινωνιών να έχουν λόγο, όχι γενικώς
και αορίστως, αλλά λόγο συγκεκριµένο, λόγο τεκµηριωµένο, έτσι
ώστε τα όσα σχεδιάζονται σε περιφερειακό επίπεδο να µην σχε-
διάζονται ερήµην των τοπικών κοινωνιών. Αυτό φαντάζει γενικό-
λογο και ωραίο. Έγινε, όµως, πράξη µετά από µια πολύ µεγάλη
και κακή διαχείριση -από πολιτικής απόψεως- του προβλήµατος
της Κερατέας. 

Αυτό έγινε πράξη. Συµβάλλαµε πραγµατικά. Και νοµίζω ότι το
πνεύµα της τρικοµµατικής Κυβέρνησης –που νοµίζω ότι µπορεί
να γίνει ακόµα πιο αποτελεσµατική- και αυτή η συνεργασία που
αναπτύχθηκε, διευκόλυνε την περίπτωση της Κερατέας. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτό είναι ένα παράδειγµα της µετάβα-
σης αυτών των σύµµεικτων µορφών διαχείρισης. Όσον αφορά
τη µετάβαση, πρέπει να πάµε σε πολλές τέτοιες περιπτώσεις
συνδιαλλαγής –µε την καλή έννοια του όρου- µε την κοινωνία. 

Υπάρχει πράγµατι θέµα στο Γραµµατικό. Υπάρχουν κατολισθή-
σεις. Υπάρχει πρόβληµα µε το έδαφος. Θέλουµε να το δείτε και
θέλουµε να έχουµε την απάντησή σας για το πώς µπορεί αυτή η
µονάδα -εφόσον προχωρήσει- να λειτουργήσει. Είχαµε επισηµά-
νει πιο παλιά και το άστοχο, αν θέλετε, του περιφερειακού σχε-
διασµού, αλλά κυρίως το γεγονός ότι το έδαφος και οι δασικοί
πνεύµονες που περιβάλλουν την περιοχή, δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση να θιγούν. Θέλουµε να δούµε πώς το Υπουργείο βλέ-
πει αυτήν την περίπτωση και πώς βλέπει το πρόβληµα που υπάρ-
χει στο Γραµµατικό. 

Τέλος, πρέπει η ντροπή του ΧΥΤΑ της Φυλής να τελειώνει. Δεν
µπορεί ο Δήµος Φυλής σήµερα, τα Άνω Λιόσια, κατ’ ουσίαν, να
αποδέχεται τα απορρίµµατα της µισής νοτίου Ελλάδος. Σχεδόν
όλη η Πελοπόννησος πάει τα σκουπίδια της στη Φυλή. Πρέπει να
τελειώσει αυτή η ντροπή. Δεν είναι δυνατόν να γίνεται αυτό. Κι
εδώ υπάρχουν ευθύνες και στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν τα πάνε όλα. Τα µισά τα
θάβουν, κρυφά.  

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Κουρουµπλή, νο-
µίζω ότι τουλάχιστον πρέπει να συµφωνήσουµε –δεν θα συµφω-
νήσουµε σε όλα- σε αυτό το ζήτηµα των απορριµµάτων και προς
τη µετάβαση στην πρόληψη, αλλά και στο πώς διαχειριζόµαστε
το µεταβατικό στάδιο µέχρι να φτάσουµε στο επιθυµητό αποτέ-
λεσµα. Και θα πρέπει να προχωρήσουµε γρήγορα. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της ΔΗΜΑΡ κ.

Νίκη Φούντα. 
Ορίστε, κυρία Φούντα, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, χαιρετήσαµε και το πρωί την απόφαση του
Προεδρείου για την αποµάκρυνση του Βουλευτή της Χρυσής
Αυγής. Κάποια στιγµή µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα πρέπει να γίνει
αποκατάσταση του πολιτικού λόγου, ενός λόγου που δεν συνά-
δει µε τις αρχές που πρέπει να υπάρχουν και να διέπουν τη λει-
τουργία και τον Κανονισµό της Βουλής, ενός λόγου που στιγµα-
τίζει και το χώρο και τη δηµοκρατία µας, πόσω µάλλον τη σοβα-

ρότητα που πρέπει να βγάζει αυτή η Αίθουσα απέναντι σε ένα
δοκιµαζόµενο ελληνικό λαό. 

Καλούµε το Προεδρείο να είναι λίγο πιο αυστηρό στην τήρηση
του Κανονισµού όσον αφορά ουσιαστικά αυτές τις συµπεριφο-
ρές.

Προ ολίγων µηνών είχαµε συζητήσει µε τον κύριο Υπουργό το
θέµα της κοµποστοποίησης σ’ αυτήν την Αίθουσα. Είχαµε προ-
τάξει τότε τις θέσεις της Δηµοκρατικής Αριστεράς για την
ανάγκη προώθησης της κοµποστοποίησης και του γενικότερου,
συνολικότερου τρόπου θέασης που πρέπει να υπάρξει και να ει-
δωθεί για τη διαχείριση των απορριµµάτων σύµφωνα µε τις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες και µε γνώµονα πάντα το δηµόσιο συµφέρον.  

Να πούµε ότι είναι µια περίοδος αυτή που διανύουµε που είναι
πάρα πολύ σηµαντική για τη λήψη αποφάσεων αναφορικά µε το
ζήτηµα της διαχείρισης. Πρόκειται για αποφάσεις και για ενέρ-
γειες που θα διαµορφώσουν µακροπρόθεσµα και ίσως ανελα-
στικά την κατάσταση στο εν λόγω πεδίο, γι’ αυτό και οι κινήσεις
που γίνονται πρέπει να είναι µε τη δέουσα προσοχή, µε τη µεγα-
λύτερη δυνατή διαφάνεια και συναίνεση από την τοπική κοινωνία
και φυσικά µε γνώµονα τις βέλτιστες περιβαλλοντικά, κοινωνικά
και οικονοµικά επιλογές.

Αναλογιζόµενοι, ωστόσο, την παρούσα κατάσταση στον τοµέα
της διαχείρισης των απορριµµάτων, µπορούµε να ισχυριστούµε
ότι η ακολουθούµενη πολιτική είναι µε τη δέουσα προσοχή; Μάλ-
λον όχι. Το γεγονός ότι βρισκόµαστε πια στο «και πέντε» των
αποφάσεων που πρέπει να ληφθούν για την εξασφάλιση κονδυ-
λίων και για τα απαραίτητα έργα που πρέπει να γίνουν, αλλά και
την αποφυγή περαιτέρω καταδικαστικών αποφάσεων και προστί-
µων, δεν είναι προφανώς οι λόγοι που µπορούν να δικαιολογή-
σουν την προχειρότητα των ακολουθούµενων διαχρονικά
πολιτικών, και δεν αναφέροµαι στην παρούσα Κυβέρνηση και στο
παρόν Υπουργείο.

Επειδή, κατά συνέπεια, οι σχεδιασµοί του σήµερα είναι τα πε-
ριβαλλοντικά, οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα του αύριο,
θα πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προσεχτικοί στην υιοθέτηση πο-
λιτικών, ώστε να µην αναπαράγουν προβληµατικές καταστάσεις.

Να σηµειώσουµε κάποια πράγµατα. Σύµφωνα µε την κοινοτική
και εθνική νοµοθεσία, για τα αστικά στερεά απόβλητα, τα ΑΣΑ
όπως αποκαλούνται, θα πρέπει µέσα στα επόµενα χρόνια να παύ-
σει η λειτουργία των ΧΑΔΑ και να γίνει περιβαλλοντική αποκατά-
σταση, να εκτραπούν δύο εκατοµµύρια επτακόσιοι είκοσι οχτώ
χιλιάδες τόνοι βιοαποικοδοµήσιµων αποβλήτων από την υγειονο-
µική ταφή µέχρι το 2020. Επιπλέον να προωθηθεί η ανακύκλωση,
ώστε έως το 2015 η χωριστή συλλογή να έχει καθοριστεί τουλά-
χιστον για χαρτί, µέταλλο, πλαστικό και γυαλί και να αυξηθεί κατ’
ελάχιστον στο 50% κατά βάρος η προετοιµασία για την επανα-
χρησιµοποίηση και την ανακύκλωση αποβλήτων για τα υλικά
αυτά. Τέλος, έως το 2015 το ποσοστό χωριστής συλλογής των
βιολογικών αποβλήτων να ανέλθει κατ’ ελάχιστον στο 5% του συ-
νολικού βάρους των βιολογικών αποβλήτων. 

Δύο θα λέγαµε ότι είναι επί της ουσίας τα µεγάλα προβλήµατα
στο επίπεδο λήψης αποφάσεων αυτήν τη στιγµή. Συµφωνούµε
ότι ουσιαστικά οι ευθύνες της τοπικής κοινωνίας και της εκά-
στοτε τοπικής αυτοδιοίκησης είναι πάρα πολύ µεγάλες, κύριε
Υπουργέ.

Πρώτον, η παντελής ατυχία στις χωροθετήσεις χώρων υγει-
ονοµικής ταφής, µια αποτυχία που καλλιεργήθηκε τόσο από µι-
κροπολιτικές και πελατειακές πρακτικές, όσο και από τη λογική
–ας µου επιτραπεί η αγγλική έκφραση- «not in my backyard», «όχι
στην αυλή µου το πρόβληµα», σε επίπεδο τοπικών κοινωνιών.

Δεύτερον, το γεγονός ότι παρ’ ότι το εθνικό και ευρωπαϊκό θε-
σµικό πλαίσιο για τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων θέτει συ-
νεχώς αυστηρότερες προδιαγραφές, ελάχιστα έχουν προωθηθεί
πολιτικές στην κατεύθυνση ενός συστήµατος ολοκληρωµένης
διαχείρισης των αστικών απορριµµάτων, που να ενσωµατώνουν
πρακτικές πρόληψης, µείωσης, διαλογής στην πηγή, ανακύκλω-
σης, κοµποστοποίησης και επαναχρησιµοποίησης.

Η άρνηση της ουσιαστικής αυτής υποστήριξης τέτοιων προ-
ληπτικών πολιτικών συνοδεύεται από µια ρητή και συνειδητή επι-
λογή, η οποία στη χώρα µας έχει σθεναρούς, δυστυχώς, υποστη-
ρικτές αυτής της διατήρησης του µεγαλύτερου µέρους των αστι-
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κών απορριµµάτων σε σύµµεικτη µορφή, µε σκοπό τη θερµική
επεξεργασία όπως καύση, πυρόλυση, αεριοποίηση. Πρόκειται
για µια µέθοδο ασύµφορη, που συνεπάγεται και προϋποθέτει
πολύ υψηλό επενδυτικό και λειτουργικό κόστος, εκποµπές επι-
κίνδυνων αερίων και παραγωγή τοξικής στάχτης, δέσµευση των
ΟΤΑ σε σταθερή παροχή απορριµµάτων προς καύση για δεκαε-
τίες και φυσικά αντιδράσεις από τις τοπικές κοινωνίες. 

Λειτουργούµε όλα αυτά τα χρόνια, λοιπόν, ως δέσµιοι των δύο
ακριβών τεχνολογιών διαχείρισης σύµµεικτων απορριµµάτων και
προς την κατεύθυνση αυτή προσανατολίζεται ακόµη και σήµερα
η διαχείριση. Θέση µας είναι ότι η επίλυση του προβλήµατος της
διαχείρισης δεν µπορεί να επιτευχθεί µε την προωθούµενη επε-
ξεργασία σύµµεικτων απορριµµάτων. 

Η οικονοµική κρίση έχει διαµορφώσει και µια νέα πραγµατικό-
τητα, αναφορικά µε την ποσότητα των παραγόµενων απορριµ-
µάτων. Πρόκειται για µια πραγµατικότητα η οποία θα πρέπει να
ληφθεί υπ’ όψιν στο αναθεωρούµενο ΠΕΣΔΑ, που προορίζει και
καθορίζει τη στρατηγική, τις πολιτικές και τους στόχους για τη
διαχείριση των αποβλήτων σε εθνικό επίπεδο και στον τρόπο που
αυτός εξειδικεύεται στα επιµέρους ΠΕΣΔΑ. 

Μία άλλη πραγµατικότητα, κανονιστική αυτή τη φορά και όχι
συγκυριακή, είναι η περιβαλλοντική, κοινωνική και οικονοµική
ανάγκη για σταδιακή µείωση των παραγόµενων απορριµµάτων,
που µε σφιχτά χρονοδιαγράµµατα οφείλει να αποτελέσει στόχο
της πολιτείας. Στο πλαίσιο αυτό, θα πρέπει το τρίπτυχο, διαλογή
στην πηγή, ανακύκλωση και επαναχρησιµοποίηση να είναι εκείνο
που θα καθοδηγεί τη λογική τόσο της κεντρικής διοίκησης όσο
και της αυτοδιοίκησης.

Επειδή ο χρόνος είναι αδυσώπητος, να πούµε πως θεωρούµε
ότι η έµπρακτη υλοποίηση των στόχων των ευρωπαϊκών οδηγιών
και η ανανέωση της σχετικής ελληνικής νοµοθεσίας, θα συµβάλει
στην υπέρβαση του παρωχηµένου µοντέλου της ταφής των στε-
ρεών αποβλήτων. Βάσει των παραπάνω οδηγιών, η διαχείριση
των αποβλήτων θα πρέπει να ακολουθήσει την ιεράρχηση, πρό-
ληψη, προετοιµασία για επαναχρησιµοποίηση, ανακύκλωση, ανά-
κτηση άλλου τύπου –παραδείγµατος χάριν ενέργεια- και διά-
θεση. 

Με την παραπάνω ολοκληρωµένη πολιτική πρόταση στη δια-
χείριση απορριµµάτων µπορούν τα πέντε ζητούµενα που εµείς
θέτουµε, να επιτευχθούν. Δηλαδή, να επιτευχθούν οι πολλοί υψη-
λοί περιβαλλοντικοί στόχοι, να απορροφηθούν όλοι οι σχετικοί
ευρωπαϊκοί πόροι, να µειωθεί το κόστος της επένδυσης -και άρα
το κόστος προς τον καταναλωτή- να δηµιουργηθούν θέσεις ερ-
γασίας –κάτι πάρα πολύ σηµαντικό στη συγκυρία αυτή- και να
επιτευχθούν οι ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της χώρας. 

Θα ήθελα να ολοκληρώσω µε δύο µόνο ενηµερώσεις. Πριν
από λίγες µέρες διάβαζα ότι στην καπιταλιστική Αγγλία φορείς
ενός τοµέα του Λονδίνου δίνουν µπόνους σε ειδικό τσιπάκι, που
ουσιαστικά αναφέρεται στο tonnage της ανακύκλωσης ή της
κοµποστοποίησης καθώς και αναφορικά µε κάποιες χρήσεις που
µπορεί να κάνει ο καταναλωτής στα σούπερ µάρκετ και στα
λοιπά. Στη Νέα Υόρκη, πριν τρεις, τέσσερις µέρες ο δήµαρχος
ανακοίνωσε την ενεργειακή απεξαρτοποίηση της πόλης γενικά
από την ενέργεια, µε ένα πολύ υψηλό ποσοστό που θα στηρίζε-
ται στη διαχείριση των απορριµµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Φούντα.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπύρος Χαλβα-
τζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα γίναµε µάρτυρες ενός ακόµα επεισοδίου και είδαµε

άλλη µία προκλητική συµπεριφορά Βουλευτών της Χρυσής
Αυγής. Αυτή η πρόκληση επιβεβαιώνει το ναζιστικό, φασιστικό
χαρακτήρα της Χρυσής Αυγής, όπως τον προσδιορίζει το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Η Χρυσή Αυγή, όµως, δεν αντιµετωπίζεται µε κορώνες και
φωνές. Την τρέφει η θεωρία των δύο άκρων, η λεγόµενη µηδε-
νική ανοχή και η αντιµεταναστευτική πολιτική µε τις «σκούπες». 

Θεωρούµε ότι µόνο το εργατικό λαϊκό κίνηµα µπορεί να απο-

µονώσει και να ανακόψει το ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα και τη
δράση των ναζιστικών πρακτικών. Δεν θα αντιµετωπιστεί η Χρυσή
Αυγή µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων,
που προσπαθεί να εξισώσει τον κοµµουνισµό µε τον φασισµό. 

Ο φασισµός, πριν από εξήντα οκτώ χρόνια, τον Μάη του ’45,
συντρίφτηκε από την αντίσταση και πάλι των λαών -και του ελ-
ληνικού λαού- µε καθοριστική συµβολή του Σοβιετικού Κόκκινου
Στρατού, µε είκοσι εκατοµµύρια νεκρούς. Και σήµερα η Ευρω-
παϊκή Ένωση αναγνωρίζει και βραβεύει τους συνεργάτες των
ναζί στις βαλτικές χώρες, στην Ουκρανία και αλλού.

Να µπούµε τώρα στο θέµα της επερώτησης. Τα απορρίµµατα
-όλοι το είπαν- και η διαχείρισή τους είναι ένα πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζεται µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο από τη σηµερινή τρικοµ-
µατική Κυβέρνηση, Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ,
όπως αντιµετωπιζόταν και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Ο τρόπος αυτός είναι: Να παρα-
δίδεται και αυτός ο χρυσοφόρος τοµέας στο ιδιωτικό κεφάλαιο. 

Σήµερα λοιπόν η Κυβέρνηση, σε αγαστή συνεργασία µε τη δι-
οίκηση του ΕΣΔΑ για την Αττική και µε άλλους φορείς διαχείρι-
σης απορριµµάτων σε άλλες περιφέρειες της χώρας, αλλά και
µε την αποδοχή –µέχρι και την ενεργό συµµετοχή- των οργάνων
της τοπικής διοίκησης, επιταχύνει το αντιλαϊκό έργο των προκα-
τόχων της, για να παραδώσει στο κεφάλαιο µε τη διαδικασία των
συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, όλο το αντικείµενο
της επεξεργασίας αλλά -σε επόµενη φάση- και της διάθεσης
ΧΥΤΑ και ΧΥΤΥ των απορριµµάτων σε µία σειρά νοµούς και περι-
φέρειες της χώρας.

Ανάλογες διαγωνιστικές διαδικασίες βρίσκονται -το γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ- σε εξέλιξη σε πέντε περιφέρειες και άλλους νο-
µούς και έπεται συνέχεια.

Έτσι µπαίνει σε φάση υλοποίησης ένα ακόµα από τα πολλά
λεγόµενα επενδυτικά προγράµµατα, που έχει υποσχεθεί η τρι-
κοµµατική Κυβέρνηση στο εγχώριο και ευρωπαϊκό κεφάλαιο, µε
εξασφαλισµένη και υψηλή κερδοφορία. Κερδοφορία που στην
προκειµένη περίπτωση θα τροφοδοτείται άµεσα µέσω των αντα-
ποδοτικών τελών από το λεηλατηµένο εισόδηµα εργαζοµένων,
ανέργων, από το υστέρηµα της λαϊκής οικογένειας. Αυτά τα χρή-
µατα θα πηγαίνουν κατευθείαν στις τσέπες των κεφαλαιοκρατών
µε πρόθυµους εισπράκτορες τις δηµοτικές αρχές των κοµµάτων
του ευρωµονόδροµου που µαζί µε επώνυµες µη κυβερνητικές
οργανώσεις -περιβαλλοντικές λεγόµενες- και άλλους συνοδοι-
πόρους, δεν κάνουν άλλο από το να πίνουν νερό στο όνοµα της
πολιτικής «πληρώνω ό,τι πετάω», που είναι η πιο ακραία εκδοχή
της αρχής «ο ρυπαίνων πληρώνει» που είναι χειρότερη και από
τη λογική του κεφαλικού φόρου.

Με την επιχειρούµενη καθολική ιδιωτικοποίηση του συνόλου
της επεξεργασίας των απορριµµάτων µπαίνουν στο δρόµο της
απόλυσης εκατοντάδες εργαζόµενοι στον ενιαίο σύνδεσµο και
χιλιάδες σε όλη την Ελλάδα, καθώς ανάλογες επιλογές βρίσκον-
ται σε εξέλιξη και σε άλλες περιφέρειες και νοµούς της χώρας.
Ήδη, λειτουργεί στο πλαίσιο της διακυβερνητικής επιτροπής για
τη διαχείριση των αποβλήτων οµάδα εργασίας για τη µετατροπή
σε ανώνυµες εταιρείες των φορέων διαχείρισης. Αυτή η υλοποι-
ούµενη στρατηγική προαναγγέλλει ανάλογες εξελίξεις και στον
τοµέα της αποκοµιδής που σηµαίνει νέα τεράστια κέρδη για το
κεφάλαιο. 

Πιο συγκεκριµένα, µε το υλοποιούµενο πρόγραµµα υπό τις ευ-
λογίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
ανατίθεται µε τη µέθοδο της ΣΔΙΤ σε µεγαλοεργολάβους και ο
τοµέας κατασκευών και ενέργειας. Φαίνεται ότι όλη αυτή η λο-
γική για τα σύµµεικτα απορρίµµατα και την επεξεργασία τους για
τα επόµενα τριάντα χρόνια δεν είναι τίποτα άλλο από µια καθαρή
ταφόπλακα στην ανακύκλωση µε διαλογή στην πηγή.

Τα υπερκέρδη των επιχειρήσεων διασφαλίζονται µε συγκεκρι-
µένες διατάξεις σε βάρος του λαϊκού εισοδήµατος. Η παράγρα-
φος 2, του άρθρου 17, του ν.4071/2012 ορίζει στην περίπτωση
των ΣΔΙΤ ότι οι φορείς διαχείρισης για την ασφάλεια των συµβά-
σεων αυτών επιτρέπεται να εκχωρούν τα έσοδά τους που προ-
έρχονται από τις εισφορές των µελών τους ή τα τέλη της παρο-
χής των υπηρεσιών, οι οποίες εισφορές προέρχονται από το αν-
ταποδοτικό τέλος.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τάχθηκε εξαρχής και σε

όλα τα επίπεδα ενάντια σε αυτόν τον αντιλαϊκό σχεδιασµό µε
πλήθος παρεµβάσεων µέσα και έξω από τη Βουλή, στα όργανα
της τοπικής διοίκησης, µε κεντρικές και τοπικές εκδηλώσεις, µε
πλήθος ανακοινώσεις και δηµοσιεύµατα τότε που οι άλλες πολι-
τικές δυνάµεις συµµετείχαν δραστήρια στην υποστήριξη αυτού
του σχεδιασµού, όπως γίνεται και σήµερα. 

Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, ξαφνιάστηκα ακούγοντας τους επε-
ρωτώντες Βουλευτές να κατακεραυνώνουν τις συµπράξεις δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Όταν αυτές οι ΣΔΙΤ συζητούνταν και
αποφασίζονταν από τα όργανα της τοπικής διοίκησης, από την
ΚΕΔΚΕ, από την ΤΕΔΚ, από τον ΕΣΔΕ τότε συµφωνούσαν. 

Απέναντι σε αυτές τις επιλογές της άρχουσας τάξης και του
πολιτικού της προσωπικού σε επίπεδο κεντρικής και τοπικής δι-
οίκησης, εµείς λέµε «όχι». 

Καλούµε και τα λαϊκά στρώµατα να αγωνιστούν για ένα δηµό-
σιο κοινωνικό χαρακτήρα της διαχείρισης των αποβλήτων µε κεν-
τρικούς δηµόσιους πόρους και µε προτεραιότητες, τη µείωση
της παραγωγής τους, τη γενναία προώθηση της ανακύκλωσης
µε διαλογή στην πηγή, µε ορθολογική µεταφορά µέσω σταθµών
µεταφόρτωσης, την ασφαλή λειτουργία των ΧΥΤΑ και την πλήρη
αποκατάσταση των ανεξέλεγκτων χωµατερών, τη µηχανική ανα-
κύκλωση ενός µόνου µέρους του υπολειποµένου ρεύµατος των
σύµµεικτων απορριµµάτων, που θα περιορίζεται όλο και περισ-
σότερο υπέρ της ανακύκλωσης στην ίδια εγκατάσταση προδια-
λεγµένων ρευµάτων, την κατάλληλη χωροθέτηση των σχετικών
υποδοµών µε ολοκληρωµένες µελέτες χωρίς άνωθεν παρεµβά-
σεις και όλα αυτά µε γνώµονα τις λαϊκές ανάγκες. Η ανέγερση
των απαραίτητων εγκαταστάσεων να γίνεται από ενιαίο κρατικό
φορέα κατασκευών που θα υλοποιεί όλα τα αναγκαία δηµόσια
έργα υποδοµής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αντίστοιχη εξειδίκευση να γίνει σε περιφερειακό επίπεδο, προ-

βάλλοντας ειδικότερα για την Αττική, το άµεσο και οριστικό σή-
µερα, τώρα, κλείσιµο του ΧΥΤΑ Φυλής Άνω Λιοσίων, τη
µετεγκατάσταση του εκεί αποτεφρωτήρα των νοσοκοµειακών
αποβλήτων και την απαγόρευση κάθε άλλης νέας εγκατάστασης,
την αναζήτηση νέων υποψήφιων χώρων -λόγω και της προφα-
νούς απ’ όλους βέβαια ακαταλληλότητας των θέσεων σε Γραµ-
µατικό και Κερατέα- χωρίς να αποκλείονται και εκτός Αττικής
περιοχές στο πλαίσιο µίας διαπεριφερειακής συνεργασίας. Αυτό
το υποστηρίζουµε πάνω από είκοσι χρόνια κι αυτό γίνεται σε διά-
φορες άλλες περιοχές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Καφαντάρη για πέντε λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα πω ότι και προσωπικά περιµέναµε να ακού-

σουµε κάτι παραπάνω στη σηµερινή συζήτηση και από τον κύριο
Υπουργό. Ακούσαµε µία γενικότερη τοποθέτηση, σαν αυτές που
ακούµε επί ένα χρόνο τώρα σε ηµερίδες, ανακοινώσεις του
ΥΠΕΚΑ, σε συνέδρια που γίνονται για τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, για τα προγράµµατα κ.λπ.. 

Εµείς εδώ ήρθαµε µε συγκεκριµένα στοιχεία, όσο κι αν κάποιοι
µας καταγγείλατε για λαϊκισµό ή τέλος πάντων ότι παίξαµε επι-
κοινωνιακά, όπως χαρακτηριστικά είπε ο κύριος Υπουργός στη
σηµερινή συζήτηση. Εµείς πιστεύω ότι ήµασταν τεκµηριωµένοι
και το πόσο λαϊκιστές είµαστε θα το κρίνουν αυτοί που µας
ακούν, θα το κρίνει ο ελληνικός λαός και σε περιοχές στις οποίες
αντιµετωπίζει οξυµένο πρόβληµα. Αυτό σαν σχόλιο.  Από κει και
πέρα, θα περιµέναµε κάποιες πιο συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Θα ήθελα να πω το εξής: Είπε ο κύριος Υπουργός «τι κάνουµε
τώρα;». Ποιος έφερε αυτή την κατάσταση στη διαχείριση των
απορριµµάτων; Ποιες κυβερνήσεις ήταν µέχρι σήµερα; Τι δια-
πλοκή υπήρξε µε µερίδα -το τονίζω- και των αιρετών στην τοπική

αυτοδιοίκηση; Αυτά είναι συγκεκριµένα ζητήµατα, τα οποία δεν
πρέπει να τα ξεχνάµε. 

Πιο συγκεκριµένα, περιµέναµε µία απάντηση σε σχέση µε αυτά
που λέγονται, «σύµµεικτα απορρίµµατα», «σύµµεικτο σκουπίδι».
Πιστεύω ότι ο κύριος Υπουργός γνωρίζει τι αναφέρει το άρθρο
20 και η συγκεκριµένη απαγορευτική απόφαση, όσον αφορά τη
διαδικασία επεξεργασίας του σύµµεικτου σκουπιδιού στην έκ-
θεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου την οποία καταθέ-
σαµε πριν. Δεν θα τη διαβάσω εδώ ακριβώς για να µην κατα-
ναλώσω χρόνο. Το πρώτο είναι αυτό.

Μέσα από τις συµβάσεις φαίνονται -και σας καταθέσαµε και
τη σύµβαση της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» στη δυτική Μακεδονία- ακριβώς
κάποιες συνέπειες και το εγγυηµένο του αριθµού των τόνων των
σκουπιδιών. Όταν αυτήν τη στιγµή η κρίση από µόνη της έχει δη-
µιουργήσει µείωση τουλάχιστον 15% στη δηµιουργία απορριµ-
µάτων, καταλαβαίνουµε πόσο θα προχωρήσουν αυτά τα σχέδια
τα οποία µας αναφέρθηκαν, σε σχέση µε ανακύκλωση, µε δια-
λογή στην πηγή κ.λπ.. 

Σε σχέση µε αυτό εγώ θα ήθελα να πω το εξής: Η Κυβέρνηση
αναγνωρίζει ότι η επιλογή για επεξεργασία σύµµεικτων είναι και
το αδύνατο σηµείο της όλης διαδικασίας. Είναι κάτι που µπορεί
να ελεγχθεί και να υπάρξουν και προσφυγές. 

Στην κατεύθυνση αυτή, προκειµένου να µπορεί να µας αντι-
κρούσει και να αντικρούσει γενικότερα αυτό, δροµολόγησε τη
µελέτη για το εθνικό σχέδιο πρόληψης απορριµµάτων και υιοθε-
τεί για εµάς αποσπασµατικές δράσεις για προγράµµατα «Δια-
λογή στην Πηγή», όπως και την ένταξή τους στο αντικείµενο των
ΣΔΙΤ στο πλαίσιο του ανταγωνιστικού διαλόγου. 

Μίλησε ο κύριος Υπουργός για νέες θέσεις εργασίας. Δεν θα
πω τι θέσεις εργασίας θα είναι σε αυτές τις εγκαταστάσεις. Νο-
µίζω ότι καταλαβαίνουµε. Νόµοι ψηφίζονται συνέχεια για το µε-
ροκάµατο και η  αδήλωτη εργασία είναι στο 45%. Πόσοι θα
απολυθούν από τους δήµους; Τι συνέπειες θα έχει για τους ερ-
γαζόµενους στην τοπική αυτοδιοίκηση αυτό; Δεν µας απάντησε
ο κύριος Υπουργός για τα σχέδια εισαγωγής απορριµµάτων από
το εξωτερικό -τα οποία αναδείχθηκαν και από οµιλητές µας-
µέσα σε εγκαταστάσεις που γίνονται και για καύση εισαγόµενων
απορριµµάτων. 

Βέβαια, θα ήθελα να πω δυο λόγια σε σχέση µε την ευρωπαϊκή
οδηγία την οποία επικαλέστηκε. Εµείς καταθέσαµε και το πρό-
γραµµά µας. Αν προλάβω, θα πω κάποια βασικά στοιχεία. Είναι
σύννοµο, είναι ακριβώς µέσα στη λογική και της ευρωπαϊκής
οδηγίας. Είναι µία εντελώς άλλη λογική στην κατεύθυνση εξυπη-
ρέτησης της κοινωνικής συµµετοχής και των οφελών της διαχεί-
ρισης στις τοπικές κοινωνίες και βέβαια είναι απόλυτα συµβατή
µε το περιβάλλον. Αυτό το οποίο προωθείτε είναι σε εντελώς δια-
φορετική κατεύθυνση.

Επίσης, µιλήσατε για επικαιροποίηση του περιφερειακού σχε-
διασµού. Ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ανέφερε και κά-
ποιες αντιρρήσεις που έχει. Είχε αναφερθεί και πιο παλιά σε άλλη
συζήτηση, σε άλλο νοµοσχέδιο. Γιατί βιάζεστε να προχωρήσουν
αυτοί οι διαγωνισµοί των ΣΔΙΤ, όταν αυτήν τη στιγµή ετοιµάζετε
αυτό το εθνικό σχέδιο; Γιατί βιάζεστε; Αυτό και µόνο µπορεί να
δηµιουργήσει πολλά ερωτήµατα και σε αυτούς που µας ακούνε.
Εµείς βέβαια έχουµε βγάλει τα συµπεράσµατά µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εγώ ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Αµµανατίδου για τρία λεπτά.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα ότι εµείς ήµασταν οι κινδυνολόγοι.

Θέλω να µου πείτε πόσες πυρκαγιές δασών ξεκίνησαν από
ΧΑΔΑ, από ανεξέλεγκτες χωµατερές, από ρέµατα τα οποία είχαν
γίνει σκουπιδότοποι, µε την ευθύνη δυστυχώς πολλές φορές και
των δήµων, διότι δεν υπήρχε η διαχείριση που έπρεπε να υπάρ-
χει, γιατί δεν υπήρχε η πολιτική βούληση από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Και να σας θυµίσω, επειδή είπατε ότι εδώ αναφερόµαστε σε
καρκίνους που δεν έχουν καµµία βάση, εκείνη την τραγική πυρ-
καγιά στην χωµατερή των Ταγαράδων στις 15 Ιουλίου 2006 που
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για δεκαπέντε ολόκληρες µέρες κατέκαιγε και είχε τραγικές συ-
νέπειες. Βεβαίως, ο τότε νοµάρχης Παναγιώτης Ψωµιάδης, που
πρόσκειται και στη Νέα Δηµοκρατία, δεν είχε κηρύξει την πε-
ριοχή σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης και δεν υπήρχε άµεση
εθνική συµβολή, αλλά ακόµη και ευρωπαϊκή, ώστε να κατασβη-
στεί η φωτιά µε τα µέσα που έπρεπε να έρθουν. 

Το αποτέλεσµα το ορατό, το άµεσο, που είχαµε δει τότε ήταν
τερατογενέσεις ζώων σε σταβλικές εγκαταστάσεις της ευρύτε-
ρης περιοχής. Αυτό που δεν έχουµε δει ακόµη και ίσως θα είναι
στα ιατρικά στατιστικά του µέλλοντος, είναι οι επιπτώσεις και η
αύξηση των καρκίνων σε όλη αυτήν την περιοχή, που για δεκα-
πέντε ολόκληρες µέρες ο αέρας ήταν γεµάτος διοξίνες και φου-
ράνια και τα αναπνεύσαµε πρώτα απ’ όλα οι εργαζόµενοι και
µετά εµείς, οι κάτοικοι της περιοχής και οι πολίτες που βρέθηκαν
σε αυτήν την περιοχή τότε. Βέβαια, αυτά τα κύµατα µε τους αέ-
ρηδες που είχε τότε, µεταφέρθηκαν µέχρι την Κασσάνδρα της
Χαλκιδικής, κάτω στο πρώτο πόδι. Το γνωρίζετε ως Βουλευτής
της Θεσσαλονίκης πάρα πολύ καλά. 

Τι αποκοµίζουµε από τη σύµβαση της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.», την
οποία έχουµε καταθέσει, που είναι βεβαίως και η πιλοτική επιχεί-
ρηση για τη διαχείριση των απορριµµάτων; Στα γεγονότα της
αποζηµίωσης ο ιδιωτικός φορέας σύµπραξης µπορεί να ζητήσει
αποζηµίωση για οτιδήποτε τον καθυστερήσει ή εµποδίσει στην
επίτευξη των αποτελεσµάτων ή του προκαλεί στέρηση των εσό-
δων. Αν αλλάξουν τα πράγµατα, παραδείγµατος χάριν, η σύ-
σταση των απορριµµάτων ή η ποσότητα των απορριµµάτων ή η
νοµοθεσία -όλα αναµενόµενα στα επόµενα τριάντα χρόνια- τι γί-
νεται; Θα διεκδικήσει αποζηµίωση µε ευθύνη της «ΔΙΑΔΥΜΑ
Α.Ε.». Είναι µέσα στη σύµβαση.

Για να ξέρουµε περί τίνος πρόκειται, ας θυµηθούµε την πρό-
σφατη επανεκκίνηση των οδικών αξόνων. Το δηµόσιο ανέλαβε
την ευθύνη για τις παρατεταµένες συνέπειες της οικονοµικής
κρίσης και αποζηµίωσε αδρά τους εργολάβους. Είναι έτσι ή δεν
είναι; 

Δεύτερο µείζον θέµα είναι ο ρόλος του ανεξάρτητου ελεγκτή.
Το δηµόσιο µπαίνει στην άκρη και καταργούνται οι ελεγκτικοί µη-
χανισµοί του δηµοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεωςς του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τρίτον, γιατί για είκοσι επτά χρόνια; Αν η απόσβεση και το εύ-

λογο κέρδος αποκατασταθούν νωρίτερα, γιατί µένει η σύµβαση
ενεργή; 

Τέταρτον, υπάρχει πρόβλεψη οικονοµικής συµµετοχής στην
επένδυση της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.». Δηλαδή, αν το κόστος δεν βγαί-
νει, τότε θα βάλει το χέρι στην τσέπη και πάλι ο εταίρος, που είναι
το ελληνικό δηµόσιο, άρα θα τα πληρώσει ο δηµότης. 

Για τους εργαζοµένους έχει ήδη αναφερθεί και η συνάδελφος
Χαρά Καφαντάρη. Δεν θα πω τίποτα. 

Θα πω, όµως, δυο λόγια για τις ΣΔΙΤ, τα οποία είναι καταστρο-
φικά και το γνωρίζουµε. Μάλιστα, αυτό που βλέπουµε είναι ότι
τα «φιλέτα» θέλετε να τα δώσετε ως µνηµονιακή συγκυβέρνηση
στους ιδιώτες επενδυτές, µε ανεπανόρθωτες βλάβες στην εθνική
οικονοµία και στο κοινωνικό σύνολο. Και για ποιον λόγο βεβαίως;
Διότι η κερδοφορία τους πρέπει να µείνει στο απυρόβλητο, τη
στιγµή που οι συντάξεις και οι µισθοί εξαφανίζονται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
το λόγο για τη δευτερολογία σας που είναι πέντε λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα προσπαθήσω να δώσω συγκεκριµένες πλέον απαντήσεις
στα θέµατα που τέθηκαν ξανά από κάποιους συναδέλφους. 

Θα κάνω µια γενική παρατήρηση. Σχετικά µε το πολύ µεγάλο
πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε όσον αφορά τη διαχείριση των
απορριµµάτων -που δυστυχώς έχει την πηγή του κυρίως στην
ύπαρξη του θλιβερού φαινοµένου των χωµατερών, το οποίο µας
δίνει µια θλιβερή πρωτιά σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση- θα
ήθελα να αναλογιστούµε ότι όταν ετίθεντο ζητήµατα καταπολέ-

µησης του φαινοµένου τα προηγούµενα χρόνια πολλοί από τους
εκπροσώπους και της τοπικής αυτοδιοίκησης και του πολιτικού
κόσµου δεν πήραν, αν θέλετε, σθεναρά θέση υπέρ της δηµιουρ-
γίας µιας υποδοµής που θα περιόριζε αυτό το όνειδος που
αφορά τις χωµατερές και τη λειτουργία τους για δεκαετίες στη
χώρα µας. Αυτό θα πρέπει να το αναλογιστούµε όλοι όσοι ήµα-
σταν στο πολιτικό πεδίο, είτε µ’ αυτή µας την ιδιότητα είτε µε
άλλη µας ιδιότητα, τα προηγούµενα πολλά χρόνια. 

Έτσι λοιπόν, βρισκόµαστε εδώ και ως Κυβέρνηση και ως πολι-
τεία, γιατί είναι ένα εθνικό ζήτηµα το ζήτηµα της διαχείρισης των
απορριµµάτων και κυρίως το κλείσιµο των ΧΑΔΑ, για να µπορέ-
σουµε να περιορίσουµε και ουσιαστικά να εξαλείψουµε το φαι-
νόµενο, πράγµα που για µας είναι ένα στοίχηµα που πρέπει να
το κερδίσουµε και είναι εκ των ων ουκ άνευ. 

Δεν θέλω να αναφερθώ -γιατί θέλω να κάνω οικονοµία του
χρόνου- στις συγκεκριµένες δράσεις που αναλάβαµε ως Υπουρ-
γείο τους τελευταίους µήνες, στις οποίες περιλαµβάνεται µια
σειρά δράσεων. Μάλιστα µπορώ να σας πω ότι έχουµε πάρει τα
εύσηµα και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μέσα από τη συνεργασία
που έχουµε µε τον αρµόδιο επίτροπο γίνεται πραγµατικά αντιλη-
πτή η τεράστια προσπάθεια που καταβάλλει η ελληνική Κυβέρ-
νηση για να θεραπεύσει αυτό το θλιβερό φαινόµενο. 

Έχω τα στοιχεία εδώ. Νοµίζω ότι δεν θα αξιοποιήσω τον χρόνο
για να σας πω µε πόσο µεγάλους ρυθµούς έχουµε τρέξει τον τε-
λευταίο καιρό και τι δράσεις έχουµε κάνει, από τη δηµιουργία
της διυπουργικής, την ενίσχυση της διυπουργικής µε τον κ. Βιρ-
βιδάκη, ο οποίος έχει πλέον την ευθύνη και για τη διαχείριση των
απορριµµάτων σε σχέση µε το ΕΣΠΑ, µέχρι τις επιστολές που
έχουµε στείλει στους εκπροσώπους των φορέων της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, τις υπουργικές αποφάσεις που έχουµε λάβει για να
µπορέσουµε πυροσβεστικά να λύσουµε συγκεκριµένα θέµατα
όσον αφορά τη µεταφορά των απορριµµάτων, τη µεταφορά των
κονδυλίων 70 εκατοµµυρίων ευρώ -ήταν η πρώτη κίνηση που
έκανα ουσιαστικά όταν ανέλαβα στο Υπουργείο αυτό- µέσω του
ΕΣΠΑ, για να µεταφερθούν στον Άξονα 4 που αφορά τη διαχεί-
ριση των απορριµµάτων, και µια σειρά δράσεων, για να τρέξουµε
και να λύσουµε αποτελεσµατικά αυτό το µεγάλο πρόβληµα που
είναι σύνθετο, θέλει τη συνεργασία πολλών φορέων, τη συνειδη-
τοποίηση του κυρίαρχου ρόλου που έχουν οι εκπρόσωποι των
φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης και των οποίων η συνεργασία
είναι πολύ σηµαντική. 

Θα αναφερθώ, όµως, σε κάποια συγκεκριµένα θέµατα. 
Αναφέρθηκα προηγουµένως στο Νέο Εθνικό Σχεδιασµό. Ναι!

Μπορώ να σας πω και τώρα ότι όταν ο Νέος Εθνικός Σχεδιασµός
θα τεθεί σε διαβούλευση, θα στείλουµε πρόσκληση -και προσω-
πικά και εγώ- σε όλα τα κόµµατα να συµµετάσχουν στη διαβού-
λευση αυτή, ακριβώς για να µπορέσουµε να πάρουµε ό,τι
καλύτερο µπορούµε από όλους τους φορείς του πολιτικού πε-
δίου. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να εκτιµηθεί. Θα τεθεί
σε διαβούλευση, πέραν του γεγονότος ότι οι φορείς βεβαίως εµ-
πλέκονται µέσα στη διαβούλευση αυτή. Θα αναλάβω µια πρωτο-
βουλία εγώ ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος να αποστείλω πρόσκληση και στα κόµµατα για
να συµµετέχουν και να µπορέσουν να τοποθετηθούν πάνω στο
ζήτηµα αυτό. 

Σε σχέση µε το ζήτηµα της κρίσιµης ύλης που αφορά τη δια-
χείριση των απορριµµάτων µέσα στη ΣΔΙΤ, θα ήθελα να πω ότι
το αντικείµενο της διαχείρισης των απορριµµάτων µέσα από τη
διαδικασία της ΣΔΙΤ είναι το υπολειµµατικό ανακυκλώσιµο.  

Γίνεται η ανακύκλωση µέχρι εκεί και δεν συµπεριλαµβάνονται
τα ανακυκλώσιµα υλικά στη διαχείριση. Άρα, προηγείται µία µε-
γάλη πορεία σε σχέση µε την ανακύκλωση µέχρι να πάνε και να
γίνει η διαχείριση των απορριµµάτων µέσα από την ολοκληρω-
µένη διαδικασία αυτού του project.

Σε σχέση µε το Γραµµατικό, η χωροθέτηση του ΧΥΤΥ Γραµµα-
τικού έχει ήδη κριθεί σε τεχνικό, επιστηµονικό και νοµικό επίπεδο
σε ανώτατο βαθµό. Έχει µελετηθεί εξαντλητικά. Υπάρχουν γνω-
µοδοτήσεις πανεπιστηµίων, απαντήσεις σε όλα τα τεχνικά θέ-
µατα και αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που την
επικυρώνουν.
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Βεβαίως και αντιµετωπίζουµε τα όποια τεχνικής φύσεως θέ-
µατα µε συνεχείς ελέγχους των Επιθεωρητών Περιβάλλοντος και
των υπηρεσιών και σε συνεργασία µε τις τεχνικές υπηρεσίες της
περιφέρειας, όπου υπάρχει περιθώριο να επιλυθούν σε µεταγε-
νέστερα στάδια. Θα είµαστε αυστηροί και ιδιαίτερα απειλητικοί
στην τήρηση των υπαρχόντων περιβαλλοντικών όρων. 

Άλλωστε, κατά τη γνώµη µου, η ακύρωση του έργου σηµαίνει
και τεράστιες, ασύµµετρες επιπτώσεις στο περιβαλλοντικό ισο-
ζύγιο της περιοχής. Και όποιος σκέπτεται κάτι τέτοιο, θα πρέπει
να σκεφθεί και αυτή τη θεµελιώδη παράµετρο. 

Επίσης, κατά τη γνώµη µου, υπάρχει µία παρανόηση. Η δια-
χείριση των απορριµµάτων είναι ανταποδοτική υπηρεσία. Και σή-
µερα πληρώνουν οι πολίτες. Δεν υπάρχει δωρεάν υπηρεσία.
Εκτός αν θέλουµε να πούµε να µην πληρώνει τίποτα ο πολίτης,
οπότε δεν κάνουµε καµµία διαδικασία διαχείρισης και τα πετάµε
όλα και πάµε σε εποχές τις οποίες δεν θέλουµε να τις αναλογι-
στούµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πόσο θα πληρώσει; 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Να πληρώσει γι’ αυτό

που πουλάτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Άρα, πρέπει να κα-
ταλάβουµε ότι αναλόγως της αναβάθµισης, η κοστολόγηση και
η τιµολόγηση είναι ευρέως συνυφασµένες µε την ποιότητα της
παροχής των υπηρεσιών. Θα πρέπει να είµαστε καθαροί σ’ αυτό,
για να µην ξεγελάµε τους πολίτες και πιστέψει κάποιος ότι µπο-
ρεί να έχουµε ένα καλό επίπεδο παροχής υπηρεσιών στο κοµµάτι
της διαχείρισης των απορριµµάτων και παράλληλα αυτό να ση-
µαίνει ότι δεν πληρώνουµε και τίποτα. Η καλή υπηρεσία, η καλή
ποιότητα, αναγκαστικά συµβαδίζει και συνδέεται άµεσα µε την
κοστολόγηση. Αυτό είναι µία λογική σκέψη που θα πρέπει να
υπάρχει σε όλους όσοι µιλάνε για το ζήτηµα των απορριµµάτων. 

Γι’ αυτό, τονίζω, ότι είναι σηµαντικό οι νέοι ΠΕΣΔΑ να περιλαµ-
βάνουν ολοκληρωµένη προσέγγιση στην κοστολόγηση υπηρε-
σιών διαχείρισης, προκειµένου ο πολίτης να αντιληφθεί πόσο
πληρώνει γι’ αυτές. Πρέπει να είναι ξεκάθαρο στον πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πάρω και το χρόνο της τριτολο-
γίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλώς. Θα σας δώσω
τρία λεπτά από την τριτολογία σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ.

Στο διαγωνισµό της δυτικής Μακεδονίας η ποσότητα προς
επεξεργασία είναι µικρότερη από την παραγόµενη, διότι ακριβώς
έχουν αφαιρεθεί τα ανακυκλώσιµα, ενενήντα χιλιάδες τόνοι σε
σχέση µε εκατόν πενήντα χιλιάδες. Άλλωστε, να σηµειώσω ότι
εδώ και χρόνια στη δυτική Μακεδονία λειτουργεί ανακύκλωση µε
διαλογή στην πηγή τεσσάρων ρευµάτων και συζητά για διαχωρι-
σµό και των βιοαποβλήτων. 

Σε σχέση µε τους ΣΜΑ δεν θέλω να αναφερθώ. Αναφέρθηκε
και υπάρχει θέµα στη δική µου περιοχή. Σε όλη τη βιβλιογραφία,
στην εθνική νοµοθεσία, στην ευρωπαϊκή περιβαλλοντική νοµοθε-
σία, παντού αναφέρονται οι Σταθµοί Μεταφόρτωσης Απορριµ-
µάτων ως περιβαλλοντικά, κατά κύριο λόγο, έργα.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Δεν είµαστε αντίθετοι
σ’ αυτό...

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ο Κανονισµός ισχύει και
για το δηµοκρατικό κόµµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ! Ζητήσατε
πριν από λίγο εφαρµογή του Κανονισµού και τον παραβιάζετε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όπου λειτουργούν
ΣΜΑ –και σήµερα, στην Ελλάδα λειτουργούν σαράντα ΣΜΑ και
άλλοι δέκα είναι ολοκληρωµένοι και τίθενται σταδιακά σε λει-
τουργία- κανένας ΣΜΑ δεν έχει δηµιουργήσει κανένα απολύτως
πρόβληµα. 

Θα ήθελα να διευκρινίσω επίσης, ότι οι παρατηρήσεις που πε-

ριλαµβάνονται στην έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου απευθύνονται προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή που εγκρίνει
τη χρηµατοδότηση µέσω των διαρθρωτικών ταµείων δράσεων
διαχείρισης αποβλήτων και όχι στα επιµέρους κράτη-µέλη, που
είναι δικαιούχοι της επιδότησης. Δεν πρόκειται για έκθεση-κό-
λαφο. Γιατί το έχω διαβάσει και αυτό. Τα κράτη-µέλη δεν καλούν-
ται να πάρουν θέση ή να υιοθετήσουν συστάσεις και δεν πρέπει
να ληφθούν µέτρα ή όροι για να αποτραπεί κάποιος κίνδυνος.
Πρόκειται, πράγµατι, για ένα χρήσιµο και ενδιαφέρον κείµενο
που αποσκοπεί στο να αξιολογήσει µακροσκοπικά και δειγµατο-
ληπτικά την προστιθέµενη αξία των επενδύσεων των διαρθρωτι-
κών ταµείων της περιόδου 2000-2006 σε σχέση µε την εφαρµογή
των κοινοτικών οδηγιών, δίνοντας έτσι τη δυνατότητα στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή να εξάγει βασικά συµπεράσµατα σε σχέση µε
το πώς τα διαρθρωτικά ταµεία έχουν συµβάλει στην εφαρµογή
της πολιτικής της και να προσαρµόσει σχετικώς τις απαιτήσεις
της κατά την προγραµµατική περίοδο 2014-2020.

Σε ό,τι αφορά το θέµα των εισαγωγών αστικών αποβλήτων,
ενηµερώνω ότι δεν έχουν εγκριθεί µέχρι σήµερα εισαγωγές αστι-
κών αποβλήτων στη χώρα µας, παρ’ ότι υπήρξε σχετικό αίτηµα.
Προκειµένου να γίνει διαπεριφερειακή µεταφορά αστικών απο-
βλήτων προς µονάδες επεξεργασίας, θα πρέπει να προβλέπεται
στους ΠΕΣΔΑ όλων των εµπλεκόµενων περιφερειών ή σε άλλη
κανονιστική πράξη. Ειδικότερα, στα δροµολογηµένα έργα ΣΔΙΤ
διαχείρισης απορριµµάτων δεν προβλέπεται εισαγωγή ή διαπε-
ριφερειακή µεταφορά απορριµµάτων. 

Τέλος, το κυµαινόµενο επίπεδο στην παραγωγή µελετών περι-
βαλλοντικών έργων αποτελεί πραγµατικά θέµα το οποίο χρήζει
ευρύτερης και πολύ αναλυτικής συζήτησης. Κατά τη γνώµη µου
εκφεύγει της σηµερινής κουβέντας και ατζέντας και αποτελεί άλ-
λωστε αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, του οποίου εκπρό-
σωπος δεν βρίσκεται εδώ σήµερα. 

Στο ΥΠΕΚΑ εισπράττουµε τα αποτελέσµατα της ποιότητας των
µελετών αυτών, είτε ως µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων
που κατατίθενται από τους φορείς προς αδειοδότηση είτε ως
σχεδιασµοί διαχείρισης αποβλήτων είτε ως έργα, τα οποία κατα-
σκευάζονται ως αποτέλεσµα των εν λόγω περιβαλλοντικών και
τεχνικών µελετών και ελέγχονται από τους Επιθεωρητές Περι-
βάλλοντος. 

Δεν είναι λίγες οι φορές –το γνωρίζουν πολύ καλά οι συνάδελ-
φοι- που το ΥΠΕΚΑ έχει βρεθεί στη δυσάρεστη θέση να είναι κα-
ταγγέλλων και καταγγελλόµενος,  µια παραδοξότητα, λόγω
αµφισβήτησης µελετητικών επιλογών οι οποίες παραλήφθηκαν
από τους αρµόδιους φορείς και υποβλήθηκαν στις υπηρεσίες
µας για αδειοδότηση. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της ποιότητας των µελετών περιβαλ-
λοντικών έργων οι οποίες έχουν οδηγήσει σε κάποιες περιπτώ-
σεις σε προβληµατικά έργα, θα σχολίαζα κατ’ αρχάς ότι στο
πλαίσιο σχεδιασµού και παραγωγής τεχνικών έργων, είτε αυτά
είναι περιβαλλοντικά είτε όχι, µπορεί να υπάρξουν πράγµατι
αστοχίες,  όπως για παράδειγµα ο ΧΥΤΑ δυτικής Σάµου, και όπου
πρέπει να εφαρµόζονται οι κείµενες διαδικασίες διοικητικών και
λοιπών κυρώσεων, παράλληλα µε σχεδιασµό αποκατάστασης
των βλαβών, εφόσον είναι εφικτό. Τα παραδείγµατα, όµως, τα
οποία αναφέρθηκαν δεν αφορούν όλα σε περίπτωση τεχνικής
αστοχίας. 

Κλείνω µε την περίπτωση της Ζακύνθου. Είναι γνωστή, την
έχουµε συζητήσει µέσα στην Αίθουσα αναλυτικά και εξαντλητικά.
Πρόκειται για έναν από τους πρώτους ΧΥΤΑ που κατασκευάστη-
καν στη χώρα σε θέση που -µε µεταγενέστερο προεδρικό διά-
ταγµα- εντάχθηκε σε προστατευόµενη περιοχή, αυτή του εθνικού
θαλασσίου πάρκου Ζακύνθου. Τα προβλήµατα ξεκίνησαν από
την προβληµατική λειτουργία και τον κορεσµό του ΧΥΤΑ, τα
οποία συνεχίζονται µέχρι σήµερα, µε κάποιες ίσως προσπάθειες
βελτίωσης. 

Το ΥΠΕΚΑ έχει υποστηρίξει ότι η προώθηση της νέας εγκατά-
στασης ολοκληρωµένης διαχείρισης απορριµµάτων είναι η µόνη
οριστική λύση στο πρόβληµα. Οµοίως, έχουµε συζητήσει για τον
ΧΥΤΑ Μαυροράχης, για τον οποίο προσωπικά –επειδή γνωρίζω
από κοντά την περιοχή και τις προσπάθειες που καταβάλλουν οι
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τοπικές αρχές- επιτρέψτε µου να αµφισβητήσω τις µεγαλοστο-
µίες για τοξικά απόβλητα που οδεύουν στην Κορώνεια. 

Παρατηρήθηκε τοπική δυσλειτουργία, η οποία αναφέρθηκε
στις τοπικές αρµόδιες αρχές, διενεργήθηκαν έλεγχοι, επιβλήθη-
καν κυρώσεις, έγινε αποκατάσταση των βλαβών. 

Συνεπώς πρέπει να εξετάζουµε κάθε περίπτωση ξεχωριστά. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.     
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υπουργέ. 
Έχετε τριτολογήσει, συνεπώς τελειώσατε. 
Κύριε Κουρουµπλή, έχετε το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µία

αρχαία ρήση η οποία λέει: «ουκ εν λόγοις αλλά εν έργοις». Δεν
υπάρχει πιο απεχθής πρακτική  απέναντι στην πολιτική αισθητική
συµπεριφορά και απέναντι στην ουσία της δηµοκρατίας από το
να ταυτίζεται, στο βωµό πολιτικών συµφερόντων που επιχειρούν
να εξυπηρετηθούν, ένα κόµµα όπως είναι ο ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο -στη λογική των δύο άκρων- µε τη Χρυσή Αυγή.
Αυτά, λοιπόν, τα επίχειρα µιας τέτοιας πολιτικής έρχονται µπρο-
στά µας.  

Ως εκ τούτου, θα ήθελα να απαντήσω στον καλό συνάδελφο
τον κ. Βορίδη, ότι ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ακριβώς αυτήν την
εικονική πραγµατικότητα που καλλιεργεί η Νέα Δηµοκρατία επι-
χείρησε να αποφλοιώσει. Δεν είχε κανένα σκοπό να αµφισβητή-
σει τη δηµοκρατικότητα της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ειπώθηκε
κάτι τέτοιο. Εκείνο το οποίο εµείς λέµε είναι ότι δεν µπορούν,
στο βωµό τέτοιων κοµµατικών συµφερόντων, να προωθούνται
τέτοιου είδους λογικές, οι οποίες πραγµατικά δεν πλήττουν το
ΣΥΡΙΖΑ, πλήττουν την ίδια τη δηµοκρατία!

Σε ό,τι αφορά την αναφορά στα πιστοποιητικά, η Ιστορία έχει
γράψει από πού έχουν εκπορευθεί. Η Αριστερά και ο ευρύτερος
δηµοκρατικός χώρος έχει πληρώσει –και η δηµοκρατία η ίδια-
αυτού του είδους τις επιλογές. Καλό θα είναι, λοιπόν, σε αυτόν
τον τόπο που γέννησε τη δηµοκρατία και το µέτρο, να έχουµε
όλοι µέτρο σε αυτόν το χώρο, γιατί πραγµατικά η απειλή είναι
προ των πυλών. 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, να δούµε και τον Κανονισµό. Εγώ
συµφωνώ ότι ο Κανονισµός θέλει έναν επαναπροσδιορισµό σε
πολλά σηµεία και σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα της λειτουργίας
σ’αυτήν  την Αίθουσα.    

Κύριε Πρόεδρε, µας είπε ο Υπουργός -και όλοι γνωρίζουµε-
ότι αυτός ο περίφηµος ανταγωνιστικός διάλογος που δεν είχε εν
τοις πράγµασι περιεχόµενο διαλόγου, έχει τελειώσει. Δικαιού-
µεθα να ξέρουµε το περιεχόµενο των συµπερασµάτων, διότι κά-
ποιοι µας έχουν πει ότι είναι απόρρητα. 

Είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε, το Κοινοβούλιο να µην πρέπει
να γνωρίζει το περιεχόµενο; Ρωτάµε, λοιπόν, τον κύριο Υπουργό
-ο οποίος έκλεισε απ’ ό,τι φαίνεται τον λόγο του- να µας πει: Θα
υπάρχουν εµπροσθοβαρείς πληρωµές µέχρι που να γίνει το ερ-
γοστάσιο;

Και επειδή διερωτήθηκε και επαίνεσε η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ το κλείσιµο των περισσότερων παράνο-
µων χωµατερών, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ρώτησα έναν
δήµαρχο της Πελοποννήσου πού πάει τα σκουπίδια. Μου είπε,
λοιπόν, «µου δίνουν δυνατότητα να πάω 25 χιλιάδες τόνους», νο-
µίζω την ηµέρα, «στη Φυλή πληρώνοντας 90 ευρώ τον τόνο». Του
λέω «και τα υπόλοιπα;». Μου λέει: «τα θάβω κρυφά».

Επειδή, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας πρέπει να
δούµε αυτήν την πραγµατικότητα και να την αντιµετωπίσουµε
όλοι µαζί, γιατί το ζήτηµα δεν είναι ούτε υπόθεση του ΣΥΡΙΖΑ,
ούτε του ΠΑΣΟΚ ούτε της Νέας Δηµοκρατίας ούτε του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος ούτε της ΔΗΜΑΡ. Είναι ζήτηµα ολόκληρης
της ελληνικής κοινωνίας. 

Ο κ. Βορίδης µας έψεξε ότι κινδυνολογούµε για τον καρκίνο.
Νοµίζω ότι είναι ένας άνθρωπος που διαβάζει πάρα πολύ. Υπάρ-
χουν πάρα πολλές ιατρικές έρευνες που λένε ότι η καύση που
γινόταν µέχρι σήµερα στις παράνοµες χωµατερές, δηλαδή οι διο-
ξίνες, τι άλλο είναι πέρα από καρκινογόνες; Ελάτε να πάµε µια
βόλτα, κύριε Βορίδη, µέχρι την Κόρινθο -γιατί εγώ επί δώδεκα
χρόνια που ήµουν Βουλευτής πηγαινοερχόµουν και ήξερα το ση-
µείο- εκεί όπου ήταν αποπνικτική η ατµόσφαιρα γιατί επί χρόνια

έκαιγε µια παράνοµη χωµατερή. 
Κύριε Πρόεδρε, εφόσον υπάρχει η καλή διάθεση από την Κυ-

βέρνηση -η ίδια διάθεση υπάρχει και από όλα τα κόµµατα, δεν
νοµίζω ότι σε αυτό µπορεί να αµφισβητεί ο ένας τον άλλον- ας
φέρει αυτό το εθνικό σχέδιο, να κάνουµε έναν διάλογο, να δούµε,
κύριε Πρόεδρε, το περιεχόµενο και να καταλήξουµε. Διότι, εδώ
κάποιος κοροϊδεύει κάποιον. Ή εµείς συκοφαντούµε την Κυβέρ-
νηση ή η Κυβέρνηση κοροϊδεύει τον ελληνικό λαό. 

Λέει η Κυβέρνηση ότι θα κάνουµε ανακύκλωση. Μα, η ανακύ-
κλωση µε καύση δεν ταυτίζεται, κύριε Πρόεδρε, διότι η καύση
θέλει συγκεκριµένα ποσά σκουπιδιών τα οποία, εάν προηγηθεί η
ανακύκλωση, η διαλογή στην πηγή, θα περιοριστούν στο 25%.
Άρα, ποιος θα πληρώσει τη διαφορά, κύριε Πρόεδρε, από εκείνο
το ποσοστό που πρέπει να έχουν τα εργοστάσια αυτά για να κα-
λύψουν τις λειτουργικές τους ανάγκες;

Μπαίνουν, λοιπόν, µια σειρά ζητήµατα για τα οποία εµείς δεν
πήραµε συγκεκριµένες απαντήσεις. Εµείς έχουµε όλη τη διάθεση
να µπούµε σε έναν δηµιουργικό και γόνιµο διάλογο, να δούµε τι
πρέπει να προηγηθεί, ώστε πραγµατικά αυτή η προσπάθεια να
αποβεί προς όφελος του ελληνικού λαού και όχι προς ιδιωτικά
συµφέροντα. 

Και θα κλείσω µε ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε, που έχει να κάνει
µε τη χρήση υλικών από διάφορες εταιρείες, είτε είναι ελληνικές
αλλά κυρίως πολυεθνικές, οι οποίες στο βωµό του µεγαλύτερου
κέρδους χρησιµοποιούν πλαστικά µπουκάλια, πλαστικές σακού-
λες, όλα αυτά τα πλαστικά που θα µπορούσαν να αντικαταστα-
θούν µε πιο προσιτά και συγγενή προς το περιβάλλον υλικά.
Αυτές οι εταιρείες δεν πρέπει να επιβαρυνθούν µε αυτό το κό-
στος; Δεν πρέπει κάποτε να συζητήσουµε ώστε πραγµατικά να
επιβληθεί ένα τέλος σε αυτές τις εταιρείες, για την προστασία
του περιβάλλοντος; Κάποτε συζητήθηκε στη Βουλή. Πρέπει να
υπάρξει ένα τέλος και να υπάρξει η βούληση να το πληρώσουν
αυτοί οι κύριοι.

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για ένα λεπτό, επειδή ετέθησαν

δύο ερωτήµατα. Παρακαλώ να απαντήσετε µόνο στα ερωτήµατα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν θα χρειαστώ
περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Πρώτον, κύριε συνάδελφε, να διαχωρίσω το ζήτηµα του αντα-
γωνιστικού διαλόγου, που είναι ένα µέρος το οποίο προβλέπεται
-αυτό προβλέπεται να γίνεται µεταξύ της αναθέτουσας αρχής
και των αναδόχων, που είναι ένα εντελώς διαφορετικό κοµµάτι,
το οποίο µε αυτόν τον τρόπο προβλέπεται να γίνει, σύµφωνα µε
τη νοµοθεσία- από το Νέο Εθνικό Σχεδιασµό που είναι ένα άλλο
κοµµάτι διαβούλευσης, ένα άλλο κοµµάτι, αν θέλετε, σχεδια-
σµού, µια άλλη διαδικασία. 

Το λέω και το ξεχωρίζω για να µη µπερδευτούµε. Εκεί, ναι,
εµείς έχουµε τοποθετηθεί και ανταποκριθήκαµε στην τοποθέ-
τησή σας, στην πρωτολογία σας, αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, και είπαµε ότι θα συµµετάσχουν όλα τα
κόµµατα όταν βγει σε διαβούλευση ο Νέος Εθνικός Σχεδιασµός.

Κλείνοντας να πω ότι έχουµε πραγµατικά πολλά να κάνουµε
και να προωθήσουµε σε σχέση µε την αειφόρο διαχείριση. Κατά
την άποψή µας, απαιτείται ολοκληρωµένη στρατηγική, αναλυτι-
κός σχεδιασµός, συστηµατική εφαρµογή και παρακολούθηση,
καινοτόµα προσέγγιση όσον αφορά τη διαχείριση των αποβλή-
των. Θα πρέπει να µετατραπεί αυτή η διαχείριση σε ασφαλή δια-
χείριση πόρων και να µη γίνεται αντιληπτή -όπως συµβαίνει τώ-
ρα- ως περιβαλλοντική υποβάθµιση. 

Αυτό προσπαθούµε ως Κυβέρνηση να «τρέξουµε» µε την
εφαρµογή του σχεδίου για τη δράση και την εξάλειψη των ΧΑΔΑ,
τον προγραµµατισµό των δράσεων προσαρµογής και εφαρµο-
γής της οδηγίας - πλαίσιο, µε την προώθηση των υποδοµών που
απαιτούνται για την επίτευξη βασικών περιβαλλοντικών στόχων,
όπως είναι οι εγκαταστάσεις επεξεργασίας. 

Σε κάθε περίπτωση, η ενεργός συµµετοχή των πολιτών είναι
καθοριστικής σηµασίας για την επιτυχία του οποιουδήποτε συ-
στήµατος διαχείρισης απορριµµάτων, ξεκινώντας από πολιτικές
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µείωσης της παραγόµενης ποσότητας των απορριµµάτων και κα-
ταλήγοντας στη µεγιστοποίηση της ανακύκλωσης. 

Η εµπειρία µας δείχνει ότι όπου οι τοπικές κοινωνίες και αρχές
προχώρησαν µε ωριµότητα, σχέδιο και σύστηµα, τα αποτελέ-
σµατα είναι θετικά και δείχνουν το δρόµο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν

34/25/9-4-2013 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΕΚΜ, προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη δια-
χείριση των απορριµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.32’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 20 Μαΐου 2013 και ώρα 18.00’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο:
α) αναφορά για την Ηµέρα της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου και β) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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